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To: His bxe>1lency fencpal Adofingi
Idi Amiw Dadua,¥. o3 N30, Moty
President and “ovmrrdar-in-Chinrf f

the Urand s Apenaed Pareo:,

Your Excellency, -

By Legal Matice Ye. 2 [Anpondix Né:_é) issued on the 3 th
day of June,1974 pursuant to “he pravisions of the Comrissiens
o of Inmquiry Act (Sap,56) Yaur lrcellercy appeinted this
Commissinn of Inqriry under the Chairmanship of Mr. Juatice
Moﬁammed Saied; the other Mameiiairrers toineg 0,V Kyefolumya,
A. Esau - both Sunerintendnrt~ of Folice - ana Captain "faruna
of the Uganda Armed Forces, te irauire into =11 aspects of the
disappearance of persems iw "eanidn since the Military take-#vbr
on 25th January,1971.
2e The terms af our reforrnce wore set ont in the lernl
Notice. In particolar, bn. withonl limitive the rererality
of the forennin}, we eorn eameirsianed -
(a) to inguire iote o cxenblish che identity
of the persons vho v+ allered missing;
{(b) " ta establish whethew #neh perrans are dend

or alive;

© ' (¢) for those persons belicved to be living outside

'panda the reaseqgr ard ecirecometancer that led to

—



(o)

()

(g)

their quitting Uganda as far as such peasons

and circumstances car be ascertained;

for thrse proved dead, how, when, where and

in what circumstances they met their deaths;

shether there are any individuals or organe
isatirns of per..ons whether within or outside
ganda whn arec criminally resporsible for the
disapprarances or derths of the missing
persans and what should be denc to the persors
ceriminally responsible for such disappearances

or deathsy

what shnuld be dere to the affairs and
farilies of the missing persons bearing in

mind the provisions of Deerce No. 20 of 1973;

what shownld thé ffovernment do to put an end
to the crimiral disappecurance~ of people in

Uganda.

%, The procedure prescribed was sot out in (a) to (e);

u(a‘}

(r

that any persons desirinp to give cvidence

before the Commissioners shall do so in person;
but the Commissiorers may in their absolute dise-
cr« tinn riceive in cvidence any written memoraria
from a prson wha is urable to give cvidence in
pcrson if the Commissioncrs ar. of the opinion
that such cvidence will boe valuable to thedir
vrnuiry;

t ¢ hoarray avidoner which adv poly affeets

the poretatior of any peraon or t.onds to refloet

in ary w1y upon the character or corinct of any
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Pi ormey Moy diprect that evrtaiv cvidored be

that the exprossiern of opirian touching upon .
the characlor, conduct or motives of any

perion shnll not be recevived in evidenceg

that any witross who pives evidence before
thi: Commissieners may, if ho 8o desires and
ropuesta, eive evidomeo in camera and his
name shall b k.pt sceret, Such witness shall
nnt be subjected to cross~cxaminatiorn by the
percan adv. rsely aff-cted by the evidence
givin by such witness, so however, that the
poroan alyvo racly affctod by such witness!

vl tenee shiall be eiven the opportunity to

r+jly tn the allegations madce apainst him

without boinp sipplied the name of the witness;

trat sut joet te the immediately precoding -

pravisions any prrsen who, in the opinion of
the Commissirners, is adversely affected by ti:ié> 7}4/3;

~lee
ploo?

evilercy given befors the Commissioners shall
be given an opportunity to cress-examine the

[« raon piving the cvidence, cxcept in so far as
the Commissinmnirs cansider it essential for as:
certaining the truth of the matter into which
the Tomringionors arc commissioned to inguire,

not to d.opart fro~ such instruntions,"
.0

vore dir ated to held the dnguiry at such times and at

¢ 1. rooowe mayy frem time te time, detormine and at
tirre i+ yublic eor ir privet., ar partly in public and
srivar

provilcd wr..r~ the puhlic inter.st sa required

riven in

th wpr eee At Pross, hadie and Upanda Tolevision”
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1e, On the same day, that is 30th Junc,1974, Yoﬁr Excéllency's ﬁ

Se We were directed that any matter touching the security

of the State shall be excluded from evidence.
]

6. We werc directed to give due consideratior to the
logical and natural cvents of the Military take~over
as well as the events pertairing and ancillary to the defence

of Ugarda whun the nation was irvaded on the 17th day of

September,1972,

7« We werc directed that the inquiry shall not extend to any
person expclled from Ugandz under any authority conferred
by law or who has suffercd a sentence of death imposed on him
under 4ue process of law, Nor shall the inquiry extend te
persons of Asian origin or cxtractien whé though claiming to be

citizens of Uganda either remained outside Uganda or at any

time ran away from Uganda for any reason whatever.
°

8. We were dirccted to start or lst July,l1974% and execute

this inquiry with Qll due diligence aﬁd convenient speed
to make our report to Your Exce&loncy without undue delay (not
latcer than 30th Sceptomber,1974). This timg limit was,

however, subsequently waived.

G, Your Excellency required all persons whom it may concern

to take due notice and to glve their obedience and utmost

aseistance to the witnussvs and to Commissioners accordingly.

-

0ffice issucd a statement hcaded 'DISAPPEARANCES! -

Appendix No.9. According to it we were given full authoriiy-

"to leave no stone unturned to obtain all evidence regarding

After setting out .

the disappearance of persons in liganda."

LTSRN
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Excell.oncy has decided that ir the interests of jgstice,
fairness, sccourity nng social tranquility the Commission ot
Inquiry be sct up to pro inte the rcasors of the disappearances,
to uncev:r the culprits and to advise on the best way of stop-
ping this scourgue.” Your Lxccllency appuealcd to all the
prospuective witnessces to till tgc trnth only and gu&ranteed the
prot. ction from molustation, personal safoty for evéry
Comissirncer, staff and witnesscs,
11. Mr,%. K. idozircho, a Kampala Advocat., was assigned to the
Irquiry as S.crvtary and Mre JoN. Mul nra was appointed
Couns:1l to thu Commission, The latter was assisted by a team of
investigators to carry out the various jobs of inv.stigations,

collucting evidence and recording statements,

12. Your Commissioncrs wore sworn in on lLst July,1974 by

HnnnnrublL the Ministoer of Justice, Mr. G.5. Lule, In his

opening speech he said, int ralia, that this Inquiry ’'mecant so
ruch to Vmandans as a poopli:, Upanda as a Nation, to her

aspirations, hir irstitutinns und hor imarc." He repeated Your
Excelluncy's assurance that we shall recceive all the assistance

that wo may rcuuire,

13, In his ruplf, th:: Chairman said thﬁt the importance of the
setting up of the Inquiry could nrt be over emphasized and

continud ".,w. hope that by the ond of the day when we shall have

put down o' r pen, havirg written the last word, we shall be able

to say to nurs lv.s5: we have done our duty, we have satisfied

onr corasi o wee, ard we hope that we shall be ruflicting also the

satisfuctinn of th, eitiz.rs of this country and the spféit with

which tiis Ces iz i » has bo.n establichec"

14, . start 4 our zittine or 15th July,1974 n Kamnala,
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We also visitod sorma uchountry stations and the arrangement ‘
was for the prospective witnesses to register themselves with .
their rcspective District Commissioners, so as to énablé us to i
‘corsider and decide the arca of concentration of witnesses and
fix our itinerary accordingly. Je started with LIRA on 30th
September,1974 and heard 92 witnesses, Ve shovld like to point
out that far fewer than this number had initially expressed

their desire to give evidence, but aft.r the first day in Lira
the number started swolliné and it bocame obvious that, if we
were to stick to our itincrary and the arrangemenks a8 aforesaid,
we would ~~t be able to finish all those witnesses! with the
result that some witnesses were not zaken and these appear in

Appendix No.l, Appendix No.2 giveé details of witnesses who

had made statement§ in Lira but failcd to turn up to give
evidence, . : .
R At KITCUM woe hoard 23 witnesses, and those who had | o
not regiétered with the D,C, but came up are listed inm
Appendix No, 3. e
At GULU we heard evidence from 29 witnesses and 5,
whose testimony could not be taken, arc listed ingx'-'*
Appendix No. k4, .
e next sat in MBARARA and reccived evidence from 24
witnesses, and in FORT PCRTAL, which was the last up-country

town visited, 20 witnesscs were hrard., The remainder of the

° 545 wi?ncssea that we heard gave avidence in KAMPALA,
' ' i
15. Although thc¢ Governmint Statcment of 9th January,1973
(Aggvndix 5) lists 85 subjccts as having disappearcd from
0O o the country, the witnesses bofore us mienticned somcthing like 308

pvople as having disappoared,




Others wero mentioned in pass#ng by some witnesses on whom no
direct evidence was available. We should takc this opportunity
of emphasizing thc obvious fact that this number of people ale
leged to be missing or disappearcd is by no means the final
number of such penple, The exact number of such people may
perhaps ncver be established; for example, of Appendix No.5
only 20 subjects were merticned by witnesses tefore us, From
the subjocts mentioned in the International Comnissinrn of
Jurists’ Report (ippcendix 7) only 25 were referred to by
witnesses. bu:fore us, It s.ums quite plain that thc task of
enumcrating the persons whoe have disappearcd is not only
formidable but is wcll nigh impnssible for various rcasons,
the most obvious of which perhaps is that rclatives of such
people may n~t have liked to rovive the agonizing and ex-
cruciating momoents of what befe;l their kith and kin after

the dust of so many years had almost, onc would hope,buried
those bitter moemories in the rorion of oblivion. Some

perhaps mipht have corsidered such an exercise as forlorn

from the very beginring and this pessimistic attitude, quite
obviously complcotely unaffected by the reasons which led to
the setting up of this Commissien, might well have kept them
away from cominpg forward, Others were perhaps over-whelmed

by fear of persnnal safcty and poasible retaliation

if they pave cvidrrcr, notwithstanding the comprchensive and
clear Governmert agsurance and guarantce concerning the safety

of the prospective witnesses,

16, For our part, not only did we invite witnesses to come

forwsard valuntarily through notices in all languages in
the local precs, radio an) T.V., the Governmert alsoc had done

all it could tn assure and guarantee such witnesses against

17- personal/-.....-sl/.
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personal molestation of any kind. The result, as wekwere to
find for ourselves in the initial skages of the sitting, was not
very optimistic and, as our counsel said ir his closirg address,
it was n~t till Your Excellency had arranged with the Director
of the CID to hapd-over 90 odd police filet of previous 1nvesf-
igations alreandy conducted by the Department that the Inquiry
gained momentum by summonirg witnesses and following-up what-
ever clues that were forthcoming. And of the many memoranda
that were received from memoers of the public, the authors were

called to come tn give evidence in person; some declined to come,

a few testified.

It was through these efforts that we were able to take

evidence from the 545 witneasses,

17. “ith these few opening comments,.we will now endeavour to
summarize the mass of evidence which was put before us,
What follows now is a rcsume of evidence in respect of each
subject in the order in which he appeared during the hearings.
We think that this system is perhaps the most osnvenient in
view of the fact that witnessea were called at random depende~
ing upon their availability, with the result that witnesses
concerning one particular subject arelscattered throughout
the record of the transcript, What we propose to do is to liat
the various witnesses in fespect of each Subject under thé sa@e
hcéding,_which will simplify the‘task of referring to the

record of the proceedings,

At the end of the summary of evidence on each subject, we
shall give our firdings supported by our reasons in respect of
our torma of roference (a)-(d). We shall # aruaftor tackle the

remaining terms of reference (e)-(g).

18- Subject/--.. . 00/9'
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18, Subject No.1l - YOZEFU MAGEMBE.

(#itnesses: 1 MARIKO LUTAKANGNA ~ Part 1,p.9-31
2 MARTA NASEJJE - Part 1,p.32-40
13 DET.AIP,ALFRED BWASISI - Part 1,p.185-192)

He was a native of Kasesa village, Gombolola Kasali,

Kyotera, and was aged ‘about 25. He was married but had

separated from his wife, and had one child aged 4-5 years, He
was a muluka chief until 1972 when he resigned and was thereafter

a farmer,

According to the vviderce of his father (W.1) and his mother
(4.2), the subject left the villa-¢ in 1972 for abrut 6 months
and to his mother, who Beems to have asked him on his return
where he had been, he is alleged to hnve said that he had gone
to a plac: called KARAGWE to look for a joh, This was before
the Invasion of the country in Scptember,1972, by which time he
was still out of the villape., It scems that he had been reported
at the Gombolola Headquarters for mis-appropriation of Govern- .
ment funds, that is, tax moncj for the period April to June and
Detective Assistant Inspector Bwasisi (W.13), who was then the
Officer~in-Charge of CID, Kalisizo Police Station, had started
looking for him. He woent to his heme a nuhﬁcr of times and,
failirg to find him, published his nam> in the Police Gazette
as a wanted prrson. This police officer sald that after the
In@asinn,townrds the beginning of 1973, he ruceived information
from the Licutinant, who was thun in~Charpe of the SAMJE
Military Camp, th.t th. subject had rutura.d with some guerillas
and was heqdine heme, The Licutennnt instruct.d Rwasisi to get
the subj. et ard his fath r for questioning and, on 6th Fobruary,
1973, Bwusisi 1lud a scction of soldicrs to the hom: of the subject's

father at around 10 _ m,
Th(.‘/cnnconolo/b
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The evidence of the first witnesé is that Bwaaisi
produced his identity card but this wasldoniea ‘by the police
officer who said that there was no need for him to do this as
witness No.l. already knew him, This discrepancy is of no
imporﬁance as the fact remains that Bwasisi admitted taking both
father and son for gquestioning in nccordance with his instruct-
ions, The old man was informed of the allegation that he was
harbouring gucrillas, and thc houses were searched but nothing
was found. Tho policeman then arrested both of them and took
them to SANJE Army Camp, where Bwasisi handed them over to the
Lieutenant. According to the father, both of them were tied to
separat. troes ard in the morning ¥.1l. was taken back .to his
home by some policcmen. The houses were scarched again and the
subj.ct's heme wns dup up, ngain to ne avail, Tho old man was
returned to the Camp where he found his son still tied to the
tree. At about 6 p.m. the father wae takeﬁ'to Knlisizo Police
Station together with some othor tax defaulters.’ The old man

said that on 8th Febrﬁary,lQ?} he was released to go home. Twy??hu

—

days later, two army soldi-rs wont to him and handed him his
tax tickets and thrse of his son - Ex,.J. When he asked them
about his son the soldicrs told him  curtly "don't nsk us.”

The subject has nnt been secn since,

Bwasisi closed the pnrlice file ;pcnding arrest of the
wanted purson'. He¢ said that he had told ﬁhc.Licutenant about
the charge perding against the subject and asked him to tell
him should Mapombe Lo relensed, Bw1sisi.s;id that he did not

svu the subjeet apain, nor did he inquire about him, The

Livutenant did net tell him If Magembe hid been released by him,

The old min deried suge: stions of boing ~ympathetic towards

the invadin: gucrillas and maintaincd that he haQ been involved

in the scarch of pusrillas in che bush.

ﬂiﬁ/ln.t.vc.cq':lllu
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His wife catocorically denied that her son was a guerilla but
added that “as it is the tradition of the country as he was

away for some time they might have suspected him."

Or the evidence before us, we are satisfied beyond doubt
that Yosefu Magembe snn of Marko Lutakanrwa, a resident of
Kasasa villape, Gombnlola Kasali, Kyotera was . .'-d into the
custody of the Licutcmant in charge of SANJE Army Camp on 6th
February,1973. Yo have not been able to establish the identity
of the Licut.nant, The rcason for the subject's Arfuat, 80 far
as is disclos.d by th: covidence and looks probable, is tﬁA; he
was suspcctad of being a gucerilla working against the interests
of the country as a whole, As thore was no cvidence Qdducud
before us that he was cver released from the Camp and he has
been missing since 7th Februsary,1973 tne probability clearly is
that he disappearcd while in Army custody at SANJE Camp. The
probability further is thnt he was unlawfully disposed of by

the soldiers of SAMJE Army Camp.

19, Subjcct No, 2 - GERESCMU YEDAKURE.

A e

(Witnesses: No. 3 Norah ‘ledakure = Part 1,p. 41 - 62
No0,50 Daudi Were - Part 1,p.533 - 542

No.53 Saidi Omari ~ Part 1,p.547 ~ 559

o e et

No,67 Paulo Ouma insipaye
~ Purt 1,p.682 - 692

v e

No.178 Lt. Jacob Guorge Muavu
- Part 1,p.1754% - 1772).

The subj.et was 1 shopkeeper in the border township of Busia,
At the rolovant time in 1973 there was an Army unit at the Kenya/
Up:nda Forder, the Officur-in-Charge of which wis Lt. Jacob George

Muava (%.178),

'“le/.o'-'vovoublz/t
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The Unit was housced in ternts near the Busia Polico Post and

its duty wns to chack the people crossing the border in eithor

dircectian,

According to cvidence the subject was the sole agent for
beer - Bell, Pilsner and White Cup, Living in the township
was a halfecaste by the mame of Said Omari (W,53), He was then
a taxi driver but later came to own the Hahman Hotci in Busia,
He was quite wellknown to Mrs, Norah ednkure (W.3) and her
housu:boy, Paulo Ouma “asigayi (%.67) who had provicusly worked

for $21di s his broker for 2 morths in 1970. N

The oth r charactur in this cpisode is an cld man called
Daudi Were (#,50), aged 68 and nlso a shophkueper of the same
township; his shop being about 600 yardis from the subject's
shop on the road going to Majanji,

On 4th January,1973 at about ? p.m.. ravn it was getting
dark, and the subjoet had gnﬁc to Daudi Yere's shop, three men
knocked at the gate of *udakuie's house, Hhis wife said that
two were in Army uniform and the third was in civilian dress,
whom she recognised 2s Saidi. The houso-boy recognised one
soldicere a5 Lt. Muavu. Onc of the soldiers asked the

She told

of the
lady for hcr husband ns they were looking for beer,

them that he had gone to Daudi Wera's home. The houseboy
denicd that Mrs. wadcekure, who is his aunt, vver said where
her husband hwd gone. %o think that this little discrapancy
is mor. appar.at than roal bccnu;c earlier the hous.boy had

s11d that 15 snom s his aunt got to the gate he went back

into th. housc.

However, these people then went <o the shop of Daudi

“wro, 1prd bnath th. s witnoss. s saw Goresomu Yiedakura being

tnken awny in a lapdraver which was pgoreen in colour,

H:'B.'..’edakure/. ssese 13/"
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Mrs. Wednkurc said that shc saw her husband walking to the
vehicle and everything looked peaceful. The houscboy,however,
said that edakure was being pnshed by Saidi and Lt, Muavu, The
vehicle drove awny in the diruétinn of Majanji and the subject

ha.” not been scen or heard of since.

The othcr throc witnesses, that is, Daudi Were, Saidi

Cmari and Lt. Muave dericd all this cvidence. Daudi Were

said that he had pe denlinga with Yedekure and did not know

of his disappcnrance, Hoe said that he normally closcd his

shop at & p.m. and wont to his home in thke village. He saig
that' he does nat cvun listen to the radic and had not heard of
any' people disappearing any where in Upganda, Although both he
and Saidi Omari had come to Kampala to give cvidence in the same
bus, neithrr knew of the presence oglthe other till they reached
Kampala and had n~t discusscd their evid;nce. Saidi Omari said
that on 4th January,19?3 he was in Jinja in the course of his
work and had stayed up to the following day. @o further deniled
being friendly with any Army people in Busin. Lt. Muavu
maintained throughout that his duties wer: merely to check on
people crossing the border and any suspici-rus charactcrs were
handed over to the Custom Officers. He denicd nrresting anyone

4nd said that he did not have any cells at his camp,

In this ¢ase, there is the cvidence of Mrs. Wednkure npd
her houscboy Paule Oumt Jasipayi, who saw the subject being
taken away from Diudl Were's shop in 2 groen Landrover by
Saidi Omari wna 1. Jacob Guorge Muavu. lThc other three named
persons denicd wny conacctinn with the disappuarance of thef:‘~-*
subjuét. It scems to us tht the main issue is one of credib-
11ivty. .Hrs, "oirkure bnew Saddi Omiri ard also her neighbour

Diudi i re.

Tie 2onscboy/eeves. e 1d/s
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The houaeboy knew the Lieutenant who, on his own: admiasion.

had been statiored at Busia border within the Townahip for the
previouvs eight manths. This incident occurrcd at 7.p.m. when
it wns getting dark but at the same time there were some atreet
lights in the vicinity. Both of them saw the throee men at the
grte from very cloac and the quostion we have askod ourselvss is
why thoy should mention Saidi Omari and Lt. Muavu as two of them
if thoy were not therc as they maintiined. We have considered
the evidonce very carcfully. Ve find as n fact that Mrs.Wedakure
and her honscboy, netwithstanding that the boy 48 related to her,
h+d no peassible reason eith.r against Saidi Omari or Lt. Muavu to
fabricatce ovid -nce nrairst them meraly to implicate them. Thé old
man Dandi Were was in no way implicated ir this disappearance, ex~
cept for the obvious coincidence of Wednkure buing at his shop when
.he was picked up. We regret to say that the old man appeaéed to d;
a very unsntisfastory witnesa, This we say for the simple reason
that at n time when almost everyone in the country knew aboué such
disappearances of people from all over the country Daudi Were wanted
+it to be belicved that he did not know any such thing. We do not
bolicve him, e do not further believe that, having travelled all
“the way from Busin in the same bus with Saidi Omari, neither was
awnre of the presence of the other or that they did not disemss
their tostimony which they were going to give before us, We find
that the attitude of D udi “lere indicnted that he did not wish to
be associ~ted with this mntter in any manner. WYe re1lise_thgt
Saidi Omari raised ar alibi for 4th Jnnany,19?3. But if fhé
eviduerc: of the two eyé witresses, both of whom knew him very
well before that dny, is to be believed then it would follow that
Omari’s alibi was mercly an attemnt to rid himsclf of.nny connect-
ior with this matter, As we have Alrendy said, we c¢an think of no

ppssible reison for thosc two eye witnecases to fabricate evidence

and/ecescenceseli/e




and, kecping in mind the circumstances in which they saw
those three men 1nd the distance at which they saw them, we
are sntisfied in our minds that the alibi of Saidi Omari and
the mere denials of Lt. Muava have not in any way raised any
doubts regarding the testimony of the two eye witnesses. Lt.

Muavu was well krown to the houscboy. He wns the of!icerfin-

charg: of the Army unit 2t the border nani the houseboy had not
only seen him near his tent but had heard pcople referring to
him by name. In such a small township as Busia, a man of his

stntus becomes quitc wellknown to the residents, though he may

not know them himsclf, UYe nre therefore in no hesitation in
firdirg thnt the subject was picked from Diudi Were's shop by
$aidi Omari and Lt. Muavu and driven away towards Majanji
vhere, accordirg to the latter, therc was then another Military

Camp.

We find also that the subject has been misaing since theam b4

and accepting the evidence of Mrs., Wednkure, we are satisgfied

that he did not run away from the country, In the circume
stances, we are of the opinion that the probability clearly

is that the subject wns unlawfully disposed of by his captors

after lenving Busin in the landrover.

20, Subjcct No. 3 - ASADI MUWENDA,

T sy e e T T

(Witnesses: No.4 Egulasi Nyamwese - Part 1,p. 64 - 77,
No.71 Daricl Maide - Part 1,p.716 - 729,

A61di Huwend: was 1 resident of Namaganpa village,Busebo, Butembe
County of Snuth Busorn District., He whs married to Egulnsi
Nyamwese (4.4) and had four children, According to the Mutongnle

Chief, Daniel Maide (*,71) he was a barber,

HiB/notn---16/.
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His village was twice attacked by robberss The first
robbery was on 28th Aupgust,19?73 when four people, travelling
in a car without registration number plates, attacked four
houses, and raped n pregmant woman, According to the chief,
there were allegntinns agninst the subject of associnting too
much with "bad elements." The day following this robbery!-tbe;
chief arrested some pecople who came in 2 car asking nboutiiho :
subject for a haircut; he said he arrested them as they were

'kondos."

Tﬁe sccond attack on the villare came on 4th September,
1973 during the night, when two villagers died in the attack,
a third died in the hospital and three others recovered., No
villager was suspected of loing inéol;cd in this incident but
the chief commented that the subject did rot answer the drum
alarm which he raised, although Muwﬁnda-lived near the scene
of the robbery. Police arrived at abouz 7.30 a.m and at
about noon four people wearing "flowery shirts" arrived in a
Citroen car, - UYK 600, .\l1 four had some tribal scars on
their faces, that ie, three lines. They vicwed the two bodies,
one of which had beun alaughtered-nnd the othor's stomach slit
open. They spokce to the pelicemen and took some notes. They

asked the chic.f to direct them to the subjoct's home, He got

in the car and the chicf svid that thosc four pcople looked

very furicus, He snid th:t they spoke in a language which he
did rot understind and, becuuse of thisilwnguano barricr, he
did not try to ask them why they wanted Muvenda, Anothecr
riasen for not derine 80 was fright ~s one of them had a
pistol. Under cross-examination he snid th~t in his statement
which he made ta the police on 5th Septcmbcr.i973 he had
rintisncd Seuirg 7 big gun in the car and each occupant with a

pistnl,
At/.-.n...laf.
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At about the same time Asadi Muwenda, who was at his
home ,received informati~n frem a neighbour that some people i
in a car had been asking for his home. -His wife said that
he became frightensd on hearing this as there was no reason
why people sheuld look for him in this marner, e told his
wife that he would go and report this to the Gombolola Chief and
he left home on hislbicycle-
On the way he was stopped by the peonle in the Citroen car
after being identified 28 Muwenda by the Mutonpole chief. Those
people asked the chief to get down and Muwenda to get into the

car, and they drove away with him, never to be seen again.

According to (W.4), the Mutongole chief then delivered the
bicycle to her and told her that the vehicle which had been H
lookirg for her husband had taken him away. She went to look
for_him at the Gombolola Headquarters, Nat finding him there .
she rcparted ‘the incident at Kakiré Police S;at;nn some two
days later, She also reported at the Central Police Station, 0
Jirja, No statement was re.orded }rom her but police promised
to come for investinétions. She said she is still waiting for

v

the police |
The chief also reported to his Gombololal Chief, and both
went to Kakira Police Station where a sHtatement was recorded from
the Mutongele chief. They werc also told by the 0.C. that those
people in the Citroen car had 'identificd' themselves at the
police otation,
Witnass.Nn.h s71d that three other villagers seemed to have
a prudee arninest her husband.  She named those three as - Asumani
Mugoya, h.r broth.r Mamada Talita and Fanueli Masinga., She alleged
that all thesc three complaincd to her that her husband was in love

with their wives ard on 1%th Aupust, 1973, they hnd théeatened her

With/connyoc--o19/0




with retaliation unless they mnaved out of the village by the end

of tke month, She said that when she reported thig to her hus-
bard he simply laughed. The chicef said that he had reccived only
one report abeout the subject's love affairs from a man called

Mes'lamu Bazir:te who is now dend,

According to Ex.152, a list of vehicles showing particulars
of their repistration and owncrship, vehicle UYK 600 is a Citroen
and is reristered in the name of "M,I.C,(U) Ltd.. Box 7111,

Kampala,"

On this cvidence, there cannot be ny doubt that this man
was arrested by those four people in the Citroen car, Their
identity however remains undisclosed and it would scem to us

that the policn to whom they had allerefly report.d at Kakira,

" 4id not Jdo anything to follow up this » ruapping, We are

. satisfied that the reason for his arrest was not his lust for

other villagers' wives, but was the suspicion that he was
associating with bad clereris, That he is missing since 4th
September,1975> is beyerd doubt, and we think that the prqb-
ability iu thet he was unlawfully disposed ~f by the anidentif-
ied kidnappers whe were obvinnsly travelling in a car registered

in the name of Mational Insurance Corpor~tion.

<1, dubl ct Vo, 4 - SOSPETERT FEDERIKO KAVUYO NTALO.

(Mitnesnen: Samsen Mbagabire - Part 1,p. 77 - 88.
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Ntialo wis 2 young man aged nbout 20. He had done his HeS.Ce
and was studyirg Mathematics nt Patrice Lumumba University, ;
Moscow, but his course was interrupted after two ycars agd,he was

recaelled for reasons which were not apparent to us,

On his r.turn in March,19?72, he aporoached the Education
Departmiomt for a job, and wds askcd to re-apply in January,1973{n:w;3m
When he went back to the Department, he was arrested on allegates
ions of corruptien and was charged in Bugnnaa Road Court. He
was released on bail and was due to appear in court on 20th
August,1973, In the meantime in May,1773 he was appointed a
temuerary teacher and posted to Scbei Colloge, Teperes, He

report.d to the Headmaster, James Hudidi (¥.73) on 11th May,

1973.

On 13th August,1973, tne Headmaster received a lotter
dated 1lst August from the Minis'ry of Lducation, directing
him to turmirate Ntalo's servi~es because of the letter which
Ntalo had written, He called Ntalo, who admitted writing a 0
certain letter, [in services were terminated and was given

till the following day to leave,

The next day, that is, 1l4th August, tie officer-in-charge
of Kapchorwa Police Post, Inspector Qdeke,{(W.105) also received
a letter from the Chief Educatinn Officer, Kampala together with
a handwritt-n letter allegedly of Ntalo, which was said to be
‘1 defamatory of the Sccond Republic of Ugan;a. Together with the

Nistrict Commissioner, Sebei, and a Constable, the Inspector

wont to the schrol and interviewed Ntalo about the letter,
j Ntnlo ndmitted writing it and identificd the sipgnature on it as

hiB. 7

Mtalo offured na explanation for writing such a letter.

0
|
‘J The Heatmaster, who read the letter, said that "in tone" it
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x5 difamatory and very critical of thp Government, He
said that some sections of the letter were critical of
the Government genorally and in others Htaio had
lamerted his own problems, To the Headmaster, Ntalo
appuired frustrated. He was tqken awny to the Police
post for furth-r interropation. The Inspector said
that from his ebuo ryvations duringe the interview, Ntalo
looked muntilly corfuscd nind he nnted this observation
on the files We 73 then informed Ntnlo's father of his

arrest - Ex. 2.

Cn 15th Aupust, Inspector Oduke passed the brief of
this case te the 0,C. Special Branch, Detective Insp.
Odwe (W. 98)., Odwe interviewed Ntalo and also
searched his reom at the schrel., He took possession
of threc photographs which were pasted on the wall =
Ex, 21,22,23 -, his passport which hai a chit in‘iﬁ
~ and his University Certificate, At the back of

Exe 21 is writtoen:

"Through our vein we come to freedom
- 1970 -~ what will happen in this very
hnt 2nd Republic of Uganda,."

At the buck of Fx. 22 is written:

"The time will come wher Froc will be
a5 he stands in the photo, 1In this
] end of end of tenrs no more lament =
N 1970 in 1,5,5.0.  Yeu have orly to
toke in what you please and leave out
whit you please; to celect your own Rt
© carditions of time and place, to mult- . A
iply and divide at discretion nand you Sy ji

can pay the natienal debt in half an
hour. Calculatien is nothing but
conkery."

At the back of Ex., 23. some writing has been crossed out, X

but (W, 98) wrs able to rend a few words, that is: ;

"That is the futurc of Uganda., Let this
Yy 2nd Rewublic denl with innocent people but

in th. ond they vill reprot why they

SRR ST S
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were dealing with us, Let us be rember-
ing the fncilities the first Republic did
for ua."

On one side of Ex, 24 is written:

"The son of min faces his destiny as it was
written, let Ntalo face his death penalty
because of being suspected suppnrting a
Military Government, good-bye my parents,
brathers and relatives but I busy collect-
ing money to leave to you in memory,"

On the other side of Ex.2h appears the dnte - 8/7/73 and
the following:

' 0h God will give me n good rest after my
death, what I can tell my parents is that
I am very busy working very hard to col-
lect encugh mancy to pay back to you because

I have used a1 lot of momey Bince I came bnack.
Anyw1y, since I have failed to get a chance

of completing my course in my University, I
might commit suicide., Let me face my
destiny with crocodile tears.”

These writinga and his observations of the subject made

Odwe tell Odeke that "the man was develoning a mental case"

~ p.965. He informed his Hendquarters-about this matter and §

on 16th August, Odeke escorted Ntalo to the District Police

Commander, Ochom (#,106) in Mbale, to whom he handed him
over together with his file, Kapchorwa CRR 382/73 - Ex.119,
He suppested that the subject be charged with the offence
of "defaming" the Gov-rnment, pointing out also thnt Ntale
be examired by 1 déctor with repard to his mental condition,
After his interview with Ntalo, 6chom'too formed the same
opinion of him, that he was mentally abnormal - p,1043, He
said thqt he lerked very dull, demornlizad nnd weak, He
said that he faund the case "complicated" and "peculiar.”

He immedintily wrote a mirute in the file addressed to the
Reginnal Pnlice Commander, Mr. Lwanga, suggesting that

Ntalo be handed over to the Military Police Intelligence, at
the aame time pointing out that he appearcd mentally dise~
turbed, Explnining this action, he said that as the matter

was very impnartant, in that it dircctly concerned the security

¢ ees. d3/
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of the canntry and had te be denlt with irmedintely, he had

nat 1dept 4 the usual procedure of passirg the file either

to the CID or the DPP fer advice. He snid th~t he had

sugr.stud serding the file to the Military Police Intel-

ligonee not for ndvice, but for interropation because "they

are very good at intorropation,”  iccording to him this was

in the true spirit of cooperation with the !ilitary Polige

Intelliccnce, He admitt.d thet he could have referrcd the

min to 1 psychintrist but did not ~s he thcught that the

cnge w1s s0 importint that the Military Police oupght to know |

4bout it, He szemed to take solace frem the fact that

Mr. lwanga lse aerced with his sugpestion as is evidenced

by Mb:le Police Station Diary, entrics Mo,66 and 67 of 17th

August,1973 - Ex.117 - and the lock-up rugister entry No. i

1877/73 of the s~me date Ex.118,

Accordinrg to Minute No.12 of the same dite made by

Mr. Lwangn, Ntalo wis handed over to the Brigade Commander

Col. Oza (#.486). Col. Czo ndmitted $hat Ntalo was brought

te him by Mr. Lwanen and Staff Spt. Male (1/,522) of the

Special Tnvestisation Branch (S.T.B.) for writing a bad letter

agiingt the fiovernment, Hoe explained that the SIB denlt with

"outside puople' snd he nsked his Staff/Sgt. to take the man

and investipate his case fully and report to him. He said

that Male never renorted back to him in this case.

St ff/Spt Male demied thit he nd Lwanpa took this man

to the Crlarel, He snid that he hnd buen busy with his usunl

duty that d«y on operatiorn cnrcorring pogscasinn of fir:arms

by the penpl. in the District and on his return late ir the

¢vening he frund Ntile in custody, He said that the practice

vag tn koo p civiliong nanly far six hours and hand them aver
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to th: police “nr anrta.r c.ctien, In *he casc of Ntalo
b eanse he vas taken thore late he spont the nipght in
Military eusteiyv. i 4id rot try to intor icw him, nor
fird nut th. roaore fnr-rir Saatady till the fallowing
merring whon Yo =g tel i thet hie hd writter bad lutt.ors
abaut th. Gev. pve e, 40l roperto ] this mattor te his efficer-
in-gh.r-., Lt. Titr b ic now said te by mentnlly sick in
Mbuy« hrcpital Tite cortneted Movola, the thew Commanding
Officer nf Lhe Mijitay relice, Hakivdy., ng whnse instruct-
inns MLadn veger pam Ut Up L. Chrlos 0% the St Reae arch
MTnit ta ¥~ £o71 ta Kwmpaln. .

Male explaired that in such cases, where o civilian writes
a bad ;;ttcr amingt the Cavernment, it remndes a matter for
the civilian pelice tn Juzd with altheush “vo car collaborate
ﬁith them,” He ~vimitted that he had mAdaln 'mistnke! in not
orderine Mtale te be oot huck-fo the police. Male said that
their Daily Pccurr nee fark - the DOB ~ contaired a record of

all civilian broueht i~ An? handcd out. Such ortrics are made

H )

by the duty MCO and he said that h. still had the DOB for

avrust 1973, chich he prorisc ! te bri-re,

When B carw bwch.Lhu following day, lHaile Sjid that he had
forpatt.n tn vy thet a1l their DOBs are forwarded to the
Militory v oot oo oat Makindye at the ond of cvery ycar, He
gaid that ir Yov.2l » 10974 Lo hed been teld by o Spt. Major
Schl oof Mukde it that 1) the proviens hEs wore destroyod

durive the Lreall oot Tareh 1974, o i thet b owas

<

rewivd, L e t00L TEy Ca T shon B vl padge

nliinlye to g(_.t ]

the 0 far 1974, So . fthat D00 aes pod ety 2

TL ey b prie ot 0 Thie mtarc Loomoatiae in passing
S

thet »imi) oo ¥ Ad M Ty e M e D il ghiielh we had
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wsked for, sore not made aveilable for the same reason, We
shall denl with that cvide=ce a2t the appropriate time later
in this Repert; suffice it te say for the time being that
there were 1 number nf rnihcr interesting discrepancies and
cAntradictinns abonut cxactly how those records were allegedly

destroynod,

Reverting te Ntalo, he was last scon in custody at
Bumariyni rmy Barracks and, accrrdirpg to Malc, was handed over
te Cpl. Charles of the State Rescarch Unit to be escorted ¥

Kampala, Mobndy has ovoer seen or heard of him since.

This was quit. obvicusly a very pathotic case. It was
the ras. of 1 yeung man whose lInlversity cducatisn had been
interropt.d and whe, to his il :admaster, appeared frustrated,
Not enly is that frustratic= roflected in the writings at the
back ~f the photorraphs, but they nlso serve as an pointer
into his mental enrdition,  “e share the same conclusion at
which the thrzc¢ Senier Police Officers concorncd with invest-
igating this casi reached, that is, that the man was mentally
deranpad, It is,ther.-fore, dishearteminpg to sce that a mentally
abnnr+q1 persen wag handed over By.the pelice to the Military
Pnlice, ard crr comment on this, which we make with a heavy
heart, is that the perlice acted in this marmer to wash their
hards ~ff him simply beocnuse the Military Police were considered
toe be experts at int rropatien, fergetting th ' they were deal-
ing with « montally deranpeed persoer who was in dire nced of

psychiatrie troatmont rather than irterropation.

Je wer bl te trac. this man up te the Military Police/
SIR nt Mble, AU el Stafy Spete Male was unable to produce
the DOB for the r 1 vont n.riod, anrd we micht say now that
we A3t r-t L YEew L ranson fer oret producing it because

we had the apperturity of coeine other DOBs for previous

y‘;nrs/.o......ZS/_.-
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yc;rs at least in Lira, we arc eriisfied that he'was des-
patched to Kampala urder escort on the instructions of the
then Commanding Officer of the Military P-lice, lakindye. He
would, therefare, have bueen expected to be in Makindye, but as
he has b .en missinp sircc then the nrobability clecarly is that
he disappearcd when he wns in Nilltary custody at Makindye

‘where he must have becn unlawfully dispesed of,

R .
224 Subject No.5 ~ INSFECTOR JOHM FRANCIS OUMO.

No.297 - ACE WALEMDG.

%itnesses: 8 - Yessc .lipata - Fart 1,p.106 -123."-
36 - James Jamu - Part 1,p.411 =422,

69 « Margar.t Aikurut Cumo
- Part 1,p.701 - 710.

484 - Deputy Supt.Edmn;d Makumusana *
-~ Part G.p.5421 - 5450, :
508 -~ .li Towcli -~ Part 6,p.6068 - 6122 §
Part 7,p.6499 - 6515 !
513 - Det/Insp.Aloysius Oluprt ‘

-~ Part 6,p.6182 - 6203

524 - SSP.John Alfred Wabwire

$
- Part 7,p.6412 ~ 6443 ;
. T ¥
530 - Deputy 5.P Boniface E. Okoth '
~ Part 7,p.6572 ~ 6582 ;
543 .~ Stunley %bat  Ttoori i
- Part 7,0.6378 - 6887, §

. - - . - S S - . - . 1

Oume wqs i~ Inspecter of Pelice, nnd was attachod to Katwe “thix

Prlice Statiorn, noor Kampala. He used te live in Kanjokya

Strect, He wan marricd to twns wiv.-s, one of whem is Marearct i
Jkurut (%,69), 1 nurac workinp at itutur Hespital; and he haq

twelve children.,

Hiationed/eesasese2?/s l
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Statirned with him at the same Pnalice Station was
A8sistart Superintendent of Police Walendu who was in the

pracess of taking nver the CID section from subject No.5e

The -first witncas was Oumo's brother, Yesse Aligata (W.8)
whn sajid that Oumo was arrcsted on 3lst July,1972, He
procecded tn give details of the visits made by him and Hargaret
te Maki~dye Military Police where Oumoe was detained and of his
last c~rversation with hime. According to Margaret, howover,
Yease Aligata is mertally deranged. She said that, during his
8pclls of madness, he talks a 1ot and wanders aboutyigets loat
and does not know where he is and she has heard him talk of
fictitinrus thinps. Llike her, the other brsther James Jamu
(W.36) alao.said that Aligata was not in Kampala when Oumo was

arrested,

Both Margarct and Jamu said that Oumn loft the house on ' ' i
29th Aupust,1972, at 7.am., to go to his office. Margaret said 18
that he told har that he would check on his car, a Smica No. iy a)
UU0 528, which was ir the garage, on his way to his office. He ‘
was to go to Kitgum on transfer on lst Septdmber and,according g‘f
to his Officer-in-Charge, Deputy Superintendent, Edmond i
Nakumusara (W.484), was then 4in the process of handing over to

his successor, ASP ‘Walendu,

James Jamu was to mect Cumo in his office that morning
at about 11 to collect a fow things to take to thcir village

home,

According to the evidence, Oume reperted for duty at the
police staticn that mornirg, nnd then lcft for the city to

ret s~me spare parts for his car,

Nakumusana said that whon he went to the bank that

morning at bout 8,99 a.m. to collect salarics for his
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policemen he saw Oumn's car parked by the roadside in Entebpfi';;j
Raad, On his way back from the bank at about 10 a.m, he saw the
car i the same place with some 8 people &taading near 1t; He
41d net atop to investirate as he had about Shs. 40,000/= in

cash ‘with him,

Nakumusana recrll.ctcd a visit by two Army Captains later
the same day; Théy ¢rmplaincd about a murder case which had
not been attended to by the Police for long. He sald that ASP
Walcndu had scnt assistant Superintendent OQwer to investigate
that cnmplaiht. Nakumusan? was emphﬁtic that from midday on-
ward nobody called in at the Police Station, nor did he leave

the stati~n and that nobody was arruated,

The evidence nf the arrest of Oumo and Walendu was given
by the Head of the Public Safety Unit - (PSU') = SSP Ali Toweldi
(%.508) and SSP John Alfred Wabwire (W.524), Both of t&em
mention the reclative date as 30th Aurust.l9§2. That mor;ing
A1i Towell had received instructions tn investigate séme
complaints froem the rosidents of Katwe about a body which was
lying by the roadside. He naked for a police patrnl car to
mect him nt the scene, which was ncar the railway foot bfidg;
in Entebbe Rnad, beyand the Clock Towar, Ali Tnwell saw a body
lying nnt very far'fr«m the read and also Oumo's car;l Soon SSP
Wabwire, whe was then the ig. Regirhal R611ce Commander, Kampala
arca, arrived in the patrol car. They did nnt find any policeman
at the acenc an?, leaving their men there, both of them proceeded
to Katwe Palice Statien, Nakumusina is nlleged to have trld them
that he had instructed his staff enrlj that morning to remove
the body. .SP Walendu told them that he had sent some Pnlicemen,
including éumo, trn the scene and he was éurprised to learn ;hat
the boady had nect been remnycd. Both Nakumusana and %Walendu were

ngkced to accerpany them te the scene. ‘ .
®

Y eeeenee/e29,
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Back at the scene, Qﬁmo eawe-in & car, probably a taxi.

4"

" Moweld said that Oumo was seen coming out ~f some trees from

Kisenyi directinn with a weman, According to SSP Wabwire,
Oumn tnld Toweli that his car had broken down the previnus
night «nd he had gene to fetch a mechanie t~ take it away.
Oumo furthcr s1id that he was then in the¢ preceas of moving
tn Kitpum ~n transfer. This cxplannticon, which seunded
reasannble te siqbwire, Jdid net satisfy Trweidi whe retorted
that Oum~ whg nevertheless responsible for whatever happened
in his arca. Toweli snid that Qumn's replics to his Officer-
in-Charge indicated disrcspect for his suporior officers. He
8aid that Qum~ alleged that the prcsent Government had ne
brains and Walendu startcd laughing at this remark. Toweld
thought this was very bad, Towcli had seme Military Police
Of ficers with him; onne a Licutenant and ann~ther a Staft/Sgt.
They adviscd Toweli,"Let us nnt waste times Let us take them .
t~ Makindye." Toweli said that at that time, even a private
had more power than the Commissiencr of Police. He knew
"what sert of pe~ple they were’ and thrught that if he said
anything in foveur of the twe Palicemon he might be taken as
Yfaveuring" them, @abwire did n~t make any such reference but
stated that Toweli arr.sted bath officers on the spot for
"gross negligence of duty'", and they were taken to Makindye

Milit~ry Prisen in the patrnl car. Both ~f them dienied the

} Bu/rerticn that the tw~ prisencrs were carricd in the bont of
the car. Towelid said that 2t the Military Police Pris~n he

© intervicwed beth Officers «nd asked thuem what was "in their
minds" and feound that "they were not interested ir thelr work.”
He alleped 4lse that Oume had teld him that he, Trweli, had no

Q brains nd that the rank which he was then hrlding was achieved

j thr~upgh brit ry, 4. then scnt a3 report te his suporior
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Talking of the arrest he said:

"They were not charged for nerlect of duty but
for political activity, During my interrogat-
ion, their replies were subversive to the
country - that is why I arrested them because
such officers were misbchaving in the publie
- rne of the replies was that the present
government is of fools,it has ne brains -

Oumo said this and his friend Walendu was
lnughing = this was at the scene when Oumo
was with the woman and I thought this was very
bad; and other replies were at Makindye -
what made me recormend their dismissal was the
reply that I have no bra2ins and the rank I was
holdirg was threough bribery - Oumo snid thise’
at Makindye." (p.6503-4),

Wabwire explained that under nermal circumstances, police

officers are not arrested for pross negligence of duty but only

disciplinary preceedings are tnken. He said that, as Towell -

B

was his supcorior officer and in command, he did not raise any
objection and he was satisfied that Toweli would report them to.

the Commissioner of Police,

When Jamu was on his way to Katwe Police Station to keep his
apprirtment with Qumo he came across his brother's car in Entebbe
Read surr~unded by a c¢rowd of people. On learning that the otﬁe;
had been arrcsted and tiken away in the boot of a car he proceeded
to the Police Station where, surprisingly, Nakumusana is alléged
to have denicd any krowlcdpe about Oumn's.arrest. Jamu then
informed Margaret whe saw Nakumusana and again hé repeated the
same denial, She went to Central Police Station where she saw

her husband's car, but n~bady seemed to know atout Oumo's *

whercabouts,

On 30th ‘ugust, ..1i Tewcli wrote t~ the Mipister of
Defence ani In;crnai /ffairs about thesc arrests and his

recommendAttions - Ex.142,

On bth Septimber,1972, Dt/Irsp. Olupot (9.513) visited

Th 7 T
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the two prisoncrs at Makindye for their atatements, He recorded
OQumn's strntement - Ex,143 - and 8P Walendu wrote cut his own
statement - Lx,.1l4h,

Sonn after this incident came the Invasion nf the country by
Tanzanin 1rd Teweli went on aperatisonnl duties in Bombe and
Bugerere, In the meantimc, latters nf dismissal for bnth l

offic.ra dAated 10th Octnber,1972, were icgucd and ircluded in the

Force Order Part IT dated 15th October,1972 ~ Ex.141, the dismis-

sals beinp retrospective from 15th September,1972. Subsequently
when Toweli came back tn Kampala he went t- Makindye to check on
the two prlice officers and was tnld by the Staff Officer that
they were amenpest other priscners whr had scen transferred to
Mutuknla,

Capt. Bogere (W.169), who is the present adjutant, denied
being the Stuff Officer at thue material time. He denied having
socn Mr, Toweli. He said that after returning from Ghana in
april, 1972, he was pnsted to the General Headquarters, Bulange

as Staff Officer 4 and it was not until april, 1973 that he was

transferred tn Makindye. Ye must also adl that according to the

present Cnm$1nding Of ficer, Lt. Cnl, :lbert Drajua (W,.528),
Cnpé. Bogere was the cdjutant of Makindye in August, Sept., and
Octeber,1972. On this discrepancy, we are irclined to accgpt
the testimnny of Cupt. Bagers himsclf as the Lt. Cel. was then
nct the offic.r c~mmu;ding Mikindye; 2nd we find that he may be

mistaken with repeard tn the dates.

Mrs, Oum~ continned with the inquirics about her husband
withrut any succoss and on 7th October,1972, she was provided
with transpert by the prlice to mave to her busband’a heme in

Malera, Tesr District,

On 19th Fobruary, 1973, Qune's fathor wrete to tho Police

Eh Y
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claiming his san's car, Wabwire irstructed the Deputy

Superirtendent of Prlice/rdminiatraticn, Okcth Ogola (W.30) to L anTEiag

lock for it, This witness found the car number from Qumo's
file and crnss chucked the number, UQH 528, wsith the idvance
Section, He lenked for this car at Napuru ilrstrip and, nnt
surprisingly, dAid »~t find it, He sooms.tn Mave forgotten.thnt
under the Traffic and Road Safety 4et,1971 the repistration
numbers of vehicles were changed, and no attompt whatever was
made to trace the nuew number of Oumo's car, Margaret sald that
she has since scen hur husband's car being driven about and its

colour had bgen charred,

Oumo's family has not been able to get his money in the
bank and the Insurance Company had asked thum to wait for about
three years, WNo application was made to crurt for an order to

administer his estatc through ignorance,

On this evidence there cannot be any doubt at all that
Ingpector Qume and .SP salendu were taken by SSP ili Towell to
the Military Police, Mikindye allegedly on the advice of the
Army officers.accompanying him for fyrther interrogation. We
do nnt know if the letters of dismissal wore over served on theme
Mr. Toweli's evidence of being informed by the staff officer
that both these policemen had beem transferred to Mutukula stands
by itsclf. We are¢ urnable to say if it was truc, but the fact
remains that both arc missings We find it impossible to believe
that cither of thim c~ruld have escapced from custody from Makindye
and run out of the country, It i8 abvious that they disappeared
from Makindye where they were under custody and the probability
clearly is that beth of them were unlawfully dispnsed of during

their detention,

23. Subj.ct Nn~.f - LT, COL. V.LERIE ..LEERT OCHIMx,

wih, :;,.';/....-33/0

vy T o v R
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FWitneuoes:'9 andrew Aihert Angura - Part 1,p.l23 - 139,
: 51 Sekabiite #Wasajia Part 1,p.542 - 5k§.
52 Guerge ‘ilsan Lwanga Part 1.p.546 - 5“?:
479 fcth Obn Part 6,p.5343-5355.

525 philip Jescph alidria Obetd
- Part 7,p.6443-6487,

Therv is ne diroct cvidiree abeut the disppuarance aof Lt.
Crl, Ochima. His brether .ndrew .lbert ingura (W.9) seid that
the Lt. Col. was dotained for scven months in 1971 at thindye
Military Pnli;u. Ye were net teold the ruasen for this detente
iern. He was released by Your Excellency nd twe w;eka later,

sent overs.ns on a crnference of gnme sort,

He returred i» February,1972, and his brother said that
perhaps he was retircd as he did not ge back te the army., In
June,1972 he whs nrdered te vacate the Governmcnt house and he

meved to seme rent'd pr.miscs in Mulagoe,

On 20th September,1972 the Lt, Col. left his house at
1l p.m. in his Murcodes cwr’- VUG 440 - to take his brother-in-
law, onez called ., 1bert Cengthr, an ;mmigratinn officer, to his
pluace ~f werk, and did nrt return,

W,9 atart.d lorking for him the following day. He checked
with all his fricnds and alse at Makindye. Thore was no sign of
him any where. On his way back frem Makindye he found Ochima's
car parked near FISHCC SHOP in Dewinten Road, The shopkecper
tnld him that Ochimt was talking to twn siane inside hia shex
when three men ¢ame in tx~ cairs, He sald that Ochima was beaten
up and put in the bont of ~anc of the carsy the twe (sians nlso
were arr ated wnd teken wway, The shopkeuper hﬂnd(a the car

keys to 9.9, who t~nk th. c-r to their home in .rua,

In Cotnber, 1272 e~ run in civilian dr.ss called at their

hame in .rua -n! Ademanded that the car be handed nver,
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They said that Marels had sent them for it, One of thaw.had a

pistn{. When W.9 refused he was threatered with the words, “If
you want to stay alive and look after your brothei}a children,
hand it over." Ochima was not married, but had a girl friend,
His brother said that he had five children. On hearing the
threat he handed over the car to those men,

W.9 next saw the car in the pgarare of what used to be D,T.
Dobie Ltd., in April,1974. On looking at the job card he found-
two names mentioncd - OBA (%.479) and OBITI (W.525). He reported
to the Police. : '

The rcceiptioniet of D.T.Dobie, Sckabiito Wasajja (W.51)
confirmed that on 4th January,l1974%, the car was brought in for

repairs by Mr. Obeti of Arua, and he had made out the job card

- Ex.12. Obeti had asked that his brother Oba be contacted‘when

the car was rcady, and their ‘elcphones are also mentioned on the

card, Obecti alsc signed anather form headed *Conditions of

~

Acceptance of “ork' - Ex.{é

-

The Police told tle irecer“ionist that the car was not to be
handed over to anybody without their approval, and a note to this

effect was kept on one of the cards,

Oba, whe is a Sevcurity Officer W.0.2 working with the State
Resoarch Unit, was informed by the garage when the repairas were

completed, but when ho went there to check after about a month,

he was told about the order of the Police, He saw the Police and

explaired about tho ownership of the car, A Corporal. made a
scarch at the Contral Repisiry of Motor Vehicles and found that
it had becn transferred in tie name of P. Obcti. Oba tried to
contuct his broth r in Arua, but was told that he had been

imprisoned for some offcnce.

Subscquently, the Police weote te the garage t? release the

car to Philip Joscph Alidria ~ and cncloscd a photecopy of the

records of the Certral Recriscey - Ex.14 and 1bA,
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Obeti (%.525) was called to explain how he came to own
Ochima'’s caé; lle was the branch manager of Uganda Cooperative
Bank, Arua. Ho oxplained that he had bougt t the car from
Angura for Shs.45,000/~ in or about September,1973 with the
agsistance of a half-caste mecharic called Mark., An agreement
for thr sale of the car - Ex,140(1) - was drawn up, It is
dated 20th Juptumber,1973., The Repistration Card was in the
name of Ochima and Angura had Treasury Form 3 aim;cd by Ochim;
transtorring ownership of the car into Angura's name and Angura
signed annthar form for the transfer in his name. He said that

(Ex.140(2)
he kept those forms/for the tranafer to be efrccted in Kampala in
the presence of Angura but it was dclayed as fngura was not avail-
able. On 4th January,1974 he sent the car to D.T.Dobie, Kampala R
for majinr rcpairs and later when he went to check on the car he o
met Anpura at the garape., Ho wanted him for the transfer because
Angura 5till had with him the form qf transfs«r signed by his °
brother, They agreed to mect the following day but again Angura
did net turn up.  Subscquently, on 3rd Febiuary,19?4 Obeti was
arrcsted for the theft of the bank's money ard on 1l1th February,
sentcnced to a term of imprisonment, He explained that before he
was taken back to Arua he made inquiries at the Central Registry
of Mator Vehicles rogarding the.tranefer of the vehicle into his
name and, acting on the advice he w;s given, he asked his wife
to instruct an advoent in Kampala to draft an affidavit, Later
she brought an affidavit - %x.340(3) = to him in the prison which
he sigr-d and submitted toguther with the application of trans~
fer - Ex,140(4), H: duricd the allegations of Angura that the

car was taken from him at gun point,

The evidense abeut Lt. Col. Ochima's disappearance is hearsay

given by his broath-r Arnpura., He spoke of what-he was told by the

shopke vrer, near FISHCO,
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If that ovidunce 1s truc, then it would seem that he was ar t’@_

i

by thrue unkrawn peaple ard taken to an unknown a.‘fiﬁ‘*!‘ﬂﬁ*f'hlt"'

we can defi~itcly say is that he disappeared on 28th Decembersy

1972, and Angura teck his car to their home in Arua.

Regarding th. c¢ar, which was subscquently registered in the
name of Obuti an the stringth of hic affidavit about which we
noticed cortuin irrcprularities and whi-h we have decided to
bring to the attention of the Law Council for appropriate action
to discipline the lawyer concerned, we find that Obeti is in no
way concernced with the disappearance of thu‘Lt. Col, It may
well be that Angura sold the car to Obeti in crder to get the
money and subscquently denicd when he felt that he might be called
upon to ¢xplain how the car got to the garage, We are satisfied
that Ochima is missing and the probability is that he has been

unlawfully disposcd of by those unknown peop..e whe kidnapped him,

2b, Subjuet No.7 - D.3,P. NELSON OCHANIT,

Witncsses: 10 Mrs, Faibi Akwi - Part 1,p.139 = 149
362 ASP George Byabasajja
- Part 4,p.3718 - 3732,

He was a Deputy Superintendent of PPolice and was stationed
at Jinja. He had svrved for 19 yeurs. He was marricd to Faibi
(W.10) and they have six childrun. She last saw him in May',
1973, at thoir villageo heme in Bako, Orungo sub-county, Teso
District when he tork hor some moncy. He left for Jinja after

two dnys.

On Sundiy, 3rd Juni 1973 she travelled to Jinja to join )
her hushand, The children tald her that their father went on
duty at about 10 a.m, that morning, leaving hic car at home.

He @fd r-t rotore thy' wight, The folloxing day was a2 holiday

and an Tuesday <he oo ort 1 his disappoarane.s ot the Central

'k'.ilaﬁal:'

At
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Polic: Statiem, Jinja, Ohe was told by a constable that her

husbard had been taken to Kampalae.

Assistant Sup rintendont of Police Georpe Byabasaja (W.362)
produced the St«tion Diary of the Central Police Station, Jinja.
Entry Me. 23/3/6/?3 (£x.861) indicates that Ochanit was taken
to Kampala by No. 6111 Cpl. Said in Motor vchicle No.UUQ 690 and
entry No. 2% of the same dnte (Ex;86b) is in respect of pistol

No, B.l9}25IWhich was handed in by Ochanit.

She then went to Kampala Police Hondquart..rs and saw
Senior Suprrintend.nt of l'0lice, Obate. He denied any knowe
ledge about hur hustand's wh roabouts  and his cfforts to trace
him at Makirdyc werce without success, She said that she started
lookinp for him bechuse the corstable whom she saw at Jinja
tolice Station had teld her that someonce had made some false

allepgations against him.

She said that she had no difficulty in keeping her hus-
band's property. She did not krow if he had a bank account
but knew that he was insured. No application has been made
for a court oricr to administer his Lstate., She said that the
Police Headquarters paid her only Shs, 600/- for taking her
children home,

From the Statian Diary of Central Police Station, Jinja
- Exo86a = we find thit this Police Officer was taken by
¥0.6111 pl. uid in Motor Vehicle No.UUQ 69C to Kampala on
3rd Jun., 1973. 1t scems that our Counscl was unable to
trace this Cornoral or where he came from, Ve are satisficed
that Ochapit has beun missing sinece then, and the probability
is that he was unlavfully disposced of by the Corperal who

arrested him from Jinja l'olice Station,
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25. fubjoct Na, § «~ JOSEPH OUMA, .

Vitnesses: 11 Gertrude Onyac -~ Part 1,p. 150 - 170

12 James Odwori,alias Tacob
- Part 1,p. 171 - 184

92 Det. AJILP. Samuel Leto
- Part 1,p. 899 - 910

169 Capt. James Bopereo
-~ Part 1,p,1631 -1652.

Joscph Gumn was a young man aged abont 20, and wae working
as a Clerk with the Produce Marketing Board. He used to live
with his mothor Gertrude Anayac (W.11) and a ysunger brother
Odwori (#,12) ir Biina village, Luzira.

According to the evidence it appears that on 10th
December,1973, somu civilians feonrht with a soldicer at a beer
party =t nbout 8 p.m. over 1 girl, a daurhter cof n woman called
Malongo., Amongst thc civilians were Oumn, Mayarja, Hugalu and
George, The soldicr was subsequently idemtifingd as;Sgt. Abdu‘

Sulaimani Semakula of the Military Police.

Ouma had his supper with his mother that evening and went -

to slecp ir his housc, about 50 fect away,
At nbout 10 p.m. Girtrnde Onyac woke up on hearing her
son's shouts and banpgs at his door. She woke up her other son,

and followcd him eutside.

It was 1 moonlicrht night, Odwori saw his “rother being
beatien infront of the house by twa men - Sgt. Scemakul., who
had a pistel, “nd Vinc.nt Lubepa. He kid himself in the
banuna plantatior where he'saw the oth:r thrce boys hiding
also,

Ouma was bound up, hand§ and fuht, and df\ngcd into =

Hopda yan WWE 565, Tncy drov. wwey in it. Aceerding to Ex,152

A/
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thia vehicle was, gt the materinl (ime, registered in the
Cerpeeantts nime,

%,11 roport A4 the ircid. -t the following morning a¥:

Vapuru Poliec Statien, il.r dor sns nnt thera.

Zhe then woent te Jinjr Roal Police Stalion. Her son was not

there wither, but sh. wir teld that s~mc Army men had beén there

sith him, Pris sooms to tally vith the cvidurce of Dot. Assistant
Inspector, Samucl labo (1,92), who had been nssigned the investi-
grtinns of this casc, that Spt. Cemakuls ealled at the Police

Stutiorn during the week and promised to call apain for his

stat_mrunt, but nevopr Jdid,

V.11 ther woent to Maki“dyt~ﬁilitary Palic: lorking for her

sar,  She said that a snldi r at th. pate told her that her son

had buen breysht ir for a8saviting a soldioer,

On 19th Decerhor,197%, Lebo arrosted the other three men

invelved in the firht, He contacted Makindye ubout Ouma and was

teld that h: was brins dotaiped there for assaulting Sgt. Abdu.

The ¢fficer in Charpe Jinja Road Pnlice Station later decided

that, like Cuma, the ~th.r throe sheruld alse dc taken to Makindye

for furth r dnvesticutiors by the Military Police. Lebo handed

them 1r cn 20th Ducumb. 10,1973, During his testimony Lebo said

that or wrquirine abeut Numi whon he took the other three to

Makindye, hi wane told that he had cscaped from custody. His

atto-tisr was drawn to his mirut: of the same date on the Police

file, C¥B,2673/73 - Ex,19 -

"To D,A.5. = Jirjn Road, s instruct-d I took the

thres aceus 4 to M iindye where after discussing
with the Officer thrre, I hardec him the ascusecd
nnd the stator.»t | Later the relatives of the
three accensed ¢ar te say that  the three accusced
vore relvas . d by the Military "slic- after we had
ift, The firrt acenssd Dums was arrcstod earlicer
by the Hilitary ielice am the day of the in~lert,
it was nmnt pessitle te sce him, Casé par r -ro

h v with far yaor infapmatian,”

Lete w o urable o expluin shy he had not & o) vl ir the mirute

akat k% U b o otrld abont Oumafs oqjlee 4 L0 8
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Neverthcless, the story about the ascape looks extremely - «%~ ' i
unconvincirp agairst the evidence of Odwori whn was emphatic
that he had been ahle to sec his broth r at Makindye on 29th
December,1973, He said that Ouma's face .was,swollen., We find
no reason for him to tell lies on this matter, Furthermore,
their mother, who suid that she was visiting Mokindye almost
daily, was all the time being told that her sor was there., This
continued till about April,19?4, when a soldicr told her that
her son had been tramsferred to Jinja Road PoliculStation after
being kept at Makindye for 15 days only! It was then that she
was given Spt, Abdu's full names and his force No.UA 12116 and
was told to go back to the Police Station whore the Sgt. would
be called to answer a charge of assault, The 0.C, Policé
Station, deriéd that Ouma was in his custody and he despatched
two Policemen to Makindye to check on this information, They
returned and are alleged by W.11 to have told the 0.C, that
Ouma was Still in custody at Makindye., The 0,C. then sent her

to the Adjutant with a letter asking that the Sgt. be sent to

T ) A IS T AT e

the Police Stztion, She said: ' ;

"Abdu was wartid to ceme to Jinja Road and .
tell the 0.C. where that boy was taken." :

To her the Adjutant said:
"eeeathat thuey do nnt usually dctain‘people s ' } b
who have fought there and so my son had'baen %

= transferred to the Police at Jinja Road." !

The Sgt. n.ver returned te the Police Station as promised,

There has been no further news of Joseph Ouma cither. The last

—

witness was thi adjutant of Makindye, Capt. James Bogure,W.169,

As stated carli r he piid that 11 ﬁhu DCBs were dostroyed during

o o the disturbances of April, 19?4, Reparding Oumt, he said that he }

wng nne af thees tikon ta Jinia Road Police Stution. He said

-~ that Spt. Suleiras Abie wan ther (that is, 24th Septomber,197h4 ¢
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when Capt. Bogere gave evidence) in detuntinn at Makirdye, and
undertook to produce him.

Later, when Captain Bogere was recalled on 17th December,
1974, he irformed us that igt. S:xmakula had boen detained at
Makindye, pending his appcararce before the Chief of Staff,
During his detentian, the Spt. is alleped to have attempted to
commit suicide by takinrg some poison, and was taken to Mulago
Hrspital, After his discharpe, the Sgte. was returred to the
cell i» Makindye, from where he is alleped to have escaped. The

Captuin said that they were still lnokikp for him,

We have no hesitation in reuachirg the conclusion that
Joscph Ouma was in fuct arrcsted by Ui 12116, Sgt. Abdu
Sulaimani Scmakula of the Military Police, Maukindye on 10th

December 1973, after a firht ever a girl, and was detained at' ~

Makirdye Military Pelice Prisen, fram whord he disappeared. *
We fi;d it untru. that he was ever traneferred back to
Jirja Road Police Stution as his mbther was informed at
Makindye. We are not preparcd to accept thc ovidence of Det/
Assistant Inspector of Police Samucl Lebo that he was told by
o Sl

the Military Police, Makindyc that the subject had escapcd from

custody. ''¢ have roached this conclusion after porusing his own
minute which he made on the file - Ex,19 - where he said that
it had not beun possible for him to see the subject. If he had,

in fact, buern given this informotion, wo find that it would have

bevn quite simple ind straight forward for him to have said so

o
in this mi-ut to hi< sup.rior officer, Furthcrmora, 18 we
have alrcrady statod, Odweri saw him at Makiréy>, as 1late as
29th Decombiir 19?2%.  “rem the evidence of Cuptiin Bopere it
] scuems that the Dpet, whoe had buern returncd ta hig cell at

Makindye aft.r hic bertive attompted suicid. Later escaped from

eustedy vl koAt L v oreerr tod,
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Captain Bopnre.hqd ne knowledge about the detention of th;
subjceet at the prison, but we arc satisfied that.Joseph Ouma
was not only dvtained thore from 10th Deecmber,1973, but also
disappenred from there. The probability thus is that he was
unlawfully dispos<d of while in custody of the Military Police:

at Makindyc,

26, Subject Mo, 9 - LT. CHARLES SIKENY MWAKA.

Witnesses: 1% Faiei auma -~ Part 1,p. 192 -~.201,

54 Lt.Col. Juma Doka
~ Part 1,p.559 - 565.

He wns attached to the .ir and Sea Borne Battalion,
Tororo., Hc uscd to stay at the Officers' Mess, but spent

weckends with his wife, Paici iuma (¥W.14) in'Mbale.

His wife last saw him on Monday.17th Januury,1972, when he
left their home in Mbale after spending the wackend with her to
go back to Teroro. He latir rang her frem Tororo to say that
he had arrived and the last time he rang was or. Wednesday, the
19th Janﬁ1ry. when he told her that he had been assigned night
duty and was pruparing for the 25th January celebrations and
parzde. She rang vp the Barracks afain later that evening and
was told that h.r husband had been picked up by the duty truck

and tiken to the barracks,

Or Thursdny she rang up ag~in and was told that her hus-
band was on duty i» the barracks. On Friday morFing two cars
-.a V,". ard 1 Toyata Land Cruiser - went to her home, There
wore some peaple i civilian clothes in the V.#, and some
privates woarirg the Alr amd Scaborne Battalion uniform in the
Toyota. One of those in the V.7, claiming to be an Intelligence

Cf “fe r. o3 b e Ty hew vusbhbead whe, accordise to him, had

it
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becn missing since Wednendny Might, This worried her and she
cortacted the Brignde Commnnd;r; Lt. Col. Ndnhendekire who
provided her with 2 Landrover to go to see Lt, Col, Toloke, the
Officer Commanding Tororo Battalion, Toloko told her .that he

had been away to Jin31 and during his absence Major (now Lt. Col,)
Dokt (:i.54), whe wns acting in his place, had brieféd him about
the disappearance of her husband, She did not try to sce Major
Dok: bﬁf the Marjar refuted the evidence that he was ncting in
place of Toloko 4t the materinl time, Twoka said that he had Gonq
hane  on p-8s leave and on his return the Commanding Qfficer '

Tororo haid tnald him thit three Officers, that is, Lt, Enoka,

Lt, Odongo nnd Lt. Mwak:a, had escaped to Nairobi by the night

bus,

On 6th February, a truck full of soldicrs and the Guarter~
master Lt, Odongo went to hur home and asked her to vacate the
house, She tried to rusist but the soldiers threw her out, .
took away the quernmeﬁt property and some of her own, and
locked up the house, She waited outside the house from 9 a.m.

till 6 p.my when an~thor truck came and transported her with the

remaining propurty to her husbandfa home,

She snid thit she went to Toloko twice for assistance and
her husband's salwry .but was told that where a soldier disap-

pears his salary is stopped,

She is apcd 21 and has a daughter. She said that her hus-
band had semc meney in the bank which she h1ad not been able to -
ma2ke use of, She finished by saying "I pray thnt the Commission

does snr. thing for me so that I bring up that daughter of mine.”

If the evidence of Mrs, Mwnzka is belinved, ~nd we see no
reason for deubtinpg her in any way, it would appear that her
hushand wags on dAuty in theo bwrrﬁcke ti1l Thursday, the 20th

January, , This wonld cortainly cist doubts over whnat she was Rt
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told by the Intolliscnce Officur who nae her on Friday
morning th.t h..r husband h-d becn missing.atnce Yed=-
nefdny nirht,

#hereas the subject appoars in the list (Ex.13 )
of .rmy personncl wha ar. 21leed io have disappeared
there is no mention of the oth:r two liecutenants -
ﬁdn;é; and énoky - wha w.ro alleged to have fled to
Kunyn by the night bus, Furthermore, thore is no other
evid. nce to susstnntiutu this nSSertibn. Ve nre of the
opirion thit h:d the subject renlly fled to an ndjoining
coauntry h. would corzinly have got in touch with his
family., ¢ re¢ of thc opirinn that th.re is virtually
no ¢ idence to prov.e that thc subject fled out of the
cour.ry «nd, for th. reasons stated nbove, we find that .
he must have disappenred while he was on duty in the
barrqéks of the .ir and Seaborne Battalion, Tororo, We
1lso.fi—d thSt the prob=bility is that hi: was unlaw-
fully disposed of within the barracks by oth.r soldicra.
Th re was cviderce that sope Soldicers who had been
detzined at varinns units, were transferred to Luzira
Upper Prison and they appear in the list, Ex.12h4, The :
subject docs not appear in that list nnq, haring found
that he did not flee the country, the absence of his
wime frar 2X, 124 would chm.to support our finding that
he mnst have Leen unlawfully disposed of within the

barracks.

27, fubjuct No, 10 - KAGGUA.

*itnesst 15 Vrinzn Mukiibi - Part 1,p.201 - 207

- - -

There/ oo, . 45/,
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U erneram
There is ne dircet - viderce on this mrn., According
to Friazs Mukiibi (7.15) he was the treasurer of Wabitongo
Growers Socicty 'nd usicd to live in Gombolola Musale., He
said that he was told by Mrs. Kapgewn that her husband had

disappeared somctime In 1672, .

The witness said that he too had been threatened by
the Mulukn chicf alter he had reportoed the locnl chiefs to
the Ministry of Internal Affairs thet the chicfs were acl-

~ling énmpunuwtinn farms to people who did net have land
afficted by the corstruction of the road, entitling them

to compensation by the fiovernment. He said thet such

persons werce ambushed and never seen apain. He went an to

s1y that following Mrs, Karswa's report some people were :;ﬁ é

arrosted by Kayunet Pelico and immediately killed. tf: é
We arc not =«bls te place any credibil?ty or reliance . *_: f

én this ovidence, No relative of Kagrwn has come forward ;

to sa; that he has in fact disappenred or that the lécall §5

chicfs of the arcet wire i» any way concernei with his f""}

. %-.-'

disappearnnce. We are not in n pesition to say whether
he has in fact disupoearcd or disposed of in any other

mainner,

The evidence on this subject besides being hearsay
is so 5kutchy that it is virtunlly impossible for us to

mike any firdinen of iny sart,

° .
28. ' Subjuict Ha. 11 ~ STEPHEN LUBYCA,

“itnesscst 16 Sarnh H&nynndo - Part 1,p.206 - 213,

17 Joscph Sepuya - Part 1,p.213 - 216,
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He was aped 33, and was the Manager of Nile Hotel, Kampala.
He used to live near the hotel with his fiancee, Sarah Nanyondo

(W.16).

T T AR | = oI (T Y g e

On 28th November,1973 he took his fiancee in his car,UUC

G e

480, to her collepe, He wis alone in the car and has not

been sconr since thene

R

Miss Ninyondo was expcecting him te collect her at lunch

but he did not turn up. She rang up the heme and the house-

boy checked at the hotel but failed to fin¢ him. She returned
hame thinking that he had gone for a mceting at the Headquarters. 3
She waited for him till about 4% p.m. Then she started ringing ] %
fricnds asking ab~ut him. She also rang up the General Manager ‘
of Uganda Hotcls who told her thit Lubega had not attended the

meeting and that he would try to investipats. She informed his

father Joscph Scguya (W.17) in Jinja and he came to Kampala at

about Y p.m. His cnquiries were nlso fruitless and the follow~

o -

ing morring the mutter wis reported at Centrnl Police Statiom,

P

Kampala, She did not think thut he had gonu outside the

country ns shc¢ would have expected him to contact her, which

he had not donc,

His father tricd to sce the Permanent Secretary in the
President's Office but was nsked to go to the Ministry of
A

Internal iffairs. There,he was told that a ruport had al-

ready boen reeccived -nd w-s being investigated by the CID.

© His enr has not been scen since.  According to Exed

the recards of the Comtral Repgistry show that the vehicle

is still repisterced in the subject's name., [t's rond
license expired on 1%th January,1974 and has rot been H
renewed since . He had two children aged - elght and three,

from ansth-r wemon and they arce now beinpg looked after by

his f.t4o~
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The « videner i very sketchy. ‘¢ find th:t he-was
1@t sovr gn 2nth Dovember,197%, driving his ear UUC 480
«fi r Aropping Lin fiamece ot the Celley o There is no ' ' X J
.cviduvco 4o te whtt havpenca te him on his way to the
Nile Het Vo= v i oo *he "himiser. We ¢on only find 2
th t h. ko, boow missing since then, Had te loft the -
comrtry » Uied it coananable, s o his fiance - snid, for

him to have U lesst eantacted her or his tather, The
probability 10 G b was unlavfully dispos.d of by his
unkrown kfdnappers whe ni-kt bave been kondos wanting to

stesl his o obich ~lvo has dlsappeared.

29. subicet Moo 12 - DoHIL MaG5AM,

Witnesa: ¥ ALisht o1i - Part 1,p.2l0 - 230,

He was - Jomali butcher ared 36 and used to live in

Entebbe. e kol Leen iw Ueandn for about 19 years. He

was marricd te Sisha 4170 (3.18), wped 28, and they have

four children, botec n the ages of 31 and 3.

On lith Qctaber,1971 he went to Kenya to fetch ;
cattle nd told Lic vife that he would return on 13th
Octobur, in tir: *a ;o =ith the deleration of about 23
Somalis te s 7T ang e the 10th. He returncd home on
“ Hoth Cownh + o el il that he had been delayed
) on thy woy Jde Lo oar wrouble, On Loth o he went te
Kompaly 1 ch ek s the dedosti-es e roturned at about

T opome wvdd todd rac v 00 thet e N d be norepliaced in the

dclesatl v by poth roperson s he hedd delayed

IR O R A T AR mon came to tholr home and
werted to s N cjesrle They eame inoa black Mercedes

R I R "*fiﬂgﬁﬂ*#hgnmqnggggmy

L e ) 25x 10
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Benz ear bearing the registration letters 'UG'. They told
her that they were from the President's Office and wanted
to know why her husband had not accompanied the delegation.
Her husband cxplaincd the car trouble resulting in his mis-
sing the deles~tion. He wus told that he was wanted in the
Parliamertary Puildings at S p.m. "that perhaps he might go
to Mogadishu by the cvonlnglnircrﬂtt.“ Heo started collect-
ing his suite-se but was asked by the three men to leave

it behind, She shid thnt she asked her husband why he was
going ayny with them, and he replied that he knew those
three very well as wople from Entebbe Lodge and there was
nothing to worry, The .schicle then drove away with the

subjcct townrds Kampala, and he has not been seen since.

When the deleeation returned from Mogadishu after ten
days she Eqw the deiurutns at Hotel Equatoria. They denied
sceing her husb.und and promised to see Your Excellency about

him, She has not henrd anything more about her husband,

She said that ber husband used to run the butchery on
an over-draft rrom th bank. It is not in busincss now,
Her husbhband had = lerry and a house where she is now living,
The lorry hnd an accident after her husosand's disappearance.
She is vew beinp ansisted Tinareinlly by her husband's

relatives.

She said kbt ~he still ocensionnlly sees those three
men in FEntobbe, pastteularly one who drives past her home in

a different car.

We find thnt the subject was collected by three men
from his home on 15th October,1971., They were driving a
Bunz car, bearing -epistration letters 'VG' and they took

him on the jrotevt "Ll ue was wanted at the Parliamentary

Punittre - - vt caucehing the conomings plane bt

< gty 7. WP
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join the 5emali Dele-tien to Meapadishu, +we are satisf-
ied from the testimony of his wife who saw the delepgates
after their return that he did not join them in Mogad-
ishu. Had he caught the night plane to join the .
delegation one wonld have cxpected the other delepntes

to have scen and met him in Mogadishu, He did not reach
Mogidishu, nar 4id h. cver return home after being taken
away in the Benz., The repistration letters 'UG' are
invariably piven to officinl vehlcles, and this would
suggest thit thosv three men using such a vehicle were
Government ¢mploycces. ..s the subject hns been missing
since then the probability clearly is that he has been un-
lawfully disposcd of by those three men. WYe would recom-
mend that this e¢~sc¢ be furthoer investigated oy the C.I.D.
particularly as Mrs. Hassan claims still to sce one of
those three men ir Bntebbe township,

3Cs Subject No,13 - ASSISTANT INSPECTOR JACKSOM
BERN.:RD OKELIO.

Witnesses: 20 John Ochola ~ Part 1,p. 241 - 259
61 Charles Onpima- Part 1l,p. 621 - 640

221 Franeis Xzavier Ocen
- Part 3,p.220% - 2215

235 Dorinuy lipio Okello
- Part 3,p.2312 - 2323,

He was an .ssistant Inspector of Police, stationed nt
[ .
Seroti Police Station,
He wae t:lion vy from an open air drinking place in

Pambn Road, Jornti by seme men whe came in a car, There is

att r ewfusiare i the «vii rce about the incidicont. His

hpat} .p/ .50/
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brother John Ochola (W.20), while mentioning fhe‘drinking
place in Pnmba Rond, snid thit his brother was taken on 20th’
October, 1973 by three men who came in a mreen Volkswagen
car. He said that one of them wAs in Aray uniform and had a
gun. The othcr cye witnesses, a teacher of Teso Coileée, o
Aloet, Charles Ongima (W.61), was giver 2 1ift by the subject
to the drinking place in his car. They were.drinkihg toggther
in n larpe pgroup. He said that ~four men came in a dark.grey-
Puugc;t 504 car. Nene of them wns in any particular uniform
and one was armed. They beckoned the subject and affer talk-
ing for abmut 5 mirutes, Okello handed him his car keys and’
went Away with those mén. Ongima said that this incident
occurred two days after the Invasion of the country. This
would make it the 19th September,1972 ani this is the date
which wns mentioned by Dnrinn Apio (W.233) who, claiming to
be the subject's wife, sadd that her husoand was taken away
from thcir home in the Pq}%ce bapggckgl?y.f{xq_qen‘yhg;ggmq.-
in A blue Volkswapen.car,. She sald that two were in Army
uniform and onc in police uniform, Her nusband told her that

n L N T

he was going to Kaﬁpﬁla'nnd would come back.

Wher;ng 0ch014 Anid that he spoke to Ongima after his
brother was taken away, Ongima denied this completely.
Ochola allered that Onpgima told him that his brother had
been taken away to See Your Excellency in Kampala, Hé said
that he ge two other civilimns in the cary; bLoth by the name
of Odongn - one work}nq for the Agriculture Office in Soroti
and khu othn} an Aasistint Inspector of Police of Soroti
Police Station, We have not heard any e;idence about theae

twn Odonpac, Onpimn denied the evidence of Ochela iﬁ go far

as it coneeral ) him, He s1id that at about 7 p.m. he asked

another/. ... 4451/,
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annth. r person tn drive the car to Okello's honme, and after
.baut v woeck it was taken to the Police Station, - He saw the
g:me Peugent car being driven towards Mbalyu, about threc days

after th.s incident,

Poth Cehrnla -imd Ongimn reported the matter at Soroti
Police .itation, 25 did Dorina ipio said thnt the 0.C., Police
Rwnkit=1le, danied any knowledge about the mazter. Two days
later, h-ruver, Rwakatale informed Apio thit he had received
a messiee frem Kampala that she should vacate the guarters,
She packe }oup, wes provided with n lorry 2nd thken to her

honme in Lango.

apio s1id thet she hns four children and the second
wife two children. S$She is locking after these six children,.
Okelle hnd an ceount with the Uganda Commercinl Bank, and

she h-~s applicd to Court for an order to mapage his estates

In view of the two different versions we have had sone
difficulty in re;nnciling the evidences, It scems clcar to
us that therce was such an issist:ant Inspector of Police as
Jackson Bernard Okcllo attached to Seroti Police Station.
No other womun has come forw:ird ¢laiming to bhe the wife of
this Policeman cxcept Dorina apio. We are unaware of the
existence of sny other Policemnn, an Assistart Inspector of
Pelice of th. same rame being attmched to Soroti Police
Steti-n ot th. r 1. v.nt tim:, We are irclined to belicve the
cvidenes of Ongims thet the incident tenk place at the open
1ir drickiees place in pemba Read,  That nccount is corrobornted
ta 2 loree cxtort by the cvidence of the subject's brother,
Ochola, v are therofere satisficd that Jack:son Bernard Okello,
an ssintant Tespector of Police of Sarotl Police Htatinn, was

taken ey by thor eon inoa dark grey Peugent 5% saleon car
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an LMth Zepteaber,197'2, i.c., two dnys a7Tter the Invasion,.

There wns no evidence of where he was taken, or about
the ideniiiy of these fouwr men. But eviden-ce was adduced
by Croreis roavier Ceen (1,221), the Town Clerk of Soroti,
af bin ~we arpast by forr arm:d men who burst into his office
on 201 Coptenber 1972, e said that he was taken in a
Puvfwﬁf.Ah;‘Qwr, which was bluish or greenish, and driven by

1ol Stmamd ta the Military Palice, Mbale, He wns

ane o
net oL the ceancon for his arrest but, on the way, the men
Koyt oo 0 1'7 - aim, "Unless you tell the truth, you will
Se." Lo tus selensed after 21 days on 16th October,1972

GG Lo s

ami ta: $.C. Hilitary Police gave him a letter - Ex,b41.

Durisne s detortion he was kept in one wcell, which had, on

an v e o 25 dnmaites, some on chwrnﬁs of theft and some
for bein,. "faund at the border." On his release he found

hirs "wife mentally disturbed,

Couqff Ort, Male (W.522), the incharpe of the Intel-
lipence Soction of the Military Police, Mbale, did say that
their aren of operation exte;Aed up to Teso District, but:he
danicd'&#ﬁwlwdne 1bout.nny arrests from Scroti dﬁring
September,it?2.  He deried knowing Mahmoocd., He said that he
wonld Lo sarprised if a man wﬁs‘detained st the Military
Police for 41 Quys. Regnrding'gizﬂl, he said that such
certificeten were issned to people detaincd by them and
rolone 1 oavtoe b ourc. It will be recalled that Male
had capliees Gold ie his evidence cohcerning the subject
Kewusno . 01- ffubjoect &) that in practice they detained
civily v f;r nrly six hours and then handed them over to
the civitian pnlice fop further actien, Ccon could have had
rooronrae t2 01) Yies. He was detained for 21 days without

vt - U v owcan fap Yir detention,
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Gensidering Male's cvidence that their area of
aperation Cnvercd.Snrnti alsn, and also the fact that a
sinior velicele wuu.mvntiﬂnud in both instances, it may
wcll Lo that Qecllo tos was arrested by people whe came
fram ho Military Police, Mbales That the Pclice
wathariticn kecw tthout his arrest is made evidert by the
fact thal officitl trarspert was provided for his wife to
bee tremsoartor to hir home in Lango, somethimg which seems

2o havee © oo the order of the day whenever civil servants

ooreenpisulate, we find that the subject was taken
ey by Jouc wen in o dark blue Peupeot 504 on 19th
Suntemb L1972, from the epen ir dricking place in Pamba
Hoad. We rimd that the cviderce raises a streng suspicion
that the éon’whn took him were from the Milithry Police,
mb-1. un? iiu protability is that he was taken there. This
¢rild hawe beon elonred with the help of the DOB which, un-

fertunntely, w45 noti produced. ¥e find that he has been mis-

sinp since the date of the arrest and the probability clearly ’

iz that he whs unlawfully, disposéd of by his captors who would

anpenr to ho mon of the Military Police, Mbale,

31. Subject No,1k - ODCONGO.
iz, subicet Mo.15 - 0DOMGO,

Then twn subjectsc were mentioned by witness No,20

Jabia Qet ol ehfle ~iving evidence on subject Neol3e The °

»

fir-. “i'm;e osve b te work for the Agricultural quartment'
ir Lepeati, simd the socend wnas Assistant Inspector of Police,

Sorat? falice Stetien, Ocheln sn. that when he went to

the Ciel et jae ta rport about his brother (subject

PR e
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"a.13) he feund the wives of these two Odongos nlso at the
Police tetinn rorerting about their husbinds, We did not

henr wny ather evidence about these two moen,

In view a7 the fact that there wis ne evidence about
thewm: twn men exe :pt that ore of the witnesses saw them in
the sawe vehivle which teek &ssgstant Inspector Okello
CGiub jeci 172) we are unnble to make any findings in their
respect. hey eould have been relensed as indeed was the
Town Clurk of Sorati but we cannot know dcfinitely one

way or tian ather,

Subject No. 16 - EVEREST MI'LEKEZI.

3h. Svbject No, 17 -~ ONESIMUS NSHEK.NABO,

Witnnsses: 21 Miss Fausiina Rukimirana - Part 1l,p. 259 - 262

22 Mrs. Joy Nshekanabo -~ Part l,p. 262 -~ 275
. . .
55 Crptain Wilson Owiny - Part l,p. 265 - 572
e (recalled) »  n.p. 6190 <6716
€8 Jogeph Adrole , - Part l,p. 692 - 700

248 Dr. Luke Kalibala S¢manda=- Part 3,p. 2438 -2450

515 Flaviano Emegu - Part 7,p. 6218 -6238

522 Det.tnP.Justin Gimeyd - Fart ?7,p. 6358 ~6391

307 SP.Constant Ojulong - Part ?,p. 6266 ~6293

’ © (recalled)

"\ TUNIIE I A | EVrrLSﬁ Mdlekeéi ~ wagn the Distiict Com- ;
o I missionce pukedi,  He had beon D.C. for abeut a year before he i
wns arrested, JHe was a bachelor. z
i Subject Hna,l7 - Onesimus Nshekanabo ~ was the Manager of ;
the Rock fiatl, Torora. He had been there for nbout three i

°. montha anly.  He was mirriecd to Joy Nshekana'so (#.22), and they

‘J have three youne children, aged seven,five and two-four, Bk
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On 23%rd Febranry,1972, the District Conmissioner had
arrar~cd o party tor 1 circuit Judre. Atterding the party
wis lae the District Police Commander, SP° Constant Ojulong
(3'.507). The party finished at about 9,30 p.m, Then the

DeCe invited his puests for more drinks in the hotel bar,

In the bar they were joinced by the Commanding
Officer of the Air and Scaborne Battalion, Lt. Col. Toloko,

who had juont veourned from Kampala,

Jnseph Adrale (W.68), who was then working for the
Uien it Genicnt Industrics Ltd.; Tororo, nlso arrived at
about 9.3C p.m, He found the Lt. Col. sitting at t¢he bar
counter with Mulekezi, Ojok and the Town Clerk, Royondo.

lie grected them, ordercd drinks and sat on a feparate tableq

Ojulnng left st sbout 1C.45 pum.

Later Mnlekezi gt the bills, which he.wnnted to sign.
The hnted manacer, Mshekanabo, peinted out that this was
unacceptable, «nd went to his office to get n circular in
support of his objection.

>t -beut this time, a waiter took 2 bill to Adrole.
He found come mistakes in it, and nsked the Manager for
rssistance.  an they were discussing the bil]. Lt. Col.

Toloko went te them, grabbed and tore up the bill, saying

:\ that the hotil poeeple were 'chenting',
Tolnko then summoned the Manarer to the enunter and
o gpoke to beih the D.Ce and the Manager for about fiftecn 5
minutce, . then ordurced three men in plain clothes, who ‘%.
ad heen playinge billiards, to arrest them, One of them ;
PY w13 Lt. (rev Captain) Cwiny (#.55) - Owiny was, according
te Arale, <t firt peluct vt but the Lt. Col. shouted at
J

him that Lie awliee ot he yarried out.  He shouted, "Take




mrc——

thom te 2211 Peli,

lirs. Nrhokanabo saw beth of them driven away by Capt,

Mwiny in bin Fiat 125, No.UIR 338. He returned a little

later without thom, MNeither has been sven since,

Nl keni's younper brother Tom waited for him that

nifht anid in the moraing enquired at his office. On

learninge o «the rrest the previous nipht he reported to

the imlice . Qi+ <10 irformed his nister Paustint Rukimirann =
(Wo21) « Site L ttoraey with the Ministry of Justico,

Kampn'-,

Cn 2hth February,197.2 V.21 informed the Minister of ‘
Public Sorviece 1. Justus Byagagaire. He denied nany know-
lodﬁe and promised to enquirc., On the next day, the Minister
told her that o tewm of investigators had been sent to Tororo
and that choe sheuld wait for further information. She is

still waitirg!

Ojulones opunad a file on thcge two subje;ts. and also 1
briefed =1l his staff as this was a ‘'special! case.
accordivg Lo the €., CID, Bukedi, Det. ASP Gimeyi (W.523),
he K10 alresds snened A file on this case. Ojulong said

that when he ront e the Rock Hotel the followinpg morning

he found Toloko there soad asked him about the repart that

htd been made 4t the Police Statien. He snid that Toloko

denied W vise artored toth men te be taken away. He said
that b e Incelived net to believe Tolokas It scems to

us th:t no praver inquirics were made by the Palice. Accord-

e ik S~

ing te Ojalongs atatements were recorded from some people but

Aathicrs il not come forward. Gimeyi s7id that he used to go .
f

ta th - wnatel for stetemonts, but h. found that most of the !
wortoers Lal Yicippeared duripe that-weoekh, He used to go ! .
{ '

Nicohee fe P 1000 -0, merkend napd o foow oone of the hotel




EATKY PR, 4oman called Gidudu, in his area. He said that he

1id nnt try to takc 1 stitement from him., Likewise no
stitement weo ever rocorded from adrole. Ojulong said that

16 he had ngt rcceived nny directive from Police Headquarters
for Toloko to be intervicwed by the Poligc, he had not tried

te intorviow the Lt., Col. e summcd up the atmosphere when

he said thnt as Lt. énl. Tnlnkalwwﬁ suspected te tried pnt to
g;t too muech invalved in this matter as "he was around® nn@
people from the hotel were afraid to come forward. Gimeyl saiq
that the situatinn 2t that time, in se fur as the Army was

cancerned, +1n that cvery onc was in fear.

Some Lwe weoks later two bodies were recevered from
Malaba River by Det. Inspector Flaviano Bmegu (¥.515). Both
bodies were decomposed and nobody in the vicinity cou1d
fdentily them, He removed both bodies to Tororo Mortuary.
.ceording to the Torere olice CRB Repister Serial No,
159/?2 (Ex.13%) the initial classification with regard to
the two bodics was shown ag "murdcr".v Thé klsérict‘Police
Commnnu“r.wnd Gimeyi wert to the mortuar} with some people
from the b.C's Office anil the Rock Hotel for purposes of
identifying the bodics, The poest mortem ;as done by
r, Luke Kalibnla semarda (W.248). The evidence is that
neither bedy could be identified but twe partices claimed
one of the bedics, Mrs. Hshekanabe claimed the slender body
as that of hor huabwrd, basing her identificntin; on 2
fractured wrist, Dr. Semanda said that there was no recent
fracture of thy wrist. Thu sceend group consisted of three
Ton whe {1 vt ificd the aom. badly s that of thoir brothur
v rkinr in the Hnildinge Sectinan of the Torero Batt-lion and
they bascd ¢hodr Lhntificitien an 4 missing tor, The

District folic  “neee e th onopeleased the brdy tn thosc
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three men nd e seeond bacys wis buried at the cemetry as
that of an unknown persoin,

Cipt. Ovins (4.55) fi-slt zave evidence on 26th August,
1974. His attitade wag net anly evasive but most contemptuous
and siubbern, He dfd net scem to remenmbir sinything and he

conldd pot remenber beirg nwkeod by Lt. Col. Toleko to take the

twa man to the Lareacks. s was reciiled on 18th December,
1970, sl an e st ie tiee Looris allowed to po through
the transaciipt ot il peevieus covidensc, Now he seemed to
rememboer over o md ad Do ted that e whaes ardered by the
Commanding 0€licer to take tre two men wo the Quarterguard 3
and remembered 11lse handirp thon over to the officer on duty,
to whem he sa1id "the Commanding Officer has sent these men

frr questioning." e saild tha* he was merely used as a driver,
lle remembered mecting Toloko the following day and was told ‘ . \
that the two mun were bheing; cent to Kampala., His attitude
about this mutt.r was; "The Commanding Officer was handling
the matter and said he knew their problem, therefore, I was

uncopcerned.”  He admitted meeting Mrs. Nshekanabo and tel-

ling hcr aboaut what the Lt. Col. had sa:d about sending
thase men te Kampala. He denied telline her, ns she mainta-

ined, that subrequently he had scen both of them at Makindye.

Mrs. Mghekanato aald that an Lhe following Thursdey she hersclf

went and saw the Commanding Mficer of Fiakindye about her hus-

band and the Plotpict Commissioner, He danicd that they were

irn his euntady <nd tacl her weund (1L the eclls for her to
Geo,
Mulekezd s enp wae todd Lo have booen breught to the

© Ministry of sorkse, Eumptln aad his sister was piven a lorry

to ¢ 11 -8 T e anc bty Pram Vorera,




Mrs. Mshok-enaba said th-t bath the Bark and the Insurnn;é
Campury dom-nded o death certificote before finnlising the
mitt.rs eoncerring the Bunk Account and the two Insurance
policivs of her husband,

We aré satisfied on the evidence that .oz 23rd February,.
1972, both nf th.om were arr.st -4 from the Rock Hotcl,Torore .
on th: nrders af the Commanding Officer, Air and Senborne -
Batt:lian, Tarero, Lt. Col.. Tolekn and taken to the Junrters.
guard 1t the Barracks by Captnin Owiny.

Corncetd with this cns®, is the recovory of the two
bodivs fram Malab~ River some two wocks 1lat:r by the Police,
Y¢ wonld like to comment that the ontire handling of the
invegtirations into the disappearance of these two men by
Toporo Palice was over-shadowed by fear of L. Cal, Toloko:
who was the main suspect, Even Dr. Scmandw, who had pere
formed the past-mortem on the two bodivs, roeflected e
large degree of fonr whoen he gave evidence before us. The
incidunt at the mertuary reearding the identificntion of the
bodies providos imple proof of the same fear. We consider
that incidint not nnly ns pathetic but quitce inhuman. Here
was 1 womnp who was claiming one of the bodius as that of
her husband and relied on the fracture on the wrist which
the doctor in fact found, although he said it was not a

‘\ recent frocture. g evinst her, were the people from the

o ‘ barracks claiming the same bndy as that of their relative

whr had yrave fishine ot Malaby River., We should like to

emphasize th-t the wllepmed disappenrsance of the alleged

angler wos mover reported ta the Police;  the wan w8 not
° named sithers o view of the aver-al1l fear, which scoms to
JJ have =ffeected ovepryane concerned, we are of the opinion that -
. WF

the yrononne of thase men from the barracks within the
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martuary when Mrs, Nshekanabo was claiming the body was pre-
arranpged to aveid the contingency of either body being

cliimed or identified by any other person, That dispute

over the body could have been settled- by the coroner of

the area but, ns we have already said over and over again,

the Policc Officers through fright decided to deprive a

woman of the bedy of her husband, thus addirg savace humili-
ation to her already great grief. Thera was no evidence that
any nth:r persen were missing except the District Commissioner
and the Hotoel Manaeer;  these were the only two people reported
mifsing;

Only two bodius were found in the river and, although they

~were decomposing tnd otherwise difficult to identify, we have:

no doubt in our minds that the circumstantiml cvidence with.
which,we have dealt was so overwhelming that it irresistibly
pointed to those twn bodics being of no other persons but
these of the late District Commissioner, Bukedi, Mulekezi and
the late Marmaper of the Rock Hotel, Toroso, Nshekanabo. _ﬁe_ -
aré sgtisfied that therc is no other reasonable hypothegis
from which. any reasonalle persen could view the finding of
thnse L..lies in the river,

These two aubjocts were in custody in the Army barracks,
Torera and within 2 short space of timce their badies were

found in the river. There was ne cvidense that they might have

vseaped from cuistady ar hed besn set free by the Commanding
Offic.r. 4 hwve been tald that Toloko vas subsequently transe
ferred to Kam - 4 «(n1 has not beun scver sinee, %o find that

the time the boddes were found beinpg so proximate to their
arrest 1o w08 to oply one conclusion nnd that 148 the one at
whi h we reee th t bhoth of them were <i11¢d in celd blapd

during thoir curtady 2t the Lir and Seabarne Battalion,Torore,
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35, Subjuct No, 18 - HENRY SSEKIE.

Yltnesses: 23 Mrs, Deodatn Ndawnla Lubown - Part l,p. 276 -« 282,

2h  Mrs. Frances Ssckwe - Part 1,p. 283 -« 292,
56 Tom Benedict Kato = Part 1,p. 573 - 589,
59 Charles Damulira ~ Part 1,p. 602 - 612.
75 No.231 Cpl.Francis Ngaruye - Part 1,p. 756 - 765,
362 ASP Guorge Byabasajja -~ Part b,p.3718 - 3732,

Henry Ssckwe whs o prospernus farmer of Sunpna, Knlisizo., He
was ared about 39, was marricd ‘s Frances Nante (v1.24) and they
huave twelve children, between the apes of nincteen and seven
months,

In March,1973, ASP Guorre Byabasajjar (7.362) was the officer=
in-Charge of Knlisizo Police Station. During that mﬁnth there were
1 number of Army seldicrs cerducting an cxuercise of the select-
ion of local chiefs. The nearest irmy o;mﬁ ta Knalisizo was at
SANJE, abrut 30 miles nway.

On 8th March,1973, twn men went to Byabasajja's home at
about 6 a.m. They introduced themselves ns Intelligence
Officers on operation. He did net sk thim for their identiey
cards or namecs. This was bascd on his previous experience otl
soldiers who, on being asked for their particulars invariably
retortud, "Whut do you want my name for?" Ee narrated his own
example who; he was picked up ir Masaka on 20th February,1971,
ar the protext that he was Ixzy wnd not sendiag his men in the
ficld, He eaid th:t ue was made to rell on the grounde He
wns thon ﬂthvn anl orcleased aftor sovera:l hourse. He aleo
mentioned the caase of Inapeetor Hocumikubahn of Mutukula who was
trken with S50 (frisene) Owiny te Masakn Eﬂrrwéks for nnt bring-
ing infarm tian fram Tanrania,  Both were made te roll on the

ground anl slinp 1,

Byabauuditc/eeeeeb2 /e
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Byabasajja beulieved that they were security officers;
there were: then.many -8eldiers dn—the  4¥§ nnd he had previ-

ously seen thoase two with othor soldicrs,

Those Intelligence Officers wanted Saekwe of Lusnaka

Lwamese villare. He instructed Cpl. Nzaruye (W.75) to get
the man with the nssistance of the Gombolola chief, Kato

(”056) L

Kato led the party in a Police Landrover to Ssckwe's
home, Just ns Mante wns about to prepare tea for brenk{ﬁst.J
Ngaruye said thit he informed Ssckwe that he was wanted for
interromition by some Militnry personmcl. Nanté said that
one of them was armed with 2 gun, but this was denied by
Ngaruye. Nantc does not understand Sw hiliy in which the

Policem@, was talking,. She said that tefore her husband was

taken away, he askod her to fctch his coat which had' his i
tax tickets in it,. W#When she came backs with 'the jnckét she * ﬁ
found them gone, . ) ’ ] (a)

Ngaruye took Ssekwe to Knlisizo Police Station and
handed him over te the 0.C. Bynbnsnjja'in the présencé of
some Military personnel, Some ten minutes later he left .
Police Station on other investientions nd did not kno;

what happencd to Ssckwe,

Byﬂbﬂswjjn;s.éﬁidence wns to the contrary. He said
that Npearnye reported to hin at his home a little 1-ter that
~he had got the man Ssckwe and the Intellirence Officers had t
tiken him ~wny, He Jdepied sceing Ssckwe at all, The.Chlef,
Katn, said* th.t on thedr way biack to the Police Station he
wis first dropped at his Office, which is noear the Poliece '

Station, nd the prisoner tiken on to the Police St-tion,

Nante informed her sister-inelaw, Mrs, Deod:ta Ndawula

Lubown (¥.23),
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The subject's broth.r Charles Damulira (W.59) also got
‘ information about his arrest, and there followed a frantic

verrch by these relstives for him, They saw the Chief,

Krtoe To Mrs. Lubowa, nt first hc denied any knowledge but
when presscd, divulged that Ssckwe hnd been taken to

Knlisizo Police Gtation and later moved to Makindyé, Mrs.

Lubown failed to find him at Makindyce. They tried SANJE

1 Army Camp, where n soldier told Damulirn "Kwisha rudisha,®

y

#
g
3
%

ind then he was chased out of the Camp by some snldicrs who e

wanted to assault him with sticks. .\t the Saza Headqunrters,

i,

n Clerk told Damulira ®*I do not think that you will sce your

brother today."

! Kato was being pestered about Ssekw: by his relatives,
Yet he did nothing. He said that although his office is next

i door to the Police Station, he did not think of accompanying

any of the rclatives therc as none of them ever went back to
.; tell him of their failure to find him at the Pélice Station,
At the Police Station conter, of coursc, no body secmed to
know about Ssckwe as no entry wns mnde in the Station Diary

about his arraest,

We arc satisficd beyond any shadow of doubt that Luney

S LS
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Ssekwe of Sungn village, Kalisizo, was arrcsted by Cpl.

- e

Ngaruye of Knlisizo Police Station and handed to the 0.C,

Byabusnjjn who ncted in accordance with Instructions of the

two Intcelligence Officers whom he had secn before with

other snldicrs in the area,. We do not krow who these

Officers wore or where they took the man or what they did i

‘with him. o arvhowever, satisfied on the evidence of
o P Ngaruye, thot 2t the time of handing the 7an to Byabusajja

some Army soldicrs were in the Office and others w-iting

outside in m rmy Landrover,
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We have no hesitatinn in finding as a fact that Ssekwe was
taken away from Kalisizo Police Statian by these irmy
.soldiera. never to be secn again. There wes no evidence of
his release subsequently and, ns li: h.s been missing,since
e arrest on 8th March,1973, we find that the probability
15 that he was unlawfully disposed of while in Military
custody,
6. Subject Noo 19 - VINCENT MULONDO.
}7.. Sllbjuﬁt No. 20 - MICHAEL Li‘sBWOTf..
Witnesses: 25 Mrs.'Daisy Mulonde - Part l,p. 292 - 306,
82 Wycliffe Robert XK-nyike
- Puart 1,p. 801 « 810,
RE  No.7%17 Cpl.Edw.:ré Sunday Ocheng )
. - Part 1,p. 853 - 870,
89 MNo.7273 Det, Cpl. Pitrick Mutebd
~ Part 1,p. 871 ~ 883,
‘ ®
93 ;.SP .bdu Bin Sebl « Part l,p, 910 - 926,
%4 Lt. Kassim Ramadban Mursale alis Lt.
“"No Parking.” - Part 1,p. 928 - 941,
169 Captain James Bogure Part 1,p. 1631 - 1652, :
b
417 Supt. sugustino Odczel, S e
- Part S,p. 4328 - 4369 :
4500 - 450,
~ ¥
508 S8SP .11 Towell - Part 6,p. 6068 - 6122, ¢

6499 ~ 6515,

"Both subjects were in the Prison Service; Mulondo was a
Supcrintendent and hid boon in serviee since April, 1968, At the
material time he was the Officer-in~Charge of KntojolPrisnn,
Fart Partnl whore Michnel Liabwotd was his Principal Officer.

The lIatter had been stationed at Katojie for abeut four years,
Both wore marricd and had familics, Mrs. Dailsy Mulondo{¥.25)

s aped 25 yeore ond is a nurse,  She 81id th:t she had three

chi l‘lr\‘n,/n sese 065/0
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chillr.n ami her huabond Ead three othors from another woman, the

ehildren heing between the aees of cight and ane.

sccordins $a the ieeienal Commander of I'risons, Western
Rerirn ~ 'yeliff Rob. rt Konyike (7.82), on 26%k Scptember,lyr2,
he permitt. 4 Mulando to ge tn Ruimi Prison on official duty,

On 2%2th o ptenber, 1970, Mulomlo told hi.: wife that he was
grirg to Maresrits Eotol, Kecno te gnquire §f the hotel would

buy chick..n from the irisanc, B promiscd to v turn by 3 pem.

A long way from Fort Portal, in Kampala, unknéwn to him,
fate woas chartine aut A4iff.r. ntly for Mulnndo and his Principal
Prison, Lt. K;:;m Lkamathan Mursale, nlias Lt. "o Parking®
(4.94) wert to Makirdye Military Police to unquifc nhoné his car
which had beon detained there, Having firighed his business, he
was walking towards his car when the Commanding Officer, Major
(latér promotced Rriradicr) Hussein Marcla called hia into his
Office, and asked him te dcliver an ‘nvelope nddrossced to the
0.C. Police, Fort Portal to any Officer of the Public Safety
Unit, anurn whe wns te arranpe for an escort to take the
lgtter to its d-.tin . tion, The Licutenant said that he was

nnt told abreut the certunts af the lettur,

N Pareiest fid e b o 2120 b th tSTT Ry suw the
Poputy Bl ef thet dinit, 450 bdu Pin Sebi (We9%),  Stoyping

hero bri fly, =¢ sheuld Tike to mention 1 contradietion in the

evidor ool thin. teo witnesses. ASP Hobi said that net only did .‘ﬁ‘. .
he Frow TH. Mo D oriiee vopry w1l but alse the lattor used to
’|[|‘\]"(\'\(‘h Rim far e i one. in "'\.ttihi: vncnrts frem his ”nit.

It io cortiv ot b sty o ety accarding to Mo, 7417 Cpl
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Edward Sunday Ochong (7.88) of the .same¢ Unit, the Licutenant

was "partly” attached to their Unit., It was surprising,
therctore, to Hear the Lieutenant flatly deny e%thcf knowing ASP
Sebi bifore or having had any dealings with him‘previously.
However, the Licutonant nskeq ASP Scb} to detail two of_his men to
tike the lettur te Fort Port:l. and told him also that it came

from the Co-mandinpg Officer, Makindyc. obdu Scbi's versirn was -

"Lt, Mo Parking came with the lettu; for the O.é; PArt
Portal and that letter was to be tnken.to the nfficer-inichargc
in-o;dcr thnt they bring some nnnpie upiler eacort. 1 do.nét
know which people.  ASP Scbi ¢alled in two Policcmen = Nol7417
Detective Constable (now Cpl) Ocheng (7.88) and No. 7273 Cpl.
Patricg Mutebi (5.89), According to Mutebi (W.89) it wys the
Lieutenant whe handed them the letter in the présence of ASP. .
Sebi., The¢ instructions, according to Ocheng, were to fetch |
the Superintcndent of Prisans, Katajo, hr. Mulondo and his
Principal Officer, Michael Labwota. According to Mutebi the
instructions mentioned orly Mulondo, but Labwota was mentioned

subsequently by SP Odomel (%,417) after the letter was delivered to
him,

Lt. Mo Parking insistced,however, that he could not possibly

have mentiencd any names of persons tb be brought frbm Fart -~

Portnl as he did nnt know, nor was he told of, the contents of

the lett.r,

1

.85 and %, 89 went to Fort Portal the Same day in a

Landrover nd arrived th re at about 4 p.m. According to entry

No.39 in the Ztatian Diary of Fart Portal Polize Stition -
EX.95 - they reperted at the Pelice at 3.5 pum.  They
delivered the lettor to SP Odomel and one af them told him thnt

they were on apecial duty to cnaileet Mulonlo. The lotter was

BlAx daasrt v, I A TAIM G+ 2 iU
; or
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not proluced in ovidence as Odomel failed to trace it in-his
recoris and thoneht thot it mieht have been mis-filed, He did,
how. v.'r, ru$vmhcr thit it was siened by th Head of the
Military Police, Makindye whe had asked fer his agsistance., He
remombored nleo that the letter mentioned Hulando who was said
to be wantud in Kampala for interrogation; he did nét scem to
remembor if Labweta was mentioned in the letter o As stated
¢orli ¢ Cple Mutobi shid that 5P Odomel told them that they
were to. toke the two Prison Officers, th-t ii, Mulondo nnd
Labwatas 1,417 provided them with a Penpeat 404 and o driver
to take them to the Prison. at the prison thri found only Labwota
pd were told that Mulondo had ﬂon; to Ruimi Prisen, 37 miles
They handed ’
WAY. : Libwotn in at Fort Partal Police Statieon as
is confirmed by fSntry No. 40 (Ex.96) of the it-tien Diary, They
left for Ruimi ard ncar it, met Mulondo in his VW cn;. He was
stopped uné arrosted, They took him back t; Fort Portal Police
Station in their car, leaving the Volkswagen in the compound of
Ruimi Prison. Mulenlo was put in the cells 1t the Police Sta;iOn
for the right and Bntry No. 44 (Ex.97)was made in the Station
Dinry in this respect. The next two entries in the Station
Diary are in respect of the firearms and ammunition which the

PsI' men handed in At the Police Station for th» night - Ex.98
anl fXe 7Y

Mrs., Mulendn weite! for her hushand's return. At about
7 p.me she s tel) by o Prison Warder, who wae staying in their

‘rvantfs quart ora, of the arrest of Mulondo and Labwota.

Op the following moarning at abeut 7.20 aom. SP OCdomel
informed Mr. Kanyike nf the arrest of the two officers. He
wint  te the Pelice Ot:tion anl found both of them locked .up
in thy cells, Malew: ' cup wa wlse Scon outside the Police

Sttt inn,

‘
)
i
t
i
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Mrs. Mulonde said that when she c¢alled at the Police Station she

wns refusced permissien te see her husband.

Mulondo was then taken te Katojn Prigon where, in the prescnce
6f.his subvrinr afficer, Oldarmel and two roprus;ntntivPs frnm the
2nd Paratrooper Rittalior, Fort Portal, he hand.«d ove; ;hnrgu of
the Prison. Odomel said that the two prisonersd were then takeg
back tn the Police Statien in the boot of the Pcug;ot Loh cnr.:
Odame) snid that om thedir r turn te the Policce Stntinn. he fouﬁd
A1i Toweli telhine Lo the Superintendent of Police, Oryckot,

Toweli ther eridurci the twe prisoners to be taken t; Kampala
immedintely and, in his présgnroq bath of them were forced ?nﬁg
thu:bont of the Peurcot car,  Odemel apper.red befor; us apain the
following day to make seme fearrcctions' in his evidence., This
referred particularly to the prgsonce éf fli‘TOWeli on the 28th
September,1972, at Fort Portal Police Stntion. He said tuat he
confused Toweli's earli.r visit to Fort Porial which was.three

to four d:&s after the Invasion of the counﬁry, He had also
crnss=chocked with Superintendent Oryckot and he was definite

that 41 Toweli was net pr sont at the Police Station when

Mulondo and Labwota was driven to Kampala Sn 28th S;ptomber,1972.

He sprke of somecthisy mere which the PSU mern did at the Police
Station after returnieg there with the two prisnn;rs. He said
that {11 the prisne rs were lined up with M Jordo and Lubwpf;
irfe U of the aeiie Jtarioe, the purpos. tuing to find out if
there wore any redt ro amenpest these priconcrs,  They chu %ado
ta lic dewn an ‘theiv chest, A1) of them were canosd by the PSU

mMeh in full view af th Stof0 of the Palice Stition. They wc}c

thep returned to the colls ond Malende and Lwabotn, who were

exhausted e the i hodie cealdoe s were toon Iockid in the

boot of the Poge o ol on ay toe qu}.'.]v"

vy g

ELORENY

v A s




LA A

Lreoriipg ta Eptey Ne,shoof 28th Sopt eber, 1972,
(txos o) they Lot FPort [ortal with the tac prisor.rs
At 2010 pame

OCdomel sqid th € 1) these actions of the BN moen were
completely improaor but he was urnabile to interrenes  Although
.hc folt very bad he dil rot protest s ﬁv it ne veicel"  He
8aid that fear aver-chodaw.d «v. rything ant the situitien of
the day was not very ~~od o over an o epdinary ceansiable had
powurs to arr.st 4 hieh ranking Superintendent und put hie in

the beot,

Ocheng and Hutuebi Jdreve steaipght te Miiit ry Police,
Makindye wh.re the two prisoners were handed ir. Cecliong
madce 1 shart statement of Lew and why the men vwere taken
there, One of the srmy muen In the guard-roem tolophoned
Lt. No Farkivnes about the two prisoncrs. This was denied by
the Licutenant, who maintaiecd that he 4id nok haver a
telephone in his bomes  The particulars of th. two prisoners
were enterod in the Yiwry and the two PSU men then returned

T to thedr Unit and reparted to 5P Subi that thcey had ac-
complished their miszion.,  Ocheng said that he nmet Lt. No
Parking o+ fow duys 1ator ond the Lizuternant acked him how
they hnd travelled. He told hiw that it was a safe journey.
This mzctinpg 4lso was ienicd by the Licutowant,

Talkine ~bont theoe twa mong the hond af the POU, ALS
Tow:li (.50 duvicd ey knowledpe “thout their arrest. He
57113 that Hur-iu shoul) have wmade his request for the escort

throucsh hiv twdl thot his Deputy cenld nt act without first

inforsing him,  Becans. he did net know about this matter,

he was untle to s4y nything abeut it,

The/eeveennnns 8,
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"Mhe Adjutant of Military Police Makindye, Capt. James
Bogere (W.163) said that hc had been unable to find.gl;opy |
of the letter alleged to have been writter by Marcla in his H
recordis, He went oﬁ to say aino that all the records of his
Unit, that is, the DOBs for the years 1971 to 1973 were
déstroyed during the confusien of Macch,197% when a shell from

an «PC damaged a water tank hnd the uﬁter flooded 15&0 the

unipot hut wherc all these regords ware being stored and thus
the bnoks were spollt. Ho sald that the Commanding Officer

subssquently ordered for their destruction and they were burnt.

Karylke rang up his Prisons Heaiquarters and informed
the Commis;ioncr about the arrest of these twojprilon officers.
The Headquarters were unable to trace both of them apq,gup50~
quently he arranged for the familiea of both to be trangpqrtog

to their homes. He said that Mulondo was a first clase’ |
officer and did not know of any problem for which he would have
béén arrcsted, Regarding.ihbwotn he said_that about a month
hefore this incide?tlhe had had a fight with axqoldie::but it

was not serious and the matter was gettled then and there,

s

Mrs. Mulonde w28 able to see her husband just as.they

| were leaving the prison. He told hor th-t he was being taken
to Kampala.. She camo to Knampain and made enquiries about him,
gt the PSU Naguru, Makindye and Luzira but without“any success,
She also went tq the Pria;nn Headquarters but nobody knew about
his.ﬁhareabnuta. She snid that hiﬁ salary was discontinued
ffom November,1972., He hnd mnngy in the Bank, She collgoted
his car and has applied tp-céuyt for an orde{ to administer

his estate,

This wns perhaps the clesrest ca:. ., There is clear

.8, evidence. that.or 27th September,1972 both subjocts were
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arrested by two men from the Public Sarééy Unit h?d ﬁaﬁded in
n; Military Police Makindyec on the following da&; ﬁgviﬁé been
broﬁght all the way from Fort Portal pose&ibly in lﬁe bo;t of a
Peugeot.hoh car. Notwithstanding the various discrepancies

in the evidence regnrding the role of Lt. No Parking we are

satiaficd that he wns closcly associated with the= PSU. The

evidence of the two PSU Corporals indicat:s thnat he knew about

the mission on which they were sent to Fo:r't Portal. Basing
ourselves of the evidence of SP Odomel, whkich corroborates 'No
Parking', nd ASP Sebi, we are s;tisfied teyond doubt that the
order of the arrest of these two men wns in fnqt_given-by.the
then Commanding Officer of Mnkindye, ﬁnjnr Marela, We avre
satisfied that they have been misaing since then. There ia

no evidence of their éubsequéht release froqﬁﬂnkindye or what
was done with them. As such the& must have disappeared from
Makindye and we find that the probability clearly is that both

were unlawfully disprsed of during their dctoention at the -

. Military Police, Makindye.

38, Subject No. 21 - SAMUEL KASADA.

Witnesscs: 26 Mrs. Robinn Knsada - Part 1,p. 706 -. 315

bt John Kipenyi -~ Part 1,p. 489 ~ 4196
45 Mrs Kuludn Sgepuya - Part 1,p. 497 - 501
46 Lawronce Tom Mulumbn Kampuma :

- Part 1,p. ‘501 ~ 508

3266 P.C. John Akampurin- Part 3,p.2424 . 2428

5028 P.C. Franco Makani Busiko
- Part 3,p.2616 « 2620

1385 Driver Sgt.lLevi Agal .
- Part 3gp02620 - 2631.




University ns tho.neputy Estates Officer. He had a Fiat 124
car, No. UUP 949, He was married to Robina Knsadn (W.26), who
"was then a nﬁrsing sister working at Mulngo Hospital, ?th

have four children, between the ages of 8 and 3k.

On 30th January,1973, he dropped his wife at the Mulago
Hospital nt about 7.45 a.m. That was the last that Mrs. Kasada
saw Him. He wns suppnsed to have picked her fron the hospital

for lunch but d4id not come¢ back. +

He was scen in hia Office in the m:rniné. At about 10,30 -
a.m, John Kigenyi (W.4kh), whr was then a portér in the Estates
Office (and 1s now the housing overseer). was called'into his
O0ffice for some duty. At about the sam> time - man.in civ%lian
clothes went into the office of Mrs. Kuiuda Ssepuya (W.“5).whol
_ was in the Secretary's Office, which is separated frnﬁ Kasada's
quficq by another room, and asked for Kisada's Office. She
, told him where to go. W.44 heard a knéck'at Kasatda's door and
a man came in, Kasnda was then on the ohone, The man asked

him if he wns Kasada and, on getting a reply in the affirmative,

he went out and soon returncd with two others.

« .

- .

According to the statoment whi;h.this.vitness made to the
.Police soon after this incident, Kasdda stoed Gp on aeéing the
S>rd man, To the witness, he looked surprir i and worried on
_3eeing that bergon. However, they caught heold of Kasada and
started drqg;;:; him outside, He went into the Secretnry's
Office and tricd to hand Mrs, Sscpuya a’ chit of paper benring
his wife’s phone number. He nasked he; fo phone his wife and
tell her th;t he wng belng taken away by somc people. A8 he
was talking to hecr one of the three men came in and slapped
her and snatched the paper awéy. The Secretary got scared
and ran into the Cffice of the Estnte Officer, where she hid

herself,
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As they came out of the COffice, a builder employed in the
same Department, Lawrence Tom Mulumba Kampama (W.46), saw
him being taken to a dark blue Peugcot 504, UUQ 553.  He
hen}d one of them ordering the boot of the ear tohbe
-lopened but the other man, whe was in 2 Kaunda sui}( qued
K;sndn to sit in the back seat with four others who were

already there. Then he w;s_asked for his car keys and the

man in the Kaunda suit wert away in the Fiat, followins the

Peugeot and unnther Volkswnrcn, .- 4

At about 12.30 p.m. the Security Officer of the
. University narrated this incident to ¥ra. Kasada at the
hospital, but mentioned the car in which her husbqrd was
taken as a green Peugeot 504, She maraged to get trana;
port to go home and there found her two yqpng children
aged three and two and a crowd of people outside. Her
hnuscboy hnd run away, but the houserirl came about half
an hour later and sai@ that the subject haq boon taken
home in_? Peugeot ca} together with tﬁa}r Fiat and a
Volkswapen, The hnueegi;L told her further that two men in
. TN X .
Ar;j uniform with guns stnod éuard on the fpont and rear
doors, and the house was thorouohly searched, They were
telling the subject that they were looking for guns which
he had in the house, When he denied this he was told that
he was deceiving them. Mrs, Kasadalfound her house in dise
order and thc mattresses torn, The house-girl toid her
¢ also that the man had benten the two infants as they kept
following their father. She found that her Shs.800/-,
annther Shs. 350/~ belonging to her niece, and Timeu

Magnzines had been ‘taken away,

The mattcr was repert:d by the University authori-

ties at Wnndegeyar Police Station and in the second week
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of February, the Police recorded statements from Mrs.Kasada

and the housegirl, Mre. Kasada said that the housegirl later

» o »

got frightened ‘and ran away.

Kasada's Fiat - UPP 949 - was next involved .in a traffie
accident with ancther vahicle No.UUP 762 on 15th.April,1973, .
in Mutebi Road, P.C. Busiko (W.260) visited the scene sub=
sequent ¢o.a report made to him of the aceident by L/Cpl.
Lubowa, who waa the drivor of the othter car. The Police
Constable did not finq the.driver of the F;aq_at tq, scene,
but the other aoldiér, thIkngv”tge hpﬁve;,'nageq him as Sgt.
Ngobi of Makindy;. The Qonagnblg then had both ;a;a.towed to
Central Police Stat$on Yard and‘opfned a Poliqe éile ﬁq.-?on
1088/73 which he passed on t; the 0.C, T;atf;é for investi-
gations, The arrival of the Fiat at the Police Statiop;waa'
entered'i; tﬁe Vehiéle Register, Entty No. 388 of 17th
April,1973 - Ex.55. ‘ . ‘ o

On 28th Auéupt,lQ?}.ZHra. Kasada was involvad in an
.accident and, when she went to the: Central Police Statipa

the following day tp make a statement, she.saw a car similar
to her huaband's Fiat in the Yard. Its front.portion was
extremely damaged, She *aquired about it and one ef !l; .
Policemen shouted at.her saying, "You woman, you havo'nothing
“to do with that car, that is the car with a special came,"
(p.311). She said that she lost interest in following up the

car after thig remark,. . B

A few monthe lnter, drivér'SthHAgﬁl (W.261) heara a;
announcement on the Radio abbut an auction of various éhinga

fncluding care. Cn 16th November,1973, he bought Kasada's

Fiat from the auction and on the same day collected it from

the Central Police Station Yard from P.C. Akampuria (W,245)
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after aigring for 1t in. tbe vehicles book - Ex.55 -

oppoqite entry No, 388. Sometin: in June,1974 he .was

iaaued with a duplicate repistration card on the strength

of the roceipt of the auctionecr, and also got new number

plates for it issucd tn him to reﬁlhce the previous ones

whiéh hﬁd been dnm:ged in the accident, The Fiat'’s new

IAENEASR AN S
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.

number was UVO 532,

5

Mrs. kﬁéndw sald that she had not boen able to get her

RUY

.~

hyusband's mrney from his bark and has not applied tp'gourt?for

-

.

an order to manage his estate, .

JThere can be no doubt at all that on 30tz January,1973%,

the -subject was. taken away from hias Office by throe3uﬁkﬁoi§

men in. a dark blue Peugeot 504, chistrﬁtinﬁ No.'UUQ.55}}

together with his Fiat Car. Acco;ding to Ex,152, wHiok ia.a

list of certain vchicles with their particulara of ragi‘&rutiOn,

the number UUD 553 belongs to a Toyota Corollu rogistered in

the name of Measrs. Cabis Restaurant P.0. Box 19#9, ‘Kampald.

As the vehicle .n wh1gh the,subject was taken was. 1d¢nt1!1&d

as a Peugcot 504, it is clear that it wns displqying false

number plates. It seems thaL our Counsel was unable to locate

Sgte Ngobi of Makindye who was alleged.to have been'drivin§>

the Fiat at the time of the accident on 15th April, 1’73.

Although this allepatien did ‘raise suspicion against this

Sgt. to have been involv:d in the kidnapping, we are

quite unnble tn mike any such finding due to lnck of proper

evidence and 11so because substantial time hnd :lapsecd since

the theft of the car. The only finding which w2 can make

is that the subject wis taken awny by three unkacwn men and

Q has bccn‘miuéing gince the date of his kidnappiig, and the

probability c¢learly is that he was unlawfully disposed of

by his tinknown kidnappers.
50/. 0. v0a 76/,
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39. _ . ‘Subject No. 22 ~ JUVENIAH BITAREHO. T
.; Sublect Noo 22 - JOVENIAL BITARERO. . b

Part 1, p. ° 31§ & 322
28 Yowana Lusasamo Part 1, ps 32475 334,
134  Sebi Salim - Part 1, p., 1284 ‘«1292,

482 * No. ikzs Det/Cple Solelt;ong_Balo
- Part 6, p. 5394 -5407,

514 AIP.Francia Kauki - Part 6, p. 6203 -6214,

A

Witnesses: 27 ‘?otronia Lutungea

The subject was a cattle trador of Kabingo village, Gombd,
Kahezi, Kasharn. He was married to Petronia Lutungwa (W. 27),
and they have nine children aged betweon twenty-four amd three.

It seems that sometime before thias incidenty Biiarehglhad
paid about Shs. 9,000/- which a man called Alfred Rutega had
incurred by way of garage charges for repairing his ocar, on
the understanding Rutega would take his car from the subject
when he had the money. In the ueantime'Bitaieho was to use
the car. ‘According to Ex,8, this number plate belongs to a:
Peugeot 403 pick-up registered in the rame.of Abdu Bindua of
Box 35, Arun. The same information ie repeated in Ex,152;

It is not without interest to note éhnt the same number
plate later appeared on a Ford Escort which took aiay
sub 9s 269 om 20th October, 1970. : ooy

i
.-

According to the avidence, sometime later, Rutega oftorqg
to pay aoff his indebtedness by instalments and get his cax

releaged by Bitareho. This proposal was turned down by the
subjeat who insisted on full settlemont, and was followed .. R 5L‘ é
0 5 =3 ‘

Y Court litigati~n in Mbararas ° Judgment in that case was } o

8till pending,

According to Yownna Lusasamo (W, 28), who 1s the >3
subject's brother-in-law, Rutega had given his daughter :

in marriage to Sebi Salim (¥, 134).

Oh 26th September, 1972, the subject and W. 28, returned

from/......'....-ﬁ?-
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_mi}gan Nyabushpzi. On the :q;}ggkpg‘morning threce men, one of

R VETYREIN

" whom was Sebi and was identified by W.28, cme in a Peugeog

car, W.28 asked some children to jot down the vehicle number

which thcy did (Ex.3 and 3(a)), Vehicle No. UUH 528, All

three were dressed in Army uriform and they told Bitareho

that they woere taking him to Kampala "about the cnse of a

car', W.28 said that before lenving with Bitarcho, those

people remaved the sclf starter from Rutega's car which was

in the campound,

Bitareha has nnt been heard of since and W.28 said that he

report:d his disappearance at Mbarara Police Station after

waiting for his return for about six months,

hccording to Cpl. Bale (W,482), Sebi Salim is a well

known person in Mbarara and he is snid to be related to ‘Your

Excellency. AIP Kauki (!.514) said that durirg the Invasion

of Sepiember,1972, which was a few days beforc this incident,

Scbi Salim hnd assiated the soldiers Eonsiderably By provid-

ing them with transport ir his Peugcot 40U Estate car.

Lusasamo (W.28) knew Sebi Salim from the duys.when the

latter wis 1 bus driver with the Ugnnda Transport Company,

Subscquently, he acquirced a business in'Mbar-ra Town, Scbi

&

I - S T B

$alim denied the allepntion of having Rutepa's daughter as

his wife, He snid that he did not even know the m&n, He

denicd ny irvolvement in the disappearance of the subject,

He ndmittod that from 1951-1966 he was o bus driver working

for ",T.C.,, "nd s1id th.t the witncsses mentioning him were

perhaps confused. He explained samcone had faisely reported

him for harbouring pucrillss, with the econscquence that he

was arrested and. churped in Court, He s1id that, because

the complatwant dil wel turn np in court, he wns subscquently

r

To-
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He mentioned Kauki of Mbarara Police Statien,as someone who

know about th! case.

Two Police Officcrs, that is W.482 ard 1,514, gave evidence
about ;he ¢nee in-which Sebi 8alim was irvolved. According to
them that wis an 28sault case nd there nlso wns an allegntinn
by the complainant Zubairi Sumbusa that febi Salim had pars&ﬁntad
ag an Army Officer Aduring the fight, Cpl, Bale said tha't after
receiving n telephone call from the Officer in Charge of the
Military Police, Mbarar«e, he had cnllected Sebi Salim from f%e
barracks on S5th November,1973. The Police file CRB.2312/73 -
BEx.121 - indicntes that, while the case was pending in court,
the Commanding Officoer of Mbarara Battalion, Col. Gowon, went to
the Police Station and ordcred Kauki to withdraw the case from
the court., He ordcred nlgo that the mur dealing with it, who
was Cpl. Bale, was to be transferred elscwhere wit?in,threp
months, Kauki said that eventunlly the.case was withdrawn and
ﬁis resson for doing so was that $ne Police had fnhiled to get
n&ditionml evidence; the cvidence on the :Lle! that is, the
complni;unt's statement and the medienl form, being insufficient.
Cpl.'Bnle,hnwcvor,vmnintwined tﬁnt there uus-sufficioné evidence

upnn which to proceed with the case,

It does seem to us that Sebi Salim is n very well<known

figure in Mbarara arca. Or his own admissicn he was a bus
. i .

driver for nbﬁut fiftpen years and it 1s reasonable to say that
Lu;ﬁswmn who, 1like the subject,_is a cattle trader visiting
various markets nnd having to travel by bus, kncw him quite
well, WYe are satisfied, therefore, that therc was ample
oprorturity 2t the time of the incident during which any

person Knowing any of the three mon before could have easily

identified him,

Mavwine/d |




Having stid this much tbeout the evidence of Lusnsamo, we'
new turn te the denids of Scebi Salim. It is quite clear that
.he h+d speken ot Acliborate lie with resard to his having been
charped ir Court for harbaurir~ gueriilas. The evidence is
quite cormtrary to this, ns indeed is the renson why ho was ‘
subscquently r« leased by the court, " Unlike the witness
Lusasamo, Sebi S-~lim bwl reanon to mike these denials in
order to extricat. himu lf aof ary invelvement in this dis-
Apnearince. Thore s cutticient cvildonce 1lso to show elearly
his conncclions =ity the Semy ~nd hi- influence with the
Commnnding Officer. ~.. firl hie »at only an nrsatisfactory

witnuss but iso untruthtul,

We arc satisficd that Lusisamo could not have been
mistaken in his identificati~n of Sebl S4lim ns one of thé ﬁhree”
men whe took -way the subjuect from his home. In view of our
firdings on the issue of credibility, and haviﬁg accepted
Lugnsnmn's eviionce, it must follow that the evidence that
Rutega hnd given his daugbter in marriage to Scbi Salim
must also be accepted s trues This covld provide the link
which completes the chain of ovents clearly implicating Sebi
Salim te whom, it is obvicus to us, Rutega must have turned
for assistancc with repard to his car, For these reasons,
we find that the fucts s found by us irresistibly point to the
motive for the disappoearance af the subject as being Rutega's
“‘ dispute with Hitnrihn cver the care We would add that, ale-
© thouph the cor itself we. wot romoved, it conld have been
twkén qwny 1t any subsequent time and the only :reason we can
think of for =wnt t-kine it away subscquently. is that they
might have pnt cnld foect,
We hav, na evilornce o5 Lo whire Bitercho wais taken or

JJ whit boeome of -hiv. Wt he is micsine since 27th Soptembes 1972,
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there is no doubt., 7The eircumstances of this cnse point to the
probability that he might huve been disposcd of illegnlly by those

three people including Scbi Sqlim,

kg, Subjcet No, 23 - HASS 1 KAROACHZA.

Witnesses: 29 Aziz Nanyonga - Prrt 1, pe 335 - 349
47 John Ojwang - Prrt 1, p. 508 - 518

48 Peter Bitende - Part 1, p. 520 - 525,

The subject wns apged 29 years. He w{s prcvinnsly‘married
but had scparated from his wife after the death of his child,
His father is Ausi Kalepn who lives in Mawokata, having separated
from the subject's mother, fziza Nanyonga (4.29). She lives in

Makerere Kivulu where she manages 2 bar of Jocal drinks,

According to John Ojwang (Y.47), a juke box mechanic of

the same villnpe, and the Muluka chief, Peter Bitende (w.hS);
the subjegt had been imprisowed for robbery fo.o twenty years,
They snaid thnt they were told by Aziza, but she did nnt make any
such reference in her evidence., There was cvidence also from
both these witnesses thnat the subject §1s mnentally disturbed and,
according tn the muluka chicf, it wns on Aziza's complaint to the
Police that Hassan Kabognrza wis taken away to Buinbikn for

somectime,

W, 47 was azizn's repular customer, The muluka chief snid
thnt their relationship w's tnat of moth-r a1d son. 1n 1968,
Ojwane pot her o Juke box from his fisian master and continued to
sorvice it, He marricd one of the bar malds amd Inter stepped

her from workine at .ziza's bar.

Stout May 1071, ee o Datarday, Hassan KeVeranza went to his

1 Q RARRY & % NAN 4]
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mother laskinp for @ job, John Ojwang helped him to get a job
in 1 gariee and his mother provided him with money to buy somé
Spunners: This was derled by Jnhn Ojwanp whe snid that, al-

though he wus introduced to Hassan Kabogozzn by his mother in
1971, he did nat know thtt the subject was lroking for a job,’

nor was he asked te find him one.

Azizn said that aftor the declarati-n of the expulsion of
the asians, Hassan said to her that he was going back to the vile
lage s he w. uncmployed. But John Ojwang, who was sitting with
Hassan ~#t hoer bar, nfferced to find him -inother job. She said that
After about an heur, th=t is, at about 7 p.m. she found Hassan and -
John Ojwongz pone.  She never saw Hassan asain. She inquired at
Ojwang's heme, whore his wife told her in a 'furious mShner' that
she did not know anything about them. -At about é}}o p.m. she met
John Ojwang in another bar and he is alleged to have told her that
Hassan had found another job. He promised to tell her where .
Hassan was the following Any. She was not sntisfied with this
answer. Next marning Ojwang came very early and, on being asked
about Hassan, s1i-l that he had slept with him at his house. She
askcd him to fotch him but Ojwang did not rcturn. Ilater she
went to Ojwan~'s homc and, when she asked him nbout Hassanm, he
told her not to bothor him, At about 12,30 p.m., Ojwang went
to the bar and apnain she asked him about Hassana At his request
she bought him four bettles of beer but again John ijnﬁé told
her not to bother him, She started firhting him but the bar
owner advised her to repert to the chief. This, she did4, and
the muluka chiof (@,.48) sent hor to “ardegeya Policc Station,
On her repert el after n couple of days Ojwang was nrrested
but lat.r releqsed, She kept on pestering the police for
action. Meantime the C.Ce Wandereyn Police Station was
replaced by o new Cfficr vl towards the end of the month

she saw the now Officor »b asked for the £3i1o. whiech could
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not b traced. She then sought nssistance from the Army and
some soldiers arrestced Ojwang and took him to Malire. Ojwang

admitted both these arrests, that is, by the Police and the

soldiers from Malire. Upon his arrest by the soldiers it seems

that 0jwang's wife reported at Makindye Military Police,
Military Police came to her house just as nziza was being

dropped by the soldicrs of Malire and shi wns taken to Ojwang's

home whore they found that he too had beun relenscd. According

to Ojwang he wns rcleased from Malire at about 8 p.m. They -
were then taken to vWnndegeyn and a senior ‘rmy Officer ordered
the Police to denl with the matter, which they promised to do

th. following day. dziza snid th-t on the way back in the Army

. vehicle, she sturted quirrelling with Ojwang and his wife is

alleged to have told her, "you woman, you arc rushing, if you
rush like that, you are nnt going to get your son“, Aziza said
that she went to “andegeya Police Station a number of times but

no action wns taken, and she pgot tired.
The other man who claims to have secer Cjiwang with the

subject was thc muluka chicf, Bitende. He said that this was

sometime in 1971 when he met Hqgsan Kabopoz2zn who was holding

;a_shirt and n trouscrs. Hassan told him that he had quarrele

-led with his mother, for refusing to pay him Shs.4C/- in respect

of a set of chairs which he had sold her, Ojwang also showed
him a transport warrant issued by the Police to' take him to his
home in the villapre and the chief snid that this warrint was
issucd aft . r Ojﬁqng's relense subsequent to his mother's report
regarding his mental condition, Hassan told the chicf that he
was fraid of heing re-nrrastcd by the Police for being a
vagabond, according to the chief, OJjwan3 then a-rived and,

on beinpg told of the problem, offercd to 30 with the subject

and persuade his mothdr to mive him the money. DBoth of them

’ : 5, .
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then went away together, The chief we.mi on to sny that sometime
lIater, Hausan's mathor reported to him that Hassan had not reached
his father!'s heme and expruesscd her suspicion that Ojwang might
have killed him, She told the chicf that she had given money to
Hassn in the presence of Qjwany ‘ind that both hnd gone away

topgether,

Ojwan;: dcericd these 1llepations of being rosponsible for the
disappearance of Hasaag Kabogozza, He said that the old lady was
trying to implicate him porhaps for two reasons: (1) because he
had stepped his wife woarkive ot her bar and (2) he had taken away
the juke box from h.r bar, ofter jzizan started going round‘alleg-
ing that h. was rospensible for Hassan's disappearances Ojwang

lenied meeting the subjoct with the chief as nllepgued.

The subject's fathor did nrt give cvidencd but, in view of
the desperate attoempts made by ziza to trace Hassan, it scems
obvious that the subj.ct did disappenr, Whereas she said that
the disappeararnce occurred after the declarction of the expulsion
of Asians, the cviderce of the chief of his last seeing Hassan
Khbogozza with John Ojwanp scems to sugeest that this was in
1971, We get the snme improssion from the evidence of John Ojwange.
[t may well be that W.47 and 48 may have been confuscd about the
year, for th. doclaration of the expuléion of Asinns came in
wpust 1972, Procucding on the basis thot the sutject dis-
sppetred o o 0 10720 the question which ariscs is whether
‘fwang was i"_fwct ronponsible for his disappearance, On this

:tt;r, bi:sides the dcginls of Ojwang, there arc some contradict-
yns in the cvidince nf dziza and the muluka chicf. It will be
ce~lled thet acive 22larc § tioe s1w the chicf after Ojwang
ad Jeft with Yrsoap fror the bar te find him anethe » Jo The

hicf's evidence s quite %o the contrary and, accoriir  to him,
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then went away together, The chief wo»i on to sy that sometime
later, Hassan's mother reported to him that Hassan had not reached
his father's heme and cxpresscd her suspicion that Ojwang might
have killed him, She told the chicf that she had given money to
Hassin in the presence of Ojwani and that both hnd gone away

toguther,

Cjwan;y dericd these 1llepations of being responsible for the
disappearance of Hassaan Kabogozzi. He said that the old lady was
trying to implic-te him porhaps for two reasons: (1) because he
had stepped his vife workine @l her bar and (2) he had taken away
the juke box from hor bar, sfter lziza started going round.alleg-
ing that h was rospensible for Hassan's disappeqwrance, Ojwang

lenied meeting the subjict with the chief as allegeds

The subject's fathor did nnt give cvidencd but, in view of
the desperate attempts made by zizn to trace Hassan, it scems
obvieus that th: subj.ut did digappenr, Whereas she said that
the disappearance occurred after the dcclwr:tio# of the expulsion
of Asians, the¢ cviderce of the chief of his last seeing Hassan
Khbogozzn with John Ojwang scems to sugeest that this was in
1971, We get the snme impression from the evidence of John OJjwange
It may well be that W.47 and 48 may have been confuscd about the
year, for th. declaration of the expulsion of Asinns came in
wapust,1972.  Procueding on the basis that the subject dise
sppectred Y or o 11072, the quwestion which arises is whether
jwang was in_fwct ~oponsible for his disappeararce. On this

ztt;r, besides the du;inls of Qjwang, there are some contradict-
s in -the evidence nf aziza and the muluka chief, It will be
cenlled thet amize 21lero 1 tine stw the chicf after Ojwang
a4 left with "asowp from the bap te find him apoth = 3o The

nief's cvidenmee (s quite to the contrary and, accortir  to him,
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she reported to him not that Hassan had not returned after going
with Ojwang to look for a job, but that he had not reachod.his
fgéher's home after she had given him momey. Tﬁié co;tradiot-
fon 45 vital and it may well be that the chief nad a different
occnsion in mind. At ihe same time Aziza made nn reference of
giving Hassan Shs.h0/-, We are also nindful of thé-evidenco
concerning the mental condition of the subject and; in.vi;' of
the unsntisfnctory evidence, we are inclined to believe that the
0ld lady perhaps suspected” Ojwang due to the reasons which' he
gave. On the nther hand, there is the clear possibility that

the subject, hnving quarrelled with his mother over money,

walked out of her home and wade use o the transport warrant

which' he nlready had. Even if Azlza's evidence be accepted,
it raiges orly slight doubts against Ojwang, upon which we are !
unable .to rely. |

Wé find that the subject has bee; missing since after ¢
Aupust 1972 in circumstances which are not known. As he did not ; o
reach his village home and has not been seeq 8ince, thé probabile |

ity is that he wns unlawfully disposed of by unknown péople on

the way to the village,

431, ’ Subjcct No. 24 ~ MATAYC KANDOLE,

L2, Subject No. 25 - GREGGORY KATEERA.
Witnesses: 30 Mrus. Rose Mary Banurn = Part(1l, p. 349 - 360°
) , (5’ Pe “526 -QSBG-
32 Tereza Basulizn - Part 1, p. 375 -~ 380. ]

81 Rose Mary Byaruhanga Kabahuma
~ Part 1, p. 794 <~ 8O,

360 Lt. Col., John Dnlinpton Ona . ﬁﬁl
~ Part(l, p. 3692 -3713,
(6, p. 6059 -6068,

259 Angelus Oling ~ Part 3, p. 2598 -2616. 7% 1 '
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- 361 - Jumn Suli Balimut.jo = Part 4,p. 3714 - 3718
422 Lt. Panparasio Alike -~ Fart S,pe 4614 - 4429

423 UL 1390 vWo 1 Nickolus Etinng
- Part 5,p. 4429 - Li439

- 429 U, 7911 Wa 2 Jackson Smart

’ - art(5,p. U439 - hh62
6,p. 621% = 6217

" 426 Clement Kachape - Part 5,p. 4471 - L4500

The subjuctz are clan brothers,

Mataye Kondel: w-.. the Assistant administe tive Seeretary,
Toro District admiristration, He was aged about 53 and was
marricd to W, 3C erm whom he has threce children; he 2lso has
thirtecn oth.r children from nthoer women and the children are
111 between the ages of 21 - 2. ﬁi 30 lives with her three
children and 5ix nth. re, while the remaining arc with their

respective mothers,

Grepgory Kateurn wis the Chief lccountant ir the same
District Administration. He was aped about 47 apd was married
to W, 32 from whem hie has faur children; and he has twelve

™

others, including ¥. %1, from othur women, 211l betweun the igcs

of 24 - 3,

At the saterial time in 5optomber,19?72, Lte Col. Ona (W.360),
presontly the Irevincisl Zavernar 3 Mbalo, was the Commandling
Officer of th:.ﬂnl Faratranper Eattalinng Fort fortal, and Angclus
Oling (.209) wen the . Doy The Licut.nant €Cnlonecl snid that
an 12th Soptombor 300, one of his Intellipences Officers, Etiang
(W,423), who w.n thhon i, intercopt.d = copy of o typed letter

purportcd tn h:v boon written by Koanlel. te the former Procsident

ie [var oo Saboamy FPhis Lottor 1 mapke b POL SKECRET and reads
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"On Leave,
£9th “ugust,1972.

Your Excellency,

“Thank you for your letter of 25.8,72
of which the contunts theroin have becn wel-
comeds Mr, Lucns arrived 3-.f.ly ‘hercs

;. oo fter I had read it theroughly well, I
went to Mr. Grecory Kntera who also apprec-
int.d, the ideas. ind sugprestions, .

Your Excclluney, you n:y remember in .
my letter of 20.8.72 I introducced to you
Mr. i. Katera the Chief iccountant in my
“imiristration o my stronger supporter . !
and lepal ndviser, now this is what we have &
discuss.d and agreed upon nccording to your
iden. ’

(a) I -m 5till acting niministrative
Sceretary and not y~t confirmed
in my post by amin's foolish and
stupid Government; but s’ long
as I remain henad of the admine-
istration, I will scc to it that
1 gommunicate to you all infor-
mation required through Mr.Lucns
in thc normal proc:curce I have .
agrecd with Mr, Kat.cra that i
when a1l our plans succeed, as n
free gift you are piven : k|
Mr. Katera's daughzor to marry '3
‘whom I gave 1 serior post in my 9
admiristration as Internal 3
Auditor, b

(b) 1 took up Mr, Luc.s around Fort N %
Portal -nd saw the site of the ° i
. army Barracks headquarters and =
i sorrorunding ardéas, wnd showed h
him the sites of attack. The. . - b
next day I drove him to the
boundnry At Bwcra Mpordwe in
. . . .Bukanjo, and the following day
:\ drnv.. to Bwamba 2t the boundury
whoere we discussed mntters which
Mr. Lucns will tell you,

{(¢) I arrve with you as the nesasina-
tion shenuld not take plhce in.
Kmp:ln but outside for the reasons ;.
you gave us, nd thercfore have N
dcecided that when the foolish and
stupid self-style? President Gen. :
° amin comes to Fort Port~l he(Gene 3
amin) be assasinnted on the site :
woe hhve chosen and showed to Mr,

Y. Luchs,

i3

meme
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oy I1'11l see to it that the meeting be held:
’ﬂkh**'~' on that particular place; 8f course

e I'1: have te sce the D.C. to agree with
me on this, but obvieusly not knowing
my -—im.

() .o sureested, you should send aver
Mr. Shelterz an exsort to come and
survey the asassin site and place, the
soancer Mr. Shelt rz comes the botter anld
af coursce b-fore I resume duty after
Leave; 211 1 taile that we have worked
aut will bhe explained to ysu by Mr.Lucqs,

() Wher T attende?d the mecting recently held
in Internetisnal Confercnee in Kampila as
yru may be o weare of it, T manaped to seco
M“r. L. korims n! bricfel hie en your
1d9cys, hoe oo »prreciatel the idens ana
promisice i ta cam  to Fort Fortal on
1€ 49,72 for furth.r moo tines, in bricf he
support.- ! ey rlenn te sirate the so-
clled Procitent 0 the only solution te
our prohloem,  JSlao Mr. Karims pgave me
details of 11 wrmy urits in and around
Kamiala and their strengpth of which I
have given to ¥r.o Lucts to hand over to
you for study.

Your txcclloncy, ns my hoscom friced, I am quite sure
as aur plins will succed and one day we shall rejoice with
you whur yeu are tack in y~ur home country,., .is you are
aware, your country 'iunida has been divided into pleces by
the stupid Gen. amin thercby bringing confusion in the
people of Ngunda;  there 1is ne any otecer solution other
than assasinatierg the Gonerwl which aim wa are a1l after,
Mr. Luchs will oxplain to you 211 the detnils,

Long live UPC, lonp Live our beloved President
Dre #.M. Gbote,

I remadin to be,
Your Execvlloency,
Your Mot Obeldient Servant,

S Mothew K, Kandnl. "t

The Lte Tnlancl 5311 tht he Jdi) not know how Etinng inter-
pted it. Thisjhow ver, wis 4cericd by Etiang who was emphatic
4t he nmever imt.oresnted wny such letter, nnr 4id he hand it

r to his Camm-nder, Lt. .1iko (4.422), who wen <he Officer

.

Charpe of the Intollivcnee neetiorn, 5111 that normally

pever o Ao st ety dnterecepts a1 o subversive
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letter, it is fi:st taken to hinard he i=n turn hands 1t

over to the Commanding Officer.

However, the Licutenant Colonweld aid n.,t tnke any
immedinte action on this letic)r which wns conslidered hignly
subversive. He did net ask his socurity 6ff1cé%§-to trwcé
the writer. He explained taat numerous iétters written in-
and out of Ugnnda were being received and he "wanted to

.
have time to find out who the writers of those letters were,"

Also he s=xid th~t he had many other things to do, &

Then came- the Invasion which. ~s we know;-staited on

17th Scptember,1972.

According to the cvidence. both suljects were arrested
on 18th September,1972. Kandole was secen in his Office that
morning at about 8.30 a.m. by the Intcrnal Auditor, Clement

Kachope (W.426). At about 20 a.m. he learnt that he had

"been taken awny and the neople, who had gathered, told him

that Kandole was taken away by men of the.U'zanda Army Intel~

ligence Scction, We 30 safd that nt about 12.30 pem. three

men in a white Volkswaren too't hur husband, Kandole, to their

home, Kandole's car was being driven Sy another man. - Kandole
asked her to apen the cupbonrd and brine out his gun, ammuni-
tien and twe elephant tasks which he had brought after hunting
on 16th Scptember, llis gun 'md ammewition were botﬁ’proserly
licens;ﬂ. The three men senrchued tlhe housce and then went away
with thosc things it Kan'loie. .30 sai? th-t she knew one of
those three men as Spt.dacksen (W.b22). She s1id that he and
his companinns were wearing vhite checs, blve trousers and
blue swoaters, “hen we were sit’ing ia Fort Portal Mrs. Kandol
was recnlled on Oth November,197% 2nd sne ideniified WO2

Jaekson Smervt (W ADL)
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When examined by Jacksnn, she s1id th:t his companions

were cilling him by that name and she denied the suggestion
that she was either mistaken or wns lying. She sﬁid that
Jackson opencd n box and asked, "Are these nll your suits,

Why are they prcked and where are you going2" One of the

others asked, "Mr. Kandole, do you have a typewriter?"

Kachnpe reported the arrest of Knndgl; to the D.C.
(¥,259) whr tol? him that he hnd alrendy contacted the
Commaniing Officer and bl been told of the Lieutenant Colonel's
decision to convenc a1 mecting the following 6a§ ""for he;éid'hbt
kgnw why he hed been arrested,”

On the same day, Katcera returned to his Office after
lunch with his daughter, Rose Mary Kabaluma (W.81) who was also
working for the District Administration as a correspondence
clerk in his Toyota car, UVB 566, He wns attending a meeting
of the Finance Cnmmittee; His dnughter saw four irmy men in
uniform, coming out of a Volkswagen, These soldiers took her
father from the mecting and he wns never 'seen again, Kachope
reported this arrest also to the D,C. -nd W.81 reported to her

step mother (W.32) 2t about 5 p.m.

The D.C. said that he gave a2 note ts the 0.C, .Police and
the Commanding Officer to investigate tha disappearance of
these two men, He snid that he did not recéive any report from

either till he left Fort Tort+ql in December,1972,

The Em.rsency Mecting of the District Team which had been
convened by thc‘Cnmmﬂndlng Officer trok plwcé in the D.C.'s
office on 19th Sceptembors Exo85 was rewd out by W, 361s The
9 Commanding officer tol? the mecting that they shoeuld not invelve

themselves in such activities and adied (pJ369h):
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"] tald them that T don't kanw the writer

of the letter but 1 would find out the
writery then I told them 1ot to involve
themselves in the same activityl.”

According to Kachope, nt the enl of the mecting, the

Commn%ding Ofricer snid tgwt he wns geing to send the arrested
peeple to Kampuln, ih&ing that Knndelc hwl baon invelved in ' E
subversive nctivities, Whereas the D.C. 8aii that no minutes
were kcpf-nf the Emcrgency Me. tine, Kachope said that minutes

were recorded by the .DC, Tindimuzar:, anl he produced a cdp§

of those mirnutes, Ex.101. after licting the names of forty

TP

odd people wha attended, the minutes r.ad:

"Communication frem the Chairs

The Chairman, Major Onah, declarcd thnat he had

seen it fit te brief the members on the situat- .
ion that had developed since Sunday the 17th of i
September,1972. He said that Uganda was at war . . :
urd fighting Tanzaninn Forceus and nrmed guer- °
rilias whe had attacked Ugandes He revealed

that Ug-nida's armed Forces arc indecd capnble of

handling the situntion effectively and at the

occasinn they were already proving their worth.

He went on to sny that war is net frught with -

guns but words and geed intentions of the dedi- ) 1
cated citizens, .

He noted with great concern that seme
people in responsible jobs are implicated in
the subversive nctivities. YHe stressed that

thesc ton are encemies and when discovered 3
they must be denlt with accordingly. The . o
Chairman infermed the members that if anybody g
wanted to be an enemy, let him po and join the E

cnemy ~nd 'we' arce ready to mect him in the
battlefield,

He wppruc ! om that he # 5 in pessessien of
reliable evitence that sem: of the mambers
were invnlved,  He revealed that Mr. Kandole, b
the icting ..dministrative Seerctary Tore ] 3
District S 'ministr-tion hal writtun a letter 3
to the ddeposed Presitent in Direos-5~1aam. The g
Chuirmn prosoec! the lett.r there and then, 3
harded it over to the Distrier Education 4
Officer to re-d aloud. The contents of the 4
° letter were fully dipested sant bricfly out- ;
lircd 1t p)lan te ~ssasinate His Excellency
the tresident of Teanda and w-.s written

-

vhen/.oe - .0, .91/
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‘Cnmmwn1ing Officer and commentced that if such a
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when Mr, Kandole wis on leave an'! sipned by hime

The lcetter w=s then passed te cveryone in
the room to verify and satisfy hims-1f with
regard to the sipnature ~f Mr. Konldole.

The signature thereon convicingly rosembled
the one of Mr. Kuntolc,

The Chairman then went on to explnain that he
hal reasons to belicve the letter was written by
Mr, K.ndole,

1. The signature docs net at all differ from
that of the acting sdministrative Scecretary.

2e “Mr. Kntera's daughter referre? o in the
letter is indecd working with the Toro
District Administration, '

D The letter wes writt n when Mr.¥.Kanlole
wns on leive,

4, Mr, M, KE~ndolce went to Kampala for the
Conferunce,
The Chairmsn thon invited the menbers to express
themselves on the iscue,

The District Commissioner, Mr. :,..0ling, said
that his major role is to coordinate 1l the activities
of Government Dupartments, He stated that the role of
any civil servant is to serve the government in power
and the intcerests of the people at 'arge with sincerity,
honcsty and dilipences He further commented that if
somebody forped 1 signature of 2 felleow citizen and
endanpercd his life, then God will certainly defend
'him' one d4y =t the hour of judgement,

g T ST,

The Chairman commented that he has stayed
obscurcly in Fort Portal but he is harl at his
work and his nactirns are indecd given a very
carcful thoupht before executien is undortaken,
The Commanling Officer snid that when he acts,
it menns he is convince?! beyond rcasonille doubts
e howevier, i1 not seo why 2 mon holding a
S:rior Post in the Gov.rnment should serve the.
intercot of 0 forcign povernment. It is indeed
ridiculons und complotely futile to think that
Dre ..M. Obote will coame npgnin to rule in Uganda,
Yot h' informe! the members that anybody who feeds
the cnomy with inform-tion is the worst enemy.

Yembors exoressed n veote of thanks o the

letter came from a head of n Aepartment then it
i3 roprettable,

The Com--nlinpg Officer toll the memicers to
irferm those untlor thim never to think of indulg-
ing in such v uso 155 venture i if they Adetect
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people indulging in.subversive activities to
inform immedintely. He statced that he was
going to send those arrested to Kampala. He
4id not see what else could be don-,

There being no other busincss, the
meeting ndjourned.

(J K PINDIUMUZ.LRA)
. « SECRETRY

Distribution:

To i1l Heads of Departments
The Commanding Officer
The Permanent Secretary.”

The Lt. Col. commented that thoesc minutes were not
corrcvctly roeorled. He took exception to the last paragraph
and particnlarly to the sentence, "He stated that he was

going to send theose nrrestel to Kampala. He did not see
.

what else could 50 deneo”  He maintained that he did not

knnﬁ of the arrest of the twc 8uvjocts whea the meating wae
held and his remark came after a gen;rnl warning to the people
againet indulging in subversive activities and he said that

his commert referred to peoj.le who would be arrested in future.
The Commanding Officer said that it was after this meeting

that he instructed his seccurity officers to trace the two men.

He said (p.3700):

"During that year there were lots of letters
written in and out of Uganda; sa. I wanted to
have time to find out who the writers of those
letters were, But then I was forced te
.oonvene that meeting because hading linked the
¢ontents with the Invasion which took place in

. Mbarara T could not on receipt ot the letter
take action to trace those peoplc as I said
earlier nn that T had other things te do other
than this, T.was forced to osnvine a2 meeting
and to send my men out to look for these people,

. Then they came back and told me that these
people are net scen. I thought probably as the
letter tnlked about the Invasion -nd they were
awnre of the date of the Invasien, they might
hnve ranp away,"

HO/1H....-.-..-{..-93/¢
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~ instructions werc ~ (p,37¢7%):

*small children krcw hir Ha also g1l that he was very

e lenicd suppestioas that intoliiperc: nfficcrs 1like

Jacksan coull arsest people witnout his knowledge or
that he caull be her* ipnorant if they ‘-tendad to do

such prisencrs physical karm. He said that his

"I gave instructicnz to the officir-in-charge
of the Intelligence scetion that these men
" must be looked ler ant if they sr» found they
should be brought to mc and it weald be of
great value to them to pive then ample time
to tcll us why they took trouble to write
to ox-President, Obnte, It might have been
a bigger plan. So T warted ther to come out
with the whel. ld:a sc that the whale country
could be informoa.™
Jacksnsn denicd the ent =+ evideres of being invol~ siafasiia
ved in the arrcest of these two moan, o 4id say that he

was very widely known in the tewn, oo well that even,

fond of bars, so much that he cculd nol zleep without
visiting all the bars - ({.4450), ¢ maintained that at
the time of the Invuasien he was on duly along the border

at Mutukula, Kikapati and Miazire. .J3theupgh the Lieutenant
Colonel said that the solidiers always went out in pairs,
Jacksen insisted throughouc that he wns alene at the

borier. He snid that ro records of his movements or

the particulars of the Army vehicle he was using were .y,fl
kept. He maintained that he kept in touch througheut " 3
with Lt, Col. Onah, a fact which wns dcnizd by the _ 8

Licutensant Coloneis

On 30th Octoher,19?2, %30 and W,.32 snw the
Comman ling Officersa nceoarding o both of them he told
them - (pa377):

"The Commanding Officur infrrmed us that he

had sent thess pesple to Kampala and teld us

to po baek that the DVC, wouldl Tatesr inform
us Anythir~ eonvectol with thon. "
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" had not already becn donc, ut once Llried te get the ﬁeople:

This also was deried by I4. Col. Cnaht

Two dn&a after the Bmcrgency Meeling, two Lrmy
soldiers delivercd the cars of bath subjecus to Kachope=
A8 they were still on hire purchasc. Kachope signod.tor'tﬁe
vehicles in their notc bonk and he was told by those two ’

soldiers that "the owners had been tiken to Kampnlae®

There can be no deub® tanat the leltar, purportéd to
have been written by Kandole {Ex.85), wn3 indccd.aubversive
and wag talking about an attacii on U- rada and the assas-
sination plans of lTeur Excellercy. The Cnmmﬂnding 6ff1cer
said that this letter was ircterccp.ed o 121 September,
1972, Although there Is tha® contradiction as to who inter=
cepted it or how, the fact rumuing thal ¢hic letter was in
the hands of the Licuteuand Colencl o. 12¢h Scptcmbq;,197%.
It is,therefore,surprising thav no-action should have bégn_
taken to try to irace the writer Lnmediatel and we think‘
that there should have becn no difficuley in tracing him s
as the letter makes it clenr who he vas and where he worked,
Nevertheless, when the ncws of the [.v-sion broke, the

Licutenant Colonel, gquitc rightly we think, linked this letter

with the Invasion. uny reasonable person would have, -if this

mentioned in the leiier. Wa have cvidence that both sybjegte
were in fact arrestod nan the 21y aft r Invasion, thgt is, the
18th September,1972. 5. Kiadelz A ne difficulty in
identifying one of the thrie vhoe neseampuanied her hiugband as
Jackson Smart. We have consiieret hor 1do“t1ficnt&oﬁ in the
light of Jackson's cvidence t'a: ¢n that dy he vas supposed~;“
to have been patroelling the bhorder at futukula, K;kanqti nnd

Minzire, We Ao neot belicve hirm.
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e find 1t incredible that né record of his movements and the
vehicle he was u.ing would have been kept at the barracks.

We find it od1 for a Colonel teo say that swah soldiefé wén%
out in pairs, whereas Jackson insisted that he went out all
alone on such important duties, Jackson maintained that he
kept in radio touch with Lt. Coi. Ony throughout on hig

patrol at the bLorder but the Colonel lenied this, We find that

these contradictions -ind discrepancics are important and dis-

RN

close Jacks~n Smart ag thoroughly unreliable. We,therefore,
find that W02 Jacksan Smart was in fact not only in Fort
Portal on 18th.5uptumhcr,1972 but was one of the th;ee who
arrested Kaninle.

Regnring Kuteera, there is evidence that he too was
arrested on the same day in the'afternoon and it seems to us
that the probability clearly is that the same people who arrested

Kandole arrested him also,

There 1s the cvidence of Mr. Kach-pe who said that after

the Emergency Mecting the. Commanding Officer had said: "He

was going to scnd the arrcsted people to Kampala." -(p.4478)

Ry it

It is clear from the minutcs ns rrcorded that the Commanding

a2

Officer knew who the writer of the lettcr was hnd also knew
about Kateern wnd his daughter. The lzst parapraph of the
minutes opens with the general warning that éeople should not
indulge ‘in such a useless venture, followed by the appeal to
thnse who attonled the mecting that he should be informed

immedintely if they detected people indulping in subversive

netivities, Then cume “he news that "he was geing to send
thnse arrested teo Kampala,™ It would have becn helpful to
have Tintimuzars Lbefore us s~ explain this minute but it

seems to accord with what Kachope heard and furthermere, in

vive of the ovitenes ~f the arrest of the twa subjects as § 
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stated thove, it séems obvious to us that the reference here
to 'those arrested'! must clenrly mean Kandole and.Kateera who
hai already been arrested, .In our opinion “he finding is -
further supported bty the minutes, which incidentally we
agcept as correctly recorded where the Coloncl is recorded .-
a8 annruncing that he acted only whon he was "convinced -

beyond reasonable drubt."

Accordinegly, we find that tlicse twn men were arrested
for their suh§ersive activitice by W02 Jacksen Smart and his
accomplices and were obviously sent to the irmy Intelligence
in Kampala to be denlt with. They have been missing since
their arrest on 18th September,1972 and the probability clearly
is that they must have been unlawfully disposcd of by the Lrmy
Intelligence officers either on their way to Kampnla or subse~

quently during fheir continued Mylitary detention,

53. Subject No, 26 - OMARI "BEDULLAI,.

Witnesses: 31 Sarah .bdullai - Part 1, p. 360 = 375

93 4SP Aibdu Bin Sebi
- Part 1, p. 910 - 926

97 ASP Cosma Obura~ Part 1, p. 956 -~ 960 < -*

Omari ibdullai wae a young Somali, aged about 18, He
was A private student being tutored at home, He used to live

with his sister, Sarah Abdullai (3.31) in Sind Barre Avenue;

Kampala,

On 23rd .urust, 1973 Sarah went to the International
Conference Cortre at 4 p.m, in meet the visiting Somili
Vice-President, She left nt 5 p.m. and met her brother at
the doer, Hue too follewed har home an] then went away to sce
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"1, 31 reportedl his 4isnppu§rancg the fnl}owing morning at
the Central Police Station and Jinja Roud Police Station. She
went alse to Makindye but was told that he. brother had not
been arrested., She said that she was askzd if he had been
ghing about with a womn. Some three days later, two other
Somalis, ‘bdalla 1i .bubaker.and Mohamed Hassaq, who have
since chanped thedr resitence, nllegedly eported to her that
a Kikuyu shapkceper in “abaga Rond had seen the subject being
taken awny by the Commandant of the Military Police, Makindye,
Mnjnf Marclla, iv the boot ot a Llue Merce:ides car from the

house of 2 womnn ealled ishe

W, 31 saw Mr. Ismail Ocbi of Your kKxcellency's office.
He called in .SP .bdu bin Sc¢bi (¥.93) of the Public Safety
Unit ani asked him te investirate the disappearance of dmari
abdullni. She was tnken to Naruru where she met the Head'of
the PSU, ali Toweli (v,508), During investigations by ASP
Obura (¥.97) the othor two Somali boys and the Kikuyu
shopkecper, by the name of Peter, were called in for inter-
view. Pcter is alleged to have flatly dunied witnessing
Omari’s arreste li Toweli arranped an identification by
confrontation, 2t which he had with him Major Marella and
two others., Neither the two Somalis nor the Kikuyu was able
to identify Marella, This, in the words of ASP Obura, was

‘the ent of the inquiry.

Sarabl sait that she went to Makindye a1 sccond time after
sceeipe Tasmail Jobd, upar hearing rumours concerring her
troth-r, She was then told nover to go there to inquire about
him,

From the evi’unce of ¥,31, there is 41e doubt that Omari

SEIlTai 1o e T v b niebh of 25¢d fupust (1973, and has
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The rest of the¢ eviderce is a”1 hearsay. The most important
wi%n035u5 of course would hu* . hean he Kikuyu ehopkeeper,
Peter, and the woman iisha:  butl ncither was traced., is it
15, there is the evileree of LOP Obuen resarding the
identificntion by confrontation «t which Peter is alleged to
have been unable rossibly throurh fuar, to identify Major:
Marella whn he reportodly saw takinge Omare wwny.in the boét
of his car frem iisht's hore. The girl .isha may have been
the causc of 4li vhis treontle, Lut ~s kone of ;hcm, including

Marella, was nv~ilsble, 45 say thit Ggqpi 2

isappeared besause

of hor or that Main: Marllla woe Tuﬂyﬁrﬁjh;e;zﬂill only be a
matter of conjucturv. In The cir:unstarces, we are tnable to
say how Omari Adicappenrcd. & da not cse nuny possibilify of
his having left the country wiltkoul informirg his fnmilf and,
in view of the timw,thwt has elapsed sincae his disiﬁpearance
without tracce. nll ve¢ aan muy is.%n eRpruis our fears that ﬁe
my have boen unlawfully H1ided by uhosocvyer was rdbpo;sible

for his kidreappiae,

ib, Subjeet Me. 27 - STEEHIN B0,

Witnesses: 33 Cornoelidus Oketh -~ pPart 1, p. 381 ~ 388
nl

{2 Viousera Kakooun - Part 1, pe 640 = 653

77 Alux Sieard danctern

- DPare L. p. 769 - 776.
OGtevher Cbbo wes sysed ahoat 28 ye ors, He was n bachelopr
and was o gersonnel officer at Kompaln anternational lotel,
whore he hat worked far cbout 1Y mevths e had stwrtcd.
builting o housc in laconpera and rn 2% ¢ Lol o1, 1972 hia
elder brothor, Corneilivs Ckot (& 23), :ame to the hotul to

gt som ey fras bLie Por laying coprupatod irep sheots,
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He was told by the frovt manarcr that his brother had been taken

away by twn ,rmy OJ%ic.ie Trom Halire.

The fieneral Manneer of thi hetel, Misusc-a Kaknoza (W.62)
mentinns the matrrial datc as 5th October,1972. There was a
funeral of a member of staff that afternoon. lc¢ said thaﬁ
Aduring the morning Steyphen Obbo went to his office and handed

. him the contritutions of the staff for the “unceald, The
manager oa. that Olho told him that he was gning away with

some gentlemcn, withon! saying who they werc., That was the

last that the subjoct was sacen.

Another nan to scc e subje~t that morning in his offlce

was the hotcel scveurity ofJlicer, Wandera (¥.77).

He had to go
into room No., 270 to investigate a complaini made by ; guest
about the theft of his monCy. When he tcturned after about
10/15 minutes he found swma ojle gathereq outside his officef
He was told that the suljeo! Lud boen taken away by irmy people.’
He said that he patiercd rv?m ‘Yo talk that Chbo had not been

arrested but went nsny talkine vith those people.

When the manaper reinened from the funeral in the evening,

he also heari the same rumoaur that the subject went away with

same irmy personvoel frem lnlire.

There was eviidence that before his dissppearance, Obbo .

had suspenided two fumale workers atbt the hoted. Margarot

Kobusinr., whe was thew s heusckosper an? wae lator promnted
o telophnne opspatar, on? Tune e wns a fleo» housckecper. ;
Altheugh the manae. ® v arnes emmitial ropas ing their suspension,

the scourity offici » wan cirtain Lhat not o=ly were these two

girls and ancth v =he ras nives ALed susronlod but that the two

pirls subsoan v ly roournd 'y Vo fore he disappeared,  We 77

said that b ouoo e o0 0 1N N e unifieer collecting

fo R
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Marpraret Kobusinge from the hotel but dAid not krow if he was

her husband,

Later, aftuer about three or four days had passed and the
subject not turned up, the manager realised that he was mis~

aing and repnrted to his Headquarters. Subsequuently, Okoth

saw the manacer and collected his brother's property from his
room and also from his house in Makindye. He said that his

brother had a bank account which has not been operated,

From the cvidence of the manager, it seems fairly obvious
that when the subject went to him te handover the staff

contributions for th¢ fun ral, he knew the pcople with whom he

was going nut. The identity of those people was not mentioned

by the subjeect and the evidence that was adluced before us on

this point is hearsay. No eye witncss, who might have seen
him'leave the hotel in company of other peornle, was available
ané we are reluctant to rely on the hearsay evidence to find
that his coempanians were irmy Officers. If the evidence of
the sccurity officer is accepted, then it would follow that
the suspension of two girls by Obba had nothing to do _v)iﬁx
his Aisappearance as beth of them scem to have been re=-
instated in their respective jobs before Obbo disappeared,

We are,however, satisfied that he has been missing since

Sth Ogtotior,1972 after leaving the hotel in the company of some

——.

unknown muen. .8 no trace has been found of him, nor had he

® been heard of, we find that the preuv:bility is that he was

unlawfully disposcd of by the unknewn peaple with whom he

left the hotpl,

-

b5,

/101,
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45, Subject No. 28 = DANIEY, AJAMBO WANDERA.
46, .  Subject Mo. 143 - WAKUIL MAENA.
LY Subject No. 144 - QYiM.

Witncsses: 34 Dinah Faibl Ojambc - Part 1, pe. 390 - 401,
76 Munyango Charles =~ Part.l, p. 765 - 768,
R T W

255 William G. Wanendeya . . .
- Part 3, p.2566 =2576,.-

The subject No. 28 was the personvcl manager of Oofféo
Marketing Board and used to work at the Hcadqugéters in :Amber
House, He was married to Dinah Faibi {%.34) who was then
working as a nurse at Mulago Hospi?al. They used to live
in Kololo and have ten children, eight from his former wife

ard two from ¥W. 34,

On 13th November,1972, he dropped his wife at Mulago

Hospital at about 7.50 a.m. in his Renault car, No. UUN 591.

4t about nocn Munyango Charles (W.7") who is a Telex
Operator working for the Board, saw the subject in his

office and was given a lettor of incremernt of his salary.:

Wandera was supposed to have picked his wife from the
hospital for lurch, but did nct turn up. She tried to ring
him in his office but received no reply. Wandera did not go

home that evening, and has been missing since then,

later ¥.76 learnt from a cleaner culled Mutaki, who is
said to have died in May, 1974, thai Wendera had been taken
awny by three men ir his own car during the lunch hour. He

informed W, 7.,

%. 3% reported hor husband's disappearance at the
Central Tolice fStation, Kampala, after abant eight days and’

alsn went to amber House te make inquici-a. She allege

‘ LAY
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that she wis told by Wanendeya (¥.255), thc'Boarde:ﬁédqfﬁtant,
that when thuy cme out of a meeting with the Chairman of: the
Board ant were proceeding to vhoe enr pnry in the bascment? he
had seen a man ¢nlled Mustapha Omarl tuikiné to Véndera and then

both going bnck up-stairs.

Watiendeyn denicd these allegntions and maintained that he

’ e
had not witnussed the incident. He admitted seeing Mrs,.Wnndera
a few days later, He nvlvanced a8 n possible rcason for his name

to be mentinned by bir seme differences of opiniou between the

subj..ct and himsclf at work, some _itipatien between the two
. - oL

and an assault upon him by “andera. VWanendeya suid that two others
of the staff - Wakuma Maena and, a coffce grader aand Oyag,,a
statistician (subjects No. 143 and 14h) had also disapﬂq@re@. We
did not heur any direct evidence or them. Wanerdeyn,howsver, said
that the Coffce Markcting Board was, durinpg his days, a 'highly 4

political! plnce, with a lot of 'fitina.!

#e arv satisficd that the subject was taken away from the
premises of the Coffce Marketing Board on 13th November,1972
durirg the lunch hour by three unknown men in his car,
Hrs..Wandcra next saw the car on 25th July,1974, still bearing
the same number plates but the colour had been chanced from blue
ta white, in Naguru Estate, nccordirg to Ex.151,.whi;h is'; list
of vchicles with their particulars of registration, Wandera's
Renault UUN 591 is now repcistered in the name of ébr&hiﬁ Jum;$
of P,0. Box 265k, Knmnnln: the transfer being ropistercd on
Lth March,197h in the 'nrdinary' wanncr. -

The cevidence is very sketchy which makes it difficult for
us te make ny clear findirese, As he haa pet beon scen or héérd
of since 1%th Mavember,1972, 2ad .s alieped to have beern taken
by throeo asknrvn mea th o prebalility is that he was disposed of
{11lcealy by these men.

.1:" .
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- In vicew of the cvilence about tho-chanpe of ownership of his car,
we would recommend further investipations into how this transfer

came to be registercd two years after the disappearance of the
subject. ‘

48, Subject No, 29 - UO/‘{!O9 Lt. SOUL ldl\’/é",_}_lhﬂ;

Sec 2nd Paratroaper Battalion, Fort Portal - p6931.

- - - - - -

hS. Subjcect Noo 30 - CHRISTOPHER SEWANDIGI.

Witnesscs: 37 Henry Sozi - Part 1, p; L2t ~ 43]
432 Dr.L.D. Kafero -

= Part 5, p. 4574 4576,

The subjcet wis red 60 and was a butcher in Bukoto market, He
used to live in Kisasi villaee, Gombalola Kasanpgnti, He had one wife
and ninctecn c¢hildren, the cldest being Henry Sozi (Q.}?), aged 27,
and the youngest 3%.

On 29th May,1971 when Sozi was in the kitchen of thoir house, he
saw an Army Jecep No. 66 BT 11 arriving with his father. There were
four soldiers in camaflouge uniform, and ano;her civilian, besides
hia father,.in the vehicle, He watched from a distance of about
20 feet, His father got out of the Jeep; he wns neither handcuffed
ner bound, Two sonldicra with pistols also got down with his father,
He heard his father tell the soldiers that th:y could search his
house a8 he was nnt a thief. The witness heard one of the soldiers - -
order his father t . auirever his property to his wife, whereupon
the subjoct prve some moncy and some invoices to his wifc, He was |

f‘\‘ then put in the jeep and driven -way, not to be scen nlive again..-

Sozi said that he went to Kire Rond Police Statinn te report this

incident, but w8 told tuit £ °s was n matter rot for the police
but for the irmy.

The following Any, 1 police driver from Mpipi informed Sozi

o] L4 that his father's baly hal been found in Nnbinpo Jorest and t&k:e.n.

_J to the City Neprtu-ry, Kam:aln.
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He went to the mortuary and Law the hody which bore-some bufigt
wounis. He Qns'given.s;;é papers indicatir: the cause of death
as having "ecen shot.

“ceording to Dr. Kafero (W.432), who conducted the poat-t.
martem on 31st Mny.19?}; the body hal two gun shot toun&a.on the
left waist, one of which had pencetrated the abdemen, shot upwards
into the chest, and ﬁnséad through the lung and heart; the other
had smnashced the pelvis. He found annther gun shot wound on the right
éorearm. He s2id that ‘thc cause of denth was the gun shot wound
through the heart.

Sozi said that his father was not in good terms with a

neighbour called Samuel Mayanja. He recalled one instance in

1969 when he met Mayanja in Bukoto and Mayanja is alleged to

have said *thnse wha will kill your father you will see them.”

It is obvious that Christopher Sevwandigi was taken away

by some pesople wearing Army Camnflouge uniforms in an Army

jeepy 66 BT 11 on 29th May,1971. None of the soldicrs was .

i .vntified and, 21lthough we did not heur evidence about the
particulars of the vehicle involved, 1t;secma pluin that it was an
army vehicle.. We refuse to believe thaf it could have been either .
hijacked by civilian peaple or that the number it was displaying
was false. This is yot another ense whare +he peolice refused to

dn thuir duty, pessibly out eof fear, juist boeruse soldiurs were
involved., Taken to its nntural and lopical conclusion, we find
that those unknown sealdicrs ir the jeer,56 BT 11, a;e'thé:péoélo

who tonk the subjoct tn Nabinpo forest and there shot him dead.

e a1,
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Le was with Jack Kanpwache (W.b40).
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On sceing Kanyoegote in the queue, they left lnimedintely.
They returned sonn after with two aoldicrs} and identified
the Bubiect. ¥anyogote was manhandled and rushed outside,
They took him towards the bus purlt Jnack Kangwache fol-
loka? them. Kasorerera. turned reund and poiated a finger
at him in ~ threatening manncer, e stopped following them,
but saw Kanysrote Leing token into thie S0cial Centre, He
then went Lo the bus vark enquiring 3f Kanyogote had been
released. Ife saw Y. %28 at “ie bus park, 31t about this time,
both these witnesso: nam Kangyagote being driven tnga}ds ?he
bus park in a vehicle. Cne s2id .t wag o Suburu cnr,'the

other mentirned a Landrover, leitlur netel its =cpistration

number. Therc were two men in plain clothes in the vehicle
with the subject who appearod Yo have been assnulted badly

and his face was covered in Llond, One of them in the' o
vehicle eallcd Agerey, He was able to spenk to his cousin wheuiin.
told him of his arrest by twue solriers after being identifigad

by the same four peojle as mentinrel by V. +0. The conversation

was cut short by his cacorts who teok down agcrey's names and
where he was going. They had a list of other names and they
asked the witness 1f hc knew two ctier men. After askiﬁfﬁﬂm
if Kanyogote had any of his property, they drove away towards

the post office. Hu hus not heen seen since,

Jack Kaapwinche then ruche® heme and reported to W. 39.

A He report.:i tn vho foambelala chicf, who asked him to look

fer him first. Recwlling the previous case of robhery, W.39

reported this mitter to the Military Palic. oa 8th February,

1973. His son was not theee, but he was given the DOB } E

¢ reference number of "he provious repert i,e., Moo 4 of 9th E

Janu-rv 1972, yhich he taoll Aovn in hig natcbool = Bx b =

'\'1(!/, L.

,
7 °C7.
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an! was scnt to the D.C., Kabale.  The .C, 4id not know about

his sen's wkorcabeunts,

Y. 30 =11l that L thought the rensen Jor iis son's arrest
and disappeqrance was the repdert he hadt mwdg arninet those
people to the Milit.ry Prlsce concerning the robhery. Accordiﬁg
to him, Murun;-i, whn w25 allepgelly enpagad in the robbc}y, is not
related to the o*iiers but they are all fricmls. Ntungwa, who ' .
S,
1 wis not invelve' in that robboery, is said ta be selated to .

Kaknmbe nand ot usinpe.

Kazorerera “wobty) denicd these allee:ticins. He maintained
that he went tn the btunk for cxehanglng his enricney n day earlier,
ie¢.; on dth Fortrunry,29?3  He exchanged Shs. 350/. as,waé
evidenced by the hank's dite stamp on the back of his gradunted
tax tickets for 1969, 1972 and 1973, He denied n suggestion
that he had failed to produce his tickels for 15720 nnd 1971 as
they perhaps bore the date of the day of thé orzurr®ice., He

snid the tickets for thoue yers hnd been wn-hed in his shirt,

Likewise, Ntungwa (%.498) denied these allegntions .
agninst him. He had beon in the Lrmy fran 27th February,1971
till 7th June,1972 whun he was dismissed. He Las been at home
since his dischurpre cxcept on 2nd Lpril,1473, shen he went to
his formor battalian in Mbarara to get his discharse cortificate,

He admitted that b anowe some solliers but dunied that he was

in any woy Lnvolyod i the KD inueping oif the subject
) ) e ) J »

€ Gie find it anercditls i o ncither the Upandn Police, nor.
the Military Police sheuld tlo | nctirn subscuvent o the

reiport abnnt Lhic s leee’ robbery when 2Ll atons ant only the

,
'

suspeetn were knewn bul vore in tiee 2idlape. W, 80 said that
cven after the Wi0r o cdee . he vse ] te 300 thooe Teue in thes

VEllaee Bat cnm n eIt s penech Shem,

SR . 04,
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There is positive cvilenee of the tax tickets to show that at
least Kazorerern hnd been to the bank on the previous day. We

are nnt_swying that he conld not have gone bk to the bank

agnin the feollowing day, an?! the ultimnate question is whether.

We 38 and W. 39 were nble to make 2 correct identification,

‘Had the details of the previnus repert been available; thn{
wnuﬁd'hwvu helnel at lenst on the issue of consistency. ﬁe do

not knsw if any names werc mgntionod.in that repqrt. It may

well be that these two witnesses whe, albeit the fant_that

they knew thosce four alleged robhers hefore, had not been nable

to identify them ¢learly and an aftemyt has been maﬁé t°‘°°“"°?f=;,\l
"the occurrence of the robbery with hie kidnnpping. There would' )
have been ne difficulty in linking these two inciﬂen;s only'if'
the same bersons or some of them had leen positively identified

at the time of the robbery and mentiored to the authorities at

the time as such,

We find that there is real doubs that the subjeg§ was
i&cntified to the two unknown perscons by any of thosé four
nlleped robbers. The possihility of the motivé being me;ely
to grab the substantinl amount of money which he had éanﬁotl'

be overlooked,

We find therefore that the subject was kidnapped from the

Upanda Commercial Bank, Kahbale on 5th February,1973, by persons

unknown, nnl hus been missing since. ‘We are unable to say
definitely th-t they were soldiers, The probability is that he
was disposced of unlawfully by his kidnappers for the sake of

money.

51, Subject Mn, 32 - CAXTON NJUKI. .

Witnes:s 41 Mrs, Grace Wanyama Wjukdi - Part 1, p,b464-469,

-

e

G20 kg
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The sul Jeot wus aped vont 52 and was a storckeeper at
tukona in the Hast Henpa District idministrition. He was
marric ) tn OGroec gavyape (5.41) nnd they hay . five children
between the apve of twenty-threce and feurtecoen,

Mrs. Njuki use? to wark for the MeS.i.l.Ds

On‘22ni January, 1973 seme penile in different cars were
seen miking cnquirics abeut the subject at their place of
resilence, Makirero lest ani, acceerding to o, 41, they came
to the are: abnut thrics. On eldresdry, 24th January,1973,
after Aiscussinge thio sttt nd, in view of the fact that
people # re Yisapesringe ot thnt time, they dccided that the
sutiject shoauld rojert bl the dentrad Pelicc Station, She
sail, Mi¢ thnught that we cnuld pet help frem the police
whereby my hustand ceuld have been more pratected” -

(p.466), , Mrs, Njuki then luft hor husband at home and drove to

her nfficce, She rangs home to enguire if hes husband had returned °
- hut was tpld by the shamb- Loy that he wns nnt =t home. After

firishing her offico, she went te the Centra. Police Station,

Her husbard was net there. She enguired fram o pnlice man and

deseribed hor hushand to him, The police min 871l th~t the man

of the dusceription hal been taken away by W Captain.  She asked

him who the Captain was and where he teok her husband,  The

conslable is 541! to hav. beenme evasive., She locked for her

'husbxnl at Malirve, !Uacuru, Mdkindye and 211 the police stations

in Kamis 19 ot with vt succeus,

We dn net hnve much ovilence in this ciscs  From the
vvidence ~f the sul foct's wife, 1t scems thet seme unkrown
vecple weore makiee opquirica ohaut bhim anl it wes for this
reasen thot he wont te rorart ot the CPO to sieok police
pretectis~n, Tt d2 wlent {mponsitle far un da oay whether
he 31 - ot el Fhe T S0y ap whothor the veerle whe

FoR
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were lonking foi him met him on the way-nnd,kidnnppqd_h;m,
The .evidence ateut what the constible allegedly toia'tﬁé
‘witness cannot be said to Lo relinble for the simple reason
that he coull have Lgen mintakon nbont the identity of, the -
person who was sadd to have been tiken away by a captain.
The constable wns nat shewn the susrjeet's photograph. We
are satisfied that .fhe subject disappearcd on 24th b
January,197% ani,in the clrcumstaaces. of this case, we think

it probable th:t he might have been kidnapied and disposed of

unlawfully by the viskrown peaple who had been looking for him.

5L, Subjeet No. 33 - SHLEVESTA KALYEGIRA RURUME.

Witnessos: 43 Chorles dahume Nyzmwesera =~ Part 1, p. 483 - 489

78 Efulaimu Kandele ~ Part 1, p. 777 - 782
. . e
7% Aapusntia Nlaboine - Part 1, p. 782 - 787
' ¢ Iaphail tyakejo -

e m e . e te e s

_The subjeet was Lhe 3aza {county) chief of Rukoki in

Busonpgara from 1943 until his kidnipring on 2nd November,1972,

On that cvening V.78 was on nisht duily at the Sazazﬂead- .
quarters. le saw the county chicf return home in his car at 11 pem
He thoen sww A Landesser omoorines the 2enpound at speed, He went to
sece whe it wis. Samesre challensid hin an? the askari told him
that he wes an Aduty. Fé.was then tald "hai are you looking for,
go nw;-." W. 78 insist:l on tuking a closer Mosk and th;n snw a
rifle jeint:d at him., o was save that 31 was a rifle as he
heard it Leines bolted,  Ye ol scneed ngd wenit brck for assistﬂyce.

Uhen he cnme back with anetlier askari, he found the Landrover poing

Aawny ot o it amee b oabens 20 §wl”r. Foowne tadd by the heuseboy,
' ' . A

Part 1, p..788 f_793-




who hias since gonc te his hame in Bunyrneibo, that the Saza

Chief had been taken away by those three unknown men in the

Landrevor.

The sskari reportcd this matter to the Gombolola chief,

Ndatoine (%.79) who, after sceing the houschoy, veportéd at

Ktsene pnlice station, abeut 3 km awny, Lntor he reported to

the D.C., Torea.

On 3ri1 Navenmber, Hyskojo (".80), a Park Ranger of

Mweyn Lodee in Rwenzori National Park was on patrel duty on

Ishasha side, nlout 45 miles from Rukoki Saza ileadquarters.

He ¢ame across the remiins of a human bhady abort 50 yards

from the road.

He snw two leps iying scparately and the rest

" of the body was missing., One leg was in 2 torn black trouser

and the othoer had been enten by animals. e reported to the

police, Kusese 2nd also to the Muluka chicef ¢f Kazinga area,

Cn 5th November,he

2scorted the Gombolola chief (W.79) and

o~

.5u5¢, o the scene whire he had scen the

the 0,C, jpnlice, ¥’

two leps. Nothing was found ot the scene.

The subject's cur

y which was rn hir¢ purchase, was later

collected Ly the Tore [viministration,

It is ~tvicus that the Suza Chicf of Busongora, Selevesta

Knlyepira Ruliume, was kidnappcd by three nrmod men in the

Landrever. The reason £a0 the kidnanping as not Xnown. The

vehicle was rot 4denmtifiad, nwov ware wny o7 the three panpsters,
We have no rovann or evidence te think thet the twe lers found
in the Game Purk ~p 3rd November,1972 weire of the missing

subject, Thoere is the cvidince af the fame Ranser that it

was not unusutl for peenle walkine in the aelt o be killed

by wild animnls.  In the atasnee of pesitive ovidonece of

1lentificatine tiinn tie lorr tould huve Tolergr? tn any other

; ‘ g , % (Y
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unfortunante porsen, whoe micht have Lecn ki led by the wild
animnlse In view of the nnture of this Kidnapping and the fact

thit the subjueet hoas disappenred witheut any trace since

Mavimber,19?., we find that the prolability is that he was !
unrlwfully Aispos.d ~r by his unknown kidnapjuers. ot

?
53. Sutject Na, 34 - BEMEDICTC KIWANUKA.

ditnescen:  HF 0 NaL,1961 Det. Crnstable Benedirto Mugnlya

- Part 1, p. 597 ~ 602,
€3 .IP Jaycse Dranin Muwa- Part 1, p. 653 ~ 656

72 1P .1fred Iswat - Part 1, p. 729 - 734,
99 1.,/7139 s5:qff St Stephen Kintu
. -~ D'ars 1, p..97c “" 993,
. . . 3 Tet o
246 John B. Kapere ~ P~rt 3, p.2i28 -'2431.

533 Lt. Col, Samwel Hanningtnﬁ Nzimuli

- Part(?, p:6600 - 6601,
( ‘6644 - 6643,

The sulject was the Chief Justice af Uganda. ' -ﬁfm%mu

He was arrested on 21st September,1972 from his Chambers'in
the Nigh Ceurt promises, at about 8.15 awum.  ifter drop:ing him
fn Caurt his eivore (7 2868) wenmt to the rear of the building and

startec? weshine the cenar,
The sub jucet's orderly (2.58) wnn sitting »n n beneh apposite
the lear of th: Chumbers of the Chicer Tustice. Five minutes after

the arrival ~f the Shicf Justiee, three men in civilian clothes,

ap? arparontly unaemed, anseanched ¥ 58 and asked for the Chambers

sf the LD T JToovio,
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The conutsble asked them wgnt they winted. They told

him that they werec on '6friciur duty. Ife started walking

towirds the Chicf Jastice's scerctary's cffice but those

pueaple €11led him back. The constinle t} .n knocked at the

door of thyu Chambers nnd opened the door, He found Mr. Justice

Kiwinnka inside wnd the threc men catered the Chambers,

The Chicf Juslice groeted thes: wmen., The constable was
surpriscd to sec the threce nen sudidonly draw out pistols and
they snid that they were 'security officers! aad were taking
the Chief Jdnutice to thedir office, Th.: Chief Justice asked
why he woas being tdicn and one nf taiom, who looked like thedr
leader, took oud handcuffa. The corntable then duashed oute
side to feteh the Chicf Repistrar whae arrived within seconds,
Both of thom wen®t into the Chambers nnd heard the mnnJQiph}

" the handeuffs asking the Chicf -Justice ty pat out hig Huna;,
which the Chicef Justice rcfusced to «dc and acked to be taken *
withant being handeut d, He wns then fercibly handcuffeé.
They asked who was in chsprpe and, whern the coustable pointed
at the Chicf kegistrar, he was told in Swnhili to lock-up the

office.

They took the Chicf Justice to the porch, pushing him in’

front of them, und some of the High Court staff followed them.
His driver (.. 246) alsa watched hiw being taken.  The Chief
Justice wns asked to get ingide the car but he wanted his body-
guard to mn owith him One of those people slapned him and he
L ' wis bundlol into the ewr. The const ble (9W.58) said that he
saw three machine qunc ip the ear,  The car was a light blue
Peupeot L0 ltoas to, 10 371, nd. it drave townrds the

Kampaly Intereoatioa?l det 1,

o o -

LThe YRI4AT 0=t teer panpoun vurisug people, including
the 999, the Mindat. » A" wctice and alse the Statoe House
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at Frtebhe, Neither the constable nor the Chief Justice's

driver w23 1tble to recognis. any of those three men,

Tnspector Iswat (4.72) wns instructed by the ag. Head
of the Specinl Branch, Mr, Ofungi, to see the Chief Régistrnr
in 4 bid to find out what happened to the Chicf Justice., The
Chief Rupistrar pove him the number of the car in whieh the
Chicf Justice wes taken, HUU 171, Tace Incpuctor said that
he visited the Certral Repistry of Motor Vehicles te find
out the particatare of ownership of tae vehicle dnvolved in

thin kidnappire.  He sad - (pa?272):

"his velkicle was repistered in Zhe name of
lieandst Government -~ Yganda Srmed Forces, the
stamp which wns on the form for trausfer of
ownership was stamped by the Tranaport
Officer, Military Police."

He said that the voehicle irndicated in the records was a

Volkswagen, and net u Peurent.

On 20th Cctober,1972, 1P Mawn (¥, 63) was allocated the
file, GEF 200/72, for further investigatio s.  On 24th

October,1972 she sent twn sonstables to the Central Registry

of Motor Vehicles to pot the partieculars of Noo WUU 17le They

came buck to sy that the file had been mispluced. She sent
them back on 26th Octobur, 30th Octobur and 6th November,

1972 and got the same roport., Ex.15 is the form which she sent
to the Registry and cndorsed on it i3 the note that the file
h~d Loon %iup}ﬂcvd. Shie wede arnther sitempt an 11th
Nov.mher, 1977 when the purticenlars of th vebiele were given

to hur indicating that it is 1 Velkswopon saloon, belonging

to the Ygandr Armed Forces, PBox 2069, Kampain

According/ivees . ven, . /1150
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According to Mr. Kyejusa (W, 42), whe produced a list .

2,;6f vehicles showing details of ownership - Ex. 152 = the

motor vehicle, WHU 171, w-s previously repistercd ns USH 351

and on 24th March,1971 was given 2 new nunber, that la,

Uy 171. This is n Volkswagen and, nccording te the TR2

Form, the dctails of ewnorship indicited thercon are as

follows ~ (pe 6768):

"Uranda irmed Forces of #West Mengo District
Kyidonde County, Box 7069, XKampila. 1t is
a Volkswajren 1200 saloon proy in colour,”

Mr. Kycjusa 1lse spoke of some 'confusirn' in the Reglstry

where 1t serotimes happened thet two diffuscat vehicles were

registered on the same number;  he said ~ (p. 6780):

“Sametime you could find the number firished
but they nsk you to pay the money nnd the
number is just nllecnted to you but you de not
collect the number and yon are as<«ced to come
latur to cnllect the number.. When you come
l1ater on ynu find the number had alrendy

been given to somcbody else wherens the form
which you completed and left there rends that
it is you who pot that number."

He admittcd that there have beén eases whor.- numbers of other

vehiclus have been uscd on different cars in the commission

of certnin crimes and he nlse speke of the possibility of

registration numbers being forged.

The Quartcer Master General of the Uganda Army (W 533)

ay sthted that he had na rocord at all of UUU 171. He said

(p.CG“A):

"1l huve tri-d to gcearch for that record but
unfortun~tcly it dnues not exist with the
Uennd-t Armed Forces,"

When he wis reminded of the Government Statenent

(Appenddix 5)  he ster 1 thet this number does not appenr on

his st nf M Ctrotieic Cquirsent.,”  He ~dided - (p.6646):

. "), L., /116,




M1l I am a Quarter Master General of the
Armcd Forces, I have nothing to do with the
Ugnnda Government; 1 think thosc who made
thnt statement are nbave me but what I say
18 w' t I have got on the papers which, if
you want, the Sccurity Council cnn provide."

Explaining thc system of regietsotion of the Army vehicles

he said - (p. 6648):

"We have a Contral Repistration for the four-
ficure nd the two let-er vehicles, that is,
Milit:ry vV “icles with Army numbors, those
voehiclos the register s kept at the depot
at Mayramaiea, The repistry of ever: vehicle
of that kind is therce, but these civilian
vehicles ora registered cvery where in the
towns wherever they are bought."

He said thet his department issuvs a1 lacal purchase

order for buying vechicles with civilinn number plntea'and
subscquently the particulars of registration nre_féd to
his department from the various units which might have

bought such vehicles.

The Govermment Statement dated 9th January,1973

Appendix 5)  gives the follewing nccount of the disap-

pearance of the Chicef Justice:

"(8) BEMEDICTO KI¥ANTKA, Former Prime
Minister in the Demccratic Party Govern-
ment and Obote detadrece at Luzira. Rele-
nsed by the Government nd made Chicef
Justice. Was arrested by three unknown S
pursons on twenty firsc Scptember nineteen
soventy two nt abeut eipght thirty a.m. from
the High Court. Thesc three unknown persons
were trovelling in n salacon ear Peuecot
Five Zoero Four light blue, benring regist-
r-tirn number UUN,171, cnme to the High
Court. Chambers where Ben Kiwnnukn was
working, iduptified thumsclves as sccurity
officers und said thet Ben Kiwnnuka was
requircd at their office, They were armed
with pistel.  They hardecuffed the Chief
Justice and teek him with them in their car
driving <t a1 very high spced in the direct-
ien of the Kampiln International Hetel,
-] The men were: 21) Arossel in plain cle thea..

“rd when they took him tway most people

working in the High Court were looking,

Wh.‘ﬂ/.-......./ll?o




When some of these bystanders tricd to
follow, they were threatened to be shot,
on investipntion, the government dise-
covered that the perpls whe posed s
being sccurity men were net in fact
we e R recarity fopec o) the

car which they were using bolengis te o
Volkswnaeon: ailoon car of the Upanda
armed Forces, Box Scven Yero 8ix Nire
Kampala, It is thurclorc cloar that
the plawecr of this rlot wanted te o
crnfuse tho cmintry that the peonle whe
arrcsted Ben Kiwanpks were members of
the Security Papcus, using n officinl
vehicle. The Government investieated - o
this matt.pr tharrurhly but sa for no
cvidence bas come to light s te who
arrested the. Chicf Justice und where

he 1o, In this convcetion, the Sprkoe-
sman wishes te draw the attontion of

the country tn n press stotement
appearing in a fercign paper, Sund:y

P'ost of thirty first December,ninctcen
seventy-twe whoere it was nlleged that

the Chief Justicce was tied up in 2 jeop
which wus thew» sct ablaze by memburs of
Sveurity Forces on Kampala/Entebbe rond,
The cnuntry will rualise that the Kampala/
Ent.bbe read is an international routc
whure people alwnys pass up and down,

day and night but n~ once has ever scen .
the Alleged car burning on the road at
any timce since Kiwanuka disappearcd.

This is annther clear example of the
cnemivs ~f this country trying to causc
confusian in the country,”

On Thursday, 5th Scptomber,1974% the followirg news item
appeared in the Veieo of Ugandag

"Benu:idlicte Kiwanukn,

Ugnda armed Forees solldicr from Busoga
will toedny At 9 =.m, give evidence in
connvcticrn with the farmer Chiof Justice,
Pencticte Kiwarnuky bhefere the conmission
of inguiry st up to probe the dicap-
peararesn At the Hatiorsl isscmbly in
Eampl:,  The seldicr was sent Ly the
farm.r Mirister of VPoreipn Affairs,

Mr. Kibodi te kill the Chief Jus=zice,

The nelti pr is Kibudi's trihesmn."

The snldicr reforecd ta is Hal0L. /7139 Staff Zpte Stephen
Kintu (. %95). B sudd that hy, knew Kibedl whose birth

[ oo dnoneer his hemey the ir hemes being adeut two and a

'1.".].1'/_...-..-. mSO
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half miles apart. He snid thnt thcy have known each
other since childhood. -~ Hé  fdrst met Mr. Kibedi in
April1,1972 when h.. was on leave and was waiting for a
bus 1t a bus park in Jinja. He next met him in June,
1972 mear the Norman Cinema and he <nok him home in ..

Kolnle whore he told him -~ (p.973)s

"o tnld me that I wont to assipn to you
n duty to kill for mc Ben Kiwsnuka until
I tnld him that 1ot me first go back and
think nbrut this. He put me in the ear |
and took me back to Malire up to the gate."

Explaining th. ressoen for this assisnment, the former
Minister 2llepedly told him - (p.973):

"Ho said the renson why he wanted to kill
Kiwanukn wns that after the Military
Government had handed over power to
civilinrs, it was pgoing to be Ben Kiwanuka
who was to takeover because he had got
popularity from D.P. peaple and for that
ruenson Kibedi started working. ngninst
Kiwanuka,” . o

And a little later he said - (pe 973/4):

"The General told Ben Kiwnnuka and Wanume
Kibedi that when the tim. comes for the
1ilitary Govermment to hind over power to
the civilians, Kiwanuks would be President.
Then Wanume Kibedi was very much annoyed
having known that Kiwanuka had got support
of so many people, and this annoyed Kibedi
becruse Kiwanuka had com: into his way of
ruling this country." .

The witness thought it over for about four days and, when

he ot a1 tedephene enll from Uanume Kibedi, he decided to

o to t.11 him shat he hnd decided. He sn2id that he hnd

waited till he got the telephone bucnuse whnt Kibedi had

told him was "nonsense,” At Kibhedi's housc¢, he was taken

into a 'special room' and in his owan words - (p.978)%

“while in that speeinl room, he snaid to me
th2t you told me that you had gone to think
wtant it nd now wh-t have (you) thoupght
atnut 1¢? g

I/eeecocincre anonnin/119.

™ TR TR - <13+ « s RPBITER MO s v E e




] osimne

- 119 - : %,

»
-

5 L IECEE

I tr14 him that Sir, I h~ve failed,
When T told him that, he asked me
why I had failed and I told him that
I feared, I told him that I cinnot
manare that weark, anid he teolrd me that

vl

o

. I am poing to give you shillinrs fifty %
thonsind 45 n roeward i€ you can kill il ¢

‘ Benedicto Kiwanuk:e I teld hin that _ i§/
time has o - anl 1 canvwet purferm that it

1 duty." . 'il

‘ This snllicr continucd to spenk about his refusal. He ;

} andd - (pe 978): ?

' YT told him th.c the duty he had assigned 7

! me 1 will not mana<e it.  Gind he told me 5{3
that 1s you nre my fellow Musora, I do not i

want yon to letk out this informatiom to
anybndy. He told mc that if you have
tafled, I 'will work with the gierillas and
perform this duty for me, Hoe told me that
18 I have fniled, he w1s poing to work with,
guorillae wha wore going to o this duty

{ for him, That time I got up nd went bnck
to th. barracks."

e e

He was ,.ked why hc¢ had kept quiet for so longs He
admitted that he heard about Kiwinuka's kidnapping when he

wns at Mutukul~ and he heard on the radio about the Govern-

e
ment'!s attempts to trace him, This rceminded him of his
convurgation with Kibedi and he linked the disappearance ‘
with what Kibedi had said, The transcript rends -
(p.980):
"Mulengn =~ Did you have n 6light suspicion?
Kintu = I belicved it.
Mulenpen = And you still belicve that Kibedi
was responsible?
“\ ‘ Kintu =~ I confirm before God."
° He s4id that he k=d not spoken nbout this matter to anyone
beequre Kiboli wwé ctill around “nd he thought that he might
‘try to kill him, 1t w-g fnr_thc same reason that he did not
cven t¢1l his Corrmipding Officer, he did not trust, He said
o that Kibedi hod picke? on him because they were of the same
) trite n? diel = (1,060
"Thnore misht bLe nther Bognpa but they may ' 'ﬁ_‘
nnt be ermire ir the same arsa as Kibedl and ,ig !

ERIRTY S o-./IZOQ




:

14
e R - ‘ ! i
- 120 ~
o }
also they may not be able to keep the
sceret " v .
He was pressed further nbout his reticence and why he could net
have mentisned the matter to anybody at the General Headquarters.
He said - (p. 989):
I could not have told nnybody else becausc
this was my scceret and I Aid not vant to
tcll anybody s Kibedi had told me that I
should not ‘tell anybody.”
He agroud that he was preparci to run the risk of Kiwanuka's
disappearance by kevping his sceret, He 'realised that 4% was
his duty tn tcll the Military Police but he was afraid of
Kibedi ~nd dded that, a6 he was then 2 Private, he enuld not
even step irte  Your Excellency's Offices  Asked why he did
not disclase it after Kibedi had fled the country, he said
that he did not know who Kibedi had left behind to do him
harm, The record of the transcript then reads - (p.990):
"Chairman - Do you know now that there 1is ¢ E
no body else left whe can do
harm to you? 0
Kintu = From the power of the Almighty

ol I don't know whether there
is anybody wheo can do any harm
to me,

Chairman = Exactly, that péwer'hf the
Almiphty God was there even
be fore. ’

Kintu ~ Yes, the power of the Almighty
God wnas still existing by then
but I was fearing very much,"

~ : He snid thnt befere he henrd of Kivanuka's diasnppearance, he
° made o st:tement nbout this mattor te Lt. Obyeri who was the
Intellirence Officer nnd is presontly on 1 course in Russia,
He snid that the fear sct in aft.r his statement to the
Heutenant and it continued till ZrA4 Scptember,197% when he
® heard the amnouncemont nbout the sctting up of this
Ingniry =r? he cantact.l his Comrunding Officer, Lt.Col.
- R

Sule, whe tth Hrrnnpod for him te come to give eiidencé.

-
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"mi r the heading "SHEOCK STORY O MR. KIBEDI" in the
yoice Af Upndn of Fri vy, 6th Septembir,1974% appearcd the
il stat mont (net the cvidence he pove before thu'cnquiry)
which he made ta the investipatinge thm before he pave his

to: timnony,

On Saturday 7th Septembor,1374 there appeared in the

‘Vnico of Uemd ! the follav ing:

YOPORESH. M COMMEMT? 0" STAY OF KIBEDI.

"rtor the (vitence of an oy saldicr, Stephen
Kintu 2t the o« mmisusinn of inquiry probing the
Adisappenrancen of poople n povernment spokes-
man yustorday iscuet the following statement.

"The revelation in Thursday's sitting of the
comminsion of inquiry intn the disappearance

" of peaple was the tulk of the day throughout
the country. Staff-Spte Stephen Kintu of
Malire (bombo) Batt-lion told the commission
of how “anume Kibedi triced to persunde him
to kill the 1ate Chicf Justice of Ugnnda,
Mr. Boncdicto Kiw-nukna.

1

"Thc disappearance of Mre Kiwanuka, was a
matter which hags causcd preat concern to
cvery Upandan, 1ot alone those who were
persoprnlly known to him, The Government
has sincce taken 1111 measurcs in its pawers
to luave neostone unturned to find out the
culprits, Police ingquiri. s wore cxhansted
in the disappear-nce of the former Chicef
Justic: nd ather proaminent Ueandans, hence
th. appeintment of the commissioan two months
Y M

"Since it boerur its sitting no cevidence
Lt been so shncking ns the serpeant’'s
vvilunce, The truth is gradunlly coming
aut i3 to hrw people hat! been disappear-
ing, The: circumstances leding to
“annms Kibedi's running awny from the
eountry leaven one in doubt s te whether
it wes et his ovil dAeeds in Peapda that
#ere bauntine him,

"Ugandan® . irdc.d chocked smd had
syumpathy with Zanume Kibodi when they
heord of hig illness while on official
Aduty ir Mairnbi, We were,however,
vqunlly shoeked to hear of his later
1 iniss with imperinlists, .4 if that
was rot onourhy dWanume Kib i started
woannmting ooprapaeanin enmp cipn eninst

~rn mother country, were it out
al cheer neecessity, surcely he shonld net
h.ve stooped sn low,

LY f\',]t‘/.. . nouooo./12.‘.
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“Peaple like #-nume Kibedi who deecide to
run awiy from their awn country, do so out
nf fuar, in case thedlr criminal ncts come
to 1ight, Onc wonders why somecbody should
decide tn ge into exile if his record is !
clonr,

" heeomen worse if such criminnls ;o to
thiv vxtent of mountineg mnlicious progapganda .
apeinut their countries of oripin, Vianume - 3
Kibold hus tried to cover up his criminnl : :
acts in Hpandeg, We have yot to cee how

fur he succceds in his eriminal mission,

"On. inturcsting fact knewn to many Ugandans

is that muny of the so called Ugandnn cxiles
wre precdy peliticinns nnd tycoons of the
former repime, who are waiting for an opportunc
momert to  unrich themsclves still further. -

Mipnians will nnt aeccept any more to be
confuscd by such people with selfish inte-
ntinng,  Wenume Kibedi has. gone tao far, .
We know what he is tryinpg to cover up. He
will never poet away with it

In st subscquent article attributed to a spokesman of the
Miristry of Inform-tion and Broadcasting whigch appeared in the
'Woice of Upanda' of Brvannul;y, 1975, commenting on an .
article in the 'Drum’ Mapazine of Jnnuﬂry,lé?B, appears the

fellowing:

"Mr. Bercdicto Kiwanukn, the spokesman said,
wis killed by Kibedi as shown by the evidence
given by « seldiur hefore the Commissicn of
Enquiry which revealed the truth.®

The wljutant of the Military Pelice, Makindye, Capt. James
Bogere (%.169) stated cnteporically that Benedicto Kiwanuka
wuoaot takien te Mokindye aft:r boeing arrested from the High
L] Srarty Heow :opomietc ! about an c-plicr srtiele in the fDrom!

Mosiine on thic subject -ind he said = (pe1639):

"Thet we s Jusy proparsendy, they just.winted

. to makc mency an thet far the Drum Marazine

° bognruse: haw he loft Makindye to take th ne
phetosraphs «s I remember that article in

the Druteees.. it i5 very wrong indecd

boenwne na one s (ven given a safard

Lot ts slavp a5 1 saw a4 Burspenn child slecps

fni on safari bedy we have no one at =11,"
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a8Kel abant the 9o en1led 'swinping hammer', he snld that he

NS e

heel mover soen nuch o thims in his life. Hi; finnl comment

an tht wrti-l- » .. th«t there was no truth in it at all.

.

tre ruz L lio ' zubmitted am o affidavit dated bth
Setabor Uh (Nx, 1753 threugh the poit. This document may
be split up int . four parts = 3 th. affidavit, §540 his’
aper lotter moaw 2 'L ta Your Execlluncy dated 21st June,
1974, 01110 hic stetement marked 'BY Lp answer to Kintu's
wilhpntinns} Bivl 2n addondum to documcnt '5' in the form
af 4 questiennaire, The dacument 'o' cavers o fairly wide
are oqmtous it i jart of the proeccedings, we need not refer
to it in full, sie shall, heowever, se far as 1t relates to
the former Chict Juuticc,'mwntinn the relevant pertions,
Bcnuhictn Fiwarukn is Jdenlt with in p=egroph 5 of

decument 'Y and reals: - . -

"I cannot ¢ven start listing the nmes of
those Ugantans whos liguidntion you have
speciflenlly demanded, Perhaps the heste~
known name 15 thet of BENEDICT'O KIWANUKA,
who wqs Wyeapda's Chicf Justice 1t the time
of his rrest qnd subseguent nurder, and
whos¢ liquiiatien you oricred bechuse you
were afraid of his political pow:r in the
country, If you look 4t the Upanda rgus
of 21 LuFuat 1972 you will gec” that you
spoke the following words at - rally nt
Rukunpiri i Kipozi:

‘.o few Uganda . fricqns, including
some hiph officials in Muotkn Dist-
rict, «r> ir the pockcets of the out-
poine Lodewn ant the impe rinlists

. it are oppesed to the meve tn expel
th m, Onc .:uch officinl holds a
v-ry Yich pesitian in the Government
-ml is knawn to b the jprime mever
nf this sm-ll packet of oppnsition,
e i attemptinge to use the issae to
divife the jcople of this country on
2 relirions basis with the hope that
hy will achicve his selfish ends.
The poracn concerned is knnwn to the
Gov rarent qrl in fact the Government
Weg already lost confidenze in him as
4 recult of his ddirty nctivities,!

L ST wass /100
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Lfe N
"Th puroon you were referring to here was
Boncdicto Kiwanukn then Chicf Justice; and
“Government! meant M uin” and nobody clsce
. 4 few weeks aftoer ynu spoke these words
Kiwaruka was nrroctei at the High Court by
Military perseanc] ia civili n clothing,
Thet wan on 21 Septenber,1972,

T apar b the morning of that 2y at State
Honey , Untebbe where you were sceing n
vinitine ofricin Minister of Forcien .iffairs,
Aft.r the dntervicw #ith the visitor I stayed
,xith you for + fow mirutes for instructions
on routine ~fficial susiness. as I rose to
0, yor said to omes

*The hays have ot Biwonuka, They had
te pick him up -t the Hirh Ceurt
bocoenie e kvew he wan Leing followed
sl owes o vopry e ful o bout his
movementi.!

"I owooo ek P by this e i T ogaid to youw:

tOh L My Gedl This is terribled

He is the Chi £ Justices Whatover
hi: has dene bis o areest will by dise
wstrous far the cenuntry in tiorms of
the rule of 1o «nd for the inter-
natirmal imapeoet

"I loft with the nwosurption that you had ordered
Fiwaruk's arrcct on comi criminal charge, for
wiich he would geon be tricd,

"i1thourh Qater in my thoen-capacity ns cting
Minint r of Ju~tice I met the Hiph Court Judges
(it thedir request) and cxplained Kiwanuka's
digrspenrance an the basis of the officinl sta-
tument which ynu had issued on the matter deny~
ine the reesty T hadl ne fiith whatsocver in that
statenent,  Kiwarnka, oftor all, had been arrested .
ir the full view nf the High Court st«ff, 3

"In th. dwys thot follewaed I broupht nd read 3
tr you several potitions, which 1 numher of -
q‘ ! aldy el te you, appenling for i+

Veeptenn b
Fiwnuk ‘s rileses You tpt'xlly ipnordad the :
petitions sind you roused tn reply to them, :

9 Yen wore cven ampry thet Ihad breurht the
petiticrns tn you,

"is I b on many ncetsions urpe:l you to !
rvlease Leteins ) prinercrs I appenled to you i .
sove-ral times to relosse the Chiof Justico,

te ne ot ety Later 1 e'me tn beliceve the

stoarics thewn =~oings wreund Kampals that

Fiwsper b b been murdhi red at Makindye®

A Im tin o plae pofoaomen s teadn mate te Kibedit's mect-

{ng,xith the JTulees of the Hich Court,  The questien he
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"I Shen you met the judecs why did you
not tuell them whit .min had said to
you «taut the arrest of the Chicf

dutice?

TeKe T w0111 mints mivishery and
lowes =0 1 promaipe! ip thet jose-

ition J w-n ticd te the officinl
stetement he had issued in the mit-
ter notwithatandinges thot it wa to
ry krowlodpe foloe, s I was pleced
in -1 most unenvishle pasition, and
I wished -omdn nd ~vin that I
wri not o omerle ronf intys Governs
mnt, The montlh of Moptoubor, 1972
in which the Jurtice was bhluctedy
wlae seaw the public wvuction and
subgsequent liquidaticon of muny
atheor inreccunt Uioindong, Fros
timc to timce thoe uns voury nopects
of .mir's rule h1d filled me with
ancuish nd muech hevrtsenrching.
. fter the tragic events of that
September, 1 fitrly mede un om
mind tna quit amin's povernment,
Therenftor the only questien was
not whether to quit but whoen to
quit the .min set ur,"” Py

Decument B! iu ﬁr. ®ibe1i's answer to Kintu's evidence,
whiech he termed 1s " stery thet contuined not one single
rrain of truth,”

Ctjoction wons taken by counscl appenring for the Govern-
ment Af Uminda te the wlmissier »f this - ffidavit. Mr.Emesu
refurred to scection 10(1) of the Commissions of Inquiry Act
(Crpe™6) md submitted that thcr: wha nothing eiﬁhcr in the
ALfi1ivit or otherwise to show way Mre Kitodi was unable to
[CRACTER A 'PiVP ryiloerce, amd ne opoeeiad circumstance wns dis~
clree i ta enablc ne te disfcnsv ”ith.thw requirements of
hic poerranal qtior ince, There were other abjections
alue wi bl which ~ur coursel der 1t at leneth, Wu.ndmit-

q tet the =ffitvit <nd promised ty pive our roasons latere.

Tt won1d Lo poive teo cuercst that Kibedi enuld have come'

ts iy yilooe e g rnang, Furth, rmor: we were ~lven

povnh rs/............/‘126.
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powers ta depurt from other instructions set out in the
Leetl Hotice when we considcred it essential to nscertain
the truth of the matter ir which we.  are pnmmissinned to
enquires  This meant that we had the sele discretinsn, and
1 very wile discrcetion, ir depertine from thcAinstructions
whorcver w. thourht, in onr bselute dincrbtlnn. to do so
would help ascuertain the truth, wpart from this, we had
power to receive the.?ffiJﬁvit unier section 10 of the
parent Gct. e phould alse like to say that this is nnt
the first time that an affidavit has been admitted in an
cnquiry under the Cnmvissinﬁs of Inquiry ict and an

af fidvit was in_fact wlmitted for similar reasons in the

Inquiry Tnta Tac Missing ‘aericans.

Befoare we com: te rpips with the main issue invelved,

we should like to expruss sur displensure nt the manner in

which the paper, 'Voice nf Teaniaty coverced the cvidence of

Orte Kintu., It may tepertinent teo say that the only cover- {.
1 the sittines of thi;: Iaguiry cver rc;:..-ivnr!. frff\m this or
iy fther pragner wns in et of the Surpunntés e?ihénce! i
while it s truc te soy that the press in any country.is é
entitlid to ruport court chces and procecdings of other E
Judicinl aature te keep the putlic fully informed abeut si

what 1s happening, this freedom of reporting is subject to

cortain w11 known pestrictions for so long as the matter

BN

remiins sul-judicic.  Thase restricticns apply to all papers

o "
nd e Bee na reasen for excepting povernment contralloil i
P P, This Comminsicrn was chareed with the Auty of i
firline aat the truthg nehody else was delopated this

® ty ol weirtoirly In onet know of ary person, either in

wAavorrer et e autaite, whe hal beon antherised by the

Hrrairtine sutharity te say vhich witnoss Lefere ug was

tl‘llim'/............../.127.
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telling the truth and which-not. If somebody tried to
cﬂmmﬂﬁt‘upnn the veracity of any pnrticu11i witness,fhat,
in our viuw, was usurpinge the fuhctions nf this Commis-
gion in contraventien af the declarer vims and the terms
af roeference given th us by Your Excdllency. Such
éﬂ“1uct it ne denlt ¢ mest s orisus irfrinfement of the

tatal irdeperlence of this Comrission nd amounts to

elear contemypt,  We sheould like te mike 1t known that weé

N '\:i

are nnat beund Ly the epiniens expressed in the extracts g
&

frem the 'Veice nf Hpandat's  Wo aheoull add that we shall 7 g
muke nur own findinps nhout the verncity of witnosses, %
Aabrut whn is telling the truth and whoe is net, 1pﬁ ?
generally upon our terms of rcfnrﬁncc in complete dis-. i

regard of any such ermmimts A8 were mule in th-t paper

durine the sittines eof this Commizsion, e decidcd

net te moke ar dnsue out of it at the time to aveid the
unplensantness ol simil-r other emnscquences which

mirlt have glewcd as 2 rosult,

No one has over doutited that the former Chief Justice
of Uganda Mr. Benedicto Kiwsruka, was kidnapped from his
Chambtuers an 21st Sejptoembor,1972. Th Sevornment Statemont
insued soon ofturwaris inceorporites thke cvidence of the few
wltnosses wha s him teine kidnapped and taken away from
the Hich Cevpt op »isos Yy three men ¢l.iming Lo beo socurity
afficors in the Pouecat 904 car bearires the number plotes
mrr 171, It w s wimitt 1, o is apparent frem the State-
rent o thet thir nur! r ;1 te belenpe? 26 a Volkswaeon
whfch, neeoariing to the recearis of the Central Reeistry
nf Moter Vilirles, is rorinteored in the name of the

Upan v Fopas: , Shic oot thet the mparder plates which

the Peurert vehiclo wae YHeplnyire wore admittedly of o

. oV

Valkev mon/eeeeee, /1284




.

L e

- 18T

Volkswiren belenging to the .rmed. Forces. s wlromdy stated,
this is consistent with the recerds hold by the Central
Repistry of Mntar Vehicles, 3Lt tho Quarter Mnster Genoral
w. certain that no such Vmnlksaupen bearing these numbcrﬁihtx
g ari on hly records. This is not only confusing but,;;zlh
finl this dueinl surprising, Ié what the Quarter Master

Aurerel pow 3211 is truc, it must alse have been true at the
time the Gov.rnment mude that statement, | We refuse to
Leliove that sqch an important statement which concerned the
top~most parsennlity in the hirhest court of the Country
would have been issucd without checking and cross~checking
te mike 1hsqlutely cortuin the information which was put in
1t, an! we furthoer refusce to hcliﬁve that the records
maintained by the Guarter Master Genernl of the &rmy.vehicles
were not checked, | We shoul@ also like to refer to the
evidionce sbout the 'confusien' at the Repistry with rcgwrd.
to the issunnce nf new numbers when one set of numhers was
said to have been issued to twe different moter vehicles..
Such 2 guneral confusion muy well have occurted_but there

is no cvidence that similar confusion occurred with repgard

~to this paarticular number, URU 171.- The Government

Statement, which wﬂs issucd nfter intensive invpstigntion,
certiirly dous nat rely on any such confusion.. We nre,,
therofers, nat jorsualed by the denial af the Quarter
Master Aoneral whoy incidtentally, did net produce hias
rcenrds of the vehiclen with civilisnn number plates, and
b #ine surscelves upon the recer?s held hy the Oentr%}
Ripictry of Metor Velicles -mil the Government Statement,
we find that there w:s in fact such a Valkswapen UUU 171
Yolenping to an? repistored in the name of the Upanda
Lrmel Farcus,

Thl—‘/co-aoa.-o, u,tc
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The deric) of tl cuarter Master Gencral after so long

raises one e tws qu. sticons, The first one to which we
adirens ror minds iz, why shoull it have taken so long for
him to cromy ont with thin denial? He must have been aware
111 aleng ahant the sten! tiken by the Govermment; he must
have kpown what the Goeversment had snid in its Statement,
He eould have apereemched tgc proper nuthoritics with his
infernition ap! 'is roger's ond corvocted the informniisn
priven out ir the Stetemant, Ho attempt scems té have

been mide ir this dircction and the alivieus answer must be
in suppert of ocur finling wide just now, that such a
vchicle with such numbiers did exist, and a 4£niﬂl could not
possibly have been mde, fhe’nfhur quvstinn which we think
arises 15 the intention with which this deninal was made

bef - us. e thirk thit the answer to this question is
clearly obwicus. We think that this wns in an nttempt.to
exonuornte the uthoritics concerned firom explnin?ng how
these numbicr (2wtes of an .rmy vehicle found their way to

1 tatslly different voehicle, and to explain who authorised
their use in this fashion, and to explain the identity of
the persen using the eucecot 504 vehiclu, and tn.explnin
the purpose for ag;roviepe such w_switéh-nvor of the number
plates, In the circumstinces, we accept, as has been
aceeptel wl% along, that this number plate, UUN 171, belonped
to wn pmy Vellowooon an! e neel an the Beupcot in which
the fopm p Rl 0 Ty tiee v leon swey, Takinpg thio
furth. r to it nutur 1, lopiend apd Juticinl conclusion, we
sy otttk bl erd 1 wlent the ownerchip of the -
Wedkedomm et qn ticr which such d:-i2l involves
wonll driicot, Wt the nwitch-over of the number plate

[AREN A Coodsr T ke Dty g peavl nf the

wathoerity bevipe comtral aver the Volkrwaeen,
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bBver gince the kidnagpping »f the fapmer Chicf Justice,
it hes crrsintontly bteen o2id thait he had Msappeared,
Everywhore roforonee wis made to his digappesrance and
nething olac. The Gavernment Statoement included this
surtenc. s
‘ " Goavernment Envoestimated this matter
tharouphly but sn far po cvidence has come

to lirht a3 to whe arrcested the Chicef
Jui-tiee qn! whore he 15" c

Ty

The Stotement then went on tn refute certain foreipn press
statorerte roearting the' fermer chief Justice having becn
turnt in o Juop An-Kempala/Fnted’ e rond. It is,thercfore,
astounding tn read in the conmment made by a Gnvéinment'Spnkcs-
mn in the 'Vaic. of Upnda' of 7th September,197% where
roference is made atout Set Kintu's cvidence before us "“of
how “apume Kibedi tricd to persuade him to kill the late
Chicf Justice of Ueindn, Mr, Benedicto Kiwaruka® (emphasis
bl ) e The wse of the word "1ate" deoes not scem to be
weeidint,l, ner c:n it Le s4id that it was meant to be
synonymous with the word 'former's o8 everyone knows the
word 1t ' in referonce to a parson monns someonc no
lnnper v, The sjokeusmin 4id not come farwnrd to

testify L.-forc us on the 8QUrts of his informatinn for

the chnice of th.e adverb,

Turnine now to the «vidone: of the serrcant, here 1lso

th. ro e seme 3o rtics ot quectiong te bLe answerc?,  Op his

~wn s Imiesian, he has been in Upania 911 qlone an? he hoeard

atent the foarmcr Chiwf Jusnitic. ' kidnay inp when he was

St MatakaYa,  He ovdmitted cdlse keewine <bont the Governmont's
m)ocerare te teeee hir,  This shows that he mact hav. ﬁf
pa~wn oot the statemant which was ot aut by the Govornmont

Foo it i o perimace He ket gaiet. i ery Tanation

N S L
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was that he was kauping;hin own sceret's  He was n surprise
witr o6 2ndy ot the same time, n specisl witness whose '
upyuarﬂﬁco was announce? in the news meldin before hand and
the statement e movde to the dinvestipating tenm rej roduced
in o xterne in the jgere Yo hawve crnsidoercd his rensons for
keoring quict evor the Inct fow years very seriously, 48 a

i Cpnnd edtiseny ke ¢ould have dnnce n numbter of thinps to inform o

LML

the Authoritich abent the allosyd diabelical plins of the -

former Farcien Miristers  He eonld have mentioned it to his

Comandine Officor, but he ddd nnt trust homl e scemed to

have ho? amele ties <t his hands 2nd wes cven ninr to the

plcturcs,  itc enrld heve sulked inte wny police station. S

2osoldicr e know af the Military Folice; he c¢ould have gone

theres  He must have known of the State Resceorch Centre to

which he ceuil hnve turncd fnr assistanece., He must have known

whore to find the fra o r Chi. £ Justice =nl hu_could hnave .

wrlkcd freoly «n?d casily irte his Chambers at the High Court

premiscs, Ee st have knewn about Your Dxcellency's

ropetrted ¢1lls te the pen 1o of this country to contact you at

tny time on oan bntobd o telephione exchange nunbers If cver

.thcru wis profound neerd to cont-ct  Your Fxcellency on n

mattey which was  vitally important tn the well-being and the

im-me of the courntry as 2 whele, this surely must have topped

the list of ;rioritics, .nt this scorpgeant, whe was then a

privetey oo 1Y v aantocte ! Yonr Dxec)lunecy vither nn the

rhane ar Yy jaine to ynur Affice. le did net choose tn.do

any of theoo thinen,  Thore i another foarm of commiricntion

which Y cna ! bove emplayed anite safoly, that is, the post

of fice, v ithor 'y writine 2 lettor or sending a telepram,

The vxrdemtinp »f kis 1-2h G wos thet he was afraid of

Kite Wy He went rn tn sow thet b was 5o o fredd that he

‘ : even/eieied /130,
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cuew rick 2Tt digappenrance of Hr. Justice Banedicto
Fiw-enan pethor them pive up the scveret, Considering
the pranr. of the assirnment which Kibell hnd ertrusted
Wim with, its im:ortwce te the N-tinn, its u]tim}te effect
net eniy within the country lut outsidey any reasonalle

dutnin vl Y b taken Immedinte steps te appraise the

By e ot AP the S 1100l 10n, Je have no doubt that
dust = i sitees wes 'sprune' so o wes his testimony which,

noteith, e i thy fact that in cortain quarters it was
dec- et ot trath, we Lo reasenable persons with open
min b, roj.oet it completely o ountrae and not worthy of

.ony oeraetit,

yith resird to Mro Fitedi's Qpen Lotter! which he hnas
emiodicd in Rig o ffitavit, let us say at once that we do
not pprar e to try te pive him v reply;  thel is not our
furction, Bocuuse it is part of his «ffidavit 1nd denls
with e rtin m:ttors which £111 within our term? of
po o renes e e duty teunsd te conglider its enntents only

in o for s they are relevant te this Inquiry,

“o hewve B peeasion te refir to the Inquiry Into fhe
i s2orictng where Jones, Jo, the sole Commissioner,
tlmittel op affituvit nd o after cerutinising it accepted
it s trud, In porseraph 104 (1,23) of his Report, he

e £hL affidavit {8 cxamined and tensted,
. i osueh oy oprrest loty of carraborative
et eialdl wveilatle thet the enly ; ensible
arclusian anc ean dray from 1t is that it
irootrue weceunt of whob happened, nnd T
seeopt it s sach "

T e eee ot e Pl 1avit sutmitted in sueh
circ recs el te be enbJects te close serntiny ond

vy IV atlicloetly caresbopated in matorind asrpeets

‘ha l"-/no---.....nq--_o/]_’l?’o
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shonld it oo nee pted und relied upon s true, The world
iz nnly oo fariti-e with the fashien of c¢xiles who will go
to ny length to disercdit and pour ridi;ule on their home
goveraments, nd who ruas such bilinus outbursts and
invective may fanl symeathotic enrs in foredlpn countries
whose awn news medd s my cither be not so effici nt in
petting the true wccrunt or may, ns 80 often. happens, be

sn incefficient tht it ives o totally Aistorted pigture

af what hvppaerc !y, e veluse to nceapt them 2s the Gespel

truth just leewuse an exile, wha happens to be Mre Kibedi,

saYS SN, Aok hve il we shali neccept his statement
as embatic? in his o tfidawit anly tn the extent that it
finls corrdtar-tion clsewhere from the cvidence which we

heir 1,

e ure wed I to wcecept thal the person spoken about
ir‘thc eents et of 216t Luru;t,1972 vas in fact the
former Chicf Justics, Ourely, he eanld net have been the
enly hirhi reekines civil servont ehe hailed from Masakn
Divtrict, fhe arreast of Kiwsnuka ghme 2lmost 1 month
aft o r the speoch ot kukinpqiri, Mnfe surmise cannnt
roilace proaf ani gpeeul«tion has never been aceepted
smywhore s o0 sulstitute far earroliopation, We think
that it would b strotching dmapination too far to

itentify the perrom referree) to in the press report as

Corer Lottt r' oraluos mony gu ﬁtléns, some of
which =~y ctricely -- 4 sith)r the mt {E gf aur Tnguiry,
't th g Tooree i ore we heve lecdded te 5114t 4t
icte tu e firct pert 30 where he Ealks alout

oiticc Fizaoraka qmd alse somc

hoe malten concrnl ol sirvaticong

.-./T"-"‘c.
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and draws his o infurences froam the cumulative numbers

of theue whe ligappeared, We propnsc to denl now with the
firct part ~n? defer discussion of the second till later and
to conritor it in the light of the entire cvidence that was

alducd t tetare ui,

nf theno Ticte! by Mr, Kiboedd, bosidey Mr, Justice

Kivannks, we heord cvideree on Lt, Col. Ochima (subject

ﬁn.F. 3R) #onondhe (sal feet Na:21 p71)

Jomes fwaed (eudject Mo. 37, r 143) L,L. Kisndja-
(sul juet Ne. 32,1 238) and U= ii Balunywa (Subject
Nn-hi, i 2h) i: cnnnet el viously comment ;n the
others win -re mertioned in his st-tement on whom we did
nat hear wny evilerce, It would have been useful, indced
bencficiol, b1 ir. Kiledd siven debails of the manner dn

which c¢uen of thos people is llered to have been

ahdueted rd te gtate 2lso whether his source of information

{who would have bLeen poatentinl witnesses) had ‘been nble to

flntify =y of the kidnippers or the vehicles used in the
commissian of these crimes, for a comparison with what we

henrd wouldl have trourht out the areas of agreement and

disnercornent quite prominently., Because he did nﬁt.do this,

the only wren of sprecement which we sve for the time being

is, that ther punble he has listed, some of whom were mentioned

Incvisres 4o fare e nlony have disappdared and we are

Taskin: irtn sueh lisapnearannes, This ir 1tsclf is not

cav, oartt one Y- are, however, prepared to necept s n

pore el prapoasttisan thet wherever there is nny cvidence
te-fape as which recs ta snppert bie version of what

o hoppers by that much may Yo recoptel as corroberation,

foowr b thivk thet much rolisnce ewn he plaeed uron

\\"."f./--.o.---.---.--vooon/l}s.
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whiat the dnternetinsnal news media mipht huve said, It is
known to have put out nntrue‘stnrics anl statements not only
nhout this country but also other countrivs, We should like
tn emphasiz.: 1lsa that we nre bound by th~ cvidence which we
hoeart nl ennnol gen outside the four corncers of the record
af the proce. dines, e ¢tnent make finlings about persons
who hove not been mentions 3 Lifore ui and surely we €annot
be expected ta mike iy tin tingers base! sn information or

vvi lenge which oy Lo Qe pass.ossion of CLther Mr. Kitedd or
the internstionsl new: mo fis fat which #e 1id not have or
AL mat ecome ot turivye aur sittices, A5 we hewve already
stated the enrreatar-tinsn th 1t we are sechinge is not for tbg
fact that pee;le dsappeared but in suponrt of the circué—
stﬂnc;s in which they Qdsqpresared wnd the perpetrators of
thoge diserpe wrarcues, In sa f2r ns Mr., Kibedi'sfopen
letter! i cnrneverned, he hus referred to certnin meetings
with the Hend of State 7t which the cnéus of Mr, Justice

Kiwanuka -int ather posple gere mentioned, We did not hear

any ovihince Pt sery cueh intorviews sn?! we do not even

know L1 they cver tonic j1oce or what wan undd, What

; ®e gather fror his sttoment is that in ‘espect of
i Mr, Kiw-nuk ke proforrc? to tee the officinl line and

repest the ' Tieis) st tement in which he had'ne faith whate
seaver' to the juldees of the Hiph Coust. He explained

his wetioan in the questionr:ire, addine thnt he was placed
in womect Yunerviatle rasitien',  Just s he wes abviowsly

so warri. A, . Coare mny nthués in the e~untry anl we should
vestare taosaeeect thet wfter Me. Kiwanpakats family and his
einne fricondr his o enlle suen in the Hipgh Court must surely
come next, A1 ol thes Yerperately aaated te know the

truth, Soore ti v b e B, v e in uncomfortable

ponitiom Lr thob pad e dpl ) ta oy aryvthing contrary

YO/ oo e e /1364
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to th.. nfficinl statemunt the consequences mipght have been
uﬁplvwmwnt for him, Many ofhers before him had heen in n
similer situntinn nnt only in this coﬁntry but in other
countrice 4lse nnd thoase  Tth the courage of their
convictions 411 Pind ways and means of telling the world

st 1or;e the truth as they knew it, without having to wait
for months. In Aiscussing the ratter with the judges of
the BHisk Court, he must hive realised that he wns denling
with ¢ baly of men af hiphcet scruples and sterling
qunlitien., He ends the sub=pmrarraph in ﬁhich hy-menfions
his mewtinge with the judres of the Hipgh Court in a manner
which we lind rather curious. After saying that he relicd
ar the official statement in which he ﬁwd no faith whatsoevar
he said:

"Kiwanuka after all had Leen arrested in
the full vicw of the Hizh Court staff,'

e
If he wes wlvancing this as his reason far propagating some-
thing which he knew to be a4 lic, then we arc indeed shocked
tht < ran nf the erlibre of Mr. Kibedi should be so illogical
and inconsistent, The members of the staff whe had the
mizfortune of scuinp the Chief Justice nrreéted in such an
irnomiriaus manner hal net seen those pangstors before nor
haye they seen them since, Th2 mere witnessing 6f the
inci lent by the Hiph Court stnff who could not idéngi;y
nyhody cunmat beoprayel din aid ta just;fy.somothing in
@ which Meo Kiteli hime 10 hat pna fadith whatsoever and yet
offerel it o the truth, This does nnt offer any cor-
retar tiom, We chonlt o sdd thas hia statement indicates g
that he wis tald of the kidnap. 2np of (.o Chicf Justice

immediqt 1y o ftor 1t -2 leen aceamplishel, Tn his

“__®

erpacity s 0 Ministor ard wiclding a lat af influcnce,

Wil eeniiaai, T137, .
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we shnu}!.thv thouyht that, éommitted ns he was and still
seems te fo te the rule of 1hw, he would have followed up
the kitrap:ive omd tried ta e:th.r ns much infnrmntinn.ﬁa
prssiile ca tht when tine ¢hae for hir: ¢ open his mouth
>hw wonll h-ve onme aut with 11 the de=nils of the episode.
Yoty we . nothinge of the kind in his stateoment which does
not ntfor cny new oviterer,  Instead he secnms to have

Yohave !t ivn o woneee na lifforent from niny others in bel-

foving the 'oterios' ecivge aronnd Kampela st that timo TN

which wore retbine tut L Loenrs, nnid in believing those
rumours ant ooontioni;e them now he has exposed himself

SIS SIFTLTSRTS JECSELEATES U

It scems te ue that with reecard e Mr. Justice Kiwanuka
wnd othe ~tlher posrle, thore 15 n thine in the evidence before
ws which ¢an ' thaken ns corrcoborntion to his alleged interviews

witih the dHoo! of State nnd the remirk which Your Excelléncy is

Tlles bote vl mecle rchrding'thc nrrest of the former Chief

Ju-tice, -

dher 210 10 i s ) dope Ane is atle to mnke a comparison
Letween the serpeant on the ane hemd wpd Mr. Kibedi on the other.’
The or-contbort quist fer b Y1ewst o couple of years, so did

Hro Yitoed] adtheogh fer much shorter peried, The scrpeant is
A mertor of the reo ! Forcer and Hr. Fibedi was the Minister in
the same Mitit.ry Gevormment, The serezant, who cannot pos-
sltly Yo enoroe 2 iet 1 etunlly ind L duestionn1ly with

Mr. ki, 1, -~ o - dnero 1P i uneeavicine story while

Hre Fit 0 5 oo aut o wit': »1deesntiops aerinst the Hoad af
Gt for owl eb e Bove b gnogrdide te Find any nnrfnbnrﬁ-\
tiom,  The - orcet HiD rat frnst Wis Commapdine Officer
an D Me g BT 0T T T e s e, Ministor of

s Rme ) VR e ke e Ry Yl Caurt,

FOP e i ieeae el 38,
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Far theso re sons we Have no hesitntion in

rejectinge his stwt#munt.i' 30 f%r ns it refers to
the fduntity of the perpetratars of the kidnnpping
Al the former Ghicf Juuatice and? nthvrs.mcntioned

by hime o Iy hewever, aperoe with him when Hq‘s1ys

in his answer to serscint Rintu's cvidence that it

is 111 untrue. Our nsscasment of both of them is

thet neither is hetter than the other.

N

In the circumstances 'what is 1loft is the Peugeot
S04 in which Mr. Justice Bencdicto Kiwannuka was taken,
and which at the time was displuying the number plates
nf.thu Yolkowren Lole -ing to the Jgnndn rmed Forces,
In vicw of our comments and findinrs on this particular

issue we suy wedin that the former Chief Justice of

Uieente was kidnappe? by people whn must have been

known to the authoritics having the custody of the
Vnlksw =en ! who must alse bave known the nature
af thedr mivsion, o5 Mr., Justice Kiwanuka has been

el ginge Gines 21st Sojtember,1972 without any further

cines “nl ip view of the nature of his kidnapping, we

fin? that th re is v strone robability that he was

rarts Y by theso wha kidneppe? him,

5“/.0.0-.0.--....../13
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s, Saiject Noy 5% - WILLILM WILBERFORCE KALEMA,
Sitmasses: 97 William M.Y, Lmeoti ~ Part 1, pe 589 - 597,
| AO Jumes Mulwana -~ art 1, pe 612 - 620,
A Na, ASR Up1.L.0kot = Part 1,(p. 657 ~ 666,
( 997 - 998.
€5 ameustine amuyn - Part 1,.p. 667 - 674,
66 Supt. Georpre Babumbae Part 1, pe 6?5'- 681,
83 Lxe Inspe B.Mugc;w - Part 1, p. 811 - 819,
&5 Inspe BuM, 0Ojok - Part 1, p. 823 - 834,
5 160 1, 6h0% James Cndiba
: - burt 1, p. 994 - 996,
. 158 Ma, 966 P'.Ce S. Kyakonye
- Part 1, p. 1331 - 1332,
The subject was A former Minister 11 the provicus regime. .

He wis 1ast seor, by dames Mulwana (uo60), who hails from the

vill-re, or 20th Janusry,1972 between 6 = 7 pome in Gaba

game

Rt x5 he was Arivinrm te his heme. Near the Upandn Commercinl

Bank's hrusing estate, he st the subject's BMW cur, Na. UUM 579,

parked by the reat side facing Gabn directinn,  Parallel to it,

acrnass the roadl, was nother car faeing the opiosite Airection,
th=t is, Yampala site. s the witness went past these vehicles,

he saw ¥re Kilema in the front scat, on the pnssunner's'sidé, of

the eth r cor, 1~ kirg throueh his drivine miresr, ho sW A 3

man ¢cnt rine the cvii ct's oy andl then beth vehicles irove ;

WAy Lawer b et s 0, f
The foaltmuiv s morveirey on laarninge of ey Kalema's - -

i owifey he mete his rtitement te the pnlice,

Afeay e

cr e TG U, Inapan b Mucoms {,83) was

i"- tgre. t. e -0 ' - A LA "i!’?'i'-{ B A R A H(.‘ Pl‘.‘C(‘"v"Pf!

Stotomorte witwo in Kemand-,

A
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Thi: scenc th rp chifts to Bumaeans, which is n custem's
poat on the eande/7ndir, Border, abnut™7 milcs’ from Kisore. at
theé moterial time, the pest was under wW4lldam M.N,Amnoéi (3.57).
On® the npichkt £ 28E0/0%¢0h Janunry 1772 thy proventive custom's
afficer, Amuy: f «69) wis on night duty in the office. ot
abeut @ oy he snw twe vobicles driving inte fhe pest at hirh

syl aithont thedr L 11iphte. Tw> men came out ~f the cars

antoanidl thot they woer . peire to Zalre tn see friends,  Finding
this ~'0 s he h:? nuver bef-re cexperioncel sugh an incidurt, ho
calle? Win cory 'r=1 whe = vo the slarm by blowing his whistle,

Tht twn mew rae serocs the Lortor, loaving the twe curs behind,

meacty cloe weke v oand the whiale sc~ff waited in the office

Mo af Tl ears wes o Fiot Mo U7 622, apd the other a

B Na, U 866, the former wccwr'fnr te Ex. 152 belongs: to

Mr. ifeter Ko OCkella of 5.0, #ex 3589, Kampala and for the latter

2o
g

ti. re is ne orocer? bt the Contrel Repistry.

et

oo pats e owg o repertel ol Kisers I'nlice Past, and Inspector

Ojok (weeh) momesedy, with the holp ~f o mechanie, to move both

vehiecles te hie (»olice peste Suspecting that they were stolen,

he went o messuee te 11 police stetions, inelnding the Central’ .f
Tlewtific tien Buream, for infarm ti-n, The District Police
. Soammeen U ey One pintoedopt Buluml s (0,06) whe wen statiaee? at ]

Kiovd oy o thic mormogm =p 20th J ruory,

frocrn eyt dnvestipsatiag officor, on receiving
the messoe mevrti-vine th make of " nth ecors, ot tained the . .

particzal reoor Mey Koaden ot B frec the Serteal Yopistry of

Uatar Vobiel = MxeiV. Thee vehicls wew rocictorel a5 the . i
e rte AF e Al Tamiiny s o f wnich the su! Sect o wao oa \

Fircctar - sy, V. Mo then Lt fap K ospa ke chioek nn

[P IR
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cte dnge ae the gy it Kabnle te report to the

o i te
sy e Pl b Kiaoro o an 20Lh Janunry 1972,

o

troth wetjelen, The windencproeon of the BNY was

Voo St Ak Gt emeire andd elszis numbher - both

corre Lo ot gith that of the subjoct's ear BMY 579,

RYITEET GRS N 5 S SO I ity Tyt he forunl unami gervice carids,

ey pdote -

roaar i -

party sot oont ter

Kivor~ th v

Mo, UYL Glh

af motoar vl

seldie prnowhe

Lt oe o nte

voovrritore L et re sinteation gamler as
fo. c th YAt af the BMY arl thore feund a

after taking

Heal? = %3,
roobe o the five e o privts froe the cnrs and
frer th  custen's A~ ricinla, the palice

Fom, 1,

Do, five or six miles out of
“ot e Lndtiers, trovellings in oo Peurset 504 cnr,

o Azesringe Lo ax,1%2, there is ne record of the

~F syl r onumtor e sy vehicle oo the Centrnl Repistry

The jeliac vehicle wes stopped by the

1ttt

£l them that they were going to Kisoro te cnllect

thoir ¢ar. ek thedr r eruit drivers bl 30ft there.

i f&(:x‘

R o

Appreisiees thoir bictrict Comewmmdor of their findirgs, the pelice

purty reture §ote Komioscla where Mueima Lanlod ever all the

Ancum vt

Mr, . trevig

Uiy files te the Dernty Cemmissioncr of Police,

et othe bl 1t oo BXG3% - to 1,0, Kykonye

(e23%), the dreciores o th gxbhibit starc,

The o seldo e orrive ! oot Vi opes snlice past nind skl
Carsce sl e b 0 AE) te o po) oL LAt enrn, M. referret them
to the Lot e e 1Y tht they o frem the army

107, v
{emi® o
e v

e mt et on oauntot~ foteh Lhe twe curs which

! e Int-1lisonee Sectinn an 2bth January,
e ti ir Eirorn,  They (reluced to him the
- LR oo milene Xoap frems henled

ety ien we P ihap ta the fope o which O~k had




L cncsmres

.affiec =t Kotale. They teld him =hat they had heen sent for

X216 e v b Fapee numboor oo UL 6405, The sellier of

- 42 -

fourl in the lnve box of the B4, e asked one of the seldicrs,
whe appenrcd to Lo the lenter wn? gave his name ns Nikola Rusu,
ta mike o sfatement = KExo 16 « n! sien for the twe caru, Bath

vihiclen were then v o deas. ) ta thom,

The twe cure tepcther with the Penroet then made for
Bur-renn Cuntem®s Poct arivine thevo between 6 z 8 pems They
Aeman et Lo il b ta enter ire, Y. 57 rufu;ch s thedr
dncym o nte wore mat o ie osrter, tut 111 five men drew ouf.piutnls
md threatomed ta shoet thom, The cuutoms ~fficers zot fripht-
et oand v th;ir wssnt. Twn~ of the five, who were in
unifarp chunpec ! inte vl-in cleothes il faur of them drove away
in the 77t an? the BMY qwceress the bherder iﬁtn Zaire, leaving .

the Pougsct andl are mam ot the Poot, Inte in the cevening, two

~f the frur roturnct frem Uoire on foot, ~t into th. Peugeod
anlolreve oy,
[ ]

Th. fallowinrg 2uy, 29tk Jdanu-'ry, two soldivrs in uniform

an! onre in jluin, clnthes, saw the District Commander in his

those twe corn te tnke them trick 5o the State House, adding
that the cars had boen driven sway towards Kampnlae. They also

enquirs i oatnaut the pnalice men who hal romoved some documents

fram the vehicles :nt anidl that, s they were nlso going to

Kampada, they woold b able tn lacqte themy  They drove-nwuy

in tle ceeml Tovrenct RGH UYL 010,

In the nthtermemt yurpeart. o te have been moote by Rusu -

thicm op la G oe o Ondita (T, 100) whe, on huinn'shnwn the

statement, leri D thet the sipndlure appearing en it wes his,

He Dorthor deris 'V 0in~ in Kinera on the materinl date,

e e thet Mre Kallema ldaapsiears?! en 2Cth
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Janu .y, 1 om b ke boen mluning siree then, Yo nre equally
satisfiod it bi 0, UM Y29, was seen in Gaba ront at the
- .

e e b b w0 T p i i mm 'ayukt thnt

the it e = G6 L which was at anlees !t at the Custom's post,

Bunaera, A the S th daemney, wes in fact Mr, Knlema's BMY
Peapirs £ o ol et s iu"c]vlr from the evi'lunce of
Insjector ©en oen whn faur 1o the unpine wnel chausis number of the
vebielo ta 'y othe came, The 1dentity of the two men who ran
acren: the tero oy jvte Cuire i net keom,  But from the subt-
seequont cveo el it cLeme quite edosr that jeorle posing as Lrmy
s0llivr:. w.re res,ensiale net anly for lrivirnge the BMY on false
numb.or 31t e Bape g it the first 1lwc§, lut also for ro-
takine its precs orien feom Visore Pelice post and Ariving it
and the Fist acress the Ler'er ipte Zaire. %e refuse to
belicve that o man ot the cenlibre of Mr. Kalema, who had been

A farmer Mivi: tor, we b oneve Gtegped a0 Dake kifn1p?i“? of such
a gtundart which Involyed n!twinihk w0t only twe scts of false
number j lates but sloe the rmy mileone lnﬁ forms, rmy uniforms
wﬁl pistels, de ey of the opin%np tt«t this was a well« plan-
nel and excellently vxncyto! hidnappingi, the jurpose of which,
Pesltes the olimirrtion of Mre Knlema, obviously wis to smuggle
the two cure inte aires It ig alse manifeut that such an
opurttien coull rat have succcode? the way it 411 without the
tebive, coojeratine of the ensteoms officors acress Bunapana on
Tedr s b e PR Thowtity Af the poe 1 whe loter on mameneed

t enll. et the s rarc fram Einseras is o) :n unknown, .t leant

tae Al L o w0 v i pmy uniform.

The «vit s e g a vhele indicates that nrima facie
some ne) lier:s @ o+ ievalvel in the kidnapping of Mp, Knlemn

and the ot g0 o de et cverts ool the bhardar post.
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P Finl {t herd te holiove that rablbors or emperloro in this
country bve atrained such sophicticntion and have such means
At their e sl T emnloyed in this cnge that they would
excelte such o mizcior o so sueecessfully. -We would stress the
fact that aft.r the telice party, shich inspected the cars at
Kizara nnl ¢arricd ant certain irvestipations as afor:said, hnd
report 4 to the Deputy Comrissiorer of Police, Mr. Adroni,
nothive r'urther o = te have becn- done by the Police. In other
wor lin, juot o the ecase wans dramatic, 5o also was surprisingly
the pr oo tare end of the palice investiratiors, This natural-
Jy redces th g Stian why, This wna a ¢ase where the police
heod G0 et e e geiiek Lo follow np elues and the abrupt end

to th ir ivvestis tiovgs punt mens thet th:y were on to somcboady
whose 1L otity s mavows and it W considor:d 'prudent' to
¢nll halt ta -omy fupth: r ivvestications., This conclusion would
Tord gos i lopt 1o smrnort Lo one initial prima facie finding
of the feetr ol ol Arny sollicors in Lhe Kidnapping of

Hro Eademy o Cothe subooapee et smuggling out the twe cars,
inclodin i ol weraus the barder to remove all incrimirate
Ins cvider e, Havirp s41d this much, we arc furthor of the
opirion thert those se0ldicrs whe kidnapped Hre Kalema must have

urlawfully guisposcd nf hie or thoir way to Bunapnna,

B5. <ubject Mo, 36 - GECRGE KAMBA.

Witnenoos: 7C¢ Grace Mutanda -« Part 1l,p. 710
Y4 John Muknlazi - Part J,p. 741
84 Alfumsi Orinpa~ Part 1,p. 820
86 Ma, 499h Det/0ji. H.e Ckunpn
« Part 1,p, 834
Kintu HMusok. = Part 1,p. 837

Jolhn f. Serw.njn
- Part 1,p. 883

Ken Owori - Purt 1,p. 890

SetSTapty Fo Onponm
=it 1,p01077

wlP Curn - Prt 1,p 1080

Lt Josorh Muey-

6,p.5304

The i vt won farmerly the Upanda High Commiscioner in lndin,
antoot the i Af Nin kidnapping on 27th June,1972, was a dircctor
af e e i Cets and POl comrurications Carparation.

. [T e by My, ¥ wnd his seceretary hircd o
sl e A b 500, TS 20 L Pram the Poemtap Teanps ¢ Ctees

145,
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andt Pranapert Compcoer LE e, atherwaae known oas the Upands Peoples

Traropert, fram ite transpart manapeer, Grace Mutanda (#.70). The

mile- t o1 in- =t the Cime- of ronting the car was 50h66 km,

.
o

Lo perty at the Kamnpala Internationnl
Matol o th. . om. ow vire, i on vy the Dircctor of the East
riees o ovne. Cseaerotiem, Ltenlinge the party woere also
Johw Fuk:looa (700 Eistn Yugake 70.87) and Mre Kanbat's
antcin L4, vy O ATV Hr, Kamoe tald Muk&lwni that he
et b e L oov v rerty carly tat coull net till the

Mivist o oof famseis tioes, Mr, Olisre Gama, left, Jventa-
willy, ®hoe tl Wisiooer Lo, tnked ot owent ontsile the hotel

Pt ie o preee bogproet D04 ond was

abee bt par e Ny Liayie thet b = Kb = owns not attending
th  l.new Lem 2K LE o turac b ottt r leekine for Mr.Sctuyira

like Kintu Mook, went

b Found theet e, et hia ) o, y
ivte Li weie o e Wb e ) flacr,  , few minutos 1ater,

the P oo tionioo, Boe Cxeprd (0,91) sow ¥r. Konmba raaning into

s chrge bty Live pecrlde who wore

tryieees e e hiir, vweri el bt oo they ertercd the lolbty
an et th. Tiv thees e oalicct like - pistol ot Mr. Kambag it
hit the cosimter on 1 £00) fnwn oand the man pdckel it oup again,
v hallie similar objecta.

The ~thoer four »or - lon

Mro i g Gera i mdn ey she otins "they want to kildl me,

seoveay I eaneht held of Mre, Kamba ot thae bap

"

Bull v

conr Lo e i follt w. ! iy wttupr of war!, Adurine which

to r icu Mr, Famia, #itnesses

R S AT A NS SRR L SR o L

[TEEE T M T 8 1 R R ir v w¢eilent am his
oot st b e ke the Mo by Police, Makindyc.

et Gl T s e sl e b in 'l the mtter

pones Dl e vl e Ve yalin, Kty Museke asked them
P e e e TeettyL it bhey Luarw Y deewn o3
| AN § S S UL SR S S A NN AL LR A A TR
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They drarspe! Kamba outside and 2 mar, butter dre: .4 than the
other five, lirccte! thcm‘tbsg Car enying “we shnli tpkcuh§m
in this cure” The cur then left and Kintu Muscke rang

Mr. ALitp. foas te inform him of the incident, On his ndvice
‘he alsn infarac! the =, Frosident ef that time Mr. Oloth
Ofunti whe -siie! him to rerort te the police. Mr. Kamba's

cousin 1! net witness the incident but on learnding of it he

R e

cheeke 1 1t the Cunlrnl Palice Station, which is the nearest  :oes.

to th. hotel, te osos 3 f Kamter ad Loen taken there. He was
tol! <tout the report which bt been mle but that Kamba had
nat leon twt.; there. e roturned to the hatel 1n1,-on zaking
enquiries, loirnt about the detnils of the kidnanping which

he fourd hur? to bilicve, de.swid thit he was told by a
Sceuricor mor th.t his cousi» wns s-i?! to have been taken to
the police statinn and it was wftér teo Anys, whcn‘nll his
engquirics to find him ha?! failcely that he renlised that his

coucin hl in fact bween kidnanped, He peported to the Chief

Int Tlirenee Qffic:r, 0zi, whe a2i? that investicatiens would

bee mount. i, His cnusie hag not beer s5o0m since,

on 30th Jun 1972, the Lssistart Manager of the Crested
Cramv ot 1, Llfurst Orinea (6084) fount the Peupoet 504 which
Mro Kami o byt miro Y varked in front of the hotol, obstructing
ather cars. Yolady seeme ! ta knew cbaut the ear or its owner
an by om todee eatintd o thet it hed 1 oen abandoned, he reported
[ R AT pﬂ]in:. Cn the Tellowine {uy zarroral Ckanga (.86)
vicito b the net Doaed e coctod the vekiele, 1t appenre] that
it b e fer Tyt dm an neei dont w5 thooee wes a slirht dent
an th frant bor, Phe v kiele was tekes to Jinga Peliew
Srebioe whoee ar ArT Ty DAY L0 Oue (00118) mele an

frv omrors o T L A et e e BxL25. 0 On Sth

Juty, intlet i eoponto s noelk Crenmy o setinge on o instructiens




A% the TI0 oeat te Jiajr dind teak over the
et iyt An T .8 Traasport Company
cotl. el o dr v hicte o anty on dth JSuly. 1977 when

mitamelor was readine 51340, -

in the evitence, which
t s the peonle pursuing
th. vehicle 1:ft after
T o L L | fooare eetisficed than the
situition withi AH it Lave teen very eonfusced, One

Loa

Wit g S NP v ML Komibee ) it seems clenyl ¥

tn us the e e temorn " Lo mrene with thic Riddnarpers to

ceracfal panner. we e not know

ice tork upen receiving the

Jrt 5w those five puanple holding
et e fuﬂi thnt this muy be onc of
I ousems why ooenntoanrs ie o the Yr 410 nat try te prevent
thic kKilwapiine ove o1 far the 'tuv of ar's The ilentity of
the Kilnerpors i ouweneee o onowr o the particulars of the
vondel: une? Do ovevisegs the asuirject wny.,  The Ponjroct was
faurl thr. v Lostor eotep L the Orected Crane Yotel in
Jiria, voda oy 4 aew thic vehicle ot there except
for oo e moes ol the kKD deageors pechapan Irove it
to the Poodisie afbor scttives it k oy feem thie vietim,
ki Inappad
21 Hotel by five o ankaewn peopla.
witneones ) tbee they were
Fhoy venlld nat heve

iy adindn

Sor
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ty vepl Fop Uesim o T Qevicion, e wns
oot 1 oan wen st s gee e mela o
¢t Mopy viva bineil (00.U5) and has
Tite a8 1L a0
disreeasod an 130h 00*.(\"(.‘!‘,197.2.
oo evusing bhe vl jusi ol col-

vrroa Crerident Dhoto, lesking dnfor-

ame L Jiee it e 95 gaid that

' Lo in the 2 onoveo ciler husband

oo b e e b

Chovc s stomt trese L) biews,

N vy ey el rant. !l 17th

un-dor the title UG MO 0 %00 RWOMDLY,
neyta interview sith Ve ¥ounen, the

thee fotpiminge caaqent b teritated to

S e e Ty nily
gy 03 o f gy
viemme o lenm oapd

Crm i e,
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Mr., Pwesi sai! that her husband manaped to sce the Minister
! of Infermatinn, whe thep wos Mre Naburi, but 4id not know what

hd transyived fotween them,

on 18th 0ct~'wr,1972, Buwori tnok two of hie children,

! Harrict (2. 90) -n! Tk, In his ear, . Velvn No, UYN 723, to
e Khan Primsey dchenl 2t 8 um frem their home in Mbuya.

He had arranme 1t eollect his wife to tuke her shapping after

dropring the ehillree 40 sebinel,

Harrict o e abant 11 apl afber o~ ynire dire we
“1laweAd Yo ot~ cive wvid orec s ongth o Shoe sadd thu£ ;n their
wny t~ chenl, whit ot S0 £0)1owid them and, as her
fathor ste;jped ot the sehenl, the nther cnar uthbpud iﬁfrnntlnf
them, She s.w throe monp in civilian ¢lrthes in the Peupoet:
Ore of the moen -uske? Bwoprdl for his ear keys sind asked him to
pet dnta thedr core She seil that her fother did not resist
tut @il as hie wes teld, Hor yeunper beaths r Taka picked
crur-re to nwk these mow o wh ro they wore taking his father, but
he wes pushed awey sl ke fell dewn., Hoer Pather was driven away
in the DPoupnct towords 014 Kamiola sides One of the kidnnpypers
Areve away in their Valva fallowing the other ear.  Lccording to
Harriet, areathor =irl tark down the Pdunntt's number which she
later ah~ 1 to hor moth v wnl'éopicd it down in 2" noteboaok -
Exs 2C = the.numbor was UVL €19, which is not included in
y Exe151 v o omuel b awnenskie o8 thic vehicle 16 not krown,
Meantime ¥ra, Bwned 2-ite 1 foar her bushand ta take hor
| shapiings, - ! vat peturn st she rooerted to her father-in-

law,  She wl=e vopt ta the rebacl ta sece 1° hor ehildren woere

thore an! filing ta Find them she saw her brather 4 Atwma
ip K- .

. Th Ty ow onab i‘lx?!‘.f]_'[ rotarn, ! koo an faet and they
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Neith v Bwoeri nsr their Volve car hns been scen since then,

Raoei bl Govornment snrviéu of aliout 12 years. He had a
honse in which his fmily is livieg and some land., He was
Pniarod with Cpudandder Insaranes Cnmpwﬁy_whn advised her to wait
for covern yoors Lefore thay conld cornsider her claim.  She has
toon ot h be o the Lamk account hut has not applied tq court

'or n Aprtop ta roaneess his esbates

Yoo o bicfl o4 thet James hwoni w.s kidnapped by three
unktnewn men trevo1ling in oo white Peuroct S04 enr, UVb 219, when
hc.wws Arn: ine his children’at thu ~ra Khan Primary Gchool on

. h Qctater,3072¢  The ddentity of the three kidnappers is not
known, PBechuse the radie and press snnouncement that the suhgect
was susnect wia closely follewed by tis kidnapping, we are conste
traincd ta think that his Pldnlpplh‘ may have hcen due to those
alleptions amairst him,  de are,howcver, unn'le to say who thgsé
ruffisns were or whore they eame frone In view of the nature of
the kidnappinge el the circumstances, we are of the opinion that
thure i5 « elenr probakility that the subjest was unlawfulldy dis-

posed of by his unknown kidnapperse

57, Subject No, 38 - L71,20L. K.KUKIKIRE.

Witness: 111 Jamos Rwabazunire Masiko = Part ), p. 998 - 1003,

-

The st jret wis o The Iol, in the Usanda o rmed Ferces, ot the
matortol time he worn werkinge in Your Fxcellency s Office. I wos
marricd an! they have four children, the cldest bheinp scven. His

) wifv- uec? to work in the Sopopal Post Office and the subjecet used

th e’ rt b feem thera 1t Tunch time,
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e one st cams Taruard te o rive ovidence., The only

Heer e ke e o Otate L tterney in the Ministry of

J1 te . AYades U3 hewee loaoo Bhe subjeel's family friend.

Tt vas the witress caw the Lt. Col, driving
in Lir oane moar tae DorYiaeent nilding at about midday. about
e herr oca ey wes goaeias Ly the Goneral Pest 0Ufice where he
FAW e, el Lo Gitont e witpess learnt thet the Le. Col  had

boom ot

A reive awen foom o the enr perk hy oman in plain

c2othes ot eun c3int,  He aleo heard sngcone goying that he had .

oo n N Lo Y ern
v e e anbjeccts wife in ihle 2rening, and she

tald Vi fhat MLio Jasprenrance had beon reported to the police,
cenrdinge o bo. Yainike the subjeet wao insured, had some money
in the ek, and o oraech sear Mbarara. e wife Us osndd to have

applicd faroa ecourt oxder to manage the ostate. A4

The cvidence is very eletchy. No cy2 witness came forward

and it secns that none wnas known, The o-ly witness arrived at

the scune attns 4he eve-t ard learnt about tne Lt. Col's kidnap-
pire n% man peint. Il the account of the incident as told to
him i5 reercce then it would seem obvieous that the Lie Col. was
Kidnupy o L mun poinl and, as he has been missing without trace
since Alu: Luest, 1073, there is a reasnnable probability that
he v vniavriully dispoced o' by his unknowa armed kidnapper,

¢ PR Jrvgeci e 39 - YOVLN OCHCTL.

Live

I SR PR et Wertarick ﬁnknnyirn - Part 1, p. 1COh - 1013,
' S Homeat Flema uyoti - Part ). p. 1013 - 1021,
3 feapes William Ocit = Part 1, ». 1921 - 1C26,

TNy TP Leming Pirouned
- Lart 1. p. k06 - 1non,

Sacem o lweonge - Paprd “, P jﬂb“ -~ 3246,
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Yavan Ochela w1s 7 renowned atllete and had represented

s

e tounlry bt dntermational meets in the shot put and dlscus.
fie vae married havinpe seven children, the eldest of whom is aged
0.

“he Hpanda squad of athletes, including the SuLjQCt,
rvtnryﬁd from the Hexice Gumes in Lgcust 1972 and were accom-

aad ited b the fotel Foooatoria ir Kampalae  The subject was in

ke Ho, Iig .

O J7th Lovpmusn, e st ject vas takem hway Ly two men
frac e Bote” Toyur -8 wiont 400 rone in the presence of two
At Che Telsl siafy, T"iFﬁ i e 305, The metter was reported at
the Coneal Poliece Siatien i Det, L1V Riruned (Ma1%0) was

dutiided to investieate.  Phe story in 2 nut-chell in the words

of tyis witresses is (p.2149%):

"Uhen I iaquired a9t the hotel, I wns told that
iir. Ochela wns nccomerodqted in that hotel afler
L had returncd from Lhe Mexico Games, and that
on the 27th of lhupuct, rome two pentlemon dres-—
sed s civiliams weni Lo the hotel to look for
hime He wag not in the hotel at that time those
{wo men »ent there. They waited for hon nrtil he
returned.  then he returnced, they greeted him and
tod! him to po out with them, Mr, Cchola refusoed,
onc of them praduced 1 pistel and he was ordered
out from the hotel., Whoere ke was taken,nobody
lew .

.ccording to W.l03, Cchinla told the men that he would walk

with them, but will rot enter n car, The witness {ollowed them

outet b, o« Yoo st 2 creem jflerecdes RBenz ear yorked in South
Slpect, He 233 =c0 0 oo it3 repisteation number zlearly; he
repestarc! the First Jotter 'U? and the ficures as 487 or 840,
He zaid that thore was 'n litile figsht' near the etr.  Then

onv n{ the men drave away dn the cqr very fast, =nd the other
escerted Cohnla awny in Y Jdiveatien of the Sent’ Street

Bu: vy V0 s owet blen oy e haapd af

foapss PELYEem (002005 (5 £ subiicct's younser

Ty av
-
.. R N v s NPT T 28 MRS T N )
SRR T T e T !

o !

TN et
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cab.e bt the hntel te sce him the following dny, after
ioseicies o4 e chere messte s abeut his arrival the previous day.
Thov Won o thet he lewrnt of ého 1n;idont. He mentioned some
Peonihity Poeteewn big Lrother and A solﬁier athlete, Private
i, Meomedid thet luzirn was unhappy at having lost tn his
ceh et the 11 frien fames in Larose  He saw the Natinnal
Tty Mre Clekey after this ineident.  Odeke is alleped to have
‘ witloLie that netedy ¢lse except Luzira knew where the athletes
é w mtayinge ant thit Loziva hnd offercd to fetch some drinks
! : feam the Yorpacks,  This informslion scems to have
¢en oo 3o suspiciors stout Private Luzira, and he mentioned
% Tate omuch to Det, 1P Birnrgi who, desnite his efforts to trace
i N thrnu;h‘the Hirniastry of Internal A4 fairs and ihc Secretary
; ey Dedonee, failed te locqte the soldicr.
i .
Yhe subjoct's fathur - %W.322 - received information .
ol 1in disan:eramce from Ociv ., He said that his son had . n bank
ceeenr s owhich ke hus net triced to operate dve to ignorance. He
it ovew lenkange ot r Ochela's family, v
Vg this evidenee there is no doubt at all that the subject
s kidr g red ot pistol point frem Hotel Equatoria on 27th
g by 1GYe Yy twe unkenwn persens. We do net share Ocit's
imeplelon resardinge Luziru's invelvement in this kidnapping.
‘olasy teems b huve goen Luzira in the hotel before thisf
‘\ BE T tee s L think thet it wenld be daarcrous to rely on
® A i ert e Gweiied . Lows of v fellow athlete's
Lo the st jeett's saperiority and hetter prowess
cwo e i en i e any, care smd simpl s jeilousy, as the
RS kidnappise and subsaquent. ddsappenrance,
o 4 SOk e e 2 the Rd Inerpdnpg we foel that the
J Too o Tadty Bt e e Ok e i emad of unlowfally E
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ty hi: Lidnappers, whose identity has nnt been established.

Subject Mo, &0 ~  CURISTOFHFR . \BIR..

107 Edward Nusisi - Part 1, p. 1056

R Paula Sabazuntu
- Iart 1, pe 1058

1i Lr. ote hen Bosa
- Part 1, p., 1061

121 Noo 6749 bet/Cple Dloyn
- 1247

Chrictepher Yintirs was emplayed ia the High Court since
1yth weid, wt th.e time of his disappenrrnee, was the porsonal
accrctary of the Chief Justice of Mymine, He was married
ard W7 four chilldren botween the ages of 15 and 1,

w3 last Zeenm on 30th January, 197% by the High
Cotirt micht wetchrnn (5,108) whep he opened the gate at
350 tium. te ivt Y subject in,  He told the night
uwtoh;wn thet b hut como for his coat from his office.
Haan after, the subject drove away frorm the High -Court
promioee in his smill anplis car. He was not seen nlive

aft oraardn,

The subjoet (4id not reach home thnt night and the fol-

cereivs b, wite roterted to the Chief Revistrur,f
o Twe Qrfisop, Mr, Maaizi (V,107) was scnt

fpenreme. Gt the Gontrel Palice Station.
woe v lvised to chueck first with all the
voit ls, This was derc and, there teing no

the st foek o HU107 meqin preparted to the police

"t pnaan

J e s




(AT :fnwry.lW?J_”r. ino,n deard that the subjeet's
Vody v dyies ie bayeed o piver At mile 13, Mityann Road, He

Fooertod e T U/t ey U1 Y) o bt poliey: post and

the tenly s omey B e e rlue e el taiken to the City

Yertu-ry. b e lies afUleor ey o e i the papers to Kntwe
f-r farth v olve 00 Ty Hae s saw v hipllet woaund on

the brurk o0t ety the smtry woatnd bodinge an the ripght
andl the suito e the DMty Dre K fore jorferned the post
mortom in the e o peo oaf Pr. hont Uehe Dentificd the body

du thet o of i rotrathord oo atete? Yhe enace of denth

<

a5 th. vum omnst gt The belty owes curic? ot the oal jeet's

fathor's beme,
T, sus joat's wilewy omne, b o3 1licd te ceurt for

A N A v oanintraliern,

Thet i ne ovidomes abeut the sut juet's meovements after
lesvings the Hich Ceurt premises in his car en 20th Janunry,
1975 it e d 1o Lr. He wis missinge for o abeat twoe dnys

avddl Bl tady faurtodw the riveory, Noyenia, Heowre satisfled

Pt ies Hed 5r unenstural death frem o

that hrdiata
in)l -t wonet tut o toore dlo one cvilon of his killor or the
cirenmitame. = in shich b wan sheat Jeqd,  In his c{5¢ 11lso0
e e e ey v hewase aheut the dnventie tiors which
~Aentobee b dene by the pelice. A8 thue enr laes not
S te v oo opercy o dy dn e vl the peatet ility
irothot o v BEPE N Ly Tkendeas! who stele Min oear oand

martoe oo ie th esuwre: ~f the reltory,

60 a Wit Ny M)~ 5.6, CARLIO clowg,

i :ooun 166 < 17,

Pre ) e 10T

AN
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et kot

Trae

Tabrationg,
Dictrict,

Lo Ynur

Y
BIRTRR NI R AR

the o0t Je

MRS RO
Trene thy Mirdiotry on?d

thiet on

e

1*ond home,

wiocvimivistrative officer in the Ministry. ..
fic lind been transforred from

tebb:i, whoers he hat hoen acting

e Oourctary, Me, Kemwaka (%¥,110) that this was

the roen-ennisntion within the Ministry

~angeer 2 f Lhe Kampnln International
Yok e (Wa()y the subject booked inte his
Jast Seen nt the haotel by

s 1Tt b Seu e, 1970 and he reporte? to

aory el Ure Banwakn wanted ta check on some

.n nessigned and he found him

e wedted far him till the afternoen

s cheelke! at the hotel and was told that thure was
coan,  He wont oan efficer to the hotel the
1t e surjoct's roem was found locked.

coataqeterd the DMstriect Commissioner, Lira,

rosult of these enquiries, his wife enme

Uee Vomesdin revertod the disappearance to the

Sulnoanently,

is heti 1 roam in the

-n. esaqgion he bl to pdve seme

DT e En act thy setianl faws af his children.

~

ibives for oo peiine

vilencyts Office,

N L ]
Bl not reported for Auty that

The subject was not

the preap.rty of the

1 poliscomn,  He hns nat

Porart far tho e




eoare et o £ vt Ogclle Oleng wes 15t seen at the hotel

feh o ey, b ) e Yeen r”ossing since thene  There

5 oy

is puucity Af witoece of bic mevements, oo what mickt  have

P .- ]
3Tl WAt Ae el

45 e hag been nissing without trace

weet o b L T AN

for tent Lo, tie et alitity ds that o may not be alive,

fle Chus et Neg B2 e o KRN,

faren = fart ‘I.' Pe 10’”’ - ]089.

Tl oEL tae Tart 2y 0. 921y = 122h,

DAL e T waornkn
‘ ~ et 2, 1. 17233 - 1246,

TEA O Yew v otonendo
~ Part 2, p. 1277 - 1283,

= it 2, p. 1431 - 1437,

1.0 Jeanes Manonje= art 2, p. 1516

+ taxi operater and usod to drive his own

Phe sut ject sas

Peurcet 406 Bo, U8R SSh. e used to live in Kitintale with his

wifo Neory Wateognenk s O 1500,

At ene Nime o nad oneveod Yezefu 3enende (8,133) as his

driver. he driver worked for him for aleut threo months and

then Kakenrs dismisscd hie, wbout 2 woek before his disap-

penrames Hig wif 1lopel thet - fter his dismlssal, Senendo

vizdt e e 0 iy 20D bt b Cays tofore hor husband's

<y "as you have sent nme ey, God who

preve e ERE L werin o seinee S8yl Ohe mertioned this ecemmont

i N . + . 2
ta B by mt b sy i g Mliner theeat”, adding,

UTR o T e toe o o hia o awn o cnr™. Sencnde expladned

wher e tonk the ear tn n




fiv s7i ! lsa that beowng being padd Sha, 10/~ per dry, wherens
Lo wes brissing in Ghse 120-150/~ poer duy and yet his master

000 e onethire Losg them She, 206/~ L. osail that he was
[ AR SR S R &‘s . tisanl o this owve Lim time to nurse his
sdck father,

Cy o Fritey, 2th Pelruery, 19?26, the wabject teld his wife at
Ataut 10 cem that he nal Yoeop hired 1y are of Sonenida's frignds
t~ trke him t~ Luw ro. She sai1 tht kher hus:and went en this
satari cnd e ver roturncd,

She rejorte? his s .peareve te the valic. on the fol-
lowding dny nt waes asked te wwdt far sevon days te gee if he
would cere back, On her way brek with Yooumu Koane: 1o (05147),
1 scenier clinictl officer ef Kisws cliric, they mot Sonendo

and. anethor man pear Nakaw: tus stap staree,  Both said that

Senends teald his cormpoien, "She 35 1nakirpg for hor hushand,

Yhere will she find him" and they lamizhed.  She 4id not ask
him wh t he menrt but sent fer hin the folleine day, oundny,
10th Foiruary, She wlle,ed that Sorenlo tnld her th'xt‘he had
Seen her huet b the previews day of 9 onom. drivine fast
tnﬁwrds Lucir-, -l wondured how i could Lo missing. TLater
ir her teotimery she e9i ! thet an thy 7ay she went to report
hoer hustoam s disey pearenee, Sinonde is allered to have told
hop, “eonr basdt o wdoven wille? el the bady was frund in Bamlo
no fop o b s mew i Maleoee, Why aps you new svarshing

“for him.»

Herendn boniod dhene alleeatioms cuendnst hime He odmistnq

thet he =t ke ot Mk on 16th Fobruary,197%, nftor his
rtuen frem the e el rites of Lis father and ! only
j . S ! et aeem vt qtiribkuted tA him, which
Eeodor .y
--’
- i ]]e_".

o D Rl AL el o e B
- Rty
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gt

acenr tive ta L o130 the Lody &f hor husband wrs found

the toliswins Outur oy, nince days after hi., disgppearsnas,

She sw the body at the

from no.lule ferost ot dHembag,

moertaury e il s cuinoquently hucioe,

On ATst Foteocaey, 07, James Musanje (.15%6), who was

Tivime in @ Iat Neod, ierlla Kipwn Rosl, saw n Poupcot 40

Mo v BAS ekl dr his courteyard, e mmde enquirices
from the ather tenants wmd nobndy scemed to know

the

et it

ahout it At r waiting for abeut an haur he reported

vihicl ot 01 Kool prealice Stations He was ‘told to be

joetdeet oo tarn 1at ¢ if it was not collected, The

vehiele w .t met pemeved wed he went bask tn the police the

follraines iy whon His et toemint was rorcordvd and he wns

qaked te roeinrt aevin "In ense of iny trouble",

Sfter the Yurial of the subject ancther taxi driver
, . - ; .

Yozidi Ficite (-0107) snw his friend?s ear at Musanje's.

hotree  He roeceperiz. b it from éertuin dents and the glass

which wun rinsins fron the frent deor, He lanked at its

roecistrotion numlb.p shish was Jdiffercnt,  He reported nt

the Curtrel felice Stotiop and was dirczted to report at

the P'elice Tt tion wher  the initinl repert was made,

AU n e A WL130, he ropoerted ot Jinjn Read Police

SV Kanpa (W,113) saw the

DUt O D3t ek, 1070

IR etadime b ta to af hor husband., The

EORE PR ]
W ecp foant o service enrt aitached to the

U orir - oooiumn on oghich was written tle repistration

¥ He mahy enquirice at the Replntry

(TP LR B VYo, ;‘(). e,
Af Mater U bielog am! feund thet the vihicle UUC 863, which

¢
cro el Dpbapt aTacn, wes poeistercl in the nomg of

oar ittt o f Part Partal ~ Ex.l74 Mg lnis pet the

tew e bdal PR OSSE L oay P e canfirpinge
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€71 vas 9 bowcent bearing the sane engine and
chassis numtor 48 nn the vehicle, Tre vehicle was then towed
away and later handed over ta W, 130,

oay

The' sul jrot'. wife ulmittéd that she made two ﬁtutementsrfv
to the prlices,  She maintained that she mentioned tn the
police officer recorltinge her ‘'Rtatemert the threat made by
their tarmer Iriver and wds0 his reise rk aliout the lody
beime irn 0 forest 4t Bomte,  ller st: tement was jut to her

ani jarticularly the fallosinge porticon:

"I therfore susreet him, that is my husband,
to have Lecn murdered by the pceple whoe hired
him, I callud the former drivir on the 10th
of Fulpuury, to ask him wheth - he Kknow the
pee b whe hipe? wmy hustand as my hushand
s910, that thy percon he was «ringe to tuke was
7 frien!' of Lin foreer driver, The former
driver royticd that he hal knovn 50 many
fricnto, ze he di! net knew whe teok him, but
he alded that some children at theirs saw the
hustiandt Ariving his vehicle at a terrific
spceed and they suid this when Matovu of
Hutunes viilagre nnd they came together., The
children saw him at 21 heurs sn 8th but he
did not mentinn the nrames of chilidren as we
were just talking, Thut is alll."

She admitted that she ha! made no mention about the
incriminstory remarks made by the former driver, adding “But
I mentioncei the datoes.”

The c¢vidence of I Kurnra is alse relevant an this peint,

Under~cinss examinaition he sail that wel3C ¢old ﬁim that her

husbiond hl si1 that "Ssme unkrown people’” had hired him to

1P ) "
EESORAEEL A TN SRR

foae, thle
¢oare suaticfic !l that mtule Kakerza disappenreed en Friday,
. ’ .
SthO ey, UL i cure was Taber atandened at the heme of
Marende on b RO raney 107 with 01 en pumter plates,
s Eokerpa nuspecte? their former driver, Sonends, to be
jnvalyl in b hig? and's disappearance due te the alleped

throqts Lo omade aft e bis dismissal and Lis eoamments sube

ooanemt ge b ent ettt Ao rener,

i
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The questisn, of crurse, is one of creditility. She made a

statemont te the lice aoon after her hustond's dleappuaraace
andl 3t s A visus fres the o b vant hﬁPti"ﬂ,‘1ﬂ qunted abovey
7A’: - " . . . . . '-'r.:: .,-'),.'t
by Sr#un!nyﬂr the 1l =1 gonmortse  She ALl 4ot oven bother to
ask Sonendn alae be w ot the fipst remark atoat what he meant
by it an? whow she eaticd Bim the fnallewin, ny she seems teo
have attrituied o hiv ocins her husband driving towards
Luzir: the previcus cverires,  In her police statument she said
tﬁnt Senen b wai il te Nop owhal some children kad told him about
it, Thoio incencict sries i= her ovidence and the police
statoment moke her oarn ourevotiolle @itnuss~wnd we are unabile to

place any crodemecw an her ovvidence in se far as it impliecates

thedir farmer iriver, Scneein,  Frem the evidenc: of (1P Kanpa,

wo o are Gatisfiod ket sh teld him that her husbnand had heen
Hired by seve uniinasn peraons, Ve thcrufn}n fin! tht the
subjeet wr hiredl by ser unlnown peeple te toke them te an
unknown destirati-n st was murdered by those peeples  The

fact thiet his vehicl: wos ' indaned with false number plates

is an inideqtion, in ~ur visw, of the vehicle hoving been

hijaekel Yy somie erivinals, pousilly kendns, for-use in their

crimier il wctivitd:

62, St deet Ma, L3 oo J NN KANVT,

1110,

itnoneos: 118 Mary kurut - ,Part 1, p.1093

27 Heji Helit Getukoba
~ Fart 1, p.1120 ~ 1176,

S Frheaim Businge Part 2, p.1225 - 1227,

)

29 e Lo - Part 2, p,1227 - 123%,

e B oot e Live Ae Matanya vilta sey Rubaren.,  She

! 1162
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The gquesticon, of course, is one of credilility. She made a

statement tn the  2lice seon aftor hor hastinmd's ddsappearance

and it 45 elviaus frem the rolovant partion, 18 qunted above,
DA e Cotmreat Rl ';t
hf Sc‘unln ar the 1llesot commeptse She did art even bother to
ask Scnenids whon he male thy first remark alout what ﬁe meant
by it qnd when she ewlled him the followin, day she scems to
have attrituted te hiv sceing her husband driving towards
Luzira the previcus oveninge, In her pellice statement she said
tﬁnt Senenle s4i ! tos her what seme children had told him about
it. Thuse inesmsistondics in hor evildence and the police

statement make her an urreliable witness and we are unable to

T S N

place any ercidence an hor evidence inse far as it implicates
their former lriver, Scncede,  From the evidonc: of IP Kanpa, :
we are Boatisficd thot she teld him that her hushand had been

Wired by sere unknewn persons,  ve theroefore find that the hd

subject was hired by sieme unknown penple te tnke them to an

et

unknown de¢stination and was murlered by t'vsc people, The
fact that his vohicle was alandoned with false number plates
is an inticntion, in ~ur view, of the vehicle having been
'hijnckcﬂ Ly some eriminals, pousibly kendos, for-use in their

cerimingl wctivitios,

o P R AL AR 42,03 b

62. St jeet Mo, b3 - LNNGL KAMIT.

PPN

« Witnessos: 114 Mary fkurut - Part 1, p.1093 - 1110,

117 Hadi Habit Goebukeba
~ Part 1, p.l120 - 1126,

28 Fpheud sing T
1 Ephyuim Bu:lnge part 2, p.1225 - 1227.

129 Grace Apie = Part 2, p.1227 - 1233,

O e L B
‘

et Boers s b e live in Matunyn villa=e, Rubapu,  Sho

TR ey R ) o I N L k. e
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wns a lunlla’dty and was an ..tesot. She was living with her
hus! ind, Bipele, whe w2 musician ie Malire bard., Mary
kurnt (7.134), whe comes fram the same vitlare as inna, used

te ntay with her,

wnna used te have a four dosapr Viuxhall-Viva car, No.
UY. 674, which she hou~ht frem the U-nnida Vihicles Finance
Cempany Ltd,

annse was ipvelvet ir oo traffic aecident seme time before
hir dsappear . oy she knrcked lewn oo child whn was taken to
hespitale Mary .kurut al3le - § that lator o Nuekipn traffie
policoman domanded o iritoe of Shs, 630/= or Shs. 700/- to. .
drep the traffic ehar:s. which had Leen breupht arainst Annae
wceor ling Le this witr_uss, .nrna il the bribe and later the

mattor roeached the 2TD wnl the policenar was arreste:d! about

two weuks boefepe her lisappoearance, . for carrupticn, He was

ctaken te Nasurn but was roeloase? ant suspended frem duty,

Ther witness 32l thst ane woer bofore the disappearance,

irns tald Repr thut she bl met the policemnn who hnd asked

her ta foresive him,  nna €15 3llesed to havq told him that

she xenld peoor with the ¢an Mary ukurut said that when they
wore cemirs aut Af the CID ch4qunrt5rs after making their

atatements they moet the same paliceman who teld innn, "If I

anehnse boawny frem owy jo's o you o think you will stay here -

ETARA cencte reply to this was, "It dova net mettor

Aoweu w3l ome, I owant to po shond with the

clenortips to ilnry Akuruf. anne o aid Bieole wont to the
pletyroo on Tuesday, 7th Luomet,19732, ‘Thn fél]ﬂTiﬂ? dny
Fi-nlo tell rurut and anather woman 2alled firece rie
(ra120° theor ot p Yomyivnge the Odenr linomo a2t alout 11 pom,
thoy wort to Ttomidirs 1o trel Statior &b re six penrle travela

I T LU B T2 T B I T L SN (VPR N

e




of hor car.  They also ordered her to pot Into thelr ecar,

Rirala tricd to risist and when he told these peaple that he

wos werkine with the Maliroe Bund thoey wuked him to go away

" s they only warted onna Eampi,”  The ;o threatencd to put

" him in the bent of the car if he did net =0 away. Bipolo

toll the woman that one af thase peeple had o pistel. He ranm.

uwﬂy Jeaving anna ot their morey. Both women snid that later

Bijala tell them that he had scen ane of those kidnapp#rs at

*Mulire and had serested him oand handed him in at Mukindye.

Cn 9th Jurust, 1973, «t :deout 9 a.m Haji Habilh Gebukoba

(*a4117) was drivins frem Buwela when he met four hunlers on the

road in Najumbe forest. The hunters werc running in different ..o

dircctions nd twn of them askoed him for - 1ift saying that

they had seen some tedics in the forest. 7, 117 went with them

for abent 720 ft ard saw twa fomale Lodics tied te trees, He

rerorted at. Buikwe TFolice Jtwtisn and the bodies were removed,

mary o«kurut saw the body of inna Kampl at Kawnlo hospital.

She had 0 wound on the forehend and sene marks of a rope on

her Ynoly, The tody was sutsequently buricd,

Pary kurut said that she met the same traffic policeman

after the borial of nna Kumi sind told her that seme Iteso

peny 1o cugpectod him of Ravinges kitled zhe late anna Kampi,

W e ff o 3 hoe O, 50/- out of pity for losine her sicter.

He vxaln sk b h p A she was o v on with the corruption

¢t osmtoohie teld hiew that it would be impossille ns the

main 2itnroc was denl,

Ficala v net traced teo piv ovilenee abeout the

incit nt in-awhich oy Kanpd ws kidnpeds ™o have only

the cvibhiron ~f L tun 1odiss alaut his qennunt nf the

inef tont,

The v fee o J3bl,
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There is 11lme the cevidencoe b the alleped arrest by Bigolo

~f one of the alleged kidnnjpers Lut there is no direct -
t;i4NHCw to suprtort such n atleentinng, It is not possible

far us tn nay wheth » Bienle whe, we are satisfied is a real
jorson, 13 in et urrast-nnc of the kidnappers from Malire,
Had Bijrolo lLeon found and had the rocords of Makindye Lieen
avnilel e, it would have boeen pessille te mnke such n finding.
Thvru.lﬂ 1loe the cvid nee ateut the tmkien treffic policeman
who 1s lluerct ta have Yeen charped with corruntion arising out
of the troffic sceident in which finny Komed was involveds We
;hnuld huve thought that tpacine this policeman wanld not have
Leen Jiffi;u!t vor vould it heve heen legponsiile to ot cvidence
ataut the traffic ehse nd the CID investiretions inte the
allesatinns af corruption, Our cnunﬁul scems to hnvo.hccn unable
to st any such cviloence, otherwise it would hav:e been produced.
Hhat strik.s us most is that, nlthnﬁch the policem:n had made
his threats to Sinna Kampi in the presence of Mnry nkurut in such
Caur torms, neither scoms to have roported him ta the jpolice.
In the circomstances, it is Aifficult for us to say whcether the
Mukie policemnn is in uny way implieuted in this disnppearance.
On thce nther hand, if the cevidercs Af Mary Jkurut is true it
would raise ateone suspicion wewir L the Mukipn policeman for
his dmplication in .nny Kampils disappearance. s it is we

find that ‘wro Kaeed was ki feaned on the nigfht of 7th

nmuet 1077 Ly oix armed men and hor holdy, tor thuer with that of
apather worin, wen feound in Nejembe forcst eon 9th Luprust,1973,
Hor car haw not toen tr-ecl,  Thls fietor taken topother with

the findine of the twn intics in the forest tied to trcees wen'y

secm to dpdic te that she may bave boen kidnapped by kondos

who wartor o} Lo te oliminatle any nisilility of ldentification,
65/0.;! .o /1'6’5‘
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f3, Sul juct Nos 4l = Dete AIP HMARG.RET MATAMA.

Witnesses: 195 Supte Simen D Obonyo - Part 1, p. 1111 -_111“.

416 Evasta Nispano - Part 5, p. 4317 - 4328,

48y  Inspe Cenrpe William Obita
: . = Part 6, p. 5451 ~ 5468,

508 .1i Toweli ~ Part(€, ps 6068 ~ 6122,
(7) P- 6"91 had 6515.

The subject was a deteetive dAssistant Inspcétor of Police,
with n scrvice of twelve years, She was nttached to the Interpol
section of the 2IN, unid was enncerned with the investipation of
cascs from outsidc Wnnmidn, She was ﬁnmwrriéd and used to live in
Katero road, She had onc son, now apged about seven, from a boy
fricnd, Inspector Goorpe #illinm 0hita (W.48%5). 6bita said that

- their relations bLeeme strained when Matama tbok his béss. Ongom, .
for hur boy fricnil, .nd this led to his transfor to Masindi in

July,1976. He roturned to Kampala in Junc.197} and was living

in a house, about 100 yards beyond Matamn's,

The sulject's younyser sister Mary Kirungi ié married to the
Hool of the Public Safety Unit = PSU - 41i Toweld (w.568).
According to the jirl's mothoer, Bv&s{n Ndagano (W.416) they had
seprrited about two months Lefore this incident, and Obita sald
S that at 4 mecting held at Toweldl's house on 24th iupust,1973 he
is - 1lopmed toa Lnwe said that he had 'suspended! his wifc ttary for

.

] two rmnnthul

S, 836 was livine with Matamn, SA: sald that of Mutama's
three months lewve, part of which she had spont in Nairobi,
0 ) only v oweek wen 14, by awreust (1973, .
N 217t et 19730 -t ataut lunca time, Matama received
a telechom @) et 0 fow minutes 1ator, th. . men arrived in f

boyelTen
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Cne cinlled out for hor from the pate and Matamn went unt ‘to see
them,  %e 416 said that she heomhipgh voices. At about this
timez, Obits was on his wnay home for lunch. He menﬁioned the
time 5 2,05 peme He saw Halima stondine by a yellow MQédm a

. 1600 cr Lowpine the repistratio lotters '1G'; he did not
notice its fi-urces. Motama was talkine te its occupants who
wure in civilian clothes, He drove past them and from the
tpeace ful score' which he saw, he rot the impression that it
was v staff cur which had cone to'cnll;nt Matam:r for daty

as usul. At

The moth. v however, s5aw A vioicnt neenc, Her attention . J
wits Araw: Ly the ritched voices. SJhe sw her daughter being
yulled towar by the ear,  Lbe heqwrd Matna asking them to let
her dress up md inform her mother, Then Matama was slapped
and Lupdled irto the ear, The old lady said phat hgr daughter -

w1s raising wn alarm, bLut the people in the neighbourhood wore

scarcd tn pro to her uassistnnce, being content with only peeping

cut throuph the winliews, The car then dro.o nway with Mat-mn

insile.

The old 1wviy then ran to Obit-'s nn$c and reported to
him. At her requect, he teok her to 311 Toweli's office in
Parlisusent-ey Baildines,

41li Toweli did not know nhout this kidnappinpg and promised

to Jock for MNotoms,  He saw W 416 apain that evening and ;o 13
Y thot, <lthous-h they were tryire to trace her, if she was not
found by the cvenine, she chould be tuken s missine,
On Mhth wienet, sconrdine to CLita, 11 Teweli
cnlloetad 11 of them at hiy heme at abrut 11 pem. Stotements
wore recorded and (11 Tawnll is 11lerel to have warned Ohita
to keep wmoy T the ol Iady and hig sew durine the

-
rvestisations/ ..., ... ,./16"
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investirations. Obita sadd that 1t appeared as if Toweli suspected

him, .11 this was dericed by Towell whe suis of Ohitn, “He cnannot

sperk the teath,” e explained further thnt Obits hnd been try-

ine to remave his sen from  the custordy of the old lady, which

©wis beinpg resisted,  accordine te Toweli, his mother-in-law did

not krow the number of the c-r which teok hor daurhter away,

and it was only later that Ohit- came out vith the duscription

of the car,

Obitn said thet he hoofosined sacn’ four “such Mazdas - UG 1331;

(2) UG 1332 and UG 1334); the fourth is n 'UVD':attached to the

PSU. On 2bth .urust,197%, the Director of CID of the time,

Mr. Scuruwapi instrusted Supt. Clanyo (W.119) to ssk Kirn Rond

Police Station ta opun -« file in conncetion with Matama's dig-

appearance and to investisnte it. The investieqtins were

fruitless, nd Katamn was never traced, A .

.

Later in Septeetoer, the old 1lady was transported with all

their bteloreing: "o Lor home in Toro Districzt.

we Tind thet Dot LT Muargaret Matamp was kidnapped from

her home on 21st suenut 1973, Ly three unknown men, Obita's

cvidence regardinge his ol s-orvatiens as he Arave past Matama's

home worv to come cxturt corrotorated by the old lady. We are

quite unatle te subscritbc to Toweli's comment ahout Obitn's

inability te speak the truth, We find that Matamn was token in

a yellow Mazda LAO0 car, bearine the resistration letters ‘UG,

L4 1uu identity of this vobhicle is obvious; in that theue

ropistration 1otturs are aplic? anly ta povernment vehiclos,

We de rot hove ny ovitomee ta cither pinepaint the particular

deprirtment of the pevererment to which 1t belonped ar express

Ay vicws ~n ol Plhastdry af thase three mon in 1%, e

apjreciste the poterisus fact that mis-use of povernment vehicles

. . /'1,68.
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is n featurce far too common, which would militate agninst any
finding of pOVerhﬁent'iqvnlvement in her kiinapping ﬁithout
evilence of the depirtment to which it helonped, We find 1t
probatle, in view of the nature of the kidnapping nnd her
dioappearance witheut any trace, that she wns disposed of un~

Iawfully vy h:r kidnz;, ers,

6y Sut juct No, 45 = DR, EPWARD KIZITO KIZ7.,

¥itness ! 116 Elusamu aisu Okwir - Part 1, p. 111k - 1119,
120 Mary Nakuiza Kizite - Partt 2, p. 1188 - 1153,
121 FElizaleth Kayande « Part 2, p. 1158 =~ 1167,

126 Isracl Onzipa - Dart 2, pe 1203 - 1218,

Dr. Kizite was a dental surgeon at Mularo Hospital., He also
had a surecry in the city. He was mnarricd to Mary Nakaiza (%,.120),
whe is a pursine sister and they have four children between the

apes of seven and one,

at the time the izians wore leavine Upanda, Dr, Kizito
bought a Ford anrlia car - YIZ 56% « from an .sian teacher of
014 Kampala, We 120 did not know 17 her husband hatl repistered
the transfer of ownership of this vehicle into his name but frem
the duylient cory of the reeistrstoen eard = 1x,29 = it is
arparent thet the troenfer was not recistered.

Or Ord Mareh (1973 Dy Kicite trok hin wife ta Mulngee for

nicht Auty ot ot R0 e Lfter deaicdine her he then drove

awny in hins care Lt sraund 9,30 yor,, Dr, Kizito was taken to

tho Zertra) el Dtation by a jer.oan in civiliae clothes wha

introtues ) himae 18 tn the daty aff{car, 10 Cnzipn (TLL00), A

A seenrity officer,  The omae o anted e le ealine afficer to keoyp

.
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cor
him t1ll he returncd for him for seme inquiries, The police officer
had béen at the Central Police Station for about a week, He
asked the man for his particulars,‘whercupon the man is alleged
to have told him that his instructions-should be complied with.
The man also alleged that the policc were not performing their
dutics properly. The police officer said that these words
frightened him. The man is furthor alleged to have said "If
you are new in the place ask your friend. This is not the first
time p;ople have heen detained at Central Folice Stm:io_l.u_f'--_-~ '
The man then went away, . a '.
.,The pelice officer asked the doctor what the matter was.
The doctor told him thnt he wns returning from a film when he
was overtaken, pulled out of his car and taken to the police
station because there was "an enquiry" against him,

. 3
R

Within three minutes of the doctor's arrival, a.girlleame.'

in and went straight to the doctor. The police officer said .
that he knew her father who was a retired officer by the name
of Kayondo. Elizabeth Kayondo (W. 121) gave evidence but,
although she admitted going to the police station, she denied
secing the doctor there, She said th-t she went to the police
station at about 7.30 pe.m. to ring her aunt to send her trans-
port but was insteqd detained there for wearing a dress which
iwas alleged by a policeman to be a miridress. She said that
she was 1ater jut in a room with some other ladics and denied
havinpg sccn the dactor nt the police station till'hcr release

early next mornirg,

iwccording to the police officer the snme man returned

with annther persen, also claiming to be a security officer,
some twenty minutes 1ater, The doctor was then pulled out to

a ¢ar and Ariven owny. The police officer sald that he let o oa

8
tac .. 190 ' b
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the doctor be t-iken by those men becaus: 2§ﬁ was not in any.-case -

with us 1t a1l in the station." But he made an entry in the
station diary No. 103 (Ex,30) in the following terms:
", man by the name Edward Kizito who claims to be a

doetor in Mulago was taken 'away by the occupants of
motor vehicle UUV 155, Peugeot Estate."

The doctor has not been secn or heard of since,

Mrs. Kizito was told of this incident by a strnnéer; who
claimed to be the doctor's patient. She reported to her solde
3

ier brother-in-law, Ebrahim Kizito, at Mtuya. They enquired

at the Central Police Station but were given no information.

She returned to the police station the following d-§ and was
told by some men in plain clothes that there had been a fight,
and the doctor taker by n "certnin pentleman," The pnlicé
asked her to wait for some days, Few days later she &aw the
Ford inglia at the Central Police Station with a paper Stuck

on its windscreen, .: - o . .

On 21st May,1973, Detective Inspector Okwir (W. 116)
bought the same Anglia at the Government huctioﬁ. which was
held at Naguru to sell cars abandoned by the depnrted Asians;
for Shs, 200/-. He was given n receipt’' on which the lot o
number is stated as 0104, It was on the streéngth of this '
receipt that he was issued with a dupli:ate registratioﬁ'ana

of the vehicle.

It seems quite clear that D;. Kizito wns in fAct handed
in at the Central Police Station to W, 126 on 2nd March, 1973,
at about 9 p.m. .lthough this police officc; acted in a manner
which is quite improper, we have no hesitation in sﬁying that
he did so out of fear af the ™0 who claimed to he a security
officer, It is nlso clear that the daczer was later collecte@

by the same person and nnother man twen%y minutes later in a

1 “ - -7'.-
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Peugeot Estate car Mo, UUV 155, never to be seen again, We
also find that the young pgirl, Elizaheth Kayondo, did go to
the police staticn immediately after the arrival of the
dactor., Ve find nn reason why the police officer should asay
so if she did.nnt go and sit with the doctor. He knew her
father as a farmer policeman and could have had no motive of
telling lies against her, He also denied that any woman v;a h
Arrésted for wearing a miri that evering and wns emphatic that
had this been so proper entries would have been made in the
police record. Ve accebt his evidence and find that

Elizabeth Kayondn wag with the doctor till he wns taken away
from the police station, It is quite obvious that she denied
this evidence for fear of being implicated, and it seems

possible that she may have been with the doctor when he was

arrested, . ' .

As the identity of thosc two men is not known, we are
unable to say who they were or what they did with the doetor.
48 he has been missinp since 2nd March.19?3 and has not been
heard of since, the probability is thit he has been disposed of
unlawfully by the people who took him, Unfortunately, our

to have :
counsel seems/overlanked to investipate the particulars of

ownership of the vehicle involved in teking the sthecQ'ﬁwgi"'

from the Police Station.

€5, Sut-ject No, 46 - CH.RLFS SERUKKER..

Witnqssés: 118 “loysius Makumbi - Part 2, p. 1127 - 1139,
123 Fred Scgujja - Part 2, p. 1174 - 1189,
139 .IP ibel J.0, Otim- Part 2, p. 1332 = 13425t

Cha!‘lea.........../.ll;a.
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Charles Serukecrn had a bar i Bwaise oalled the Basess
Night Club., He was married, und had some children. His family

lives at Kiti villace, off Bombo Rond,

He was the guardian of .loysius Makumbi (W.118), who used .
to work in Bwaisc Market. The other witncss, Fred oegujja ' k-

(w.123), is the subject's cousin,

On 9th January,1973 these two witnesses were with thersubject 3
in his office at the night club. Scgujja wns sent out to fetch
a fan, The account of what happaned is given Ly Makumbi as-

follows - (p. 1129) ;

"We were sittire at the same talle, he .was -on. the
left side and I was on the '. .ther side and two
men who were strange came in, I had never seen
them Lefore. One stayed at the door way and one

entered, he asked him.whether he was Charlas N o
Serukecra and he answered yes. He %old him that 3
“come outside and I tell you something.” The : =
decceased asked that should my son also be around ] ° E

while you are tclling me this nnd that man replied
that it wns not necessary for the son to go with
us, it thnt time they went outside without tel-
ling him where they were goiigs They left me in
the office and went outside through the corridor.
After about twenty minutes and after I had
firished the drink I had, I started wondering and
questioring myself where my father was. Later
Segujja came and asked where my father. was and I
told him that two people had come for him and he 3
hns gone out with them, I can go rut and check s : e
whether he is around. Secpuj.jn went into the bar
and looked for him, he could not see him, Segujja - - !
later came back and told me that he is not any h
where to be secn; 80, we went outside to look o :
for him and some pesple told us that he was with twe g
men outside and they hnd tols him to enter a car.
At the time thcy were enterirg ihe cear we were not

e e

there, we were told by the evc witnesses who saw 2
them and they said there wasr'i nny strugrle, he #
¢ only entered and they drove it : g

Makumbi said that a niphlwatchman, whese uime was given

‘by Segujja a5 Bumbakalil isepn and wheose wherealouts were not

0 < ‘known, hnd ri.vcn him n descrip®ion of *he ¢r whicli took the }
subject awny, It was said to be 1 Peupost 504, No. UUM 896
The matt.r was thon reported to the police. according to
bx. 1%, .
i
e o i ik
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this number belongs to a Toyota Corolla reg{stared as the

property of Uganda Socks Manufacturing Company Ltd.,

P.0, Box 3445, Kampala.

Segujja said that when he returned to the bar with the

fan he did not find Serukecera in the office and Makumbi told'

him that he did not know where he was, He said fhnt anumbi'. ;
sent him to look for him nnd 1at§r tnld that he ha; béeﬂ'takdn ;
by a car, He continued to say that some people who ve;g outside :Q
" the bar told him that three cars had been involveq in thia

‘kidnapping. Certain portions of the statement he made to the

police on the same night suggesting that he had not only b;on
present when those two men came in butlalqo had witne;éod thé
subject being taken away by them in a car, wbre put to.him.
He denied being present or witnessing th? taking Awuy of his
cousin and explained that he mentioned the iﬁcident in fhat
form "in collaboration with Makumbi as both of us ;ré éne."
He denied furgher,suggestiona that the reméyal of Serukeera:~
;eant ;ore mnney for him and greater control o{ the bar, BHe-

said that the bar is now being manazed by Nampera who is said

to ‘be.a niece of Serukeera,

On 18th January,1973 Fred Segujjn reported to AIP Otim
{(W. 139) of Mukono police post that Serukeerats body had been
found at Kivuvu sugar estate, He accompanried Segujja, the

‘subject's wifc and another man to the scene which was in one

of the plantations, He saw a decomposing body which was

identified by Segujja and the lady ~s that of Serukeera,
police officer saw 8ix stab wounds in the back and other
on the, lower jaw nnd on the side of the head, The hands of

the deceased wer. tied with a rope. ..fter the post mortem the

bo:ly wns handed to the relatives for “Hurinl,

nnder/..i:...:.fl?g.
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Under further examinatinr the police ofricer said that Segujja
had :eperted that the deceased was counting moncy in his
office when ccrtain pennle forced him into the boot of a BMW

car md took him awny.

We arce sntisficd thnt Chnrlca Sorukcera was taken awai
from his nipht club on the nirht of 9th January.1973 by two
unknown men. We are nlge sntisfiod that his body was sub-
sequently found on 18th January,1973 in hivuvu aupnr estate.
We do not think that there 1s any evidence which might '
implionte cithur Makumbi or Scrujja in the murder of Serukesra.
Neithur the decensed's wife nor any athe: member of his family

gave evidence and, relying on the cvidenwe of ﬁakumbi it is

K

plain that the twe men who carried the d=ceased away in a
vehicle using false >umter rlat~s amust b2 tha people'
]

who murdered him, Their identity is not known nor is there '

any evidence to suggest any motive for his killing.

66. Subject No, 47 - SWAIBU KaVUMA,

Witness: 119 Deborah Nantongo - Fart 2, p. 11401148, -

.
- - @ - -

The subject was employed as a special taxi driver and
used to live at Natete, He was marriel to Deborah Nantongo
(W, 119) and they have five children, including twins, who

were born after the subject‘s disappearance.

The subject had two friends called Godfrey Kiwﬁnuk? and
Nyanzi. accoriinpg to W.119 her lLusband use! to tell hn; o}
some conflicts between them which she described as aprlnging
from jealousy as hcr husband was making more money. She’aaid
that ‘nne day Godfrey Kiwanuka went to har and said, "I am
prayinp for your hucband."  She also mentioned another

incident whure Callecy Ki-anuka owed lLer husband some money.
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ie a result of his report at Natete Police Station, Kiwanuka 'ﬁi#?hu
arreasted and detained, Later when ra2leased, Kiwanuka accused the
policeman who arrested him, W.119 also refurred to another
incident which was nurrated to her by Kiwanuka's wife that Kiwanuka
had tried to get some people from Naguru to come for the subject,
W. 119 mentioned a court case in which her husband was a:
witness against his two friende. Speaking of the background to
that case she saiq at'p.1146:
", .econe time my husband told a certain man.that
I have got two young men who can get you Kenya
currency, ni when my husband took this man to
Kiwanuka and Nyanzi they ran away and left him
there after which my husband was arrested. This
man was telling my husband that you are thq one
responsible and you broupht these two young
gentlemen to me and so took my money. And ‘this-
case wag coming ir court on the 24th and that
is when my husband was going to give evidence
against these two people; and that is the day
when he disappeared.” .
' She went on to say that during the pendency of the case
Kiwanuka once said to hoar:
"Your husband has given eviderce apainst ﬁe. d.K-.
we shall see who is better in pleading.”
On 24th May,19?74, the day on which the subject was supposed
. to have gone to court, he told his wife that he was going with his
two friends, Kiwanuka and Nyanzi, to Luwero. This surprised her
and she advised him against accepting this fare but he persisted
w‘ J in taking them as his taxi had been hired. The subject did not
tell her any other reasen for this journey.
o
The subject did not return home and has been missing since
then,
The follewing day, Kiwanuka came to enquire about her husband.
° She told him what her husbnnd had said to her nbout taking him and
‘J Nyanzi, whercupon Kiwnruka denied going with YHim and said that the
subject had micled her,
“he/ . ../175-
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She made enquiriés at the Central Police Station and was sent
to Nntete Police, Ohe also went to‘Kihuye Police but there -

was no news or information about her husband. She saild that

she had beén told by some people who used to seec the two men-
who were saying "let his wife do something else but we finished
him" (p.1142). She was unable to mention any of such people k.

by name. .

She has not seen cither Kiwaniuka or Nyanzi since this i E:

incident. According to hor Nyanzi is supnosed to be in Nairobi, 4

There i8 no direct evidence from nny.pgrson'who might have
scen the subject in the company of Kiwanuka and Nyan;i on 24th
May,1974. Like;ise, there is no evicence to subsﬁantiate the
confliét.abouf which her husband is alleged to have told her,
neither is there any evidence Fn sujport the allegation that
the subject was a muin’witness in the criminal case against 3
those two men., Her evidence that he was g&ing to testify :
against those two men the same day is contradicted by herself
when she said that her husband instead went on safari that
day. Her cvidence about what people told her regarding the
¢laim of those two men as having finished the subject is
suspicious and 1t.would be wrong to place any rcliance on it, 3

We find that the cvidence is almost negligible 4in this case.

» We can only say that the subject disrppeared on Zkth:Hay;1§7k
aftcr lcaving his home in Natete and has not been secen or heard
¢ of since. There is no cvidence of what happened to the vehicle { f
which he used to Arive and if that too disappeared,then it would
be reasonable to speeulate that thcir disappearance may h;ve
o ' bE;n due to 'kordos's, In all the circumstances, we think
that the probability is that he was unlawfully disposed of by T@Feh.
4 ' o S

some unknown people, . ' o]

. - /177
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No. 48 - P.C. AREMD-

63, Subject No. 49 - P.C,RUTENGI,
Witnesst 122 Station Sergeant Joseph Olupot
' - Fart 2, p., 1167 - 1174,

Both subjects were policemen with the Railway Police,
Kampala, P.C. .iremu used to stay at the barracks and P.C.
Rutenga had been tranaferred to Tororo. The witness said

that both were friends.

P.C. .iremu was engaged in investisating theft of goods

at the goods shed during off-loading from railway wagons.

The witress was responsible for preparing the duty

roster of various policemen, He recalled making such a roster -

in early October,1972, which included F.C. Aremu.

On 19th October,1972, the witness saw P.C-VAremu leaving
the barracks in the moraing and aséumed thét he was going on
d;tty at the Railway Statiren, about % milo away., At about
5 pem, that d;y P.C. lremu’s wife went to him and enquired
about her husSand who had not been home since morning. His
énéuiri;s revéaled that iremu had not reported for duty that

day. Later the 0.C. Rallway Police arranged for the trans-

~y port of ‘remu's family to their home in lango.

Reparding Rutenpa, the witness said that he came to

Kampala for his salary and ncver returnec¢ to Tororo.

The evidence is very skeéchy. Nobo&y from the homes of

, these two policcmen gave evidence, From the cvidence of the

o] © only witness, 1t scems that P,C. ‘remu disappeared on 19th PR
October,1972 and has not been seen or hcard of since, He was

then enraped in investignting thefts at the poods shed and,
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although the witness said. thsk none..of bim investigators had -
over been threatemed or molestod,’it.1s reasonable to infer .’
thnt he might have made some enemics during the coyrse of his
duties. 5 he hns been'miasing since October 1972, and has

not been heard of since, the probability is that he was un~

lawfully disposed of by unknown people.

Regarding Rutengn, there is no evidence at all upon
which ‘we can reach any conclusion. The witness wad unabIe to
say specifically whether Rutcnga returnéd to Tororo or left the
country and went elsewhere. .8 such we are unabie to'maki any )

finding in his respect. o T Y

69. Subject No. SQ ~ D.VID OCH Y/,

3

Witnesses: 125 Harriet Ochaya - Part 2, p;‘119653_i201;'
132 .Sarafino Okot - Part 2, -p. 1249 -'1269.

135 Venancious Ckoya L ey
) ' < Part 2, p. 1293 - 1298.

' 166 Vincent Kitara - Part 2,.p..1006 - 1610.
‘372 Judy Atim " ~ Part 4, p. 3795 - 3820.

------------- R PO
(iRl 220 W

He was the Deputy Secretary of the Lint Marketing Board and
was married to Harriet Ochaya (%.125),. aged 2% and working for

the Bank of Uganda, : !

e On 2nd January,1973, the subject pizked his wife from the

bank for lunch in his dark bluwe Fiat car, Reglstration No. UVE 931,
and drove townrds their homc alonp Jinja Road. - Near the 2nd round-
about, n BMi car overtook them qu storpa2d infront of them blocking
their wny. Dnvid Ochaya stopped and get out of the car. There

were two men in the BMY .nd thoy asked him for his ear keys. Two F

of them in civilian clothes cnme out and pulled him into the

‘179
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also came ont of the Fiat and started running along the road fol-

BM{/s Tk v drove away with him towards Yampewo héénue. Harrieg
lowing the BMW. The third man drove away i1 Ochaya's car.
dccnrding.to oXe 131, NO chiamge of owrcrship seems to have heen
r;gisturcd on the Central Repistry so far, Harriet saw the BMW
stop at the petrol statien in dampewo ivenue. She reported the
incident to 1 policeman who was on traffic duty at the round--
about. He stopped a police patrol car ind passed on the report
to the policemen in it. The police car went up to the .petrol
station and Hurriet, who was ther appranching the petrol station,
saw the policemen talking to the men in the BMW. She saw the
police car cominp back and it stopped near her; she did not

hear what the policemen teld her as a crowd had already

started pathering, Sh? then went to tac Lint Marketing Board
and reported to the Chairman who took her to the Central

Police Station via the Public Safcty Wnit, MNaguru. She said °

that she has not scen her hushand or the Fiat car.since then,

Sarafino Okot (¥.%32), the Chief Jecurity Guard of Trans-
ocean Ltd., is the subject's uncle., He received information
about thé incident at about é p.m. He went to the Central.
Police Station and Naguru but failed to find any information
about his nephew, He saw Hnrriet whoe told him that she had

not becn able to note the BMW's Repgistration number. Harriet

said that later Okot pave her the number of the BW as UUV 520,
but Okat denivd deaing se, He alleped that Ochaya's sister, Judy
itim, (7.372) had piven it to him at n party at the house of one
c1lled Mr., Or-ch, Judy Atim Admittcd that she was at the house
of Mr. Orach where she saw Oknt, but denied giving him the BMW 's
number, She s4id that nobody mentionel the car number at all,.

and ndded that the only person who conld have piven her the ear

n“m],.-v'/, ,-.|‘0./18(‘.'
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number wns Harriet and she had not noted it. According to Ex,132,

the number UUV 520 belongs to a volkswagen of the President's

Office, P.0, Box 7168, Kampala.

Okot mentioned two other eye witnesses to this kidnappinge

The first Venancious OCkoya (.4.135) is a Dit/isst/Insp. of the

Special Branch and is marricd to Nkot's distant clan sister.
Okot nlleged that he met Ckoyn the following day at Drapers when
the latter told him that he had witnesscd 6chnyn being over
powered by four men and taken towards Kélola \irstrip, when he
wns driving home for lunch. Okeya said that he wns stopped by
Okot near Drapers and told about the kidnopping of Cchaya by
unknown people. He denicd witncessing the incident himself,

The second person mentiecned bLy Ckoya is Vinceng Kitara (w,166)°
who was workirg for Gailey and Roberts Lt?, near the scene of
this incident. Ckot alleered that he went to Kitara's home the
same evening when Kitara told him that he had seen this incidént,
Kitara, however, deried this ;lleéntion ard maintained that he had

¢alled Okot into his house for a cup of tea a. breakfast time. . -

]

Okot made no sceret of his‘feelings apninst Harriet. He
sugpected her of being responsible for Ockaya's kidnapping and
disappearance and rave two reasons, He s~id that on 1st ’
January,1973 he hnad spent the nipght with Cchayn, and at about

11 p.m. had seer Ochayn nnd Harriet quarr.lling, the qunrrei

\ being about her nbortien, He said that Ochayn assnulted her
) and she said te him, "Ochnya Dnvid hnas assaulted me, he will
see what will happen withiﬁ two days." Okant snid that she Meﬁt
an to threnten that "She will ase her brother whe is in the

wrmy and another hrothor whe is a businessman to pet hold of v ;i
David." He s1id that on 2nd Jaruary,19?3 h2e was tnld hy Ochnya'’s '

,J measerrew, aft.r this incident, that Harriel's brother Onpom, who fV

'x.-;/ R - .,181. ‘
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. - Okot, we would like to say that we found him Very loquacious with
t

3 l(v"w ”.'" ‘.'.‘-, ) '-,,:', . "“'. A . . o ) X
kﬁéﬁ%@ﬁ'fﬁp&tn@nﬁany' had gehe to his office with:

L,

fb&;’béépid_wantin

to pec Ochayn. He said that he saw the visitors' form bearing:

Ongom's name on it and the mossemger told hin about the other

four penple, He said that he tried to lock for Ongom with some

Army intcllirence men and the poaice but found that he had already

gone back to his heme in Lanpo,

On 4th January,1973, Okot wrote to the Central Registry of

Motor Vchi-les (Ex.31) asking the officer-in-charge "Not to.

bow down te any intimidation” from any persop who may attempt

to change the repistration number of Ochaya's Flat and to report

. -
o ] -

any such persons to the pnlice,

We are saiisficd’ihﬁé'bnvi&'oéhnya was kidnapped on 2nd

January,1923 in the manprer narrated by his wife Harrict., He

“has been missing since then, With regard to the evidence of

~a very fertile imarinaticn. He was contrzdicted by the two men

who .he--alleged had witnessed the incident. We are satisfied that

nelther of them saw the kidnapping. There is also the contradic-

tion regarding the registration number of the BMY, and we are

satisficd that' there was no pessibility of Judy .tim giving it to

Okot, His evidence about the threats allepedly made by Harriet

on New Year day, also looka extremecly suspicicus when contrasted

with the cvidence of Judy ..tim whe spoke ¢f happy relations

between the two and wlse nbout the contemplated marriare between

them, We «re ir apreement with Ckoyn, who has known Okot for

a long time, that he is nnt reliable, In additinn to this, we.

would suy that there was nn cvidence at all to show how and

from w?ere the number WV 520 was obtained or how it found its

way to Cknt, ..1thourh we have mcen cascs where vehicles have

been displaying f£1lse number plates we arc unable to say the

re
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same about the BMW as we do not know who actually noted down

its raqistrntién number. None of the witnesses who appeared

before us claimed to have scven the repistracion number of the

‘BMW, is such, we cannot say if at the time of the incident,

- 3

the BMW wns displaying such a false number.

In view af the nature of thc kidrapping and the fact that r

Ochaya hns not been secn or heard of gince 2nd January,1973, we
find that the probability is that he tas been disposed of

unlawfully by his unknown kidnappers.

7Ce 8ubject No. 51 - WALTER KUMNGJ KiaRIMBA,

Witnesses: 117 Haji Habib Gabukeba - Part 2, p. 1298 =71301,

137 MWrs. Susan Wamaida - Part 2, p. 1317 - 1331.

140 Jane Nambi - . - Part 2, p. 1443 - 1349, o 3

143 Margaret Katende - Part 2, p. 1384m- 1396. : 5i
~ 1401, :

144 Det. AIP S. BEkeyu = Part 2, p. 1396

145 No.1595 Det/Cpl.G. Nyongesa
' ~ Part 2, p. 1401 - 14074,

e

146 G.P, Kyambadde ~ Part 2, p. 1408 - 1430. ¥« 8

433 Dr. Wilson K. Kisusi- Part S, p. 4576 - 4578,

The subject wna a Kikuyu from Keryi. He was a trader in

‘\ clothes ~md 2lam A lardlard,
o . '
He scems to have come to Jinja ir ¥ay,1974 and there is ample

evidence, which is nnt duricd by the witnesses concerned, that on

26th May,1974, he went te the shnp of Mrs, Katende (W.143), where } ‘
Py anothor commissian agent Arnccford Patrick Kyambadde (%.146) of

Mukeono ‘uick Gorvice, houeht s me items of clothes worth
‘J 5h8.5,200/- from twa Kikuyu lwAirs wha were acting on behalf of i

l"F’
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the old man. It is also not in dispute that Kyambadde took qn; N
order leaf No. 405 (Ex.32) from an order book belonging to e
Mrs. Katerde which he siénud in ﬁhe space provided as "For

M. Katende and Sons'. He promieed.tolpuy the amount to.the "

Kikuyu ladies the fo]lo;ing day, Kmibndde said that.the

shop assistant, Margaret ano}n, Asked him to lenve a dozen

shirts worth Sha, 720/~ for Mrs. Kntend:'s shope . .

The following day hc returned to the shop wanting to tell
the two Kik;yu ladies that ho did not have the monoy. Tﬁia.timé
he affixod ﬁ;a rubber stamp on to Ex,32 and, after‘goihg.bﬁékuto
Knwolo, manaped to raturn with Shs. 1,00C/~ which he péid-over'and
also enteredlit on Ex, 32. He promised to settle the balance two
days later, He snid that he fell sick and did not go to Jiﬁjaf

as he had promiscd. Meantime the Kikuyn ladies kopt on pestering

Hrs. Katende about the money and, according to Jane Nambi (1W,140),
a seamatress who éita in Mre. Katende's shop, they had sent a s
measage to Kynmbadde throuéh his brother about this matter. It
seems that things dragged on iill June,1974% and on 1lth J?nq, the
subject came to Jinja in his Dataun pick-up..Nb, KPD;}OH, qu‘
stayed at Munnba Lodge, Acco;ding to W. 137 the subject came to
Jinja for collectinn of his'money and also to have his vehlcle.
registered in Uganda so that he could sell it, L .

On 14th Jure, the 0ld man saw Detective AIP Ekoyu (W,144)

and askel for his assistance to recover the balance of a 4,220
due to him under Ex. 32. Ekoyu asked him to return the followe

ing day at 9 a.m.

On 8aturdny 15th June, the old man, his son Karanja and
W, 137 went £0 tﬂe Police Station to see Fkoyu, who was not in,
They procccded te Mrs. Katende's shop and the old msn demanded
his mraney and also informed hor that he had already repértod the
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matter %o the police. According to W. 137, Mrs. Kntende is
alleged to have exclaimed, "Report me <o the police" and
langhed. The o0ld man then returned to the tolice gtation.;
leaving W, 137 in the shop. This time Qpl. Nyongean (W.1645) .
saw him. Ekoyu was still rot in and the bld man again returned
to Mrs. Katunde's shop. #. 137 saild that during the old man's
absence, Mrs. Katende rang up somehody, The man she wanted
was not in and she left her number to ring hor later. Hrs.
Katande's evidence on this poinf is ﬁhnt she h§d trigd to
spenk to someon; at Jinja printery. W. 137 again tried to
persuade Mrs, Kitende to.talk to the old man but she ;efusgd

snying that she will spenk only in tke presence of the police,
g . .

The old man then left with his cqmpqnipnsrto buy some-
milk, He left the other two at the dairy and wenty back to
the police stition, about 1l¥% miles u@ay. The, time then was ..

abouf 11.3C o.m. He never c¢amec back,

On the same dny Jane Nambi got to Mrs, Katende's shop at
aboﬁt_la.jo p.m. She said that after lunch she received a
telephone call from Kyambadde durine Mrs.:Kntende's absence
snying that he wns sick at his hrothcer's house and asked her to
tell the Kikuyu ?o be patient, Mrs. Katende stated that she

left her shop that day for lunch at a nearby hotel at about -

1,00 p.m. and returned soon after lunch., OShe denied being tbld

by hor shop nasistant about Kyambadde's telephone call.

Kyambadie said that he did not go toJinjn on Saturday,
He maintnincd that he was in Jinja the previous day, Priday,
14th June, nnd said thit it was on Friday that he rang up

Mrs. Katende's shop from his brother's home to say thnt he .

was sick and  could not scttle the halance with the Klkuyu;

that day. He was confranted with his statement dated 21st

. nre
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-:'1$eh Uhno,l 4 ho nrrived 1n Jinja at. about 1.00 p.m. Qith

half the balance. He.qdmittgd sqying this but explained that
he did net then know whother Friday wns.the 15th or another,:
dnte; He maintaired that he made that statement not at the. .
police station as is indicated on it, but ut Gadafti
Bnrrncka, Jinjn where Nyongesn had rocorded it, atter he hnd
baen tortured by the soldlers. He anid that ho waa then taken
to Nnyuru and on 3rd July, he mnde an ndditional at1teuent at
Impulq house corrcctinp the d1tc when he had go;; to J;njn..

He was subsoquently rclcnsed on llth ;uly. and told to try

to got aome ugeful inform1tinn about the missing Kikuyu.

Mrs, Katende said that she was also yaken to the police -
station on 28th June apd. that was the, first time.for her to
sce the Ex., 32, This was contrary to what Kyambadde.said that

when he returned to her shop on 27th-May, he had informed her: °

about Ex, 2 . . . e r e i

One last piece of ‘evidence worth mintioning is'that"
Kyambndde stated that on 1l4th June, when He was suffering’

from ear trouble, he was treated by a Jinja doctor'ealiga-
Kisubi (%.433), According to him the dsctor redorded his '
name on a piece of paper. Dr. Kisubi dinied this evidence
and snid that having looked at his record bf patients for
~ ' the whole of Juno 1974 he had failed to ‘find the name of

Grace Kyambadde, .
:‘_",:.--‘_-::.\ .

"On or about 2ith and 25th June, Haji Gebukeba (W.117)

lent his cir to the station master, Buikwe, to search for a

missing pcrson in Najjembe "forost. (x1e> msntioned in the case Y
of hnna Kampi, subject No.43 - p.161)  Cpl. Nyongesa was

informe1 by the husband of ¥. 137 ahort a ruhour that ihe old
- ! man's vehicle was neen being dAriven ir 3uikwe direction and he

i

! fcllowed 1t Ly !
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Near the forest, he found two or three shirt wfnppers aﬁd, in
the forest, ho came across six or seven hunan skeletons. He
said that he had not been able to search through the whole

forest ns he was afraid of wild animals. MHis inveatigationn

proved fruitless.

Thore can he no doubt that the old man was pressing . S
Mrs. Katonde for settlement of his outstanding money:anq it '
is also clear that this matter was dragpingg on, His réqaurae
to the palice for assistance did noé scem to improve matters.
From the evidence of Kyambadde himself, it is manifest that
at no time did he have enough money to settle the outstanding.
debt. - The telephone, which Mrs., Katende mide on 15th June,
in the presence of W. 137, appears to have no connection with
this matter and we accept her explanation nbout it, It seems
to us that Kyambadde was untruthful about the dnte hé visited '
Jinja. Accordinpg to his first statement he was in Jinja on
the day that the old man disappeared. That is also thé same
day on which Jane Nambi received his telepnone about his being
111 from his brother's home: He admits m&xing such a telephore
call but ma{ntqined that it wns on the 1ith, We do not believe
him on this point, JAnother factor which exposes him a® un~
truthful is the doctor's evidence denying having any'record
of treating him on any day in the whole month of June, It
is possible for us toact¢ept hi» as 2 witness of substantial
fruth even If In seme parts of his cvidence he has boen un-
truthful, He ndmitted the transaction with the Kikuyu ladies,
He admitted that he was hnviné difficulty in finding the
balance as his other éustomera wore not paying him, le
admitted using n lonf;};nm Mf§.i51tendu'o order~book and

© gave an explanation for doing so, which we think is

reasorable,
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We have considered tho reason for hie tnlligg g 1lie vith rognrd

to the date. It seems to us that the only reason eoull be to

e m——— .

avoid any auspicinn‘qgtach{2&w§g.h§@ about the diaappearanco of

- ”
[

- the old man. The old man left the <duiry at about 11.30 a.m. when,
¢ " pccording-to Kyambadde, he had not-arrived in Jinja. In his
s first atatement he said that he arrived in Jinja at about 1 pem.
# v -phis'is in séme way corroborated by Jane Nambi who received the

telephone from him after luugch. We are satiafigd that when the
.0ld man left thc dairy at 11.30 a.m. Fyambadde Qaa not in

. Jdinja, Nobody knows where the old man 'ent frnm the dairy. nor
is there any evidence of what might havc befallen him._ Wo B
appreciate the fact that Kyambadde etill owed him Shs. & .22“7;
and that the old man's car also has not beeu aooi sinc?. Thot

'-debt could possibly raise sugpicion against Kyambadde but if he
_was not in Jinja between 11.30 a.m, and 1,00 p.m., we' find that
this factor by itself is very much’ weakned and 'e are’ reluctant
to say that Kyambadde ia implicatcd in the old man'a diaap-
pearance, The evidence of the. search in Najjembe foreat 1s ‘not
helpful either. The shirt wrappera could have come from anywhere;

they were not 1dent1fied a8 being those of the old mane No fresh

body was found in the toreat, and, aecording to Nyongeaa (W.lks).
" those skeletona were some yeara old. None or the villagors. who
are alleged to have seen a Dataun vehic’e being driven towards
the forest, was located, For these reaaons. we feel that even

the circumatantial evidence is tofally lacking and uncorvincing,

PY . We tind that Yalter Kurpu Karumﬁa ¢isappeared on 15th June,
1974, after leaving the dairy in Jinja znd has been miesing since.
Ve accept the evidence‘of his relative Mrs. Wamaida (W.137) that
her enquiries in Nairobi and at Malaba PBorder in&icated that the

o 0ld man had not returned to Kenya, The prohabiliiy_clearly is that

he mipht .have buen kidnapped by robbers becnuse of his vehicle which

ton has disnopsap .
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.71,  Subject We.52 ~ ERIDADI WILLIAM WALUGEMBE NAKIBINGE.

724 53 - JOSEPH NDYAHIKAKI.
73. Sh - HASSAN SIMBWA.

Witneases: 141 Mobamed S,A. Mulendwe - Part 2, p. 1350 - 1374,
188 Jenaro Charles Olok =~ Part 2, p. 1874 - 1881. |,
3010,

370 8P Constant Ojulong =~ Part 3, p. 5996

508 Ali Towell Part 6t p. 6068 - 6122,

Mesars. Makibinge ond Ndyéhikaki were cmployed hy ithe Uganda

1

" Sugar Factory Ltd, Lugazi; the former as the personnel manaper and
the latter as the senior purchasi»g officer. Simbwa was the manager

- of 'a sistcr compary, U"MA -~ Urma Steel - and Engineering: Company Ltd.

There was evidence froem the secretary of the'combany.'ﬁr. Mulendwe
(W.141), and the Governmecnt 4pent at the 'factbry’&f the time, Olok

P

T (4.288), that on 10th July,1973 five workers inoluding subject §2-53
- End W.141 were arreated by the PSU aﬁﬁ taken to Naguru on the
éllegutians of misuse of the company's property. ;t seems that the
Aallegation mainly was agairst Simbwa concerning the theft of some
- steel, Acc?rding to ¥.141 when he heard of Simbwa's arreét at
UGMA, he went thers to enquire and found some poliée officers in
uniform addressing the workers. He said that it was Mr. Ali
Toweli who was addressiné the people and, after telling the crowd

that he had removed bad peonle asked the people if they had any

1\ ) other complairts, One voice from the crowd, mentimning the names
o of W,141 and suhbject 52, said that if they were resoved there

. would be nn more trouble at the factory. Huléndwe said.that he
wng then caupht nqd thrown into a car, They went around the

garages looking for subject No.52 :and he too was arrested from

:
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his office, !e AiAd not know hoaw the fifth man Kamulia was

JJ arrested,




In the end, all five of them were taken to Naguru where they
were put in a cell, which already’had three or five other

people in it in cornection with a robbery at the Uganda

Commercial Bank, Mulendwe said that he, Kamulia and

Gabriel were released or 13th July, 1973 after onquirics had
indicated that they had nothing to answer. Subject 52 and 54

were released on 17th July, and the PSU wrote to ¥W,188. The

.letter which is dated 17th July,1973 reads as fqllowaé(Ex.éb):

"Messrs. Simbwa and E.W., Nakibinpe released
Lugazi CRB 611/73 a

With reference to the peoplc mentioned above,
I had to inform you that your employces have .
bean released to resume their duties as soon
as prassihle., I hope you will solve their mig-
understandings with the workers of UGMA and

C, Uganda Sugar Factory, and the workers should
not misbehave to them or else disciplinary

" action should be taken to any worker who
misbehaves. I shall call tihem wherewp they
v '+ -are nee¢ded."’ .

<" This letter is simned by one called B.K. Farjala.

Mr. Olok spoke of the misunderstandings As followd -

(p. 1880): .

"The gentlemen (that is Nakihinge and Simbwa)
were arrested by the PSU ard after a
thorough investieation they found that the
alleged misuse of the property was not cor-
rect and the conclusion was that this was a
result of misunderstanding betwecen these |,
gentlemr and the workers which led some
workers to giving information to the police
that they were misusing compary's propbrty
and this led to their arrcst.e That is why
it is stated that we should try to solve
the misunderstanding betwecn the workers
and thage officers,"

Mr. Mulerdwe aserilud these arrcsis "to typical African
Fitina"” and said (p.1371):

"That is why I said, Sir, i1: is African Fitina
because it haa got many things. It could be
by virtue of your qualifizatian, by virtue of
your office you arc hold!:p, by virtue of your
propresa, it corld be arytl ing.”

f‘lﬂk/’ . /119")
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Qlok explained that the Factory had bécn taken ovéf after

the depurture of the Asians and it had become ﬁécesaary not only
to up-grade people to higher posts =~ Nékibi#ge was hromoted ﬁo
Personnel Manager = but also tn recruit senior people from
outside, Simbwa being one of them. He felt that tho grudgeh ™

could have stummed frem the aspirations of some people who

‘had becen with the compary for years.and'were superceded.,

0lok said that after thg rnleus;.qf these poople. the
Minister of.Commerce addrasscd a croasgogqtiQn"of“the workers
of'the factory and expressed disappointment at the manrer in
which the arrcsts had been made without proper previous

investizations. He promised that aomeone from the PSU would

come to address workers again,’

"Those arrcsts adversely utroctcd morale at the factory,
particularly amongst the higher asdre who were prone to the

threntening remarks of the workers 'you will be next'.

On 13th tugust,1973 the thre¢ subjects were rear-
restod, At about 9.30 a.m. Mulendwe waa in the office of
the Goverrment igent, Mr. Seruwamukoko, when Nakibinge came
in with a man who has been referred to as ;an officer."
This mar told them that he was from Napuru and Mulendwe got

the impressicn that he was either a policeman or an Army

D officcr, He did not produce his ldentity cnard but stuted

® that he wanted to take Nakibinge to completo the statement
which he had earlier made at Naruru. Mulendwe accepted this
n8 true be¢aus: of "nkibinne'a'previnﬁs vigit to Napuru, The
man also said that he wanted Joscph,-"the man with some marks

i orn his fnce." Mulendwe sqid that this deseription was of

P Josoph Mly-hikaki, All of them then went to 0lok.

Clok/..... [19%..
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Olok had juat arrived in his office and these people came in

and Sg}uwamuknkn told him exeitedly that the strange gentleman
was trying to arrest Nakibinpe, purporting tn have come from
Waruru PSU, The man ignered what was'being said and instead
asked Oleok if he was Jnseph Ndyahikaki. 'Olok told him he was nnt

and asked him why he wanted to take Nakihinge away. The reply

. Wng - (9.1875):

"He told me that that was nene nf my business,
he was given instructions from the highest
authority anrd all he wanted was Mr. Joseph,
A1l this timc he was speaking in Swahili,"

* When he told him that Jnscph would be in his office the man
left with the oihurs to go te  that affice where Joseph Ndyahikaki
too was arrested., Meanwhile Clok rang the District Police Com-
mander, Lugazi, Superintendent Cjulcnp and fepo;ted the matter
to him and asked for assistance. Ojulong is alleged to have told.
him that he had no transport and Olék should ask the man to atop

-at the Police Stntiqn, "if indeed he.was-sent from Naguru PSUY as
he alleged. lﬂlnk pointed mut to Ojalong that the man seemed to
be "uncnntrnllahle."v H9 explained that this observation was

based on two things., First, the man did not listen to them and

secnndly, Clok could sce a pistnl frem inside his Jacket,

CJulong however denied this evidence and maintained that he told

Olok that he wus gnirg to his nffice inmmediately hut soon after

QOlok rang him apain tn say that the ma1 had left ir his car.

Howi:ver, Clok marrated the subsequuent evert as follows =~
(p.1876):

"I then left my office and wont oute 48 I
left the verandah, 1 saw th: pentleman crming
baeck frem Mr. Ndyahikaki's office preceded by
Mr. Miynhikaki h* --1f; Mr. Makibinpe and
Mulendwe, 311 alone Mr, Mulondwe was trying to
find nut why he was taking the two gentlemen
but he persistently refused to he disturbed. I
then joined the granp walking towards the car

md/e oo 1926 R SIR
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and he requested Mr. Niyahikaki to enter
the cnr as well as Mr. Nakibinge. He

also entered the car in the driver's seat,
and I finally asked him why he was doing
this? He said I should never get myself
invnlved, he said, "you should not get
yourself involved and don't waste my time."
I also told him that the Police Commander - -
requested him te pgo through the Police’
Statinn., He did not answer but drove off
at a very hirh speed." : . ‘

The car was a green BMV 1800, whose colour according to
Mulendwe, was bluish and according te Olok, greenish. The
witnesses said that its registraticn number was UYM 742,

Immediately, Olok rang Superintendent Ojulong again and the . ...

Superintendent who was then looking through his window, told
0lok that he had seen the car at the roundabeut, opposite the
Police Station, going towardérkémpala difection. Mulendwe
also got into his car and gave chuse. There was a difference
of three or four minutes but no whcr; oﬁ the way to Naguru i
did he see the BMW. At NacurQ ﬁ;.'bbura denied sending any~
body for these people and Mulendwe was given ;n officer to go to
the Central Registry of Motor Vehicle; to check on UYM 742, It
was found that this number belong;d to a different car.
According to Ex, 152 this nﬁmber balonps to ‘an 6pe1 vehicle

of Joseph Sennpa, Box 19 Iganga. Lugazi Police organised a

patrol some¢ two hours later but, as expected found nothing,

Nobody nffered any resistance to these arrests. Mulendwe

said that his suspicien had been arouscd because the man did

® not even know the full name of the person he was supposed to
arrcst. Olok ‘said that they only tried to péreuade him
through 'talking' and did not offer any physical resistance,
° He said (p.1879): ' '

"The Lipeest prablem was that he was dofinitely
armed and none of us was armed, secondly, when
he said that he was sent from Maguru PSU I
remembered that a menth hefore when the same

s hlnn..‘.. ST SN TP SEFTCSILEE et b "
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people were arrestcd a letter was written to
me by the 0.C. PSU to say that the two gentle-
men, Makibinge and- Simbwa, were released .after
dinvestirations and they should be reinastated
in their duties and that if they were required
they would be recalled., So whereas I wns-
suspicious, I still thourht that may be this
was followirg the letter which I received -
from the 0.C. PSU," '

e

On the same day, at about 10,30 a.m., Olock received news of

Simbwa's arrvst from his factory. Later in December, the bodies

Pyl

of these threc subjucts were found in Bombo area and,on 14th
December,1973, the relatives went to colléct them from Bombo

.

Police Statien,

A1l Towceli remembored denling with the case file of
.Nakibinpe and his proup after their arrest and fiﬁding no
evidence againrst them, he ordecred their release, :He.said
“that later he went to Lugazi and nddrcessced the workeréy
urging them to stop their 'fitinas.' e dehieditélling the
people that he had romeved bad people and asked theﬁﬂif they
had any more bad people. He furthcr denied kecening these
prisnners in the cells at Naguru and said tuat his'Deputy
‘may have given them a chit to take tn their employers so that
their s;larics were not deducted. He denied any knowledge
about the arrcst of thusc three subjects after_Nakibiﬁge's

previous relense by him,

We thirk that there is convicing cvidence aof the arrest
of five puople, includirpg suhjeets 52, 5% and W, 141, on.iOth;
July,1973. The reason for thoir arrost is disclescd by the
two m;in witress s to ke certain allerntiorns nbout the miéuse

of the compary's praperty and alse the allered theft 6f some

stewl which was said te have found its way inte M4, - There
in na Aenbt that th-se Cive wors arreasted by the PSU and,
from the evidonce of Hulendw~ which we have nn recason to s

donbt, it is a'nr=dantly clear that the head of the PSU,
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premises of the Supar Factory wartling to take away Nakihingg.and

SRR g UL

Mr. \13 Towcli, nddressed the workers at UAMi and, having
informed them that he hu& removed bnd'penpld! asked 1f they

had any mere complainrts, ﬁlthourh ili Towc'i's memory scems
very hazy, Mulendwe wns cmphatic taat ho'and.Nnkibinre were
then arrested when one of thu audichce informed Ali Toweli that

if they were remmved, there world be no more trouble. e

.accept that Mulendwe und the twn others wore released three

ddya'aftérwards and Simbwa and Pakibinge on 17th July when

Ex.34 was also sent to the Supar Factory. o

On 13th iugust,1973 when the stranpe person appeared at the

fena

Ndyakikaki saying that he wanted tie former to complete the

statement which he had previrusly made at the PSU, it would seem

to be perfectly reasnrahle for Mulundwe and Olok to link his

vieit with the previeus incident. We thirk that their reason o

and their conclusion that these penple were in fact wanted, as

indeed was stated in Ex.34, by the PSU was not only logical

but the only conclusion at which any reasonable person would
have, and the same would go for the strange man. Tﬁe evidence
thnat the number plate; which was on the BMW being driven by
that man, beinp false is all too common; we have seen in
other cases soldiers using fdiée number plates to hide their
identity, Because this pattern ha: been consistent, Mr. Obura
readily pravided Mr. Mulendwe with an escort to po to the
Central Ropistry to check on the number,which hec knew in
advance would prove quite misleandinrg, Taking the evidence

as a whole we arc of the opirinn that the probahility

clearly is that thesc three people wore re-arrested at the
behest of the PS8!, Napuru, ‘le cannnt say wharc they were

detaired, nor do we have evidence of the circumstarces in which

“the hedies wero feund in Gombe zren,

. 58,
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Wa can,hawcver, say that the bedics of these three subjects
were found anpd subsequintly buried by thedre relatives., On

ihé basis of these firdines Just as the probayiligy is that
they wore re-arrested by the PSU, Napuru, the other probablility

is that the PSU is elearly resporsible for their deaths as well.

74 Subjcct Mo, 55 - CLPT IN iDOMI SVIUDRIA,

Witnesses: 142 Joyce Mabirye alias Cissy
- Uart 2, p. 1374 -- 1383,

170 Steven Isingoma - Part 2, p. 1653 - 1671.

489 ‘u,, 8179 ..bdu Ismail
- part 6, p. 5578 - 5618,

508 .14 Toweli - part 6, p. 6068 - 6122,

¥ The subject was a Captain in the Upanda .rmy.

On 9th Junc, 1972 he was at the Nile-Hotel at night, .
drinking in a group includirp Mr, Semei Nyanzi, the Chairman of
noc, aﬁd annther mun called Didi,

Working in the same hotel was a bar maid, Mariamu Yebu who,
acénrdira to the Chief Security Officer, Stoven Isingoma (W.170),

#as the Captain's pgirl friend.

A5 a result of what Yubu teld W,.170, he. went out to the car

park tc check on the Captain's car, a & deoor BMW., He found a

_Volkswagen and a Peugeot S04 parked not very far from the BMW,
Two men were standirne near the Volkswarer, and some other pe&ple
were in the Volkswa~er and Peupcot. On being questioned the two
men demisd tryierr to tamper with the BMW. o, 170 asked theﬁ to
jdentify themsalv s, Cne of the two pulled out a card,.boaring
the National Cont of rms. The JSecurity Officer did not také a
proper lonk inside the card ta ascertair whkat it was nbéut. He

gnid that he did cet ar~ne +ith them as they were rude to him and

%6
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this rudencss was reflected in their reply %o his question as
to what they were doing there when he wra told curtly 'don't
ask us's W. 170 reportcd.té the Captain whon went out'to Soa
those men. On his return he said that he knew them and there

was 'no problem'. He said that they were his collemgues and
were from 'the Defence.!

4% about 10.30 p.m. the cashier, Joyce Nabirye (W.142)
took the cash to the: receptinn and lockeq 1ty .s she was

lenviné to wait for the hotel van, the Captain offered her

a lift.which she acceplads He told her that he first wanted

..to assist his friend whose car had Urolien down near the

Crested Towuys. This friend was W02, Ui, 8179 -bdu Ismail
alias Titi (%.489), who at are timec was workinc as Your
Excellency's body guard. ‘ccording to him, his Peumeot 304
car No, ﬁUT 007 broke down ncar the Crested anerst;nq he
walked to the Wile Hotel to buy a bpx of matches. _There he
was invited by Captain Bunyenyczi for drinks and about ten
minutes later the subjeet tolé him that sonc people had
surrounded his car, Captain "vudri: asked him to accompany
him to his car to sec what the mattur was. Then W.1h2 also
arrived and got*into the BUW. Ism;il said that as his car had
br ken down and he and the Captain Jived in the same direction,
he asked him for a 1lift which the Captain agreed. The
_Cnptain stopped near lsmail's car, snd Loth of them wert to it
the girl remainwed in the BMw. Lecording to the rirl, Captgin
Avudria spured the honret.of the other ea and Ismail stayed
at the stecring wheel; Ismail said that he opened the boot and
he was bending to look at the enpine while the Cnptain’ went
“to the stocrirne wheel to switeh am th: earts lirhts. tIm- :
mcéintely.fnur to six cars came out of the I"ile Hotel ang

stopped newr them,  The sirl said that ene of these cars was

e, 00!
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those cara-and the girl saw them

g;{iéhéi;é,* éhe heard noise éf-strugpling and thunpiﬁg Pftpeop}e
Vfalliwg and punches. Ismaii said that as he was bgnq;fg down
~over the engire, somcone pulled him from his shirt collar and he
started fightirg someene, The girl tricd to come out of the car
but was confronted by n man who threatened to sacot if she tgied
ta' run away. The man aesanlted her, puliéd her vig and rcmovgd
her shoeas., He thun wunt hack to his group and Ehe ran bqg*lto
the hotel.. She found Myanzi still there with hic friends and,,
looking back towards the scene, she found that 1l the cars, .
including Ismuil's, had disnépunrcd from the rond. She reported
to Nyarzi and they rame up 999. ° Soon a police v:hicle a;rived and
the girl to-~ether with Isi-pema were taken to tﬁc %olice sta;;;nm
The girl maintaired tﬂnt they passvd by the scere where noﬁﬁi;é
was found, but Isingoma said they went straight to thé Cénéra{
Police Statien (CPS) from the opposite direct}oh of the éfanﬁard

Hotel,

Ismail said that he also mar .zed to escape and made for
the Nile Hotel. Hi: only found a watchman there wiao said that the
o

manacer had gone away. He then ran towards the Parliamentary

Buildinps. He could nrt get a lift as nobody w&s around, He

went to the Military Pnlice Guard at the Parliameninry Buildings.

He was challerpged and, after he had told them who he was, he was

asked to turn about and march away. He then ran towardé the CPS,

He mct 1 999 car nn the way which was poing towards the Crested

o Towcra, He reperted te the policemen, and went bnck to the

sccene with them, fter the 999 cear 1eft he went up to the

Gereral Foust Office and ranpg up the Commanding Officer,

Military Pelice, Makirdye. Marella asked him - to wait at the scene

and he startsd poinp back te the scene, Marells met him near the

Wy ceb/o o ../19.8"'
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Fresh Foods and drove up to the scene, He ;hen walked hqmo near
the Golf Club; leaving his car behind. The Head of the Psg. Ali
Toweld (%,508) was patrolliép the city that night in a sta{{
car. According to him he met Ismail near the roundapoutl
opoosite the 6rard (now Imperial) Hotel, runniné towards the
police station. He said that Ismail réported to h;m that
"they" had been attacked without snying who the others were,
He took Ismail to the scene but found nathing ﬁhere: H? thap
alerted the control rrom and drovc.Ismnil to his hnm;. HF
deried receiving any report repardine Avudriw but_the.repo;t' \
of Ismail was passcd on to the PSU, , -r
. T
Ismail, wko knows 11 Toweli! maintnined that he 44 - -

not see him on the rirht nf this incident, His statement. .
‘which he made to the police on 19th June,1972,(Ex.122) was.
read to him but he deried tellinp the police, as stated

there, that he had met .11 Toweli that right, He said

that what he had told the police was'that he met a patrol gar ‘-
with some PSU men in it., He was emphitic that ili Toweli did

nnt drive him home but he walked all the way to his home,

On the following Monday, Joyce Nabirye was tuken to
Naguru for her statement and there wais shown the shell pf a
burrt out BM#, which was said to be Captain ‘vudrin's car.

éhe snid that she has not seen thce Cantain since then.

‘ We find that there is clear evidunco sthat the Captnin

w1s at the Mile Hntel on 10th June,1972, It is also clear to
us that some peopley, whem the Captain teck s his cnlluﬂfués
from 'the Dafunce,' were s en near hic ear by the Securit&".
Offiger, Ye nre nlsa satisfied that Lhdu Tsmail did me to the
hatel that nirht but we are of the opinior that his pr  nce at
the hotel was net nccidental, SAltheurh Ismnil Aenied that his

paing to the hatel wae part of a pre-canceived plan te kidnap the
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i Captain, the evidence of the girl, which wu belicve and accept
ns true, indicntes that Ismail and those other men scen near $he
Captain's car were in fact aftor the Captain., "We say this for

the following rensors:

(1) The reasen given by Ismnil fer going to the
hotel is most tenuous nnd unconvicirg,
There is cviderce that there were some
street lirhts where his car wns allered to
have broke» down, Ve do not sece how the
licht from =1 match atick would have helped
him in nny way in repairirpg the car,

(2) iAmongst the carg which W. 142 saw coming
‘out of the rate of the Nile Hotel was one

" Peugeot 504; a similar vchicle had been seen

near the Captain's car a few minutes earlier.

(2) ' The entire conduct of Ismail subscquent to the o-
‘attack was most suspicioua.~ -¥e find it .
ridiculous that a man ‘of his 2alibre, who was -
then in dire need of police- masistance, osuld®
not ring the police from the hctel evon if the R
manager -was-not in, '

(4) His evidence about his visit =c the Military
. T . Police guards outside th: Parliament Buildings
also looks unconvincing, particularly when he
himself is a soldier and had tcld those guards
his nnme and the unit he was wttached to.

(5) He claims to hnve met a police patrol car on
the way in which he drove back 5 the scene.
We fnil' to undcrstand why he had still to ring
Marella by walking back again ts the General
Post Office or to have to walk 211 the way to
his home, even after Marella arrived and could’
have given him a lift to hia house,

(6) There is also the contradiction between his
‘ " evidence and of 4li Toweli. Ismail admitted
the statement which he made on 1l4th June,
19,. (Ex.122) to be his but denied, as.is
recorded, his meeting Toweli that night,
That stwtement was made five days after the
: "incident when everything must have been
“ very fresh in his mind. By denying mecting
Toweli nfter the elapse of so mnny months
he was nbviously trying te circumvent his
Py initinl ropart to Towell that he had been
attacked by people whe he thor-ht were
murderers and that he was alerny nt the time
of the attnck,

(7 and lnstly, the girl said that when she looked
back or rcachirge the hotel she found all the cArs,
P including Ismnil's, had 1léft the scene. aili

Toweli snys that he found the cnr at the scene
when he wont thore with Ismail.,




N .!
i
a
i
¥
4
F.'.
}
4
i
u
b
i
kf
{
|
A
}
1
b
ki
B
ot
"
1
Ji
b
H
i
14
1)
)
]
1
J
i
A
g
8!
!

L ] i
.I’
:j'
i
® i

o e e T R R R C e .
EE!EE;-- e D e RREE T R R

X ..04
w200 -

cL T B ¢

In view of the eohtrndictionq €é=which|'e have
already referred we are unahle -to acoept Toweli's
evidence on this point,

We find that Captain /,vudria was kidrapped in nccéﬁdancg with_
a pre-éonceived plan i» which .bdu Ismail plaf;d aul;;ding rLle by
providing the bait., We accept the girl's evidence that the fol-
lowing Mo;day ﬁhe was shewn the Captain's 5grnt:ont car, and we
have np.hesitntinn,in sayirg that the Captain must have been kil
led by his kidrappers. WNo.Ui 8179 .bdu Ismail is, in our view,

clearly implicated in the Captnin's disappearance.

[

75. Subject No. 56 - NAFUTALL MADIRA.
76, : _Subject No. 57 - MOHAMMADI OGA:
27, 0 - Subject No. S8 - ZAVERIO OBA.

Witness: 149 ‘busolom Kokwa -~ Part 2, p. 1458 - 1470,
-t . 3

S?bject No. 56 was a Director of Savena Bus Cdﬁﬁ;ﬁii where
his brethcr .busolom Kokwa wns the Managef. Madira was married
and has seven children. .

The other two subjects were srother; and were employed in
the same Company as drivers. They were both married and have
families. - | - o

tn 18th oetnher.197}' Madira went'iorﬁairob{ to fetch™
three newly purchased buses. Thos. buses were refused entry
into M"peanda at Malaba Customs Post as the documents were not
in order, Mndira eame to Kampala and, on 20th October,1973,
flow back to Nairebi for the dacum:nts. The following day he

ranc his brather - ¥. 149 - askirg him te meet him at Entcbbe

alrprrt the same evening,

W. 149 sont the two dArivers (subjocts No,57 and 58) to
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_éolleei his brother in a white Peugcnt.SOQ,_Nq. uyz .037.

* They never returned; nﬁd A11 three have been missing since
then. Thie vehicle is not included in either Ex,151 or

Ex.,152. No other evidence was adduced ...ut its ownership

or the chanpge of its repistration numbers.

The following marning W, 149 checked the passenpers'. list

and found that his brather was nﬁé c¢f the passengers ihtfh;
evening pla#e on the previocus déy. Helélao rang'fhe ffiond_
with whom Madira had stayéd. an& ;e cénfirméd t&at aub&ect
No. 56 had caught the plare to Entetbe. On his way back from
the Airport ¥. 149 -checked at Makirdye and also reported ;he
disappearance of these three persons ‘at thé Central ﬁ&ligé

Station ard at Naguru. He did rnrt get any information about |

their whereabouts.

«

Kokwa snid that snme three weeks later, he saw the same

Peugent car stoppinrg at his garape pate at about 3 p.m. He

noticed that its colour had been chanped to green. .Two men

' came out and then the vehicle drove away.

. According to the witness his younger brother; Wadria (he
was not called) hired a vehicle similar. to t‘e Peugeot, some
three months after this incident, The vohiclejwaa being used
as a taxi; its top was painted red and it had different
number élatea; On recognising the vehicle Vadria immediately

got out of it,

N

The evidence before us is very little, If W, 149 is
believed then it would seem that Madira was in the cvening
plane from Nairobi on 21st Cctober,1973. W. 149 said that
his enquirics at the Adrport reveu;ed that his brother had
in fact beenrn received by the two drivers, On this point also.

there is n~ Airect evider-e nnd nena of thqse who might have

seen the three tarcther was cal ed ns a wi‘ness,
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This ié understnndagle because Wo 149 was unable to montioqlqny
particular names of penﬁle he interview:d at Entebbe Airpert. _g#k?“” -
The fact,however, remainrs that all thres have been missing:: .. ' .
since 215t Cctober,1923. We find that the probability is tha't

they were 11 u~lawfully Aisposed of by the people who made off

with the Peurcot car. The same vehicl> was subsequently- seen’

by W. 149 threc wecks after this incid:rt when its cnlour had

becn chanpged to green. The identity of the people in the Peugeot

is not known, nor the idertity of the driver plying it ns a taxi,

-

78, Subject No. 59 ~ JOSUIH KIZITO.
Witness: 150 Mrs, Sahah Kyambazi Kizito = Part 2,p.1470 - 1478,

- -~ -

The subjcct used to work for the Stamndard Bank, Kampala. He was

married to witnecss W.150, and they have five young children. .

nt the éime of this ircidert, they nad separated. The subject
used to live near thelﬁilitarj Police Headquarters, Makindye and his
wife used to stay at Kibuye. !ccrrding <o the evidence Sf Mrs.Kizito
it scems that just hefore the disappenrance of her husband the staff
of the bank were being taken individually by Army Int;lligonce
Officers to Mapuru for seme investirations., She saié that almost
the entire staff was invalved inm these investig&t{nns. The nagure

of those investirations was not made known to us.

Mrs, Kizito 11st saw her husbhand on 21st Sertember,1973, near
L the Military Pelice premises, ™ They discussed the childrcﬁ's

schrol fecs nnd the subject promised to rive her some money on
25th Septomber, 1973,
® Her hushand 1i1 net turn up as proniscd, Her eraviries

rev Lo thet B had begep on o duty at the bank the provious day

and that he wis last scon by some neicshbours ssins ta a bar the

ey
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”}&Eﬁﬂz;f:?niqg. She was told by some n,ighbpura,thn@ they hat heard

some people calling him at about Hawn on 25th Sthqmbe;,19?3.

She rceported his disappearance at Katwz Police Station and

asked the Officer-in-Charge for an escort tc take her to . °

Makindye and Naguru to look for hur husband. OShe was told that

the Police were also scared to po to thase places. .

Mrs. Kizito sald that she took over the household property

‘but she did not know about his bank account. She said that her

husband was insured.

In this casc alse the cvidence is almost negligible and it

is imposaible to sny what mipht have happencd to Joseph Kizito,

. We can only say that he has been missiné withent any trace since

2bth September,1973, 1t is impnssihlé far vs to hazard a guess as

to whether hc is dead or alive, or whether he nbsconded due to the

investigati~ns which were then going on,

79« °  Subject No. 60 - JOHN K.Z, BARIJUNAKI, -

Witnesses: 151 Deziderio Bwabihigl - Part 2, p.1479 - 1485,

The subject was working at the Railway Station, Kampala as .

the station foremar. He vsed to live in Nakswa with a girl friend,

The only.witncss, Rwabihigi, is his friend and both came from

Kigezi, ®. 101 is the .ssistant Traffic Superintendent and was

PY tranaferred to Kampala from Makuru on 10th November,1971., He haQ

n Benz Car, Ma, KHM 743,

On 13th Navember,1971, ¥, 151 went on dAuty” to Kasese for one

day, nnd left hia car with the subjeet, On hie return on the fol-

lowing day he found his friend missing, He reported at the

Central Folice Stition and wan asked ty tho'Pﬂlicc to wnait for a

fev/ . /P‘ b
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few days in cause he had gone home. .

He snw the subject's pirl frierd who told him that the
.aubjecf went shop:iing und’never returned, Anothef friend told
“him that the subject and his car were kidnhb%ed.nt Nakulabye by

some people, and he later learnt that his car Qas at-ehe H;iitn}y
Police, Makindyes® He went to collect it nnd was fold thgt the car
had been involved in n robbery nt Masakn nnd was ambushed on its way
back by the Military Tolice nt Kibuye, He was told that when the
tar failed to stop on beine challenpcd the Military Police opened
“fire., kiilinn three men., The bodies werc ‘taken to Mulago

Hospital where the subject's brother saw them, bu} did not fina

-his ‘broth.r among them. The witness said that in the pockets of

ane of the bodics was found the subject's tax ticket,

.

He nlso reperted the matter to the Roilway Police but has -

not received any information about his friend since then.
The witness said that the subject’s girl friend, with whom .
he used to live, was pregnant at thé timé.of thie incident and”

now has 4 baby., . ... -

Our Counsel did not call any evidence nbout the allered
;obbery or of the shooting by the Military Po0lice. But from the
evidence of the witness we are satisfied that he collected his car,

which he had left with the subject on 13th Wovember,1971, from the

Military Pnlice, Makindye. This fact seems to lend some support
that the vehicle miprht have been scized by the Militnry'Poiice
L during the ambush ~t Kikuye. It mirht well be that the aubject was

in fact kidnapped, as is alleped, by some mun at Naﬁulaﬁye as is

marifest from the finding of his tax ticket on one of the bodies,
On this hxsis we would gny that the subject was kidnapped by kondos
who, having eliminatecd him,'gs;d the witnesas car in the commis-

A sion of 1 rotbery at Musaka,

el

8 v vee cner d230 . !
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"80. ' Sulject No, 61 - MICH.EL EG. 3.

Witness: 152  Christopher Cdcke - Part 2, p. 1485 - 1493,

X L R P L

W
The subjoct wns employed at the Rallwny Station, Kumpﬂlg:an ﬁ
the' Chicf Reservations Clerk. He wns married and has eight.
children, the cldest being nbout 17 and is an apprentice at -the

Miristry of Jorks,

Christopher Odeke (@ 152) knew the sutj:uct since 1953. He
sald th:t he was a jovial pcison whn got on well with peop}g.:
The witress described him as n man with "the'henrt of an fifrican." 1}
hecording to 4,152, he spent ;he_entire evening of Friday, 23rd
April 1971 with the subjeét. He said that 2t about 6 p.m. he took
the subject to Nakawa to see his sick brothcr. On the.yay the
subject changed his mind and instcnd wanted to go to Kireka. .?he

witness rcfused to oblige and turned backs At Jinja Road round- L4

about the subject asked to b; driven to Kampnla International !
Hotel to see Dr. Knbete., They found the do:stor had alrendy le{t
and they went to' the Park Hotel for some ‘drinks. They left for
home at 7.30 pfm.'nnd the subject asked to be taken to Nsambya
Market to buy some provisions, They picked up some children
from the subjeét'é home, gnught some eprgs and fish from the
market and returncd the children home, The subject was then

dropped’ 2t the Railway Club and the witness went home,

At qbont 1 pem. the following Ay the subject's two hoys @
saw the witress and enguired about their father, He told them

where he had left him and then reported to the Rallway Police,,

aceording to undonfirmed rumours which the witness heard,
the subjeet was picked up frem the Club by seme rmy men in A

landrover 2t aleot 11 1 .me

T™he /aa. /2@5
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The subjeat has never b -en ;urn or heard of since,

1t is clear frem the evidence SF the singlg witness that
he drapped the subject nt the Railwny Club at about 8 p.m. ‘on
23rd April,l1971. Wh;i.hnﬁbeﬁéd'fﬁ him tﬁcrenftér'is not known, -
Ou; CounSei was un&blé to ret nny witness from the Railway:-Club
who might have witnessed any- incident such as the unconfirmed’

rumnsurs about the subjoct being taken awny by some soldiers,

We think that it wonld be wrong for us to rely on these
unconfirmed ramcurs tn sny cnteporicnlly that the subject 'ae.
taken by soltiiers, There can be no doubt, hocher, that the
subject has baen missing since 235rd ..pril, 1971, We think it is
rensenable to say th:t he must have disappeared after bei#g“
dropped at the Railway Club., '8 h¢ hag been missing now for a
about ﬁouf years withrut any word, and in view of.tho rumou;s

which wene mentioned, we are of the apinion that there is a

probability of his not being alive. d
$1. Subject.Nn., 62 ~ DR, SSEMBEGUY..,
; Witnesses: 153 Yeronimo Waswn - Part 2, p. 1493 - 1496,
_ 176 Yekﬂﬂly’l Muk'K\Y-z Part 2, Pe 1732 - 17]‘3.
247 Constant Okumu Okello '
~ Part 2, 'p.2432 - 2437.
The subjuct waa a medicnl doctor nractising in Kampnla. He
o .
hnd another surrery in Kawempe. He was 2 former member of Pare-
liament 'md n politicnl detainee at Juzira. He was relensed
from custody jyst befere the .rmy takeovers He was nlso the
° Manarirpe Dircctor of Nazigwe Farmers' 'mion of which W.176 is i '
the -~. "rector, .

nn/. ves /12~C;?-
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On or about 19th Februanry,1973, W, 176 went to the
dactor's dispersary ir Kawempe to discuss snme business
mntters. He found somc patients waltine, 1t about 1 p.m,
the dactor rang to en&uire from the nurse if there wore any
pativnts. On being told th;t there weré two men and two
women, the dnétor'came to attcrd to thcm; He asked W. 176 té
wait for him in the paticrts' cxamin- tian r;om. The dactor
treated a2 womans Then the witness 5-w two strong men entering
the roam, Vithout sanying a word thuy caurht the drctor and

" handcuffed him. The witncss said trat anether old man -
dEiiberqtcly obstructed his view by -sking him 1f he was the
doctor, The dector wns taken to a yellow vehicle which the
witness said was an JIDI.. W, 176 snid that the nurse noted
down its repistratien number, later handing it over to him,as

oz 096,

rccording to W. 247 this reristration numbeir was of Aie}'l .
V.W. BEETLE which had been out of order and off the road '
since 18th-’ 1eust,1972: This corrcsponda with the details of
ownership of this vehicle as sct out in Ex,152. On the aé- .
vice of the Licensing Officer, he h:.d remnved the front némbér_

plate, leaving the rear on the vehicle, He said tﬁat'the

vehicle wus stoler from the car park where he had left if'on.

24th Febru-ry,1973.

However, %,176 came nut of the Adispensary following the
‘r kidnuppers. He saw the 0ld man wnitinp at éhe bus stop nnd,
on sceving the witness, h. ‘urried tway, The witness roeported

the incidont nt Kaw mpe Police Statiana,

bout a weck later, on Friday, 2'%th February,l1973,

W, 153, a farmer of Bbya villnre, Kyamgwe, found a bady tied

) te A troo peer his heme, 8 it weg Jate in the evening he

b LT
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reprrted to Lurazi Polic¢ Statinn the following morning,

The police visitod the sceme with ¥,176 whn identified
the. body as thnt of Dr. Ssembepuyn. The opposite 1imbs were

tied to the neck and the tody tied to n sree, His lips were

cut and both eyes remaved from the sockets.

From the cvidence nf W.176, we are satisfied that the

body fourd in the bush was that -f the suhject;_ Ve also

find that he wis taken away from his dispemsary in Kawempe

s LR g
-

on 19th February,19?3 by two unknown men, If the vehicle-..

in which he was taken wns an ., \UDI then it seems quite

obvious that it was displayirg falsec number plates. Ve

have considerad the discrepancy in the dites mentiormed by

the two witnessca. We have n~ reason tn doubt the

inteprity of 9,176 whn was given the iUDI's number by the

nurse, On this basis, it must follow tht V. 247 was

mistaken about the d~te on which his V.Y, was stolen, The

identity of thrse two men is nat kn~wn and, nlthough W.176

said that thosc two had paid for treatmené and their names

recorded by the nuréé:'&e have not beer nble to get any such

reebfd. Mukwaya said that he had heard on the Radio that

snme "murderecrg had infiltrated the country from Tanzania

but there is nothing in the evidence to suggest that thoae two

werc such guerillas. The motive for the kidnapping is also

nrt clear,  Clthough the subjoct wis 2 former member of,

Parliament and had served se-c time ir Luzira, there is no

evidence tn 'surrest that after his rclease He induleed in any

prlitical or subversive activitics arinst the povernment,

The nanly cevrcl - aien wo ¢in ronch is that the docter was

L4 kidnappud by snme unknowr penple whn subsequently

murd: red him and mutilated his hady.
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82 Subicet No, 63 ~ JOSEPH MUKASA.

Witnesses: 155 Haji 411 Mbazira Vuwanga - Part 2,
pe1501 - 1516,

171 Irere Lubega - Part 2,
p»1672 -~ 1681, |

v
e e Lt

The subject was a caffee prrcessor and used to live at Kabwoyas
He was also n partner in a heer agency in Kinoni Trading Centre and
one of the other partncrs was n man called Sendawula.. He had two

wives, ane of whom is Ircene Lubepn (W,171).

From the evidence, it ap)ears that the partnership in the

beer agency was nnt procecding well, There were some conflicts .

" between the partncrs, particularly Between the subject and

Sendawula, .\ccerding to Muwanea (9.155), Sendawula had once

managed to get some beer- from Jinjg £hr6ugh ‘improper' means. . .
The subject confiscnted the beer and later sold it. The amoumte °
invelved was to the tune of aomé Sha. 30,000/=. The pnopie-vh;

gnt th{t_heer for Se¢ndawula were demandin; money from him and he

in turn threatencd to take irnstic meaaures' against Mukasa if

the moncy was n~t paid,

On 16th 4pril,1974 the subject returned home in Kabwoyo

at about 8,30 p.m. Irene Lubera went to the kitchen to fetéﬁ

R
his dinrer, She found a stranper standing in the door-way and
two othors outalde lurkinz in the dark, She was frightened and

ran back. The narrative in her own words is as follows -

(p.1674):

"I entcred the heuse and when 1 wns trying to

shut the deor, thesce peeaple pushed it and ‘
entered, One of those whr entercd had handcuffs

and was putting on army uniform; lhc had a hat

with ehiite and ped {nsipnin in front, When he

entered he sadd "Josaph taka', thon he immed-

i2tely handecuffed him- - then he pushed Joseph

nutside <nd the sther twe <lso helped him to

takec hirm vy 4n o hurry.

“ ,'». 'oc
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%hen Mukasa was being handcuffed, I cried and
this man pushed me._ I did not Hear xbat he
was talking because he was talking .1 swahild.
They teok him and at that time the Iatchman
had arrived.“

The wntchmnn tried to follow them but was threatened with
2 guh,

She reportcd to Mukasa's younger trother, Steven Ddungu, who
saw his cousin Muwanga, (¥. 155). .t sbsut the same time a white
Peugeot 404, similar to the vchicle in waich the e;bjecf was
alleged to have been taken, stopped outside Muwnnpu's home for a
shoit time. ‘Muwanga decided to stop it and pave chaae in his
-Merccdes Benz car., He 'managed to overtake the Peugeot after
about 10 miles at Matanpa Trading Centre. ‘He reversed but the’
Peugeot disappeared in the villaee, He sald that during the chase,
and with the help of his spotlight, hc managed to sec its regist-
ration number which was UBO 135, He tricd to look for it in the

villupe and, failing to find it, returned to Masaka to report to L]
the -police, leaving another man to guard the only access road to

the village., He said that the only action taken by the police was
to send n messare to Buwama police to set up road.blocks, ‘He said
that a young policeman expressed the fear that if they stayed at :
the police station, these whn took the subject might come and take
them also, He went on tn say that the police were so scared that

whenever they saw a car they would rum away!

.fter feporting to the police, Muwanga returned to ‘the villape
and parked rear the rond, it nbout 1.06 a,m. a man, who was 8ube
sequently identificd 1s Serdawula, 'erupted' from a shop about
100 yards frem them ani stopped a bus. He told the driver not to' u
stop on the way as those cars had b.en chasing him and wanted to
}*'1 him, The vus driver stopped near the witncaa}s cﬁr'nnd

enquircd what the matter was, He was told that they wnnted to

trke the man to ‘Lc police 4n convectior with a missing person,

T‘l':/ . ,"11 '
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The bus then drove to Masaka police statinn and Sendawula was

handed in, He wns lnter rclensed and he still seen driving

about,

Huwﬁnr? said tﬁ~t Mukqs8a has be n nissing since then,
He 8114 that his family hnd announced an award of Sha. 50,000/-"
for any informition about him, He mentioned some rumours about
Hukgga ﬁnving been fqund atabbed by the roadaige_by icuqvu.d.ﬁg
staf? who took him to Jinja Hospital. Ho said that his wife . |
and two brothers went to the hospital and laterqagid,that the .
man wis not Joscph-Mukasa, Muwanpa saiil that the relat}vgaw"
of Mukasa wero divided into three groups. The first wanted to
take possessi~n of all his property, th: &gcond were for looka*

ing for him and the third did not want 1im at all.

"It is clear that Josepgiﬂukasa wns taken from his house
by three men.on the nicht of 16th April,1974. His wifo gave
details of the un}fo;m wh&cg one of théﬁ was wearing., The
detggls seem to tally wit? the_uniform of the Military Police.
She was emphatic that- she im able to differcntinte between tﬁe
various types of uniform.' She was unable to recornise anyhof
the kidrappers and there ié no e?idence tefore us to say whether
the man wearing the uniform was in fact 2 regular Military
Policeman., Ye cannot shut our eyes to the faet that caaqd;havg

1Y

occurred where people have personanted ns army officers.-

"Muwanga was nble to see three occupants in the fleeing car and,

although he 411 »et know who they were, it secms falrly clear-
from what Sendwwula later tnld the bus driver that he must -
have beer i~ the car which was heinp chased by Muwanpa. If.
Se;dnwnln was net invelved ir anythinge wrong there wans no-
recd for him tn flee i» the cnr 48 he did, or to hide from -
the pursners as he ﬂid; ﬁis conduct was thorouprhly snsp;

icious and wa ar. inclined tr belicve that he wns in fnct

A%
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with the kidnapped subject in the same car which was being
pursucd, Notwithstanding the fact that we did not have
evidence about the subject's business conflicts with: K

Sendnwula we find, for the reasons wc¢ have given, that

there is eviderce to indicate that Sendawula is implicated
" in ‘the sutject's disappearance. In view of the tact that
" the aubject has been missing since 1l6th April 1974 we think

the probability is that he has beecn unlawtully diaposed of

by his kidnappers nnd as there 1s sone evidance ot Sendawula s

involvement we recommend that further inveatipntiona be car-

ried out by the CID,

DR

B3, . Subject No., 64 -~ OBONG NAM,

f
4

Witnesaes: 157 Jnckson 0jik - Part 2, p. 151? - 1520.
161 John Ondoa = Part 2, Pe 1560 - 1566.

2#9- No. 6567 Det/8gt. Samaon Edwan '_ .
- Part 3, p. 2451 - 2469,

) -

254 No. 1647 Det/Szt. isaf Bahemuka

‘ ~ Part 3, p. 2560 - 2,66
H and

The subject was employed in thke Prisons Service as -

Inspector of Works, -He was stationed at the Prisons Head- i '’

qunrfere, Parliament Building. v

There was some corfusion about the exact date of the

incident in which the suhject wnas invalved; but according to

the entrics in the Public Safoty Unit Stntion Diary Serial

No.13 and mirute No.12 of 26th January,1973 in the police file,

the date was corfirmed as 23rd Octeber,1972,

Ther. were twn versions of the incident, W.157, who ig n

Sereeart] naid thet the incident hﬁppened ut 930 a,m, The

othcr witness, 7,161 who was then n messenper, nontinned

by, Bl MO WA i 050 W B St S e VAR AT 03 are i
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the time of the incident as 2 p.m., However, on that day

W,161 was at the gatc when three people asked him Tor the

subject. He took them to his office und stoed outside the

door which was open. He denied sceinc W.157 anywhere near

" the room. Those penple asked the subject for thp keys of

his car and ita insurance.. They went away to the car.where a

man in army uniform salu’ 1 the inspector of pslice who was.-

one of the three., W.161 said that the inspector asked the -

soldier why he was saluting him when he did not have a.-

"orown'" on his hat, He snld that they drove awny in the ..

car, -

W,157 maintained that he wnhs present outside the office

when five men, two of whom were in uniform, came and asked the

subject where he had got the Volkswaren from, .. said that

-

all of them went to the car park where the subject told' the

others that the car had heen mgiven to him by, the gara#‘ for use

while his own car was heing repnired. fecording Eoiw.if?“th;y

took the Volkswaren away, leaving the subhject behind, and they

nsked him to report at the Central Police Station the follow=

ing day,

The subject has been missing since, .

On 5th January,1973 Detcctive Sergennt Edwan (W.249) was

instructed to investirnte this came. He hns a service of

about eirhtcen years in the police force, of wbich h€.has'

sorved ‘twelve ns a detective, He said that he recorded

e statemgnts from the previons two witnesses and traced the

Volkswiaren to the FuSell, Yard, Napruru. Its Ragistration

Numbuer was UVE 902, Serreant Bahemuka (W.254) produééd the

Station Diary and read entry S.No0.13 of 23rd Q:tober,l9?2;

which reads - (p.2560):
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"Mr. Ayub Hnssan of Malire Regiment, Intellisence
Section, P.0, Bax 7095, hands in one motor vehicle,
peristration number,UVE 902, Volkswagen, light -
blue in colour, which is believed to belong to
Greyhound Ltd for safe custody." .

Edwan ndmitted thnt he wne criticised by.his auperior officera in
1 minute dwted l?th March 1973 for lnck of proper 1HVeutigutiona
in the case. His only other investiratior wns that on 12th
Decemher'197} he sent n WP to Lira, enqu:rinr-if“thd”auﬁioét'p
wife was still employed by the Ministry of Educition. The
reply was ir the nerative. He also checked with the Regiq}rat
of Motor Vehicles with repard to the ownership of UVE 902 and
foaund thwt it helonped to someone in the Upanda Transport :
Campany.

accordirg to Sgte Bahemuka all the véhiclés'at the
FSU Yard were subaequently sent to Nagucu Adrstrip for aucg;
ioning, He said that this was in accordi.nce with orders.
He produced the ackrowledrement receipt issued to him in i ERT .

respect of this particular vehicle, Ex. €4,

Notwithstanding the obvious contradictions in the
evidence-of the two miin witnesses, it is clear that on 23rd
October,1972 seme people did approach tiac subject with regard
to the vehicle which he was then drivinmgz. The garape in which
the subject 15 allered to have taken his caf for repairs and
from whcre he wns civen the V.W, for temrorary use was not
ncntlﬂngd It scems to us that the investipating officer :
descrved a1l the criticism- that was made by his superior
nfficer with resrd to the lack of proper investipations,
With seme rcluctiance, he admitted thit zhefe‘was an ate
mosphere of fear at the rplevant time and this was not the
only time ;hﬂt such fear in the minds of the ponlice was

eyprcoely, It 48 passitle thnt this fenr was the only cnuse

WHhiCh/eeuenenss d2150
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which prevented him:finh"m{kinﬁ°th8£Bﬂéﬁ investigntions into

this disnppearance, -Having €r3Céd the vehicle to the PSU Yard,

he 4id net bother to-get a stitemont from the p2ople concerned,

setniLy, iinimagn wmi .Fu Zasstn War toox tne c¢ir to the Tard,
we feel th;t.hnd this lead been. followed in time, it mipht have
ﬁrnved fruitfﬁl and mipght have discloscd first, the reasons
for takinpg the vehicle nnd aec;ndly the identity of the persons
who collected it and listly what they did with the subjects
Unfortunately this was not done and our coun;ei seems to have
been unable to trace the man yub Hassan. Tﬁe ivvestipnte

ing officer does not seem to have taken any note of what_he
found at the Central Registry of Motur Vehicles ;nd‘he-does

not seem to have intcrviewed the owner of th;-V.w.- However,

we find that Obong Nam has been missipg sin;e the 23rd October,
1972, 1If the entry in the Staticn Diary of the FSU Yard of
23rd October,1972 is accepted as true, nand we have no cause

to dispute its authenticity it must tollow.thaé Ayub Hassan

of ﬁalirc Intellirence Scection net only handed the car in

but must have becon ore of the five who saw'tﬁo subject at

his office about the car. Ve deo "“F know why ar .rmy,
Intellirence Officer should have been involved in this

matter. The subject wn; only nsked to report at the. Contral
Folice Station the followine day. We do pot know if he did
this, The eviderce indicates that no body saw him after
closing time. One of the possibilities is that he might

huye got cold fect on heinp questioned about the ear by

army Intcllicsence wnd the Pelice and decided to escnpe;

the ather pnssihi]{ty being that he may have been kidnapped

by unknown peeples  We have nnt becn able to pet any

canclusive ¢viderce thnt his disappearance wns linked with -

the matter nf the enr, S¢ are thus unatle to any whother

he is alive ar Ac,

/6.




- 2167-
8. Subject N, 63°~ STEPHEM KULU.
85, . Subject Nog 66 ~ DeS.P. ODURs

86, Subject No, 67 - LSP OKELIO,.

AID OTTO.

Subject No, 68

- A7,

Witneaées: 158 Dan Kiwnnuka - Part 2,p. 1520 ~ 1530..

Serinn Kantono
159 Serinn Kan ono Purt 2,ps 1531 - 15h2.

Subject No. 65 was the Lg. Chief Fire Officer, and was

v

stittoned at the Fire'Bricnde Henddunrt(rs,.Knmp11a. Helvac ]
marricd to two wives; Serina Kantero (¥.159) and Margaret
Manji (she was n ¢called). He was 2 man froa Kakoro in

Bukedi. W.159 ‘his seven children and the co-wife three,
Kantono said that she lives with her pareats and is not get-
ting any supnort from her hrothcrs-in-inw. fw& of her chiidren.

who uscd to attend school, are no longer reading dus to her

finnnéinl problems.'

t

On 26th S;ptcmber,l972. the subject drove in his car to..
Mbale Firé Station. He told the Fire Officer, issistant .
Inspector Dan Kiwanuka (i/,158) that he cane tn visit his.
family in Kakere, 17 miles from Mbnlp. He told Kiwunuka.that
he hnd come in 2 hurry and 'the situation in Kampala is very
Anngerous,' (p.1523). He ﬂskcé for a 1ift as he was shert of .
petrol ﬁnd Kiwanuka preovided him with an official lfndrover and
a Kenyan driver..whn has since roturned te his home ceuntry.
The sulject Ehﬁ“ chan=¢d inte civilian dress and went away in
the 1ﬁndr;;ﬂr, leavine his ear with its kcys in 1t At the ,

Fir: St1tion,

The Ariver returned twonty minutes L tor and informed
Kiwaruka thet e bl drepred the subject =% his request at o
Mlnle Hoanpdit-1, Fiwwnuka hes nat scon the sybject since that

’i'ry.
Joam
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tn the following day Kantono delivered some keys t& Ki;anuka

and said that they had been lcft with a chilc to be returned to

Kamp:1a, Kiwanukn reported to the District l'olice Comﬁlct';l-der”and

Kulu's vehicle was sul.sequently remeved to the Police Barracka,

. sbout six manths later Kiwanuka learnt that the subject
S A

had reperted himself at Mbale Poldce Station, Kantono also

learnt abeut this from h r co~wife who teld hor that their

husbard came hope after reperting to the Police and said that

he had been piven the option of either resuning duty or res-

igniné. W.159 continued that during her abcence when she had

gone to see her sick mother, on her return her co-wife told

her that their husbard had been taken away in a vehicle which

came to their home one 41y. She wis told that when Manji

tried to cnquire what was hippering she wns brushed aside,

ond Kulu's mother told the co-wife "those pcople have tnken

your husband and sent me awnye" ’ hd

Kiwanuka dcnied knowing that Kulu was in trouble in

Kampala and denied ‘that he had assisted him ta éscnbe.

He snid that when he was in Kamnala, he found DSP Odur

(Subjcct 66), .Sl Okelle (Subject 67), #IP Otto (Subject 68)

missine but did not know the circumstances of their disappearance.

He mentioned annther fire officer, DSP Okidi (Subject 237) as

having disappenred 11so and he is dealt with at p. -

“iith 'rf:r"x'l‘-\ te subjects Hf-.(;(:,(;’? “rnd 68 ne direct

evidence wus ndduced; nn momber of their familics came forward \

to testify -thout their dissppearance, These three were,

me tisned bty Riwanuk in passiee and,.as there is no other

eviduence, it is impessitl. far us to make any findinps in their

respect, . o

With recaed te ttephon Fala wc.fnkc insn account that he

N v /21R,
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left Kampala 2t the time of the Invasion c¢f the country by
suerillas frem Tanzania. It is obviecus frem Kiwanuka's
evidence that he went into hiding for abeut six months, The
fact that he had deserted his office is manifested hy_hié
actinn in suentinpg his office keys through his son to kiwanukn.
Motwittbhstanding that no cvidence was available from Mbﬁle
Pelice Statimar 4hout the report which the subject is anllepged
toe have made, wo WFH.SWtjﬁficd that he did in fuct return

home as was repeorted te Kantena by her co~wife. The subject's
mother, wg- nl1leredly witnessed the incident at which Kulu was
taken away from his h~me, d4d ne~t pive evidence, Without -
tryinp to comment on this piece of evidence we would like to
say thnt having stayed in kiding for the previnus six mahthsy
there 1; a clear possibility that Kulu may have pone back into
hiéing or‘siipped-nutside the country, We find scme ‘support
for th;s in Kiwanuka's testimeny about the remark which Kulu
made‘to-him about the situation in Kampala being very
dangerous, It seems obvious to us that Kulu was runnfng away
from that situation for rceasons Sest known to himself. The
refercnce to his mntgor's report to his wives can be intere
preted to mean that he Qns taken by his collaborﬁtora for,

had he been wanted by the police, there was nothing to stop

the pelice from arresting him when he rep-srted there,

Subiect No. 69 ~ PSP OCITI (See JOHN OKIDL - Subject

88, " Subjoct No, 7€ - EZBR: M.LORO, Nc'aé?fp'AAO)
89. Sul.joct Ma, 71 = MIST SENDOLOZA

9c. .Suhjnct &0. 72 ~ SEE p. 22,

91, Sl ject He. 73 ~ MOILMMEDI KIT/\YIMBWA,

92. Subject Mo, 74 « NASALAMU LUBEGA,

97, fubdeet Na, 75 - BaDRU ﬁvE&qu.

9l iut jeet No, 76 = I'iC, OB.YO,

8
3
%
2

¥

PR e LR

e

o




; L BN

- 219 -

Witnesses: 162 Marparitn Nakatugo - Part 2, p. 1567 - 1573,

163 Juma Boshir -'Purﬁlz, Pe 1573 = 1585,
164 Silvester Waswa Kiyimba -
~ Part 2, p. 1585 ~ 1593,

166 Petern Mukasa ~ Part 2, p. 1594 -~ 1606, ;-

S45 No. 6260 FC Ercmesti trabi
: ‘- Part 7, p. 6906 ~ 6911,

The first four subjccts were Mulukn Chiefs in Bugerere.
They were appointed Aurine the previrus repime when all the
former chiefs under the Kahaka's Administratien were removed
and replaced by new oncs.  hccording to Juma Bashir, (W.lG}).
when the Military came inte power, chiefs appointed during .
the provieus repime were removed. He said tha: his house was
burnt on 26th January,1971, by penple "of the other side™ and

smisi Sendoweza whs made to eat raw meat,

On 1st October,1972, at about 9 peme. W,154k, was arrested
from his home by some people travelline in a MAZDA Plck Up,
on the allepations thut he was a confusing apent, Also to be

'

arrcsted from his heme was W.165, who said that the captors

were armed -nd in civiliun clothes,

“t about 10 pem, thc vehicle stapped at thz home of the:
Muluka Chief, Jum2 Bashir (W.163), and he was asked to iead'
them to the home of Suljcct No,73, Ho did as he was asked,
+t Kitawyimbwa's heme, he enlled out for him and, when he
oprened the door, ore of the pueple printed a fun at him and
ordercd him an the vehicle., They went to the homes nf
Sul ject Na.7% and Snbjeet 7?1, Both af them were alss
arrested in the same marwer, The h;use of ‘Sendcowoza
wag Scarched and cortain thines wiere taken. Then they
drave on te the heme of o farmer counciller, iiyndi Wnpubi ,

wha was not 1t hemo,
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They drave aff te Nas . lamn Polfce Post where the captorqdqaid,
'%1VU us Aur man,"  I'C Obnya was handed aver to them. It was
££ere that for the fipst time, the captors n}lered that the
menple they 'had arrested were puerillas. Wihey were then taken
ﬁ; Nyumea villape te the house of an irmy officer, to whom the
etntorg reported that they had arrested’ guerillas who had maize
é&lls and were sending moncy ta Olote. 'They added that they
had taken #. 164 sand W.165 ns witnesses to confirm those al-
lepations. These two witnesses, not only confirmed those
11lepatirns, hut added that on 17th spptcmbcf,19?2, when
Ueanda wis attacked by pierillas, the priserers had

ceiubrﬁtcd the Invasion by slnurhtﬁrinr a1 gont and clniming
that g£ntc w1s cnmin,: back. These two witnesses, hnwevcf,
denied the allcoiation that they had reported the others. "
They maintained that they were =rrested just like the oihérs
and their nccount of the incident at t?e army Officer's house
was a 1ittle different. According to them, the thinpg found
at the home of Sendowerza were produced nnd these were some
photarr~phd of Obete and a bank, The srmy Oofficer was al=’
leced tm have said, "It is you the chicfs who are confusing
peonle because, it is youn-whr have alleped, people are
guerillas and, yct Oltote's photopraphs can be found in your
hemesa"

We16L and W,165 spent‘the ;ight 1. the Army Officer's
hems wnd 1l prisencrs wevé t;knn to the Centpal Police
Statien, ppnéiwﬂ further inVOStiPﬁﬁi“nﬂ; according to the
stition di-ry, !ntry Ma.2 ~F 2nd Octoher,1972, (Ex.172) five
men, fov. MAP0, 2% 7h 76 and witnesu Na.163 werc hoanded in
at the lelic. Statien, at 0455 ﬂﬁurs, by Cuptnin'Juma of

e=gnda .rny. The same five peonple are recorded in the Lock-llp

Resmiztor, Prtries e, 5068, Fx,173.

H
On 2nd Octoler.1972, at atout 7.30 p.m. 2 vehicle stopped
1
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at the home of annther Muluka Chief, called Ezera Malobo (
Subject Mn,70). Two men asked him tc amccompany them to the.

’
car and, on being asked where he wns beinp %aken, they told
him, "You will see there.” Thce subject tried to resist but the
péople fired tQicc. ‘ecarding to the evidence of his wife
(W.162) the shots were fired in the air, fHer hustand was taken
away nnd he is {rcluded in the Central I'olice Station Lock-ﬁp
Rerister, Entry Mo, 5066 of 3rd Ocilober,1972, the secnnd

person beinr the Murket Mastoer, Badru Eyceyune (Subject No.75),

Entry No. DOAL - Bx,17h,

according to the Central Palice Station's Lock=Up:
Register, entries Mo, 5065 .. 5068 (EZJJZQl Kitnyimbwa, Juma
Baﬁhirt Mesalamu Lubepa and, PC Cbayo were handed over to
Captain Juma orn 7th Cctober,1972, to bc taken to Makindye.
On the same day, Malobo was also taken by Captain Juma to

Makindye - Ex.176. iccording to Juma Bashir, he was réleased

L

on or about 11th Cctober,1972, and told that he would be called’

back later.

Our Counscl secms nnt to have heen able to trace the

seldier, Captain Juma,

i2cording to Marparita Nakabupo (W.162) her husband Malobo
was next fourd on 8th October,1972, ir Rubipgi River with bullet
wourds, e wns taken to Rubaga Hospital whor§ he atayed up to
17th Yovemaor 1072, when he died. She s31id that he had bullet

wourdis an bet’' sides of the chest,

Hone of “he othors has bteen seen o~ heard of since,

There 45 2y dHreet evidence about the arrest of Subject
Na.?75 - lavlra Yy yunee There 4= wr douid, that ne was arrested

and tuken te the Tentrel pelice Statien an is el ghewn by

the talice recopds:,

2y 22 :
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e are in ne doubil al ull? thai the fouo Muluka Chiefs, that
1s, Subjecis he. 7U,vL,%72 wnd 74 were airesicd on allegationa

of being confusing apents and heinp sympathizors of the forger

rerime, %o da wet kave crough evidence as to the reason for
the arrcsi ol the Paliceman aad the Marlket Master. The fact,
hawever, remudns that they were £l) handed in at the Central
I'olice Static, frar whes: ¥alobo was removed. an 7th October,
1972, by Cuptaln Jumu wo be taker te Pakindye.  We agcept
the cviderce o, hin uite in tund he w25 found the next day
shot i» 1w bty Ayinge o Rubipes ﬁit;n.. Ve aro nlgo
satislicd Lhece Lo drccumbed Lo Lis bulict woulds on 17th
Novembcr;19?2. The cevidercu of the Palie: records #nd thg
discoéery of Malnbo uicsh bullet wo nds uﬁe following‘dn& o
clenriy points o the et that he must have beea shotkpy the
pc&ple whe ecollentad bim froa the Central Police Statioﬁ,

that is, Cuplain Juna una bas companions, °

With rerard to ithe othes five penple, we do not have any

evidencn crzcpl wint trey, tno, were collec .ed by Captain
Juma to hc taken to Mukirdye. 5 the rezords of Makindye
'risnen were not availthle, thore is wathing belore us to
indicate whoeth:r they roached Mnkindye or not, Basiné
ourselves on thy incilont af Hnloba as an ezample, we find
that there ic u strong p?nﬁqbiiity tkat the five other

snbfects mret Lnve beon wisposed of in similar manwer,

e 95 Sekiesb 7 DaYTI_LEVINGHIONE YAZIBWE,

-—r 1o

Wicnenns 180 Terice hamatald . bapcg 2. p, 1832 - 1886.

v miimie cEma e

.

Hoowes o e s Qaame 1t S Foiperare are’ stopned

belng one af'cr tne T97Y "Military Titeover,
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He used to work with Amisi Sendow. :a (subject 71).

On 23rd September,1973, at about 7 p.m. some people knocked
at the door of his house. Mrs. Kazibwe, heard him being called
out by rame, One man was saying, "I want you to help.me. my
wife is in labour."  The subject naked who hg was, and got the
reply that he was Lukwago from Wabwanabo village. Neither the
subject nor his wife knew any such person and did not oﬁen the
door. This was followed by kickinpg at the door until it-was
forced open., She saw her husband being taken awaf ina
vehicle and, as she went outside the housey those people
fired in the air. She ran back into the house. She reported
to the Police, Her husband has disappeared since then, They
have two children. He had a bank account but was not-inaured._
W. 189 has not applied to the Court for an order to administer

his estate. .

From this evidence, it is clear that Kazibwe was arrested
by unkrown people from his house on 23rd September,1973, As
he has been missing since then without any_tracg and, in view of
the nature of his kidnapping, we find that the probap}lity is

that he was unlawfully disposed of by the people who k;dnapped

him.,
gf, . Subject No. 77 - JOHN PAPTIST KASASA.
70 No.252 ~ LWASA.

Mitnensest 167 Mary Christince ¥asasa - Part 2,

3A8 R.K. Sckawa ~ Part &, .
p. 3769 - 3772.
374 Mohamed Wamala - Part 4,

p. 3823 - 3837,

The subject Kususa was the apent manaper of the Uganda

American Insurance (Comrany.




BUP ARG

- 22k -

He was married to Mary Christine Kasasa (#.167) and at the
material time they used to live in Kiwafu village. They have
four children between the ares of 19 and 3, all of whom are -

schoolire,

The subject Lwasa was a B. Com. student at Makerere
University, and uscd to work part-time for the Insurance
Companry. |

%,167 last saw hor husband on Saturday, 2nd December,”

1972 at ?.4% a.m. whep he left for work,

He was next seen in his office the sanc morning by Sekawa
(%.3%68) and %amala (%.374). Sckawa saw hinm at 9 a.m. when,
Kasasa asked him for chanpe for Shs. 100/-. VYamala, who had
begn promoted by Kasasa arly the previcus weck as a Unit Manager,
went to his office to grect and inform him that he was godng to
Jinja on business. Kasasa advised him not to go alone. Wamala
left for Jinja with the Company's Surveyor aad was to havg.

returned to Kampala the same ev aipg for a mueting of his unit,

At about 2,30 p.m., two men, one of whom was sald to be from
the insurance companry, reported to Mrs. Kasasa that her husband
had been arrested, She was told that, as he was drivipg in his
green Citroen car, Mo, UYK 701, opposite Linca bar in Entebbe

Road, another vchicle, a BMW, with two armed men in it, stopped

her husband who was with Lwasa. Both subjects were hbundled ip}o "

the BM 1 and anc of the kidnappers drove away Kasasa's car.
These two informers told Mrs. Kasasa that they gave chasce but

were “~enrecensful, .

#iamala reoturncd from Jinja at about 5,10 p.m. for his
meoting, where he ivurnt of the kidrapping cf both men, He

then went and saw Mrs. Kasaga,

Mrs, Kssasa sald that she went to the Central Police

P ..‘:,--f_-:'._\‘,




- Station, .Shc.dcscribea'the BMW car which took her h&ebAnﬁ a;l was

told by the polics that it bulanged to the Military Police. She

wert ' Jirja Road Police Station and was tod the same about the

BMW,., She said that she was afraid to pgo to the Military Police,

. Makindye, but some relatives and friends checked there;'thoukh

nobody actunlly was allowced to sec her husband. She said’ that

there were rumours that her husband was at Makindye, and others

that he had bean removed to Malire, She has never seen her

husband since 2nd December,1972.

- After somctime, ar cemployecce of Hunts Motors told her'that

her husband's Citroun had been taken to the parape for repaire.

to a door which wns dented, and rc—spray*np it white, He told

her also that a new number plate, UUB 359, was to be fitted to

it, Shc snid that she started sceing thae white Citroen 'ith

this number on Entebbe Foad., She did n»t pass this information

to the police through fear of rctallat1on. According to Ex;l 1

"Kasasa's Citrocr 1is still registered in his name and the

numbér-has not buen officially changed.,

Mrs, Kasasn spoke of anather rumour to the effect that

Wamala had reportedly said. "We shall sec who has got more power

over the other. You will wot manage to find him because you are

working under me," (p.1616). This allegation was denied by

Wumnlw, who 5113 that Knsasa was his intimate friend. He said

that as Wnit Mannrsor he wns not responsible for Kasasa's apgoncy

and, a5 he hod only recently been promotcd, he could not have

aspircd for a further risc so svon. He said that anrother man

was actlinrg as mangror for Kasasnfe apency. According to 1.368,

Kasnsa wis veecy popular amerpst the arents to whom he used to

o give advarces ard dealt with them very carefully,

Mra, ¥omaos eaid thit tha £lats which he was building

came to o ontam? LYY FD s Wis deapge cnvees The house he S omaara

T Mr.,wmww&mmw ‘
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had 5uilt wns rented but she war  aving difficulty with collect~-
ion of thu rent,  She has applied to court for an order to

manare the estate of her husband,

¥e arce in no doubt that John Bnptist Kasusa and the

Brjversity student, Lwasn, have been missing since 2nd December,
1972, Unfortunately, Mrse. Kosasa was unable to say who thbae-.
two prople, who broke the noews of thedr arrest, were., We think
that it is unfortunite also that, having reccivid the informat-
ion about h.r husband's car, Hrs. Kasasa did not infﬁtm the
police about 1t. It may wuell be that both snhi.ct wore kidnap-
ped in the manner stated by Mrs. Kasasn hccording to the
inforﬁntinn she had rQCUivéd. The fact that the Military Police
had somc BN cars was not denicd (sce W.o109)s It is sad to |
note that the police did not take any action to follow up the
report, nor dil they try to agsist Mrs. {.sasa in apy way to
tracé her husband. The repistration numocr of the BMW was not
mentioncd by anybody and it is impossibl: for us to say'whethqr
that was onc of the cars belonging to th: M'litary Police., We
think that mercly relying on ruputnti&n ir. such a matter can be
dangerous and we are reluctant to say cateporienlly that the
vehicle in whiech the two subjucts were taken away came from the
Military Police., Such a finding would hive beun easy hnd there
been any other satisfactory cvidence of cither subject ﬁaving
bevn sven at Munkindye. | None of Mrs. Kasesa's relatives or
frionds who micht hoave visited Makindy: 2:me forward to say
that he fourd him there. But the import.:'t faet remains that

nceordinp to Mra, Kasasa none of them artually saw her husband

‘At Makindyo. Yic now turn to the remark attributed to Wamala,

%amala hirns. 1€ deniecd utterineg thase words «nd we have not

heard vy Afrect evidenes froor any person in whose prescnce

such words wera cpoken. On the other hane, \Iamala had been
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promoted unit mainagecr by anﬁwq only a wecek before his dis-~
appesrince and we think that it is reagonable to sny, as
Yamala 6aid, that ary othr rise in se far as he was concerned
was out of thy question. In any casce, Yamaln nuver became
manarer in Kanasa's npency, Mo are not satisticd” that Wamala

w1s in any way implicated in his disappenrance.

We find that both subjeets were kidnapped by two unknown
mer’din o BMY car on Z2nd December, 1972, since when they have

been missing, We thisk the probability is tlhat they must have

buen disposcd of urlamfuily by those kidnappers,

98, Subiect Noo 7% = AONZATEV MUY RNTLE,
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Witnesses: 164 Mro. A. Nukankuzi - Part 2, 0.1622 < 1631,
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1704,

17& JdMadahera Mutenda- Fart 2, pl.1682

I way

163 Mrs. Bagakunde Ap-hinez .
- Fart 2, p.1817
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Christopher Kigundu ' B
- Pa~t 2, p.1829 - 1833, g

The subject wiid te work for Lufthansn Anrline in the
sazsengers Dopartment, He wns marricd and used to live in

Burolobl,

On 10th January, i977, Mrs. Mukankuzi (7.168) went to the
cabdoctis oo for lwoche She snid that three men, including
Putends (L1 ), enme to sew the subject who -ccompanied oné of
them ipte ons af the reams, 70172 admittod gcing to the house
e peaniod {y Vi conning Hratu r A0S, Lo sive the subject
v frearare broachors, He vt that e was then working for
thee [orition Jreese v Cimpaay ond owne tesinge te pive the subjoct

horadeg. o gl mere cdies U thet Lhl e i no body else
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in the house, Mutenda said that therc were a lot of people -and
after taking A bottle of beer Mutenda and his cousin went away.

The subject asked W,172 to sce him the following afternoon.

Aft.r Jurch, the subject dropped ¥.168 at her office and
Kigundu (:.139), whe was working with Lufthansa as driver/
messens r, saw him gning into his office at about 2.15 p.m.
This witriss said that £ifteen minutes later, three men
arrived and b saw them talking with tho subject, The witness
wanted to go to the Gurman Embassy but the aubject'nakcd-him
to wait as he was going out with tuusce threc men. Kigunau

was emphatic th:. dutenda was not one of these three men. He

————

waited for the subjeet urtil aiout 5,15 pem. and then reported
to. his superior officers who contacted the Police, This
witnuss saw the suhject's Volkswapen car parked outside but

was told rext morning that it had been taken to his house.

The following dny, the subjuct's Wife rang Mrs.Mukankuzi
to suy that he h1d rot ruturned home sinte leaving after
lunch the privious day. ) e

Wel72 wert to the subject's office ns arranged at 3 pa.m.
and was told by the Manager, one called dMr, Burnt, that he had
goneé out, On this point Mutenda Qas certain that he went to
see the subjcet not on the afternoon of 10th January,1973, but

the following dny. He did mot wait for the subject but left

a mussage that he had called,

Some time in Mny, 1973, Mutenda met the subject's sister,

L]
,183, and asked her, "Where have the poople of Muyenze gora®?
I do not sue them these days." He was told that Mrs., Muyenze

had gone to Zaire but she did not know whore Muyenze “has

gones"  Mut.ady 5714 that this reply referred to the wharenbouts -

e — T« e o e g St -

of Nuy. no fopr Lhat particntyr day and hoe maistained that he

did net inow thet the aubjoct hnd bevn missing since his | l
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meeting 2t hin hore in January, This conversation was. denied by
Y4183, Mutunda suid that he 1lso enquired bout Muyenze from

some one workinge for the Ministry of Informntion, who also told

.. <.

o se 0 e, Mgtz wa¥leg gone to £aifc.  In about July,

1973, ",1722 went overseas for nbout six months,

¥.153 said that on 20th Janunry,1973, sa2e went to the Nile

Hotel to sce their former King and there met n man enlled

Kabalirda near the 1lift, The conversatien, in her own words,

“lie first told me som.thing in a scrt of story
and the story he narrated was that 4 certain
1ady had kept her milk somewhore, 2 rat came
and fell irn the milk, After that her mother=-
in-1nw eame and removed it and threw it away
where it could not come back npganin., After
that story, he pointcd his figures s if he
w1s going to beat me nt that time.”

He said that the man also told her, "You will sec me." She
understood this story to refer to her brother who had disap- :
peared. She denied telling the Policr as is recorded in her
statement that Kabalinda further commented:

"ge thirks that we did nnt krow him, he thinks
hat we do not krnow his movements.”

She did nnt k»ow where Kabalinda lived or worked.

It seems obvious that the subject was taken away from his

e s g

office by threc unkrown men in the afternonn of 10th Januﬁry,

P

1973, =nd has been missing since them. From the :account of
the ircidert piven by 7,185 it scems to us that the subject must
have known the throee penple with whom he went out of his office.
Kipundu did not know thosc men but wos certain that Mutenda was
not on¢ of thum., The story told by Kabalinda to ¥.183 seems to
have obvicus refurerce to her brothor who was then missing.

Unfortur-tcly th mnn bt net been trased <nd we are of the

epirion that inr tho circumctnces considerable suspicion about

$1L bt et's Alsapnearanee attaches te him,
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We had cvidence froem 7,183 that Hrs. Huyensze hnd been writing

to her tn say vt her husband was nat in Zaire. Ve are'of:the

opinion that the poobabiliiy is tha® the sudject was unlgwlfully

disposcd of by tacsc ihrec unkiown aen. C

9. fces 7. 7% - EDIARD XUOUA_NASTNDE.

Withessens 175 Faibe tagilaanyl - Poré 2, pe 1704 - 1711,

j?’ .o ke Odhiasbo Hw?inde )
c = art 2, pe 1711 - 1723,

Li. Coi. Chitre Jamn

w DPary 5. P I-D(QBI!- - ll657o

The sabivet was working: as a eleck “n the Personnel

Office of the “ast L7riean kadilwavs, Xamnnla. He had been in

Kampala for chreo years. He wao mirried o Fnibe Nasimanyi

and they have saverteen children between the ages of 23 and

2; the eldest deing Wike Qdhinmbo marminge (W.174). W.173

last saw her lmghund on #ih December,197), when he went on

duty. He azver cam: bknek.

She went to his office ithe next dny to enquire about hime

She nlleged ihat the Repienal Manager toid her that her

husband had bLaen taken by some "Big bun' from the Army to

Makindye. She maintaiped that thi® name of Li. Isa: Abdalla -

of the Army Headquarters was menticned as one of those

soldicrs, whn do-s wat su-m vo bhave been truced by gur .

Counsel . e

RN .

N

e Mo, whe was o TPooccher st tuawalira Crimary Schoel in

Samin Bupes, Bakedi, pot ncws: of his £athe '8 Jisappearance

from gere ned ~hbaurs vhe rotrencd home from Kampala on 10th

Decuriiee 2977 . He wattod for bis malher v when she eame,

she too nmere (o8 b rary e him, AfL. abou’ n month

wel?l ipl T e v mrs i Kampeda ewd 3a9 tle Personnel

p. T
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Offizer, MN¢ is 2lleged to have told them that thrce men had
baen taken topethor on the same day to Mekindye ané that he
was in towuch with the Mirisiry of Defence, Mike said that he

L A S S R . 72, ir.ty there scared .

¢ bt Sipnt rel

him anrd he did not aven irj ¥n make any enguiries there, Cn

7th March,1072, he weat %o sce the Minister of Internal
Affairs, who then wis Lt. Ccl. Obitre Gama (W.437). -The .
details of the intorview, in the words of Mike, are as _ff\f,g
follows = (pal717):

" en we went ther :, he checked saune of- the

files and told us that, well thut matter,

means Ly iulher's neme and two ctiers .iad PO
peen reported to him in writing by the ' '
Kepior il Mannper of D.A. DNailwnys Corporate-

fon -nd thnat he had made erquiricis about

this and the Ministry of Defunce lcadquarters

hud nssure  him (hat those people were at

Mrkindyce wending furiher interroritions on a

gubicct he could not reveul te us for scourity

reasons,”

Mike continucd to say Lhnt the Ministzr then sent him with
a written m.usso e o looputlic House where he zaw a- Major, The
Major rang semewhore and chen Lold him tha “the person in
Charge of inliinay:... wt& ou: ind,thercforc, we could not go
there, we could noi be nllowed to go: there io see our pérson."
The Major further told him to be patient for his father would
be released arter the argaiv’ -.woere.completed, He said that

1

they waited for -. vury long c¢ime and, as “het were very
worried sbeut his falbeir's wherenbouts, they wrole several
letters to the Zecnetery £or Defence, the Minister of Defence,
“and to Your teellency, withrut esctiing any reply from any

soMrce.

W.b§7 did not recnll the alleged interviow with Mike but

said thuat he uscd to sec relatives of people who had disappenred,

He snid that his reactine was to tell those peaple that after

Palice invesitieations either the Police or he himself would let

them kwnw.




- 237 -

He snid that in normal circumstnpces he used to write to the
Commisnirror of Folice to cruse enquirics to be made and, in
cases where he received reports from the Police that the mis-
sing person was not traced, he used to inform the relatives
cancerned, He snid that dn cases where Army soldiers were
involved, he used to contact the Minister of Defence, He
thought that he did nat tell Mike that his father and others
were at Mtkindye pending enquirics. He said that he was not
telling relatives about people who were in detention at Makindye
but uscd to direct them to the Minister of Defence who would

arranpe for them to sue the prisnner at Mkindye.

There is seanty evidcence concernivrg the disappearance of
the subject, We falled to get my cye witness. e have
corsidered the evidence which is before us nand we find no
renson why the mother and the son shouid fabricate cviduence
that the subjcct Qns arrcsted from hislérrico with two
others and taken to Makindye. They could net huave dreamed
the name of Lt, Isa Abdalla, We consider tlise two wit-
negses nas truthful, They did see the Mirister of Internal
Affairs and we nccopt their evidence in preference to the
general derlal of the Lt, Col., who prpbqbly saw a lot of
relatives cnquifing about their missing pcople and was thus
not able to remember their intervicw ¢learly or what he told
thems.  The fact of the subject's detention at Makindye would

have been proved or disproved by the proiluction of the D.O,LB,

L which, 15 h1s alrevly been sech, was not nvailable. However,
we find that the subject was arrested and tqken to Makindye
and as he hes disyppoared only the appropriate authority

0 can know what was done with him,

The nbvinus Fieding, aof conrse, 3s that he wis unlawfully

disposcd of while under detention at Mak.ordye,




He snid thnt in normnl circumstances he used to write to the
Commissirmer of Police to cnuse enquirics to be made and, in
cases where he received reports from the Police that the mis-

sirg person wnas not traced, he used to inform the relativea

concerned., . He s~id that in cases where Army soldiers were
involved, he usecd to cortact the Miniater of Defence. He
thought that he did nnt tell Mike that his father and others
were nt Makindye pending enquiries. He snia thnt he wns not
telling relatives nbout people who were in detention at Makindye
but uscd to direct them to the Minister Qf Defence who would

arranee for them to sve the prisencr at Makindye.

There is scanty evidunce concernirg the disappearance of

the subject, Ve falled to get my ceyc witness. We have
considered the eviderce which is before us and we find no -

reason why thc mother and the son should fabricate cvidence

thnt the subjoct wns arrcated from his office with two

others and taken to Hakindye. They could nnat have dreamed

the rame of Lt. Isa Abdalla, We consider tlise two wit-
nesses ns truthful., They did see the Mirister of Internal

Affairs and we accept their evidence in prceference to the

general denial of the Lt. Col. who prob-bly saw a lo' of

relatives enquiring about their missing pcople and was thus

not able to remember their intervicw clearly or what he told

them, The fret of the subject's detentisn at Makindye would

have been proved or disproved by the predaction of the D.O,B,
which, as has nlready been sect, was not available. However,
we find that the subjecct wns arrested and taken to Makindye

and as hce hns disappearcd only the appropriate authority

- can know what was done with him,

The obvieus firding, aof cenrse, is that he wis unlawfully

—— agprria

disposed of while under detention at Makindye,
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Witness: 175 Elizabeth Asiyo Ebckorait - Part 2, :
' : Pe 1723 = 1/32.

‘ .

7
- -
~ ‘“

He was 2 Senior Superintenden® of Police, in charge Busoga

Pistrict, and wns stationed nt Jinja, &ince October,1972. He was

married to W.175, who wns living at theic home in Pallisa. They

have eight children between the nges of nineteen and three months;

except for the tyo youngest, the rest are at school.

On 30th J-nuary,1973, n police officer, called Chedikol, who

was also st~ticnnd in Jinja, reported to W;I?S, that her husband

had beun arrested and tnken away on 29th January,1973., She went

to Jinja and, on making enquiries at the Police Station, learnt

that her husband was taken by four men, dressed in a uniform

similar to the Army uniforme The details of the vehicle in which

he was taken were not recorded and no body seemed to kpow the -

identity of those four men. She saw the Assistant Commissioner of

Police, Mr. John Walusansa, at the Police Headquarters, after

about two weeks of the arrest. He denied any knowledge about this

incident and nsked the woman to confirm that her husband had been

arrePted and the reason why he was arrested! This was after she

told him that she was not surc whether he had been arrested because

she wus net present when he was taken., She was also not certain

as to whether ‘he had gone to Kieczi on safari as he used to, She

’

wag, howrvir, d.finite that he had not run out of Uganda, or he

would have writtun to rher,

U

The evidence 13 very sketchy, - We find that the subﬁecf

w1s arrest-d by four men, dresscd in Arry uniform on 29th

January,1973, from his office at Jinja, We find it odd that no

Pody =t the pelics statinn took the trorble of asking for the

identification of these four men, or of recording the repistrate

{ion nust r ot Y ip vedela,
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We ar¢ sure that he hna_byggﬂqisuing,gigca_thaﬁjnnd we find

that the probability is that he wns unlawfully disposcd of by

. those four unidurtificd men in Army uniferm.

101, Subject No. 81 -~ RASH1D SURURU.

+ Witn.sse¢B: 177 Sulemani Naku - Part 2, p. 1743 = 1753,
186 William Wetaka~ Part 2, p. 1833 - 1849,

187 Victor Owori = Part 2, p. 1850 - 1873.

. 250 Mwamabani Kusuf o s o aueg . 2u82.
363 Mdn Nouki - Part b, p. 373% - 3739,
364 Abdala Ttitia - Part &, p, 3740 - 3745,
365 #ilson Maberi - Part 4, p. 3746 - 376?(
373 AIP J.K, Oweka- Part 4, p, 3820 ~ 2822,

il

The subject was a Muslim religious lender dnd a witchdoctor.

. He used to live ir Bugemn Nabwayo near Mbale, and was married.

On Friday 23rd Novembor,1973, he went to Mbale for Friday

prayers. A newspaper vendor Sulemani Naxu (W:i??) was with him

- at the prnyere , after which they rcturn:d to the Maluku bar

whore W.177 used to sell his papers on thc pavement,

At about 2.15 p.m., two mer in a gruen BMW car No. UUN 353

went to the subject's home wnd nsked ¥.250 about the subjéét.: 
They s2id they wanted him to do somefhing for them. As Rashid
h1d not returncd h&mu, th.y nsked thc porter, also called .
Sulemnr, to take them to him, As W.256 uﬁd Rashid's wife were
geing "o town, they offered ta“take them to.'hore Rashid was,
They tnrk the enr to Maluku bar and Rashid talked to the people
in the er, According to ¥,177, Rashid appenred to know those

men with whem he wos laurhinge He sat in the car in the renr

/355 .
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8¢at and the car drove awny,

That was the 1ast that Rashid was seen or has been heard of

[

and hnga beern missing since then,

g1 rot rotuie heme that eveeicp but the furersl rites
of his mother cortinucd. W.25C said ta~t they reperted his dis-
appenrance to the police the same dny. Some police dogs se:rched

for him in thc forest without nny succzus,

The following day, that is, Saturdwy 24th November,1973,
W.177 went to the Mbnle Motor Trading Company Ltd., and esaw the
man with whom the subjcct’hnd gone in the car the previous day. if”?“'
This wns Wilson Maberi (W.365), who used to work as an accountant.
Naku said that or being told -bout the disappearance of -Rashid,
Maberi looked'surprisod and said that he had been dropped in the
town and his friend who wns working for the Uganda Commercial
Bank, Soroti, had gone with the subject. He promised to contact

his friend in Soroti by telephome and wien W.177 saw him at 2 p.m, ®

Maberi told him that ho had been througnlto Sorotl and had been _; Q
told that his friend and the subject lLad gone to a place about

S miles from the town, Maberdi ndmitted seeing this newspaper

man but said that this wns on Monday, the 26th November and the

enjuiries were nbout the car in which he was travelling on

Snturday. according to Maberi, that whs a Peugeot 403 saloon

the registration figures of which were 037, He admitted making .
’\ a telephone call to Soroti on 26th November but denied that this
wng in eanncction with the subject. W.}Gj, who was then the
telephone aperator, stated that after be h.'\d spoken on the phone,
Maberi told hor that he had wanted his brother in Soroti to get
him seme sacks of groundnuts, Maberi said fhnt on Friday,23rd

o November he wis on duty ~2mi had his lunch at Mbale llotel at

JJ 1 p.r. Be i ? bt Bo ospent the whele of the afternoon at his
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place of work wnd 1t 5 pem. wns driven heomo by the workshop
for.-man, il denied being in the BMW car that day at 1 pem.

as nlleged, : “

Reparding this vehicle, it was not deried that it belonged
to the Mbale Motor Tradirg Compiny Lt@. Victor 6wori (W.lB?),
a brothur of awe of the directors cnlled Okumu, testified that
he had been authorised by his brother whe had gone t& Nairobl
to use this vehicle or Saturdny, 24th November, to go to To?g;o
in conncetion with his impend}ng marriare. The foreman (W.Bﬁ“)
stated that on Friday, 23rd Novcmber, he was asked by Maberi-
to check the c¢ar w5 it was to be used by Owori the following
dny., He snid that its clutch was fulty and .the engine mis~
firing. He repaired the car on Saturday, 24th Novembér, -and
the clerk, %ctakn, handed over its keys to Qwori. Owori said

"that he went to Tororo or S5aturday and on Sunday had an
sccident with = Lwnd—cruisor, allegedly belonging tb Mr. Oboth
Ofumbi, registratien No. UYL 605 on the Tororo/Mulanda road, '-
The offside mudguard was dunted and the head, lamp broken. ' On
Monday, 26th N§Vumber. Oworl told the foreman that the car had
brokén down nt his home, The forcman went and found that the
gears did wet enpgapge, and he manneed to drive the car to the -
garame for repnirs. On the gnme day, some people, including
Naku nd W, 250, went to the garage wheire they identified the
car 18 the onc irn which the subject was taken away the
provieauss Fridsy, ~nd alae “{1ron Mibori 4s one of the people
in the vehicle, The police were contacted, nnd the car taken
to the polico st-tior tomcther with Wilson Maberd and Wetnka:
this wns or the 29th Novemboer. Subsequently, Wamboga who is
Maberifs cournin wis nlso fetched from Snroti._ On 13th December,
1973 AIDP Owekna (Vi,373), conducted an iduentification parade in

tuspect of Samlnr.. Merno of the dduntifying witnesses, who

ineluded/ o0 L. . ,/237'«




inc!ud;d V. 17?7 srd 259, identificd him, Wilson Maberi refused
to take part in the parade on the ground that the witnesses had
scen him before a number of times nt tte police station and the
--..; WrroL e e le st fat Jaun tar adentiiying witnesses one
by onc. A1) of them identified him ns the person they had aogn
in the car in wbich Mshid Sururu was tuken on 23»d November,1973.

Muberl said that s fter vitnesses had made their stutoments, he was

told by the 0.C. Police that he was alleged to have Ridnapped someone.

He said that he was mubscequently taken te cowrt but the case was

A AT

later withdw:an.

Nakn anG Doanavani Yuan$ (#.050) s the car in which the
1
subject was taber away frem ecviside Maluko bar. The time was soon
ST ,
after 2.15 pem.. %.250 nctually “ravelled in that car from ‘her ‘homes E

Ve think thnt these two witnesses were no: mistaken in their

identification of the vehicle in which the subject was last seen.

Furthermore, after the subjest was reported missing, these wit- °
nesses wert to Mbale Fotor Trading Company where they ldentified

the car and reported Maberi to the police the following week., On

the other hand, there arce the denials of the pecople working for .
Mbale Motor Trading Company that the BMW left the showroom on
Friday, 23rd Movember,1973., This is sipnificant because if this

were so, thon qui.c obviensly Naku and W, 250 would be grossly

mistaken about Ui velicle in which Rashid was taken. In

corsidering their cvidonce, we chould like to eomphasize that
Victor Owari (4,192) {2rrod ou* te be a reit wasatisfnctory
witneesa Tmow omelier of fanet, he admitted that ne had told

delihirate 1ios te “he police with reeard <a the accident he

e T .

alleecdly hnd in the TMA o Sunday, 25th Movember,1073, In his

-

staterent te tin petdice ke admitled saying ihat the vehicle was

gt

Q beirpg driver by Mico Okunu when the accid-nt occurred and that

sl pam Doty m ot do admitled that both these statoments

Were wrese srd 3 e Yo et Yy Yied g et - Liing ‘nto trouble.

1
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A Sulf-cnnfessed liar cannot be trusted in anything and it scoms
to us that, realising that the vehicle belonging to the compqnx.
hud be-n sufficlently recognised ns laving %aken the aubject
away and also onc of the company's enployees, that is, Maberi,
the other cmployces must have tried to fabricate evidence in
_order that they be rot implicated. We Bae no rewson why Naku
and W. 250 should tell lics either in respect of the vehicle or
Maberi. “e nccept their cvidence and find that on 23rdjNovembé;,
1973, Maberi and annther person took the subject away in the BMW,
UUN 353. From the rcplics which Maberi gave to Naku on being

asked about Dishid's whereaboats, we are inclined to the view

that Rashid was taken to Soroti to do something for these.men,

It will be recalled that Maberi rofusee to participate in the
idenrtificatinn parade on the ground that the identifying witnea-
ses had seen him befofc. We are of the opinio£ that this was a
'del@berate move on his part to avoid ﬁeing ideﬁtified. bét
nevertheless wis idcntified'subsoquently when the witnesses wero

called into the office where he was,

We do not know the reasons for withdrawing tﬁe police .
case agrinst Maberi. We arc of the opinion that there is
primafacie evidence implicating Maberi to a very large
extent with the dinqbpcqrqncc of the subject, and we would
certairly recommend the Director of Public Prosecutions to
reconsider the police file,

As thc subjuet hns been miasiﬁg since 23rd Wovember,
1973, we find thet the probability is that he wns disposeh

of urlawfully by Maberl and his unknown companion.

102, Subjeet Mo, 82 - L.L. KISADJA.

Witneasces: 379 Puth Bekibwona - Part 2, p. 1773 - 1781,

/
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376 4biyasali Edmond <~ Part b, p. 3847 - 3852,

Gre Teve Kooty - L ey . REl3 - TS

383 Nasani James Nabeta : ’
- Part 4, p. 3926 - 3929,

The subjeet wns the Personnel Manaper of NYTIL, Jinja.

He had worked for the company since 1955, He“was married to

Ruth Bokibwona (%7.179) and thcy have ten children between the

ages of 20 and 4. He had some money ir the bank which his

wife has not been able to operste. He had a house., His wife

has not applivd to court for an order t> manage the estate.

Wel?9 last snw her husband on 22nd September,1972 whén':

he returned to his office after lunch in his car, UVG 583.

That morning John Mugobere (W.382)_wus in the companx'g *

shop which is near the offices. .t about midday, he saw a

black Peugeot 404 saloon untering the cempound fhrough the

public gate, with three me¢n in civilian clothes in it. He

was nsked if the subject was in and he told the men that he g: .

had gone out. Two of those ﬁeopié" Aiﬁo saw the assistant

personrel officer, Opio (¥.376) and on being told that he was

out, thc¢ two men said that they would return in the after-

neon.,  According te W.382, the subject returned to the

office at abent 1.4%5 p.m. and the same three men rcturned in

the same car at about 2 p.m. Two of themr went insi®  the

office and ¥,382 wont and steod near the car. The two went

inta the subject's office and eame back with him, He told

his assistant, Opio, that he wis being -tvken by security’

Q officers. On petting outside the subjec! wns heard by

MeBAD wnkiv s the men {f R cnuld take -hie zar, He was

asked to pot incide thoir ¢ar,
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The subjcct was driver away in the blick Peugoot 4O4, never

to bu seun arain,

ot about 2.15 psm. the subject's brother, Nabeﬁ?(w.383)
received informntion on the telephone from Opio abou@ his
brother's arrest.” He made enquiries from people he-knel at
Makindye and Mapuru but without suceess. .t about 4 p.m. _
V.§82 informed Ruth Bokibwoni and later Nabeta collected his T
broth. r's cur. Nibeta said that ae far as he knew his brother
hnd no covrectien with the Invasion of the country or the people
respr=sible for it,

Nobody tricvd to take dQown the resistration number of the
Peugeot 404 in which the .subject was carried away. Likewise,
there is no witness who was able to idertify any of those people
who took him wway. VWe find that the subject was tayag away by
three unknown men claiming gn be security off;cers from ﬁis
office on 22nd Septumber.{972. since when h; has becn missing,.

We find that the probability is that he was unlawfully disposed

of by his captors,

103, Subject No. 83 ~ HAJI /LI BALUNYWA.

Witnesses: 180 Hezron Kakuye - Part 2, p. 1781 - 1802,

184 Hajat Azena Eitimbo .
- Part 2, p. 182% - 1829,

518 Clement Kintu - Part 74 ;. 6260 ~ 6266,

The subjoct was the jidministrative Sceretary of Busoga
Diotrict \dAmiristration and was the District Deputy Chairman

-

nf the Mpeanda Muslim Supreme Ceuncil.
o had four wives and thirty-five children, twenty of whom
sreonmw b nebacl, Tun wivis ore empleyed and the other two are

unerplayed,
Sl
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He had two housca, one of which is n semi-permanent houso

with twelve roems. W, 184 is rcesponsible 'fof “the children.

The subject was insured, No application has béen made to

Caurt o fr for authority to sdminister his estnie.'
On Ath October,1972, “lement Kintu (W.518) drove the

subject to the District Commissioner's office for a meeting.

The subject then asked him to fotch a file which he had for=
R A\l .
gotten., The driver left in tho subject's ocar and,when he was

nbaut te reach Bugembe, a car nvertook him and stopped

infront of hi=, forcing him to stop. when he came outside.'~
three men in the othor car caught him and asked him if he ”
w;s Balunywa. ‘Yhen he dunied, they alleged that he wag:
lying as the car he was driving was that of Balunywa.: . Chey..
askecd him to tuke them to him. Two of the men sat. with him.

in his car and the third followced. in the other car, - - - -~

Meantime, the subject was wilh:the DsC. Busoga, Kakuys =
(%.180). Kakuyo said that he had called the subjoct to brief
him about the Friday prayers and alss to gpive him a cheque of
Shs. 1,700/~ to distribute amongst tuc Saza Chiefs for the.

Independence cclebrarions,

The driver rcturncd to the D.C's office with thnse men.
. He knocked at the door, whercupon the D.C. asked him to walt.
But thrse men ther apened the door by force and burst insidel
The driver {denmtificd the subject and those monm who, nccordihg
to Kakuye, numbered six, erabbed the subject by the arm and
asked him in Nwahili 'Unakataa kn Kamstiws', that is, do you
resist beierp areested?  The subject roeplied that he wans not
recictinoe but warted to return the cncque to the D.C.  They
refuscd his request and procecded to handcuff him, Kﬁﬁuyﬁg

o snid that thrse peanle loeked 'terrible' and he was scared

for bis Jife, He siid that the entire ircident wns over o
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within about three minutes and he described it as 'the whole
thirg is frightful'. Those people took the subject away to
their cor which was parked nbout two hundred yards trom.the

offices, Y . ,

subsequently, the D.C. reported this incident to the
NMostrict Poalice Commander, Eboknrnit’ Subject No.80, p 233
wha himscell hus si-ce disappearcd and alao to the Permanent
Sceretary, Ministry of Provincial .dmiristrations, and the
Secretary Q{ Hc]ﬁgénus,gffairs; He al3sn saw the idjutant 9!
the Jinja Barracks, Captain Mar jan, who said that he dih_nnt .

know who th- se people were.

Mrs. Bulunywa statcd that the Distridt Commissioner ¥old
her that thnse men who took her husband away were in uniform,
She said that the DCe told her that when he enquired at the
Army Barracks he was told that if handcuifs were used in the
arrest of her husband then those people were not from the Army

as they did net use handcuffs,

It is clvar that Haji Balunywa was arrested by annqqn
men from the D.C's affice on 6th October,1972, The driver,
who was stopned an the way by those men, was unable to
rocopnise them, nor did he take down the particulars of their

car, Notwithstunding the little discrepaney in the evidence as

_to their drﬁss, we are satisfied that those people were in civil-

ian clothes as is maintained by W,180 and #W.518. Even the D.C,
w1s unuh;c te identify nny of thase men, In any casc, he was
scared far his 1ife and the ipcident was over within three
minutes, In view of the rature of thic «idnapping and as the
subject has b, op missirp sinrce October,1972, without any trace

or news, w. fir] that the probability is that he was unlawfully

~dispased af bty his unknown kidnappecrs.

/i eiiadens .421‘3.

b -_‘.:.-_-:.-'.;\.
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104, fubject No. B4 - ERIY: BYARUH'MG,,

Witness: 181 Samuc) Mupisa - Part 2, p. 1802- 1811,

The subject was n young man aged about, ninetcen, He left
schnol in 1972 and joined the Upanda Hotels ac a trainee. He
was urderrning some course at the Management Trainring and
.dvisory Centre. Samuel Mugisa (W.181) is the subject's young
brother and uscd te live with him in Rubaga Road. Living with
them also was the subject's girl friend, Jalia. according to
Mugisa his broth:r had scme trouble over this pirl about two
weeks beforce his disappearance. He said that onc evenkng $wo
men ~ Ginper Wire and Lukwago - beat up his brother and sn..ched
Jalia from him. She returmed to him the following day. Two
wecks later, on 1lst October,19?73, the subject went to the market

to buy food at 8 a.m. and never came back.

Mugisa erquired at the market and also at 01d Kampala
Police Station, Certral Police Station, and Wandescya Police
Station but did not get any information from anywhere. He

also checked at the Mula~o Hospital.

This is ar unforturate casc whore there is no evidonce at
all as to what might have happened to the subject. The evidence
is very scanty and it sugrests some trouble over the girl, Jalia,
The witress did not know ab;ut the whercaboute of the pther two

-“ mon who cerentad the trauble over this girl, It is impossible to
@ say if thas. twn arc, or either of them is, responsible for his
disappeararce. 411 that we cun say is that the subject has been
missirg s5inc- 15t October,1973 and, as there has boen no news

about hLir since, thd prabability is that he is dead.

J 15 2 -1 L N
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105. Subject Mo, 85 ~ PAULO KI27Z) TOMUSANGE,

Witnesses: 190 Savah Alexandria Tomusange - Part 2,
p. 1887 - 1892,

The subledt was employed by the East ‘frican Railways as
Industrizl Relatiows Officer, and had a sorvice of seventoon years
with the Roilways. e was married to W,190, and they have four
children between the ages of nine and threa. He was insured and
had a bank neceourt but his wife has not applied for a Court order

to murapre his estate.

W.190 last saw him 6h.31$£;January,19?3, when he 1.ft home
for duty in the morning, Betwcen 10 and 1. a.m. she was_tqid.thgt
her husband had been arres;ed~bywtﬁdi§éﬁ."ﬁg body secmed to'kﬁow
who they were, o?'wﬁnré they tork her husband io.f\ Her father-in-

law, Bishop, Tomusange, anquired from his'superiar officers but he

did not tell her what he was told. She herself made enquiries at

the Central Felice Station but nn body know of the whereabouts of

her husbind, She said that he was quite happﬁ with his work and " . ... .

had ndVOr‘cnmplained abeut any workers whr might have threatoﬁed

»

him, .

Therc is fa . viderce as tn how or why the subject was
‘arrcsted. The&: must have been some eye witnesses but our
Counsel wis unubl; ts trace any, The subject's father-in-iaw,
Bishap Tamuzans | did met come forvard to spenk about the result
of hiafeiiniiZes, The only firding we can make is that the
subjeet wns arr.osted an 3Mst Jnnunry,1973; from hi; office by two
unknown m-n'whﬁ; ne he has boen missing sinceutécn, tge probability
is that he ves unlawfully ditpored of by his cabtora.

. 106/0nineeninnen, . {2450
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106. Subjoct Mo, 86 -~ SSP, JOHN ODONGO.

107, Subject No. 87 « DET/AUP GABRIEL ENGOIA.
106. Suhject No, 88-Un 4069 PTE _EMENY® OBONG.

Wt Lha meisan (20733 ZivkEa = Fart 2, p. 1892 - 1314,

]
N
L)
Q
Y

.

191 Wilson Odongo Carkwo = Part 3, p. 2298

20 Margarcet Anying: OdonsoPnrt 2, p. 2053 = 2057.

437  Lt. énl. Obitre Gama - Part 5, p. 4634 - 4657,

.87 Capt.Michael Kakorn Osele
: ~ Part 6, p. 5508 ~ 5512,

Lo%  John Jdalusansa - Part 6, p. 5809 - 5856,

- g - S o4 - o~

The thice snbjects and the witness Cankwo (%.191) are cousins,

having tle same grandfathoer, The first two were policemen and were

statinncd nt Jinju; the 3ré was n private in the Uganda Army and was

stationed at Masin®i, Odongo was married to two wives and had

twelve children between the ages of 26 and 6 years- ten of whom.ar$

at scho~rl,  Engola also hud two wives and five children between the

ages of seventeen and Jour years, The privaie used to live with a

girl-fricnd and had ne children.

hcearding to the cvidence, SSP Odongo was first arrested from

his office in Jinja-on 19th February,1971 by Captain Michael of the

Ugandn .rmy, Jinja. He was detalned for about five days and

subsequencly released.  He resumed his duties and did not appear

we el N wife (9.204) then moved to their villare home in

Lira wheio ther vere bailding a house. Mrs. Cdongo said that she

was Ia'cr hinnded o letter from her husband by Mra. Angellete \yum;

It was dted Peorurry, 1971 and her husband had asked her to look

Aafter hia chitiren if he died.

Mrs. Odorms spake te her husband on the telephone on 29th

March,1071.  “n 1st ) ril, 1971, his housebey cﬁlled Casto rarg her

e Yoot 0 ot mesa arrected the pravisus day frem

At
i
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the pnlice nfficers' mess, Jinja by four Axmy men. Mrs.Cdongo
and Cankwo went ta Jinja and Casto repeated the atory to thom‘nu
about what the bar man at the officers' ress had told him that

Qdonpo had been ‘taken by four men travelling in a Landrover.

- They saw the barman vho confirmed the stery., Odongo's car was

seen parked outside the officers'mess and Walusansa (V.497)

-wha.wns them the 0.C. Melice Station, subgequently had it

removed to the police stetion, Thg witress then saw

WAIusans; 1£ the police statinn and he deniecd knowledpe about
tﬁo nrroét,.CXCupt for saying tha* ha too had heard iroﬁ the
barman. Ogutu, of the arrest. He said that neither Ogutu ner
Inspector Odcke who was present 2t the 3lace was able to recog-
nise any of the four min, %.20% said that Walusansa whom she
knew. well, tried to shun her and said that he knew nothing,

The withSSvs.thcn went to the Army barracks gnd saw the
ddjutant who dernied any knowledpe abou{ the arrest ol Odongo.
According to Mrs. Odorgo, the idjutant rang Mry Waln.-neﬁ and
blamed him for rot rcporting the arrest of Cdongo to him. . This
wns denied by Ynlusunsn who maintnined that upon hecaring of

Odonga's arrest he had rang up the Adjutawt and asked if Odongo

“had been taken te the barracks. He said that the .djutant had .-

dericd this, Walusansa further said that Mrs. Odongo did not.

soe him at all but went straight to *he barracks.

The wiinesses said that Walusansa referred them to
Makindye on the basis that penple arrcsted by soldinwe wors

normilly detaised there, at Makindyz, they were shown a

list nf detaiveers which 4id rat include Oéongo's name, They B IR

returned to Jinja and asked W.lusansa for tranaport to take
QCAnrpn's property heme, %.20% also tonk Cdengo's ecar to
thoir bete in ftr, Mra, Odenpa anid that she is having

Financiel Aifficaltice in mupporting the children.
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Her husoaei's property had been taken over by hor fatherein-law

wnd she paintaing the children by Hrewing anguli.

el . . . [ . -,
* P Lr e JEMe TG

in Maverber, 1971, He knew Odonpn but denivd ever arresting him.
e s Lhnb ne knew twa other ecapteins with tho name of
Michaoel;  one boing Michale Kilyesubula of Jinja School of

Infan v vy bad been discharged from the amy.

Zivh veenrd te cubjece 87, Engola, Cankwo said that Engola
spoke o hia oe Lk Lolephiere after the trouble in Jinja Barrncks

on 11 boouvay 17T and cadd Ll the situation in the barracks was
tlerrii e oo otaseapnlly he Learnd from dome women returning
from Jini: Frpacks te their hemes that his brother, Engola had
Teoa  rrested and oagain sae Yalusansa who told him that he too

hnd b oAt that Dagelua had been arrested by some Army men at about

3.37 vem. DSP Ongem, whe was Bnpola's hoss, denied knowledge of

the weest but the 0.C. Barracks, Okongo, teld him that some

Army men hed gone o the barracits looking for another paliceman
clled Cuwal and ael scen dniola in the Army vehicle, Cankwo
s4id Shat alY these officers knew everythirg but were afraid to
tell, Hle gqid Bt he manared to pet the runber of the vehicle
which tock Furola way frem the police station as UQV 641, Later
the 0.0, proveded him with transport to take Engola's personal

projeriy oo b hode,

I ooaver the District five duys after the
divg, e Al Cldnspen, e wag the District Peolice Communder
whon Ues Ve diseppenreds lle Cenied secing Cankwo about Engola

and s e boet e L1 1inpe him that he had boeen arrested by Army

2

mer, o Yaooren o ael Ukt atb the time of the Srmy takeover,
when € 1o - 0 oonn deave v he was the senior most officer
1ot o ot e rie i)y B ontire police ferce of Jinja

Folfen o e v oetete s At ahant circht afficorg and 30290
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consinbles, acse:rted their duties and only two to throe
conatabhles were lef behind, Ile said thnt most of them came
back later ard he re-nssured them. 4 groun of army officers
nlso come ta the police station and asked him to control his
. policemen,  Hoe gaid ) nt ns Eho Distric* Police Commander,

he wie westly sancerned with_tﬁe adminisirative side and the
SP/CID, who hen was Cuniom, was respongible for inveatigating
cnses inclﬂdihgluuch diguppearances, Walusansa sald that he

left the invertient’or of these disappearances to the CID.

“ecls up che disappenrance of Engola with the

Conann
nuthiorivice. 00 Lry gprast 1971, he wrate to the Minister
of Internal “Ifairg - Bx b2, The Minister Internal Affairs,

who way then St. Col. Cbitra Gama (W.b2Z7) in turn wrote to

the Mivis%ie: of Defence on 20th Jugust,1971 - Ex.hé - fore.

wnrding A copy of Kr. Carkro's letter. He asked the o .
- . ®
Minister of L« feace "o dlrect your army headquarters to

investirate *lic cirencstanzes under which Mr. Engola Awani

.

wrs arrested ood c 10~ Inform the brother wh-ther or not this
Bnpnala 3s in your cusltody.” The Miricter of Defence repliéd H
ty his Jotter dnted ©4h September,1971 - Ex. 44 - enclosing a

copy of 1 letter whicl ke had reecived from G2, General Head-

quorters rof, ¢4 Usl /1006/C of ?th September,1971 and eaid :

oo algta o o

"You will npote Z.om the attached letter ¢
which 62 hnd received from the idjutant
Burrer Ratltier that after therough
interrapatics of the police officer

ne SHunn that he had ne case to answer
and he was relcised through the Battnlion
sate at about 18 hours,!

On a5th Novermbhor, 1971, Mr, Cankwo wrote oaclk to the Minister
of Inicreal \Ifairs - Ex,45 - disputing the information that

(] Engola had boon released after interrogation, He said that he

s O FS crme s BN 7 mn O K . CHagh: <t oo, L

ehogl ) b} vt tewm wyedire esenrt to the 0.C. barracks or to

the pelice statiap whare he 3honld have been released,

LIPS R __/2“9.




He received a reply dated 9th December,1971 = Ex.46 = from the

Permanent Secretary, Ministry of Defcace which stated as followss

"] am directed to acknowledpe receip® of your
latter P.P/W#OC/ of 25th November,1971 which
you addressed to my Minister on the above
matter, I am afraid I.have no further comment
to make to what has already teen conveyed under
8.554 Vol. II dated 9th September,1971 which
was addressed to my Minister and copied to the
District Commissioner, Lango by the Minister of
Defence, Should you,therefore, nect agree with °
the facts contained in that letter, I would
advise you to contact the Minister of Defonce
direct."

Sbinees, 1 ks

Regarding Obong, about a month after Enpola's disappearance, %
Cankwo heard rumours about the arrest o Private Obong.: He went i

to Masindi Army Barracks where he learnt that some Langl and

icholi soldiers were arrested on 1llth \ugust,1971. He found

(Rl VR S B W

many women 'eeping} also his brother's Muganda girlfriend was

crying.  She told him that Obong was arrested with may others

and taken to the quarter guard. She sanid that when she went to ¢

o
)

~

the quarter guard the foilowing day she did not find anybody thofaﬁky““

but she saw blood and some soldiers cleaning the quarter gulrd._. AV
He was scared to make any further enquiries. The girlfriend was g!
unwilling to accompany him to their home. He packed up Obong's

property and took it to his mother.

We are satisfied that SSP John Odengo was arrested on 3let %;”
March,1971. Unfortunateiy the barman, Ogutu and Inspector Odeke, .
who witnessed the arrest, were not fracei and we are left with
the evidence of ¥.191 ard W,204 about what they were told by the
barman, lthoupgh this plece of evidence was hearsay, we have -
the ovidence of Odongn's previous arrest in February,1971. That
incident wuc canfirmed nlso by VYalusansa whn saw him under arrea£
at the \irhy barracks., It may well be that the autﬁnritiea were

sti)]1 not very happy with Odongo and had him re-arrested on 31at

‘March, 1071,
/250.
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Proceeding ov ' 5 banis, *he heavarrevideize given by the

witnesses thnt Ldoneo was mirested by foir Army mon from
the officers' mess 1soks credible, Ve, 1ﬁzuefore. say that
the probability Is that SSP Odongo was arrasted by irmy soldiers

whose identity has not been esiqblished. He has been missing

since then znd we find that the probability is that he was un-

lawfully disposed of by the soldiers who arrested him.

Regarding Engoia, we are satisfied that he was arrested

on 15th July,1971 : a1 the evidence of Cankwo about 'ﬁat he was

told by the C.C. Durracks, (dnngo, of having scen Engola in an

Army vehicle wag svhsequentls conflomes N T L4 from the

-

Hinistrj of Defence where 1t was stated that after inter~

rogatinn Engola was "releascd through ihe battalion gate.®

It follows that after arrest he was takea to the barracks for

interrogation and the Adjutant of Burma 2attalion maintained

thdt he was released at about 6 p.m. The fact, however,

remains that Engola has never boen seen since he was arrested

and we thirk that had he run away from the country he would

-have at least ¢ ntacted members of his family from wherever

he was. Furthermore, we find 1. rather odd that whereas he

was arrested from his office in the presence of other people,

the Army authorities should have found it convenient to release

him at their battalinn gate without anybody being present to

witness the relense, t'raices considerable doubts ag indeed

Carkwo otatnd in hic letter dnted 25th Kovember,1971, Ex.“i .

¥e find it equally heart-breakinpg“for the Permanent Secrotary p

to ask Cankwo to contact the Minister of Defence direct:rather

than try to assist him by denling with the matters he had raised,

[ Where the subject concernc the life of rny individual, we find

that the preyrer afficia), tn whem approsches are made for

AINOmcation/eeve.s.. /252
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infppmation, cannot be so callous and uncooperative as’

-wne this particular permarent secretary. We are of the

opinion that the.disnppearance of Enpola cannbt be explained

on the basis that ho was released through the battalion gate.
We find this naive and incredible, to say the least about it.
w; find L.at the érnbnbility is that Engola was never relgased
.;nd was unlawfully dispascd of while in detention at .the Burma
Battalion. |
- With regard to Private Obarg, therc is only the evidence
;f Carkwo of what he was told by Obong's girlfrierd. Unfore
tunately she was nnt traced, and Cankwo himself was scared
to make ary further investipation while in the barracks after

what the girl told him. .s Obong hus been missing since 11lth

August,1971 we think that he may thLd;ES‘With the other

fellow tribesmen as the girl reportec to Cankwo.

‘ L
109. Subject No, 89 - LEVI JiCK3SON OMAR\ EBEK, ' - %f
| - ¢
Witnceses: 192 Mika Ebck - Part 2, p. 1915 - 1927, ' _;
193 AIP Gereosom Wamushii 4 : .{
; - Par: 2, p. 1928 - 1944, it
436 Superintendent of Police Timethy'bdy;k g'
~ Par: 5, p. 4612 - 4633, 3
98 Detective Inspector Vicent Godfre§'OHwe.
(recalled)~ Part 6, p. 5859 - 5869. "ﬁfn?mn

The subjecect was a former Admiristrative Secretary, Lango
District dministration, which post he resigred 1; 1952, He

¥as a memt-» of the ", P.C, and, at that material time, was a

shopkeeper/,. .. ....[252.
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shopkecper in Alemere Tradiag Cemtre. Eis father, Mike Ebek,

(%,192) used %0 help him in the shop. 12 was also a partner

;in the Lake Kioga College, which.was clos>d dawn after his dis-

fappearanca. He was married to two wives and has eight children.

On 20th Ap=11,1971, the fathor and swm were in the.shop
when, at aLout_Z pP-m.; thr;e men in a whize Peugeot Cag No.
UUI 129 stopned outsice. Tne three men c¢ntercd the shop, one
of them was armcd with a pistol. ?hey scarched the‘reuidential
part of the buildirg end iound a shotgun lo. 61942, the f}rearm
certificate for it beinp ilo. 20834 which the subject's father
produced. They arrested Cmara and *eck Yim in their car to
Amolatar Poilce Sintion, Oue of thow nlue taok:yity_them

Omara's 1SUZU Car wo. UDT %90,

The fatler went to Amolatar Policc Siation where he saw his
son making a statemeni., Aceording tn 1,).P. Vamishii (W.193),
himsel? ag No. Ui 5871 Lanze Corpural Wi]liam-isabirye, who told
him further that they vere taking the subjzet to Kampéla for
interrogation. They handed in also éhc s jeet's ISUZU car and
the shotpur with iInstructions to keep them until further notice.
The A.I.P. sail that later the same cvering another lorry,
allegedly belonging to the subject, No., UQU 756, was also brought
irnto the iolice Stntinn._ accordirg to Mike Ebek this Bedford
truck belongs %o him ani he pr&ducod its registration card,
W,193 said tha: those three en’ luter left with the subject in
their Poupent Tratiom Napes TITO1NT. I'e denied that any
statoment was taken frew Cmart and produeeed tne Station Diary
in which the relevant oviric; ied been wade.  itry No.8 of
20th .pril, 1971 (exhibit 35) rends as filloss:

"1415 hours, Ta. U 5877, IsabirJe ¥illiam,

Lance Corprral from {zmpala came to arrest
Omara khel of Alemere »illape, his car UOT 390,

2

was brovgns o L. Posicce Stuilien for asafe

Y ', . A N . .{2’)3‘
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custody and one shotgun, No.61942 and 6 keys
also were handed in for safe custody - Mr.

Omara taken by a car No, UUI 129 heading to-
wards Lira under escort by the same No.lance
Corporal Isabirye to Kampala.” .

Entry No. 12 {exhibit '56) . is in respect of the Bedford
truck UQU 756 which was handed in by the criver called Okello,

iAF Tamaasld axiC thst ke war poesrcel to ssk those three men

for their identification papers as the one claiming to be

Isabirye was armed with a pistol. He said that he was told

by this man that they had becn sent by the 'big man" to take

the subject for interrogation. The 2Police Cfficer said that
the authorities were then lookirg for some people, mostly the

aupporters of the former rogime, and he thought that Omara was

one of such people,
The District Police Commander of the time, Superintendent
Odyek (%.436), explained thkat at the relevant period all the

security forces had powers of arrest and soldiers used to bring in

civilians at the Police Stations for safe custody and collected

them later whenever they wanted them, He explained’ that

policemen were scared %o ask such soldiers for their identif-

icatipn papers and the fcar also was lest they too be arrested

for deoing their duty.
According to Inspector Odwe, (4.98), in .pril,1971,
recruitment of guerillas had started in Oyam county and also

in Dokelo,Mornto, Erute and Kioga courties. He said that some

people were lending their vehicles for transperting recruits and

adled thnat Omera Thalk's lorry had beor nsed for this purpose.

On 2%5rd april, 1971, the two vchicles, ihat is, the ISUZU
Car ard the Bedford Truck were sent to Lira Police Stéiiéﬁf

Station Diary Fntry No,14 of 27rd april,1971 - Ex,37 refers.

%.193 &a2id that seme time later the clintgun was taken by a
Serinr Officer frem Lira Pelice Stntinn4and, on 12th June,

1972, Mika 2 piver a receipt headed "Deposit of firearm”

e . :
r Seat
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in respect of the shotgun which was said to have been brought
in by Superinterdent .Lfidra for safe cus* ‘y. According to

exhitit 151 the ISUZY cas is still registered in the names

of Cmara Ebek.

e~

Ve are sntisfied that Cmara Thek was nirested.by the three

s R W ai———— - ¢ "_.——— A ]

men in the Peugeot UUI 129.. We are also satisfied thag-one of
them intrcduced himself to Inspector Vamushii as UA 58?i§'L§nce
. Corporal William Isabirye. Jlthough we appreciate that there
" were cases of personation taking place, here it would a;;;
that the circumstances noralive any such possibility.. The

subject was taken to a l'olice ..tation and the Lance Corporal

does not scem to have made any secret of his identity.

Notwithstarding the fact that Wamushi did not ask him for his =<

identification pupers, we have no doubt! that at least one of

LT

the people ﬁhn arrested the subject was an Army Officer, UA

5871 Lance Corporal William fsabirye. The evidénce suggests

that, and this we aczept as a possible =ecacon for the nubdact'a .
arrcst, in ipril,1971 recruitment fop guerillas had ataqtcd in

some cnuhties of Lango and snme people wei 2 asaisting'in trans-
porting the reccruiis. (mara ESek‘s father had a truck hnd‘it

may well be that the sop was susﬁected of nasisting guerillas

in their trapsport. This would strénmthcn our finding thatv

the subject was in fact arrested by men from the irmy. There

is no eviderce except for what Odyek eaid of where the subject i

was taken from Lira Police Station. If he was taken to Gulu

we did mot Lave evidence to shew that he reached Gulv Jirbase.

R X N

The fact, however, 15 that he i8 missing since 20th April,1971,
and in vicw of the manner of his arrest nand ‘the rcason for his
nrresct, we are of the ™.olan that he was unlnwfully'aispoaed

of on the way to fulu by the penple who arrcsten him, including

A e e AN w2

A 5871 Lance Corporal Wii]{nm Idabirye who,according to dur

Counncl in his final -uliress. died somctime wro in 2 traffie

RIS L, 255a ‘
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110, Subject No. 90 ~ BENJ.MIN BOMEFESI KANJE ODUR,

Witnesses: 194 Dolotin "dur - Part 2, p. 1945 - 1956,
19?7 Georpe Wilson Obotol
- szt Z, p. 1967 - 1979
Part 2, p. 1987 - 1988,

198 Flacid Weri Iga
- Part 2, p. 1979 ~ 1987,

237 Capt. Mark Chandia
- Part 3, p. 2342 - 2364,

434  Supt.G.%. Ochepa
- Part 5, p. 4578 - 4609,

98 1Insp. Vicent Godfrey Odwe

- Part 1, p. 961 - 969,
Part 6, p. 5857 - 5869.

The subject wns a nephew of the former President, Milton
Obote, At the time of the incidert, ke was the pereonnei
manager at Lira Spinring Mill., He was-married to Dolotia Qdur
(W.194) and they have nine children, between the ages of 25 and
2% '

iccording to Mrs. Odur, he was arrested once before about a
year previcus to the incident of Sth February,1973. His car was
taken away and he had to go to Kampala and, aocording to Odwe

(#,98) Your Excellency had had to intervene to release his car.

Cn 5th Februnry,1973, at about 11 a.m., the senior

nacannts elerk of the Spinning Kill, Cbstol (W.197) took some pay-
ment vouchers to Mr, Cdur for signing. He met him in the rt-
yard and just then a V.%. Kombi, recistsation No. UYZ 410 came
with four mcn ir civiliar clothes., ~ccording to Cbotol they
lookel rather sericus; by their tone they appeared mot to be
fricndly wud to him they looked like thugs. They asked where

Mre Clir was vl when he identified himsclf, he Qns told to get

into the cnr,

He/.....o........'/-a.ss-_'
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He 41d as was told, and"they drove asay witﬁ.him.

According to Captain Mark Cﬁandla (W.237), who was the
0.C. Military Police, Lira, the Kombi UYZ 410 was an abandoned
* vehicle which had been taken over by the Military Polic‘. It
" was used solel& for the purposes of nis Unit and it was also
_made available to Military Police persornel, State Research
Department and Intelligence Officers from outside Lira

‘whencever their vchicles broke dowa.

Mrs. 0dur said that at about .10.30 a.w. her husband was
taken to their home by some Army people who came in tqd on;?.
?hcy were four men in army uniform and were armed with guns,
two in Military Police uniform and four in civilian dress,
They came in a light blue car and a whiie mini-bue.‘ She said
that Captain Mark Chandia was one of {hose pedfle and was in
the blue car. He simply stood-by aﬁd did not ﬁppoar to take
part in what was happehing._' They & ~rched the houae..ahd 'iﬁﬁahnq
took away a shotgur, two childron dreouses with Obote's - E
picture and three group photographs ircluding Obote. After
the search, they took hur husb&nd ir the mini-bus and drove

away.

Chandia said that en learning of thelarrest of Mr. Odur,
he went to his house, accomparied by iwo Army officers. He
asked Mrs. Cdur about him and was told that he had disappeared.
She handed him some fil:s which he k2pt; and later in
September,1973 handad those files ani n payment voucher book
to the administration manager, Mr. Ign (W.198). The voucher
book - Ex,38 ~ wars Lhe one which W.137 ha’ taken to the

(] subject for sipning when he was arrested,

B T ST NPT 7 V. T DT JUIPOT NN

Obotol weited for Mr, Odur till nbout lunch time and then
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reported his arrest to Lira Police and L..,.C. Headquarters. The
report was made to Superintedemt Ochepa (W.434), who was the
Metrict Cormarder, Levigo and he inetructed the 0,.C, CID, Esesy to

get all the dctails of the vehicle and. thic Army personnel from

Mr. Obotol, As a result, a general enquiry file No. 12/73 ~ was

opened and a statement recorded from Mr. Obotol, The following

day Captain Chandia callcd at his office at his request and upon

being told about the statcment.made by Ototol, Chandia said "yes,

I took Mr. Benjamin Odur for inquirics on security matters.

When the enquiries are finished, I will report to the Emergo

Project, Kampala.” Ochepa said that he asked to be informed about

the result of Charidia's enquiries and kert a minute to that effect

on to the police file - Ex.10h4,

Odwe, who was then the District Special Branch Officer,

heard the news of the arrest from Rose ﬁbongo who: rang him, He
confirmed with the D;c. Captain Hehty Agech, who promised. to
look into it, and the‘same day he went to Kampala on official
duty. On his tétu;n. on 8th February,1973. he was told by

Ochepa of Odur having been detained by Chandia.for security

matters,

No more was heard of Mr. Odur, nor did Chandia report to

Mr. Ochepa about the result of his enquiries. Ochepa, who

stayed on in Lira for the whole of 1972, said that he did not

.

again ackt Captain Chandia about Odur, althovgh he aid ask for

his stqtement which he refused to make as he was going away,

Mrs. Odur did not make any enquiries for the reason that
she had heard that “whenover a person ie arrusted, he.might Se
taken before court and he is tried," (p.1950). On Seing

° v

presacd why she had been so complacent, she repcated that she

w1s under the impression that he wns perhaps detnined some-

where perding his trinl like many ather people.

LI, RS
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Upon this evidence, we are sntisfied that Mr. Odur was
B A TP §
arrested by four people in civilian droaa whn were in the V.W,

* y .

Kombi, UYZ hlo, ndmitted by Captain Chandia to be tho property

yoerwe

of his Unit in Lira, Mrs. Odur next sav hor huaband boing

brought home by about ten poople, four of whom were in Aruy

N .
PR Y

uniform and two in Military Police uniforn. She nluo'aontionod
a miri-bus and that Captain Chandia was present during the aearch
6f her house. Captain Chandia gav: a different account of his
visit to the home of Mr. Odur and w2 must eay that Ic Iofo not
impresscd by his explanation. Mrs. Odur spoke of ﬁh:raoarch

i

which must have followed closely her huaband'a arroat at the

s R AR B

Spinning Mill. We refusc to believe that these unknown pr?plo
would have been able to use a vehicle belonging fo éhe ;111tary
Police, Lira without Chandia's‘knowledge. We Selieve that
after arresting bdur, these people mvst have gone %oiéhandia
who accompanied those four with some of his own officers to'
Mr. Odur's housc for the search. Ir' the light of all this;

we believe Superintendent Ochepa to whom éhahdihlgdﬁitiaa'hj
freely that he had detained Odur becausé of security éeiﬂ%ﬁg.
Thére was no reason for Superintendent Ocﬁepn to faﬁfic;tir;
such evidence against Chandia and, for the reasons which we '
have endeavoured to give, we find that on 5th February,1973,

Chandia sent the Kombi UYZ 410 to Lira Spinning Mill 46 arrest

_Benjamin Odur because of aome security reasons. We find that

he has been missing since then. He does not appear in ths DOB -

kept by the Military Police, Lira, Ochepa said that he thought
that Odur had been tnken to Kampala for interrogations As he
has not been heard of since his arrbst, we find that the
probability is that he was unlawfully disposed of by the Army
personnel whe hnd been detniled to escort him to Kampala from

Iira,whome {dentity must be known to Captain Chandia, -

111/ e cennra. /259
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111. Subject No., 91 ~ MARTIN ABANYA.

Witnesses: 195 Washington Anyek - Part 2, p, 1957 ~ 1961. -

o3 luar.es Mavis dlem JoeoPe
- Pul't 2’ p.'1961 - 196?0

sccsscsessonnee e L.
'

The subjeet was the sub-county.chiei of Minakulg, Lango
District. He had been a chief for about one year. _Ho.had three
wives, two of whom have sirce remarried according to custom. He
had ten children, the eldest W.196, aged tiirty-three and the
youngest being nire. Six of the children are utill'it:aéhool

being supported by W.196,

On 27th September,1972, the subjecf want to the County
Headquarters, Anyeke, to arrange the prize-giving function for
the double production competition which his Gombolola bad won,
During his absence, at abnut 3 pem., four men in civilian
clothes.and travelling in a van, similar to those used ih the
Governors' offices stopped at his office in Minakulu and
enquired from the clerk (w.19$).where the subject was. On being
told that he had gone to the County Headquarters, they drove away
-ithnut saying anrything more, Those peopla later returned and
called W.195. He found the subject in tho van, sitting between
two people. He was »ot handcuffed or tied butb was veepiné.. His
captors handed to the clerk the suhject'n bicycle, office keys
pnd his brief case, and then drove away in the diroctiéh of

Gulu. The c¢lerk reperted the incldeont to the D.C.

%. 196 made cnquiries at the County Hoadquartors but did
not sec ary perenn whe might have witnessed the incident. He

learnt frem n weman callcd Eremv that the subject was picked

up/’-......,.-----/zsob
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ol
up by those_geyplqﬂfrom‘ToéhigSﬁEﬁﬁt tieaten up and put in the
car, The aon.made enquiries in Gulu without-ﬂuﬂéoal. He also
enquired.at.Lird Policé Station and from friéndu at Lusira

Prison. No bedy had any idea about the whereabouts of the

_ subject., W.196 stated that he did not go to any Military

Camp as he was scared. "After the dinappearance of the subject
his son Charles was apprinted the heir. lie was insured and
had money in tho bank. No body has so far applfbd to Court

for an order to manar~¢ his c¢state.

This is yet another case waere the évidcncelip very
scanty, “We are ir no doubi that the Sub~Coﬁnty Chief of .
Minakulu, Martin Abanya, was arrcsted by four unknown men on
27th Septomber,1972, and had been missing since fﬁen. - The
Chief's clerk said that those people talked in a "brutll"

‘way and this probably scared him, e certainly did not take

- down the particulars of the _van and ,herc'is nothing 1n th.

et h"" '
evidence before us about the ldentit: of any of thoao tour _
camf
men, This arrcst cane soon after the InVPaion of thil
RRPLA XA

c°untry when, according to other witnesses from Lira Polioo .
Station, for example, W.98 and the D.C. Captain Agech (l.}}l).
many people from the District were arrested on auspieion of
béing involved with the Invasion. It may well be that Martin
fibanya was also.arreeted for the sam¢ reason. Aa w; ah;11
shortly see, in éﬁe cane of the Administrative Secretary of
Lango, George Olong (subject 94) at lcast one of the people
who arrcsted him was identified by Cnptain hgech a; Cof;oiai
Okello of the Intellipence Sectirn vwho claimed to havo been
sent, by Lt., Cel, Marella to arrest tlese pcople. It may well

be that the subject was «7s0 nrrestec by people wholiad been

sent ont by Marella from Kampala, bu! re do unt have any such

Alrne t/o vesasens /-2061’ i iy
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direct cvidence. AB Abanya has been missing since 27th
Septomber,1972, we find that the probatility is that he was '
- Jswfully dieposed of by thi unknown yeople who arrested

him,

112, Subject No. 92 - ABSOEQH OTIM,
113. - Subject No. 93 -~ BEN OTIMN.
114, Subject No. 94 - GEORGE OLONG. *

Witnesses: 199 Irene Otim = Part 2, p. 1989 - 1998,
200 Popiya Otim -~ Part 2, p. 1998 ~ 2010,
201 Mary Auma.Olong N l : Tt
- Purt 2, p. 2011 ~ 2019,
282 Lucy Akello - Part 3, p. 2794 - 2806,

295 John Ochepa Alaga
- Part 3, p. 2905 - 2910, -

331 Captain Henry Agech
- Part b, p., 3311

3345,

These three subjects were arrested and taken oﬁ_the

same’ day, that is, 23rd September,1972,

Subject 92 - Absolom Otim - was the Gombololn theff
of Baln, lango District. He was married to Irene Otim
alias Adye, (W.199), and they have eleven children, between
the npes of twenty-eight and ten. She said thnt only the
youngcst child is at school as she cannot afford the others

to go to scheel, s

_ Sub ject 93 ~ Ben Otim - was a former Secretary General
of Lango District nnd since 1971 was the Chairman of the

District Land Board, He w~s married to Popiya Otim (W,.200)

from whom he has six children., He had another wife called

llucy/0-00..../262.




Lucy Auma from whom he has four children. Each wife looks

after her children. W,200 said that ‘she has nﬁplied to

Court for uthority to mannge his entate.

Subject 9l - George Olong.: wna the Admi;iet:at?vo
Secretary of lango District. He had three ines,'tﬁat is,
Mary Auma Olong (W.201), Desimenti Ataro and Lucy Akello
(¥.282), He had nine children with.¥. 201 and eightiwitn
Ataro. W. 201 has already obtalred a.Court Order 'to manage
hie property but shé_somplained_tlat.she has not besn able

to continue the premiums on ﬁie life insurance due pg_lack
‘of finances, _ .

On 23rd Scptember, 1972, Absolom Otim had returned home
from Lira, At about 10 a.m. he was getting ready to go to
his office when fivo people travelling in & Peugeot 504 car
came to his home looking for him. They told him, "We want

you nt Lira". He told them that he had just returned from

Lirn and did not know those people. He wont inside his
house, whereupon two of them gtood at the front door and the

; other two at the rear. When he came ou- he was ordorod 1nto

the ear.” His wife (W,199) looked 1nsido the oar and eav a

[}

gun. She started erying and the vehicle drove away. " She

asked 7 boy to jot dowr the registration numbof'éf the

vehicle which he gave her - Ex.3G. Achordihklﬁb it, the

. . ot
original registration lettors were UUK but were altered to

o

UY0 606. Sh. did not know who 11 done this alterntion.

© ; After their departure, W. 199 mariaged to go to Lira and

. +4
snw the District Commiscioner, Crptain Agech., . She showed
him Ex.39 and he promised to look into the matter, She

8aid that her husband was not agninst the present Govern-

ment,

At sbeut 1 p.m. the same day, the same vehicle with

tive/ca ciniaeas /263,

ks nﬂﬂfﬂynﬁqu,
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five men and Absolom Otim went to the home of Ben Otim tn:Aduku
Road and nsked his wife, Popiya, about him. She told thes
St dy W gows Lo the ) ome of the oo-wife, lucy, in Amgrte-
Angwet villape. She joifted down the numbur of the vehiole on

a piece of paper - Ex. 40, as UYO 606, At About’3 p.a. Ben

otim was drinking with-his porter) John' Ochepa Alaga}’ti. 295)

fe s

and his wife Lucy when the same car wi.th Abaolom Otim in it as

ey
~3

n prisoner, stopped near the hdme, Four men gdt'out of the

car, two camc from the front and the othér two from the rear

of the house nnd told Otim that they wanted to fake Him to

=R

the Police Station for a statement., Ben Otim dashed inside

-,
Tk

. . : RE RS Lt %
the house and locked himself in. 'They threatened to shoot ax

if he did not come out. W. 295 and Lucy apﬁoaleﬁ to idnh; H
Otim to come out ns there were children in the hédsc..Jibr‘
came out and they made him walk in front hp”tbjthe'caf.i{._ -
W. 295 henrd the Gombolola Chief tell Bon Otim mot to worry
and éhey will see what will happen. Ben Otim ;avo ﬁimlh
Shs, 500/- and a bunch of koia which th: witness iater.éﬁnded

to Popiya, (W, 200). ‘W, 200 repbrted'to the 5.b., Captﬁin

Agech, who told her that her husband kad beem arrcsted with.

K
«

George Olong on orders which “éame fron Kamﬁila. f:*h'nqtf

“nfanial

Popiya saw the D.C. again on 25th Septenﬁeg;19?2;'ih; was . R

l:
b
i :
]

told that her husband had been taken to Kampila, She eaid .

‘\ that at the bepinning of October, 1972, some men went to her 5::g=
mc and snid that they had heard that she was crying for
® her hushind and was disturbing tﬁe D.C. about him, They
tcld her that they would come‘bac& later to take her to her i
husbond, She wns scnred anh the following déf, laft the
PY home. ind went to livé with her parents, " The D.C. ssi& fﬁat
JJ Ben Otim's wife saw him five days nfter his arrest and di;eeted ’ :

- her to report tn the Police.

on/'ocov-.co-oooalzsl‘i
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0~ the same day in the afternoon ficorge Olong was at the
home of his wife, Lucy Akello (W.282) nt Adyere Primary
School. She said that fhe Health Inspector, Omule, (;ho also
disappenred and ie subject No. 135, p. 202)  delivered a
message to Olong that the D... Agech hrd .uggested that Olong
should move to a place with a telephone in it so that he
cruld be contacted easily "in case som.thing happened." Olong

then went nwny to see tho D.C. for an ¢xplagations She

acconpanied him to Lira where she wantcd to go to the hospital
to see Olong's sister, . Before reaching the hospital, they
mct Mre, Absolom Ctim who told h:r about the arrest of her

hu bewd by some people in civilian dress travelling in a
Peugeot vehicle. Just then, the same vehicle stopped on the
road and as Olong drove to the D.C's home the Peugcot followed
them, At the D.C*'s home the people in the Peugcot asked
Olorg to get i~to iheir car. But Olong sald that he had
something to tell the D.C. They told-haim that the D.C. was
not at home but when Olong knocked at the door Captain Agech
came out, The D.C., spoke to them first in the garage for
about ten minutes and ther in the sitting room for about five

more mirutes, According to Mrs. Olong - (W. 201):

"ifterwards they came out, Tho DaS.talked to
Mr. 0Olong that these people came from Kampala
nnd they want you that the Precaident wants
you" (p. 2800). When he pressed him for the
reison why the President wanted Him he is ale
leged to have commented that "Many people were
called for interview in connection with the
tncidant af Mutukula," (p, 2801).

Olang drave Snck to the hnme of his wifc Mary Auma (W, 201) with
the Peurcot following them, Qlonrg tolc hor that there had
becn some trouble and Yonr Excellency wonted him. He handed

her the car keys -nd his persenal property and he was then
driven away is the Pougeot, whose number W, 201 also noted

as UY0 ADA, She said that neither Ben O%3im noer rbsoloam Otim

wiis in the car at that time,

o
~
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W, 282 51& the D,C. ﬂgui: on 25th September,1972, when lh;' &-;
was told that the telephone lines were out of order and\tﬁat he
had sent Captain Chardia to Kumpala to find out about hef huse %;
cand, She anw i agasa on FTl Jecenues (U7, smer Sre Jude .

told her that he had been told by Chnndinkthat her husband waa
detained at Makindye. The other wife (W. 201) says thaé-ehq”;aw
‘the D.C. nbout two wecks after QOlong's nrrcat and the D.C. t;id
her that hor husband was wanted by Your Exéellency in KanpalA.-
About n year later, the D.C. is alleged to have told 6. 201
"Your husband is no lomger living” (p. 2015)., She said that

she went to Kampaln to look for her husband but did not

achicve anything as she did not know Kampala well and secondly

she fell sick,

¢ g

Captain ngech said that on Saturday 23rd Septomﬁﬁy;19?2, f%?
two men who came with Olong to his house told him that\t?ey %i ‘
had been sent by Lt. Col. Marella to take all the Admini- * ?i;;
strative Secretorics to Kampala. A The D.C. sgid that one of 5%{;'
those two was Corpornl Okello of the Intclligence Section of ié%;

Malire and that their vehicle was a Pecugeot 50@, UYO 606, He é?

tried te contnct Marclla on the telephonc but the lines were
out order, About a weck later he went to Kampala and found
Marclla very busy and he then reported to the Permanent

Sceretary, Mr. Mugoyr, abnut these arrests,

It is obvious that these three men were arrested on | .. .

3rd Sgpfcmbor,lﬂ72, by tho men who were travelling in thé
Pcugeat S0, 1Y0 606. The D.C.Lango, Cnptnin Agech, said

that onc of those men wag Corpornl Okello of the Intelligence
Section of Malire who told him that they 1nd been sent by Lt.
Col, Mar.1ln, the: then Commanding Officor of the Military
Palice Makindye, to fetch those people nnl other Administrative

Scervtarice in can-uati-n with the Invasian of the couvntry at

Yeatmignind .. L2366,

teoa
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Mutukula by gueri las. We have no rencon to doubt thise .

evidence and we find that nll these three people mustlhave been
escorted to Makindre by Corporil Okc¢lle and his companions, As

"none of them has been henrd of since aona the records of Makindye

- B

were not avallablce, we thiak that tho probability is thﬁt tﬁey
were unlawfully disposed of Ly the military authorities in whose
custody they were. Corporal Ckalle, who was not traced, is

.

clearly implicated in thedir disappeurance..

While still on this subjoct, we chouid like to point out
that according to the records malntaired by. the Central Reglstry.
R TR
of Motor Vchicles, the rumbter nlate ULO 500 belongs to a SUBARU

Vehicle, reecistercd in the names of MM, dukvaya and Amlani

et ) A A, b By K T
R 4 ?

Motors of Kampala ~ sce E:.l52. We €9 not l:now how Corporal

Okello managed to put this rumber plite on the Pougeot 504, but
this case does indictte that cven monbers of the Intelligence
Section of the Army were usirg false runber plates ob?ioualy

to comuflage their identlity.

15. Subdnct No. 9% ~ [ QUUIAL

] )
\

Witnesses: 202 Mary Ekit - Parl 2, p. 2027 - 2039,°

203 Benjamin Ekalu (pio : :
- Part 2, p. 2040 - 2053,

'k.

303 No. 7584 P.C. Rater:t Ajenga

- Part 3, p. 2947 - 2952,

h36  Sayt. Tinoth OF=ck

- Pt 2, p. 612 - 10633.
512 Euaauel Rasnijna

= Pars £, a, £164 - 6168,
38 Iri,. Vircoab fedfwar Qdwe

Py 6l g 5057 - 5869,
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The subiuvct wan a-nd 4o Fwas o shopKeeper and had -




[ NS FERTRE PRI S

- 267 -

PR
H

a Mercedes Beﬁz lorry No. UQZ 447. He was married to Mary
Ekit (W, 202) and h five children hetween the,agge 9!}1& and
4, They nre nll at school and the subject's mo?be:_qpppopta
them, No one has so far applied to ?ourt tor‘an pfder to,

manage his estnte.

e

On 24th April,1971 the subject left his home in his .
lorry with the turnboy, Okudu, who.is said te have died in an
acct " nt, to distribute cotton seced. At about 6 p.m. Okvdu
returned alone and reportod to W, 202 that her huasband-had-
been arrestel inm lite hy some people who stopped them and :
ordered the subject to drive to Lira Police Station. -W.:202
snid that Okudu told her that he had left the subject and the

lorry at Lirn Police Station. el

The subject's brother, Opio (W. 203) learnt about his
brother's disnppearance and sent his eister~-in-law (W. 202). to
the Police Station to ascertain if the report was true.- He
said that he was afraid to go and felt that "Women were in a
better position" to make such enquiries,. W. 202 went to the
police statior and found thair lorry parked: outside.’. °She
enquired from a policeman about her husband and was told to-
return the following day. She wont to the police station:
the.following day nnd was told th.t her ﬁusbnnd was no longer

. there, The policeman told her that possibly he had been
taken to Gulu, She did nnt sce their lorry at the polite
stﬁtinn cither, Opin said that he went to the police
ctation on the 25th April, and nsked a friend, who was in the
Spueinl Branch, to try to find out the renson for his brother's
nrrost, He did not receive any assistance and then sent -

We 202 to Gulu Police Station where she was taken around the
¢211s nhout his brnth-r'Stlorfy'nnd was aévised to 'forget' it,

A wegk latur, Opio found his brathaer's 1iwry at Onln Bus - park

'tt‘\/» XX -268 .
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n with a tall fat man in civilinn clothes in 4it. He did not
spenk to the man nor did he report to the police as he was

afrnid, Instead he reparted to the National Insurance .

Corparation. He saw the lorry ngain at D.T. Dobbie_garnée
in 7th Strect, Kampalr. He was told that it had been'takep
there by officeras of the Upnndn /rmy, He saw the priVatn !
saecretary to the Minister of Defence and with the sarage

manager and thce secretary, one called (Otto Okello, went to the
garape where the secretary took down the registrnkion numyer of
the lorry and the busincss title which was written on the lorry,
that is, Sundry Enterprises Ltd. Hc was asked by Mr.'bkeiis to
wait for his communic-tion. lie never heard from him and

subsequently handed the lorry's registration cnrd to his lawyer, 4 -

Mr. Ariko,

The assistant workshep manaper of D.T. Debbie, W. 511,

said that the lorry UQZ U447 was first bLroupght into the garage
for xepnirs by Sundry Enterprisces of:Lira. According to hias -_‘ °
records, it was next sent into the workshops on 22nd June,

1975 ' r the Ministry of Works and Housing with an order

- b e N T ek
et

No. 270/72 = Ex.130. W. 511 said thit they claimed their

i ok ia

charges from the Mirnistry of Defence 1u stated on Ex. 130.

The vehicle ﬂcxt came intoe the garnre on 7th Januar#,lé?k; :
again sent in by the Central Workshop (seo order Ex.131 ,.bqt ;‘ %
this time it was displaying a differcnt number, i.e. N;}12.UA 98, ;
Knsujja said thnt having checkcd'thc 2ngine and chasais number of
the lorry - 12 U1 98 - with his recoris he found that both cor-

© responded with the cneine nnd chnssis of the lorry No. UQZ 447,

-He preduce? a1 certificate to thal effact (Ex.132) dated 29th

Nov ‘mbor,197h which reads:

x

o , "M/Benz L.1113 Registration Yo, UQZ 447,engine _ '
: No0.352.908 - 20 .- 081349 chascis No. 358.002 - )
2N - HFLE19 w5 neld to M/s. Sundry Enter-
prises Lti., P.O Bax 185, Lirn on 2nd Novemher,
1970. On 7th January,1974 tle same vehicle wns i

’ . N 3o . /‘269 L) '
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breught in our workshop for ropnirs from

Miristry of Works and Housing, Contral

Workshop P,C, Box 7174, Kamptls with L
Registration No. 12 Ui 98 (Ordcr No. e
CW/3773/74." L

’e

According tn the records of Lira Folice Station, which
were produced by No, 7584 P,C. Ajunga (#..33), it seems that
on 23rd April,1971, Private Khamis handed in one man and a

i acrdl

vehicle UQZ 4h7 for anfu custedy. This is according to

" station diary entry No. 108, Ex.60. The Lock-Up register

entry No, 794/71 reads: e
P
"John fkujt for safe custody was admitted on sl
the same day which is 23rd April,1971, and :
the prisoner's praperty book 1efirence No.
was 456,71, He was taken to Gulu-on 23rd
april. 1971 by an army officer" - (Ex.62):

There 15 another entry in the station 4iary No.l12 of thg same
_gate, 23rd april 1971, which recads:

"Lt. Nalwanso reported his departure to Gulu
with two persons, (1) Johm Akuja, (2)
Miswki Anytx w1tn a ear ruple‘excd UQX W47 -

""""" g;;t

Superintendent Odyok (W.hjé) wag then the District Police

Commandcr, Lango and Inspectar Odwe (Y. 98) vas the District

Special Branch Officer. according to Ouwe, in upril 19?1,

people werc buing recruited as guerillas in some of the
J -

counties of Lungo nﬂ““blSa Oyum. Dokrln, Horoto, Erute and

Kioga. He said thnt som¢ other pcople were providing trans-

port for those recruits and he mentiored particularly the

- ?&W;‘%Jf’. '—;::-'W‘ =} 28 e .
. - Kt B LT ! S

PR

names of Jobn Okujn ard Omara Bbek (sudbject No.89, p.

5

“W The District Police Corumander knew of the arrest of bohn Ckuja
L4 and, after Inrking ot Ex. 0 and 63 admitted that ho had
been kept nt his petdc: ot.tien. e explained that at the
materinl time - mombors of the .irmed farces had powers of

arrest and 1t wag Aifficenlt for pelicomen Yo check on the

Ldertity ~f 211 such personc whn weve brinpging in prisoners

.
_J for safe keopin, oL voitions palfce stations,

e *"WWWWQW(&»‘& R et
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He said thnt the difficulty wus that some of the soldiers
were uncooperntive nrd stubborn and refused to properly
identify themselvec. He snid that such prisoﬁera, who were

kept at Lira Police Staiion, were subscquently transferred

either to Kawmpala or Gulu,

There can be na doubt that the subject John Okuja was
in fact arrcsted but accarding to the police records, he was
arrested on 23rd April,1971, and not 2hih April as stated by
his wifc, Lccording to lAra Dolice Stntion Diary Entry,
No.108 (Ex. ¢Q), 1% 18 cbvious that private Khamis handed
in one man and a vehicie No. UQZ B4 for custody., This
registration number is Lial of the Buaz lorry belonging to
Okuja and it will fouldaw Cherciore i & %he man who was
b =ded in by Khamis must h-ve beon Chia:a, . similar entry
is reflected ir the Lock—up'rcgister'(jﬂ,_ﬁz) and also in the
station diary entry 112 (Bx. §1) which indieatus that Lt,
Nalumoso es~arted Okujn and another man ralled Onyik tq,Gulu;

with a car No. UQX 447, =ad lorry UGZ ‘47,

We are satisfied that the subject, Okuja and his lorry

UQZ 447 were in fact transfurved from lira Police Station to
Gulu Air Base by a soliliur called Li. !1lumeso. That this
must be so is further witnessed by the fact that when the

same lorry wa:- -un% to D.T. Dobbie garcpge on 22nd June 1971
by the Ministry of Works and Heusing, it still bore the. title
Sundry Entcerprises Lud, and LLc.Sﬁme ~cgistration number

UGS 4E7,  fhe BIIL 2° the ropair chnopes was pnid by the
Ministry of Deverce.  Vhen it wns sent ia again on 7th
Janury,1974%, by the Centiral Workshop, its registration
number had been -hanced ta 12 UL 98, ¥e hnve no: doubt at all
that the lorry beloanging to Ckuja was in [act taken over by

the Ministry ~f NDofaence,

Frnm/......../.?.l‘
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e b
Fr- < the evidence of Inspector Odwe, it is obvioﬂﬂ that f?

in April,1971 some guerillas were teing recruited in various % ;

countics of Lanéo Dis?rict and othcr poople.:inc}udins_OKnggfa?Nu ‘g' ;
who were sympathetically inclined to the cause of the guer<. 3§
11lias, a1 2 rita? fialdr webiclee for thelr transportstion. i
We are in no d~ubt in finding that Okuja was in fact agreated gl

by the security forces in the pursen of Private Khamia

because of such a suspicion, The records indicate that he

was taken to Gulu Airbase by Lt. Nalumoso, but there is no

P A AL eede s

evidence to shrw that he reached t.uat destination, ?he
fnct,hrwever, remaing that he has been missing sinoce then and
we have ne hesitation in saying that he must have been un-

lawfully killed by the people who escorted him to. Guly,

ircluding Lt. Nalumoso. "

116, Subject No. 96 -~ CIRILO Em“!‘”q‘

Witnesses: 205 Clement Ojok Eliak - Part 2, pe 2053 - 2057.
206 Faibi Aloto - Part 2' Pe 295? - 2.61'.
213 PBrieza Okcllo Adupn- Part 3, p. 2126 - 2145,

L T T

The aubject was a business man and a partner vith .Eliak
{(W. 205) in quarry at Ngeta, near Lira, called the L;nso Quarry.
He was 2lso a member of the Ugnnda Land COmmiaaion. <;59 had
four wives including Faibi Alobo (W. 206) and a total of
twenty~-thrce children between the ages of twonty and fifteen.
Ono nf the eldost chiliren, Opio, looks after the athor
children but, accordire to W, 206, he is ;ow complairing about

the burde= on him,

On 22nd September,1972, the subject left the hrme of
We 206 to go to the quarry. He spent the night there and

or 2%rd Septumber, at nbeut S5 pom., went to the shop o! hie

. + . Ny
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partner, W. 205. Heo sat ia the verandah of the shop with
Elink and Adupa (W. 213), who is a nagiatrntb Grade II.
Elink said thnt he saw a Toyata vehicle, whose' cblour =
resemblod that of an army vehicle, parked near ehh'hhoi

by the Tip Top Hotel. He went inside tue shop for about
five minutes to omse himsclf and when he returned he' found
the subjoct missing. He snid that Adupa informed §1mlthgt
some people dragped the subjoct up to tho vehlcio and" took
him away in 1t. Adupa denled this evidence aﬁd'nﬁihtainod

that on 23rd September,” 1972, he was 35 miles away in

Doknlo. He produced his court dinry to confirm fh‘tfiyia

" was sn, 'Adapa gsaid that .o ﬁaéé to buy'géods erE:iliak
on credit and by the time of this incidont, owed hiq about
Sha. 500/-. He said tht in 197h Elisk sucd him fof some
maney which he still owed him. ‘le could not givo .

any reason for Eliak mentioning hin ns a wiineas to the
. . ) . . . ot

]
- P

kidnapping of Egwang. ™
. [ .

o - : e

Elink kopt the subject's bicycle in the shop till

.1t.was subscquently collucted by W..206. Faibi said that
no soarch was made for reé husSand a8 nobody seemed to know
who tnok him ar where he was taken, She said that she was
told by Eliak what Adupn had scon and, after waiting for
her husband's return, she concluded . that what she had been
told'about his arrest by Army men was probably trno,}-f

&ccording'tn Eii«k. the enly eye witneas in this.caae
was the mqgiétrﬂtc, Mr. Ldupa, vhoe dewicdibei;g preﬁent
when the cubjeet was kidnnppéd_ Wo have congldered éhia
cortradictinog scrinvslj. ﬁr. fdupa 44 préduce hia digry
ncenrding te which nn 23rd September, he wns in Dokold;
If Adupn had wmtuck to the schodule ns por his diary, ‘
then 1t weuld ke abtviens that Elink had tnld a delibeé;te
lie about him, LN ‘

6N/ arneenenns /273,
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| e On the other hand, if Adupa hnud not fcllowed his itenérary properly,

then he might have bcen at any place exzept Dokolé. We can think

of no reason why Elink should mention Adupa if he was not there,
1

Pe fall to sec what Elirk wns to gnin by telling aucﬁ a lie, Ne

appreciate that Eliak was the subject's pariner in the quarry,

- but there is no evidence to sugpeat thrt their business relation-

ship wns nct friendly. Adupn mentioned his indebtedness to Eliak

to the tune of Shs. 50C/- in September,1972, but he did not say

that Eliak hnd been preasing him for nryment, On tis owﬁ admis-

sion, it was not till 197% ihnt Elink evod him. We are of the .

ix -‘_";n_-':.- e

opinion that Elink was a truthfull witness and we accept his

evidence, Wo find that Adupa was in fact at his shop 'ﬁen

the subject was kideapned nnd wo think that Adupa denied wit-

nessing the incideat for fear of being implicated and/or of

any retaliation by che peeple who kidnepped the subject,. As

Adupa chose not %o speak the truth, we do not have ?uch material

upon which to mnke our findings but, hrving accepted Eliak's .

testimony, we arc nble to say that h: was taken away dn s’

Toyota vehicle, whose colour resembled that of an Afmy vehicle.

He has been miscing since 2>=d Septembor,1972'and we are of the

opinion that the probsbility is that he was unlawfully disposed

of by the poople who kidrnapped him,

117. Subject 1o, 97 - UA_6137 I'TE _KOSMATING OJCK.

Sec G.H.Q- Mbuye, p.ore

-

118, Subject No, 96 - UA 6169 ITC _STANLY OJOK.

See Rorder Gunard pil .. ORABA

PY ' = 627,
119, Suhfeet Moo 99 - SAMSUR GGHER.
120. Sublect N0l 200 - LEKOBOAM AJAL.
121, Subjeet No.101 - CHARLES GLEL.
o Vitnenses: P08 Yokamn Otim ~ Part 2, p. 2077 ~ 208R.

202  Gaoffrc¢y Jamen Otim '

-~ Part 3, p, 2884 - 2294,
S5 Petty Macgaret Ajal

- Tars 3 p. 2520 -« 290y,
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These threoe suwbjects were relat :«d,  Yokana Otim

.

(W#. 208), retired county chicf, says that subject 99,

S+msor Ochen, ana subject 101, Charles Olet, are his

nephews and subject 100, Lekoboam Ajal, kis cousin. Otim

( ©.292) said that subjecis 99 and 100 were his stepbrothers,

and Olet was nis reai elder brother,

Samson Ochen was “he ‘Deputy Commissioner of Prisonms,

He was married to Georpina Ochen who did not come forward

to give evidence, and they have ten children, Both W, 208

nnd 292 first came to know of his disappearance when sometime

in 1972, trey heard an annourcement on the radio that Ochen had

fled the country %o Tanzaria. Aftexr the announcement,

Georgina went to their hom: in Lange and teld W. 208 that her

husband left their home in Kampala one day in 1972 and never

came back,

Leboboam Ajal was an officer in the defunct General

Service Unit. ilc was married to Betty Ajal (W, 293) and he

had another wife also, He hns five children between the

ages of twenty and ten, the eldest son is a telephone

operator in the Apriculture Qffice, Soroti and the other

children are still at schuol. W, 93 said that she has

not applied to court for an order to manage her husband's

estnte.

Accordins to Brtty Ajala, she sk the children home

to lango ai the time of the takeover of the Government by

the Army.  T.i5 ine [ollowed by an announcoment by the

Govarrment disbundine the General Service Unit and all

a3t Officers were reked ‘o repert to the ncarest police

&l :tinn, Yo mirht Any oL thle Juriiure that Charles

01l ' 4l wes o fAuneral S rvice Upil man »nd was the

Azalstont Distetet Comissiener, Guliy  he was trang-
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ferred to Kampala in Januerry,1971 just before the Army
takeover of the Government, Accord.ng to his brother, after
this unit wna disbnarded, Olet wns sent home to Lira pendiﬁg
zesigrment of other dutice and, following the governuenf

announcement, Olot reported himself at Lira police station.

When Betty Ajal returned to Kampala, she found their
. house locked and everything in it takeq away. She learnt
that when her husband went to the Permanent Secretary and.-
asked for his pay he together with about 85 others were ‘
arrested and dutained nt Murchison B:y Prison, Luzira, She
saw a friend, Warder Charles Bua, wh~ confirmed that Ajal was

in the priaon but r¢fused her permissisn to see him,

‘ Regarding Charlcs Olet, and ns alcendy étatud..nfter the
disbandment of tﬁc Gereral Serviee Unit; he returned home to
lira and reported himself at Lira Polize station. He had a
Pougeot 404 car, No. UIQV 141, On 14t31 Februnry,1971, Olét
was driving in his car with his fnmiiy going to church for a
service., Ho was being followed by his brother (W.292) on hie'
aﬁpoter{ 0let was stopped by two pecople standing by the road-
side, opposite Lango D.A. workshop. ‘fhen he stopped, We 292
heard them introducing themselves tc Dlet '"we are the people
.f;om the.security." sThey told him that he was wanted at the
Police Station and asked him to camé out of the car, When he
and hig fumily came out they asked him for the kez of the car
nﬁd trok him awsy in the enr to the police station. W, 292
did nat follow them to the police.st-tion ns he was more
concrrned with finting trnnsp8rt for the rest of the‘f%mily.
According to him, Olct's wife Anna, who is now a mantal case
in K&burwmriin, saw her husband in Lira police station and
Inter twice in Gulu at the Army barrncss, Otim snid‘that he
I~tir =ww Wis brethor'a car nt the Contral Police Stntion,

Kamprla, but with 4 different rogiotration number which

hc.‘/’na P ...,./2?60
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he did noi note, He identificd it from a sciatch on the

stecring wheel. Olet had six children betwoen the ages of nine-
teen and five. According to Otim, all hiﬁ property was stolen
from his house in Kampala and no onr hns appliod.tor a court order

te

to manage his proporty.

-

Exs 125 is a 1list of Gonural fervice Officers who were
deiained at the Upandn Government Prison; Murchison Bay. It
lists 90 puople, tmt neither Lekoborm Ajal nor Charles Olet

- 48 amongst them. We would say thut No. 45 on the list is one

calleé Robert Ajnl, who must be a difforent person all together,

Therc 18 nn direct evidenée with regard to Samson Oghen
except for the radio announcement wvhich W. 208 ané 292 heard.
There is no cvidence bufore us to dispute the truth of the
annoﬁncement a8 heard by these two wi{nesées, and we are of the
opinion that the probability certainly is that he might have

fled th; country.

Regarding Lekoboun.Ajnl and Charles Olet, we are

satisficd from thye evidence that bath.of them wUre'men of the
now defunct GSU Ex,125 makes it abundantly clear that 90 such
officers were detained at Murchison Bay Prison. Although Betty
Aju. said her husband wis also detnined at the same prison, hias
name does not appear ir the list - Ex. 125. Nevertheless, we
are of the opinion that her evidence has a riag of truth, and

we find that her husband was arrecsted and detaiﬂed at Murchison

Ry Prisen,

® Regnrding Chinrles Olet, we accept the cvvidence of his
brother, Otim and fird th-t on 1l4th Pebruary,1971 he wns
nfrastud by men claiming tn.he sccurity officers and taken

° to Lira pnlice stution. The vvidance is th%t he was
tranaforred to Gulﬁ Alrbane after “wo days bLut we have not

- boen able ta o0 any »oeavds from cithor Liry Police ftation

1 Y £« & I
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or Gulu Afrhase to confirm whother this was so, Unfortunately,
Mrs. Olet is a mental case but we are inclined to believe Otim
, that she did see Olet at Gulu Airbase on at least two ocoms~

ions.

Our finding in respect of Lekoboam AJal nnd'o;gtugg
that they were in custody at Murchison Bay and Gul\.}_’ Airbaee
respectively, Neither has returncd home and both are mis-
sing since February,1971, Tho authoritics 4n whose oustody
they were, ought to krnow how they were dealt with, and we.
beliove that the probability is that they were unlawfully.

digposed of while under detcntion. . N

1220 Subject No, 102 - G.G. OGWANG OLET.
125, Subjoct No, 105 - P.Y. OKELLO OKUM. S '
124, Subicet No. 104 ~ HENIY OKETTA. %

Witncsses: 209 Briya Olet < Part 2,p. 2089 - 2096,

346 Mra. Joice Okumu
. - Part 2,p. 3560 - ,568.

372 Miss Judy Atim N
*~ Part 2,p. 3795 - 3820,

488 Us 12648 Cpl. A.A. Wila
- Part 6| Pe 5512 - 5577.

491 UA 12686 Cpl, Onziga Safi .
- Part 6,p, 5659 - .5_§93-

493 UA 15432 L/Cpl. Abdunuru Pasikale Bondo

i 2

N O = ~ Part 6,p.’ 5705 = 5750:iiia.
° .542  Captnin Pashir Juma ' - ?i'V
. . >
- Part 7,p. 6840 . €878, b N
]
The three subjects wore technical officers in the h
) ® Agriculture Department, Gulu. ;
.
JJ ¥ra. Joice Okumu (V. 346) was r sceretary employed by the

Tnahageo Cooperative Unlon, and working with her in the same

PRI oy auest [Ba
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office but for the Small Hulders Tobncen project was

Miss Judy Atim (W.372).

On 22nd Septenbur,1072, both these ladies were in their
office, At about 10.30 a.m. a V.W, Konbl stopped near the e
window of the office arnd 2 man jumped out of the vehicle and ﬁJvmpnu
went into the office. W, 372 recegniscid this maa as Onziga
(W. 491) whom rhc knew btefore. Onzigé i8ked them the where~
abouts of Okott~ z2nd Ogwang, without {clling tﬁcm why he
wanted them, The ladics told him that they would be in the
Agriculturc Office, whereupon Onziga as'ced both girla to get
into the car. They Ffound 0%clle Okunt and another lady >
cealled Mrs. Margeret Odwar and some othxs in the Kombi. S,
They drove up to the Agriculture Office. Onziga went in and
soon care back with Oketta nnd ng§n3 OLlo®,  Mra. Margeret
Odwnr was dropped at the Middle Morth Tobncco Ofidce and then
they plcked up the Svperintendeat of Vorks Iroa the Ministry
of Worke. They drave on %o the Army ﬁnrrncks? Gulu Airbase,
On the way Onzigh told Okctta M"You will ace”. At the barracks,

they were all put togetucr in one ofrice.

Their personnl belongings were removed from them and the
two girls wery asked to remove their clothes.,  They refused
and the moldicrs §ennme nasty. The ;3irls agreed to remove
their blouses, whercupon the solilers lcft them in the room
and went awny. Latcer an officer came ard nsled what they
had Aane. He was trl? by arother officer Lthat they had been
breught in by Oazipn. Thew 1 maa came with n bnasin of
paraffin ndy fter | uring the wnenffia an the floor, told the
prisancra not ta wnve, Taeyr st yeod there until lunch time and
when faod enme they rofuned &a ont, Soca alter 2 p.m.

We 488 cnamec nad noked whe had taken chem theve,  Judy told
him that B " anld wnow Loobter but he denied any khowledpe and

asked her ta ~eremnnng him o another offica.

e
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- She incistod thnt hoer co-prisoncr went with her bnt W, 488
agreed to let Joice accompany her to the other oifice where
both af them were intoiviewod. Judy At m rofused to apeak

until she was told the renéon for hor arrest, This nado

the officer annoyod.> Then Onziga came back and asked if
they had untén their lunch, ° They were taken by two Army
Officers to the ndjoinihg office where Judy saw ono of her
‘relatives, by name of Oyat and another man, sitting there,

W, 488 came to that officeihtk7 p:m, and Judy heard ‘an Army
boy at the dbér shouting "town Mulefu", Judy said ti t ‘
.;he is taller than Jolce and she, Judy, was nsked to go' oute
She refused unluess she was accompnnicd by Joice and thefh 'both
of them were taken to the Sergeants' Mess. They spent'the
night in tho room while being guarded by a soldier and the
next ALy Captain Bashir Juma, (W. 542) saw them at about:

3 p.m..in the same bodroom. Judy asked him the renson

for’ their arrcst but the Captain shouted her down saying

‘you giris must stop going to guerillas' mcetings'. She

tried to argue with him arnd told him that he had no right
to qucstion them like that, He was annoyved and told the

girls not to interfere in 'men's affairs’; He said that
he knew of the mectings the girls had boen attending and .

" this, the two girle denied. Mrs. Okumu snid that she

+ " asked him (p. 3565): « o T

"I asked him, him Yeing an African like mysclf and -
- " he knows how a man is strict with his wife, then I
©sald suyvosiapg he whs my hugband rnd I am hig wife,
a mother of n child w.. was thre: months old, could
he allow me to po out at night lerving that chila
° alone, prning somewhere he did not know and for the
*"  purpose Le did not know."

The Captain thoupht about this anc ther deeided to relense

the girls after a2 lane lecture and a wrening. Later he drove

them to thadir office,

Jhdy/u............/?80' 7
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Judy said thnt she was not surc shethter Oyat was sub-
sequently rcleased or not. But she ¢ii1 see the Superinten~
dent of Works later nrd has not seen (gwang Olet and the other

two Apricultural Officers since ther,

Ogwang Olet's father, W, 209, reccived information of
his arrest on 29th Scptember,1972, Hc¢ sent his sigter and
daughter to check on the report and when it wns,contitgd§.,.}
he went to Gulu on lkth Octobler,1972, ard saw the Ag;icﬁlturai
Officcr.- The arrceot of his son together with some others
was confirmed and he then saw the D.C, whn rang up the Alrbase
Commander while W, 209 waited outside. Lnter the D.Co asked
him to go homo and ‘stay quiet' until he had finished his

enquirics., Ho waited for three months and when he saw the

D;C. apain in January,1973%, he was teli that %there was no
news8 about his son., He returned to Galﬁ in Sune 1973, and
wﬁs nsked to roemove his son's property from his house,  He
8nid that Ogwang Olet wns ageé about 29 and single bg% had
two illegitimte children. . The father said that he has
already obtained an order from the Court to mahage_high,
son's property. . . i o '

The three Intelligence Officers of the Gulu Airbase, that

is, W, 488, W, 491 and W, 493, all d:nied-beiné involved in

the arrcst of these igricultural Officers and the two girls,
%\ AlL wila, W, LRJ. said that peoplc nccused of holding seéret
mectings er boine in a possecsion of firearms for subversive
activitics were cases for Pnlice to Xfavestipnte. He denied
that cither he or his twe coilenguee, Bondo and Onziga, took
any people ta the Afrbase for interrosation.  Similarly,
o ® Onziga dewnicd the entire cvidence of the twn women and

maintained. that he hnd ne: arrcsted any of the Agricultﬁral

J Cflicers oar the girly s " lloped, He alao idenled taking

them ¢ thr i hasq Bnarrncke,
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He said that a writtoﬁ'éecord_in the form of a ro?grt is kept
whenever somcbody ie arrested.and this ié suﬁt tqiéhe Commander
of tho Adirbasc who keeps it in a file, Ho did not produce
nny such n file¢s  Bondo said that he szs not at the Airbase

on 27th Septeomber 1972, but was on atqnd-by dqty at the Alr~
field, He contradicted his other two colleagugeﬁbyqqnying

that people were being taken to the Barracks for interrogation.

Notwishstanding the deninls of Onziga apd hig other
collengues, we arc satisfied from the evidence of the two 'girls
that these threo Agriculturnl Officers and the two girls wore
arruétcd from their offices by the Intclligence Officer, Onsiga
on Z?tﬁ Septémbur. 1972, At least Miss Judy Atim knew Onziga
before and she said that he had a reputation of arresting people
in simil.r fashion. She also knew Ali Wila and said that he '
was not with Onziga that day. We accept the evidence, that all
of them were taken to the iirbase Barracks and the two girls =
were released by Captain Bashir Juma, ;fter being detained -
overnight nt the Barracks. Ig seems that they had been
arres;ed on suspicion.of attending what the céptain termed
as:"gucrillns' mectings". If those allegations of the &
activitivs of the girls were true and the Captain .also knew
about those mcetings, we fail to see why he released éﬁgm;
cxcept for the roason which Mrs. Okumu advanced. The other
three 28Ticnltural ericora were last seem at the Gulu?&irbaso
Barracks by the two girls and there is no evidence that they
or any onc of them ever came back. Th2 Superintendent of
Works wns scen later by Miss Judy Atim but not any of the'
othuras. As they have been missing.aince Z?th.Septcmber,19?2,
and were 1ast scen at the Gulu Air Bage Barracks, ﬁt w;uld fol-
low that the nutherity in whese sustody they were ought to know
how they wore denlt with, Tur our part we aay that the preabah.

biltty is that thcey must have been unlawfully dieposed of while
in custady At the Gulu Adirbase, /282
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125, Subjuect No. 105 - SUPT. FAUSTINO HARRY GEORGE APUNYO.

Witnces: 210 Constance Ncko hgulo Apunyo

- Part ¢, p. 2096 ~ 2115,

The subject was a Suporintuadant of Police and was stationed
at Fort Portnl as in-charge of the Stnlion since 1969, He was

marricd to W. 210 and they have six children.

rccording to tho evidence of Mrs. .punyo their house was
attacked by 1 large.number of people, sonu in military uniform,

others in commando uniferms nnd some in civilinn dress, on.31lst

~March,1971, at abonut ) n.m, She snid that ghe first heard two

vehicles stopning in their compound, followed by foot.utgpg'o;
many peonle going around the house,. She then heard som; bod&
knocking at the door and shouting "we . re¢ police and -we want
you." W,210 und her husbard kept quict, nnd then someone from
outside nsked "Mukyale, Mukynla is you; hushand around?" - She
still kept quict., Those people ouyside started knocking at all
the windows nnd they were saying, "Toduy yru will see. Even if
you ‘keep quiet, we krow you are inside." From here onward we
would let Mrs. ‘punyo narr:te the  grucsome incident in her own

words - (p,2097):

"Some were usirg English and seme were using
Kiswalili, then afa® mivutes ~fterwards I heard

2 gun shot at the front dcor, Ve £till Kept quiet
but soeme people then came incide the house in the
sitlir reom,  Then theoy were to the middle door
which w~s only shut, nn{ lockcd, nnd it was also
broken. They entered inte one of the rooma but:they
did n~t kraw which one we were oceupying.  They
broke the deanr leading to the children's bedroom.
They nsked the children to tell them where we were
sleepive, then the children showed then: where we
werea  They forced us to epen the doner hut we did
not, oventunlly they broke tho deoy, . Thay then
found us standing at the door, Some paople caught
me and the athers caught my husband, * “heir faces
locked like ‘hemeof Rurespeans excoplt one who laocked
like thnat of an MFfrican, The faces were painted
red but thedr arma and leops were not painted, they

wera/ ooy, /PR3,
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were blask. Some people were 18saulting me &nd ..
.others tried to drag him outsida. - Then they
brought him back in the bedrocm,  He was then ~-
taken from the bedroom and brcught -him in the
sitting room. Some people caight me when I was:
following him, Sowe people wers taking away the .
property from the house and othors were assauting
me nnd he wns then thrown outeile and he was shot
twice and I was in the sitting room when I saw °*
him being shot and I heard hir say "I awm dead.
Some peeple argued that-why do we leave the
woman - let us kill her too ard others said that
let vs leave her, what will she do with all :these
many children, Then they threw me outaide, and -
thog: who were outside returnced me inside, When I
returncd in the house then one 5f them orderod,me
to sit down, He held his gun and shot but he mis=
sed m:. One of them then picked me up and took
me back to the bedroom, He picikead up a bottle of
beer which was there and he hit me on the head‘: -
with it, He then commented that youripunyo, is
it not you wh were boasting ani where are the :
- girls with which you were boasting and tho beer."
She said that the man who took a shot ot her and sade the comment
about boastinr~ wns Lt. Col. Toloko, the officer commanding the
Army Barracks, Fort Partal. She continued to say ﬁaat_ﬁoloko
was talking to himself. He-referred to her as "ikokoro" and that
"You used to bonst saying that you are n big man in the police,"
Akokoro is a sub-county in lango District :2d is the place from
where the former President came. She said that they collected
al  he children when she was being beaten.® Some of them
sugpested killing nll of them to avoid any trouble subsequently,
but others said, "No, let us leave them; this is ta bloody
woman,'  They took awny most of the things from the house,
Y
_ like sutlery, record rinyer, rl-tes, transister radios ete.
° Then Toloka «oked her for the car keys. She told him that
the keys were or the tible which had been tnaken ~way by his
men, He then loft saying he wonld come back for her, nnt she
should prepare him a bed, He went as far as the fence and came
o L4 back, still askins for the koys. She told him tn look in the
Py rreporty they Lo! taken, e tient her up and kicked her all B

MO faes .-....-/28"’0
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aver the bnady, Then they went awny taking her husband with

him. She crawled up to the Lush and hid there until the
morning. In the morning she went to tHe‘hnuse ¢ ® the Reginnal
Folice Commnndor; Mr. Mutazindwa, who i3 now alleged to have
rctired from the Police Force. She was absolutely naked and
the Pnlice Commander's houscboy ran «wny ¢, sceing her. Hie
wife gave her something to cover hersclf and ﬁftef she reported
the kncident to him, he simply snid "It is uvp to him", He
appenrcd to be so scared that he wns reluactant te do anything
for ‘her, Two other Police Cffircers, Omaset and Malinga,
decided éh go to her home to sce what Qnd happened, much
Against~thc advice of Mr. Mutazindwa Mrs. Lgunyo does not
seem to have got any assistance Irom =ny ol the Senior Police
Officers in Fort Portal. her rcquest ior transport to take
hc; home wns refused and she decided ta walk nll the way tq

Lira,

She took hér 8ix children, and twn of her brotheg-in-}aw,
and started walking eut of Fort Portal.  She Aad a iot of
difficulty walking because of the beating she had received and
apent the night on the way within Fori Porial. ifter walking
for nbout twenty miles ghe got a 1ift in o iorry whiéh dropped
her at Masindi and the driver also gave her Shs, 40/~ td;help
her on the way. = She managed to get a car and got fo ﬁtép&;a
in iﬁngo whore shé fell 411 nnd spent wbout four days in the
hagpital,” Latar her brether-in-law, vhe was teaching at

Atapara, tank her home. i

She padd of f the budunce of the lonn of 81e.1867/- left
on her busbind's car. which ghe Jnter 2cld Lo pay off other
debts, She said th~t her linehand 1-84 4 hanse in Dokola but..
his people ardored her out of it wnd she ds boing bathored a
lot,  She Josks after her childeen nae gets feea by brewing
war«pei, Reeartineg the ~dminicipacblan of Lpnnyatn estutn, she
anid that the autheritics wore dnmisbirp apon a death certif-

Lloate .
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before they could denl wi . her application.. She did not know

about the pracecdure rosarding -the estates of missing pe'or;bl.e“

. . . e i
she haa not seen her husband sinc2 31t March,1971,

after beimg shot. and taken away from thesi hrme in Fort Portal,

From the clear and detailed account of the incildent given
by Mrs. Apunyo, it is manifuest that.the hoolignne who attacked
their hoame on J31st March,1971 were unider the command of. Lt. Col.g,;ml
Toloko, whom she know buforé. There 18 ne question of mis ken
fdent . ty beenuse, after theselpenplg h:d. breken into the house,
they switched ~n all 'e*hl\"l'irﬁts. ‘ mrs. ‘pu;'yo said that when

her husband was uhOt nnt\ldc the hous s in the componnd, she

heard his ery "Oh I am dead." 81tcr 1he to’lowing day -the two

police officers nm-oct 1nd Mallng1 s blood in the compound,

The only person who was shot and fell 5n the compound -a& Apunyo.
His wifc said thﬁt these soldiers—;;o< ;;f.huabnnd away in their
vehicle wﬁcn they left, In thosc cigctmstnncee-ne are satisfied
thnt Mr. Apunyo was shot and hit by thc bullet as is cvidenced
_rrop his cry. We acgept the evidenco that he was carried away -
while injured and we are ccrtain that eitucer he was dead when he
" was taken awhy or he mast have died aflter removal from the
compound, * In either case we find thnt ﬁn wns mercilessly

. killed by some Army soldiers whe were teing commanded by

Lt. Col. Toloko. We arv fiot véry surv about the reason for
sucg barha;ic retalintion arninst Apunyo except for what his
wife henrd Lt. Col. Toloka say abeut his bonsting ahbout girls
and beor, We would be shocked nnd stunned if thc.price of
such boasting were to be pald with one's lifed  Had there

be.r any ethi.r reqson foar this nurdcr we do not know.

This 18 yot another cnae where the police was so cowed

by fuar of the lemy that ever hipghly vplaced officers, 1iko the

Revefnmn Y PaYing Onmmaedip af the day, Mr, Mutazindwa, wore
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seqred of their lives to intervenc or even help Mrs. Apusyo.
slightly by giving her a 1lift. As far as these police officers
were concerned it seems obvious that there was no question of

investigating this dastardly murder of a police officer by some

Army Officers, and bring the culprits to Justice.

-

Subject No. 106 - U; 7728 JRIVATE NICHOL.S OCWANG.

126,
See Moroto Soldiers, p 665'_ e i1
127 " Subject No, 107 ~ ISiAC. OWINY,
128, Subject No. 108 - CIRILO OKDKO.
129, Subject No. 109 - SOLOMON AJAL,
430, " Subject No. 110 - MIS:KI ONWYIK.
134, Subject No. 111 - JOHN OYITE.
132, Subject No. 121 = ALFRED ATINE.
. : : 3
4 Witnesses: 212 Venturina Owiny - Part 3,p. 2119 - 2126,
222 Albina Ayo Okoko - Part 3,p. 2215 = 2223,
274 Alice Adero Awal - Part 3,p. 2715 -2736.
275 Gaburiela Nyakulai Part“5,p. 2?56 _ 2?55.
288 Rose Atiang - Part 3,p. 2849If Zéi?.
289 Mary Achieng -~ Part 3;p._?8§7-- 28‘4.
303 No. 7584 P.C. Robart Ajenga

~ Part 3,p. 2947 -~ 2952,

These six residents of Minakulu su“-county in Lango District

were arrested on 20th April, 1971,

Isanc Owiry (subject 107) wns a tencher at Minakulu P.VII
~ N

school, They

Ha was murried to W, 212 whn alto is n tencher.

HAYE/eevenonnrsnnseese /287,
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have three children and, according to W. 212, the 4th who was

born aftcr his disnppearnnce is nnt his,

Cirilo Okoko (Suhject 108) was formerly working for the
Rnilways hut at the material time wns a businosb man, . He wps
married to W, 222 and had a second wife also; ench having

two children from him,

Bolomon Awal (Subject 109) was ‘also a tenéher_at
Minakulu I,VII schecol. He was mrried to W. 274 and they have
eight children between the ages 18-12, of whom only four are at

school, .

Misaki Onyik (Subject 110) was a carpenter and was married
to W. 275, _They pave seven children, of whom only the eldgft

-

is at scheol. ' T

John Oyite (Subject 111) was the Combolola Chief of .
Minakulu and wns married to W, 288; he had a second wife also.

He hns eighteen children between the cres of nineteen and seven, o

Rlfred ntine (Subject 112) wne tac manager of.Adokomit '
girn:ry. fic was married to W. 289 aad Martha Ayuruﬁ; He ‘has
twelve children, of whom four are fron V. 289, between the ages

of fourteen and three. Only four children are now it school.

On 20th April, 1971, W, 212 saw 2 vehicle comi;é from
Gulu direction, It stopped near the road and three or four
people in civilian drese walked up to their home. “They
rracted her and nt their renuest, she “zalled out her husband,
He came out and «fter precting him, they said "We aré taking
you te Gulu", They 4id not tell him why they were taking
ﬂim, but they took him to the car whica was white ¢ éélour.
She did net notice itabreqiatration number, - She roported te
the Hendmaster of his achanl who, in turn, reported to the

D.C. Wo 272 5odd that she 23] rot try to trace her husband,

K N . IB/..-....'........ZBB;




s VR

- him alone, Nevertheless, he was takan tn the Peugeot and

‘- 2R8 "=

[

as one of his collenrues had nlso been taken in similar fashion
and his people were looking for him. She snid she would ask

-t e, e e

them 4f they sqw her husband anywhere.

W, 212 18 a teucher at \hongobera Girls Scpool and gets a
salary of Shs. 400/~ p.m. She has not re~married, . She was
able to collect the mrney which was on his bank acgourt with-
out gétting an rder from the court to manaée"hi;"eségte and

she nlso got some money from the Tenchers' Association. She

did not know if her husband was insured.

At about 8 a.m., nn the same day, 925312_95252_°nd his
wife W. 222, were having their breakfast when two:'vé.h‘icleg,
a blue Peupeot 404 and a white Merccdes Benz, Regiatr;;ion
No, USW 129, came and stopped; the Peugeot séépped in
front and the other at the back of the shop'where'theywere
living., She said that four'beople.cnme cut of the Peugeot
and told her, "We have come to collect your husband." They
said they had been sent from Kampala to trkaerhim for .inter-
rogation and they asked him,-'"Have you received leiters
from abroad?" Her hushand denied, and they searched the
house without f;ndinp anything. Then they told her hus~
band, "Put on -your.shres, Let us go. We are unfortunate."
At the same time one of thrgse said that as fbe subject had

nothing and had committeddno offence, they should leave

driven away. She said that the same people also collected
Isnae Owiny, Saloman Awal, John Oyit: and alfred Atine,
accordirg to this witness, a Volkswaren came later the

game Any and tqook away the ecarpenter, Misakl Onyik, and a

youny, pirl agred fourteen, called Adong, She said that

this rirl came hack »fter three weeks but rcfused to talk

N/ ensesnsscniaes /280,
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as she had buen warned against speaking. Unfortunately, Sho
died three dnys later in.a trnffic.accident} W. 222 said that
her husband never came back. - She mado enquiries:after a few
weeks nt Gulu, and .rmy officers tc whom she mentioned the
registration numher of the Benz car allegedly tglq her that the
vehicle was from the Cabinet Office and that she should go to

Kampala., She was also told that if she went to Kampala to the

Cabinet Office, she ton would be killed. While in Gulu, she

saw two of those people who arrested her husband at-the shops
wearing plain dress, She saw the zame two in Lira town on a

number of occasi~ns going about in irmy vehicles. She did

not report them to the Police; irstead she went to luzira

from whore she was directed to Makindye. She_did n&t find
her husband and she.checked at Kige Prison. Failing to find
him there she went to the T biri ard'fniliﬁg again tdifina
him there she gnave up the search. X, 222 said th;t'h;r
husband left some money in the bank'add his ahoplhad %een

tnken over by her father~in-law who has chased hé§'aiay.

at about 8.30 a.m. the snme day three vehiclea, a

‘Peureot, a Volkswapon whose reristratian flpures l. 274

reecalls as 122, and a Benz, went to the house of Solomon
Awal, Only the Volkswapen entercd their compound. .
Mrs. Awal was scarcd and stqrted ctying. A young boy aged
about twelve called Ago took down the reristration number
of e vehitzlan aron ploce of paper - 25_52' The avmbers
86 notud are UNI 122 and UMW 200, P stntement dnted 2n4d
Octaler, 1974 in which she mentione’. only two vehicles was
1t te her but she ﬁﬁintuireA that nély tha‘Volkawacen
stopped ir their cnmpnuné, thé othei two mtopped an

little beyond their hame.  She said that twa pesple,

onc with 1 i, enwe out of the Yolkswapmen and 914 her

huystsamd | ""ame here.
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We have been sent tn collect you."' They put her husband ‘. ot [
in the vehicle and drove away, sayirg that they were taking
pim to Gulu. According to her the other two vehicles took

the other subjects on the samc day,

W. 27 wert to Gulu Prisen aftcr throe doys and did

not find her husband there, She did not check with the

police and on 20th .} ~11,1977 went to the Army Barracka, Gulu.

B

The soldicr nt the gate told her th-t they did not have any
prisoner. She also went to Makindye but failed to find her

huaband there.

She s1id that all the eight children used to go to

Y

school before her husband disappenrcd, but now she can

afford to send only four to school.

At about 10 a.m. a green Peugeot No. UUW 200-vent to
the housc of Misaki Onyik. W. 275 said that thre; men in
civilian clothes, one with a gun, came out and said to her
-.huaband thnt they wanted him, Her husband went a;ay with
them. They removed his shoes, put him Ir the car and drove

away without saying what they w ~e poing to do with him,

Like W, 222 Mrs. Onyik also mentioncd idong who was also
arrested with her husband. She snil she saw her being -~
arrested from Minakulu shnps. ndong came back after three
‘days and told her thnt she left Onyik at Lira Prisons W.275

wont thers anl wag thll that her hushand was rat there, Then

she went to Gulu and enguired at the police station. Nobody
scemcd to know ahout him, Then she went to Hﬂkindye after
aboant 1 week hut 3id nat fied him Lthere, She had no idea of

wh=t mifht have haprencd to her husband,

W, . prafuced the atiticn disry nand lock-up register

of Lira DInalicce Station. iceorling to Ex. 62, whieh is the ~

cene 2 1291,
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_earrying guns came out and asked her where her husband was,
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lock-uf peglster,cntry number 768/71 6f 23rd April; 1971,
Mis~ki Onyik had been admitted to the police cells on 20th
arril, 1971 for safc custody and according to Ez;_éi;:whieﬁ
13 the ota’ " n diary, entry number 112 of 23rd April,1971,
Lte Nalumoto toak away-dohn Akuja and Misaki Onyik together

with car No. UQX 447 and Dorry No. UUZ 447 to Guld.

With reeqrd to the Gombe Chief, Cohn Oyite, his wife t
W, 288 snid that on 6th April,1971, six men dressed in army

uniform went to. their home at abtiout & pe.m. Three' of them *

When she told them that she did n~t know, they told her

that the."Big man" wanted her husband because he had not

detained .the army officers who were in his area. She Baid’
that they asked her to tell her husbanrd to detain all the’
irmy offigcers who were in the village and they would be
collected later. She.passed this messagé to her husband.
And she snid that he 'did not arrest any of his soldiers from
the .rmy between 6th and 20th April,1971 because his dskaris

failed to ret any.

On the 20th :pril, 1971 at about 8 a.m. two véhicles
went to tho home of the gomholola chief, Both these fehiéioa
were white Peupeot 403 saloons, She saw six peoplé ié'tgé';
cars, four with puns ‘who came Aﬁtside. She”said that Bn;(of
the four arm-1 mon w8 nmannpst these whn.had.cniled“fre;iouﬁly
on 6th .pril. They told her husband that they had been ao;t
ty the "Fii mon" to collect him,  They' took him to {he s
officc and scarched it, They took him away in the diréction
of Gulu, W. 288 said tﬁqt she did net try to look for her RE
hughand ani thourht that ns he w-8 a povernment servant he - .

¥ould return,  The 244 not repert the incident to any-

author‘ity/.......o.--.293.
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them to achool, She wns not sure if he had any mnneyzin the

- 292 -

authority except for the connty chief who came to check on
the cnsh, She said thnt of the eipht children, five used
Oy YT “o,

to‘gn to scherol but she now finds it Aifficult to asend any of

bamk or if hé was insured, He had a oar but thicves have
stolen 111 ite parts, The Lango D.fis 2nid her his half -
salary for three months, Ghe s8nid thit she had nnt applied

to court for an order to manage his property.

On 20th April,1971 Alfres Atire left his home at "
7.30 a.m. to take his sick child to Fospital. His wife o
W, 289 saw him agnin when he was bratght home together ;igh the
child in an different vehicls: which w's also a Peugeot bu? bigger
than her hushand’s oar in which he h-. pone earlier, She saw
the gombolola chief; John Oyite in her husbnnd'sucar whoae!
registrntinn.number is UQO 9383, Those people in the cars,
except for Oyite, came out. One.nﬂ ;hem had a gun and he
ordered Atine to take the child inside, The man with the-'
gun.otdered her husband to tell her whntever‘he wanted,

Atine told her to look after the.chiléren.properly and also ) ¢
to tell the co-wife Secnuse he did nat krow where he was being
taken. W. 289 nsked them where they were ;nking her husband.

They told her they were going to the Gulu Airbase. Then

Y,

both vehiclés drove away. She gaid that the people in the
cars were all dreaaed"in civilian dress., She called the A
one who did the tudk! | a soldier hy th~ way ke spoke. She

I

described his speech 2s 'brutal', She saw the vehicles

Laking Gulu direction,

On 23rd hp{il,l971 she went to Gulu Airbuse and asked
ahont her husbani at the gate, She was teld that people
brought from Lira had been taken to Arua by plane. A8 a

reault, she wert to Arun Airbase an 30th April, Lut the »

snld‘ic-r/.....-..-....293.
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soldier at the gate told her that her husband was nnt there,

W, 289 said that she saw her huasband’s car being driven
by 2 civilian in Gulu town. . She claims that she still sees
it but with a different number plate which she does not

remember.
' it

She said that all the_twelve children used t6 go to
schenl Lefere her husband disappeared but now only‘fpur are
at schooi. He had some money in the bank and also some
land and houses, She said that she has nn; applied to

court far an order to manage his property.
”

It is cevident that all these six people were arrested

from ﬁinnkulu by people whn have been described as soldiers.

To Okoka, they asked if ho had received any letter from - .
'abrn;d. " To Isaac Owiny, Awal and Oyite they .said that they %ﬁ
were taking them to Gulu Airbase, . To Oyite they said that °

the 'big man' wanted him because he had not detained Army

deserters,

_When all this is considered in the light of the evideéce
of the District Special Branmch Cfficer, Odwe (W. 98) who said
that in April, 1971 recruitment of .guerillas in certain
cnun;ies of Lango had started and snme people were assisting
in the transpo.. of those guerillas, it would aeenm obviousx
that the arreést of thesa-ai¥ people from Minakulu sub-couﬂty

was probably Adue tn the guerilla activity which was prominent . ?ﬁ;:

Police Commander, Odyek (W. 436) who smaid that pcople

i

4
at that time, There is nlso the cvidence of the District . Ef
- ;‘1

1

§

arrested by the Army sometimes passed through Lira YPalice
Station and all such priseoncrs were token either to Kampala
or Guly, In the case of these six peecple, there is police

rceeord at Lira Pealice St:tion only in respect of Mioakd

It/...-..-..-...../?')".
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It would seem that either no record for the other five was kept
at the police station or they were taken straight to ;hcir
destinatinn, As the police lock-up register indicates thgt
Misnki Onyik together with John Ak "1 (subject No. 95) was
‘taken to Gulu by ar “rmy officér called Lt. Nalumo;;. the
probqbility is that the nthers were nlso taken ﬁo the Gulu
Adrbnse., None of them has come hick and all of them have
been missing since April, 1971, Wc find that the'ﬁrobability
is that 21l of them were unlawfully disposed of by the people
in whose custody éhey werc. With’régnrd Misaki Onyik; wél

can sny for sure that Lt. Nalumoto, who escorted h;ﬁlfpﬁm
‘Lira, must be-r full responsibility for his whereaboute,

And reparding the others, as we have already said, the prob-
ability is thnt they too were taken to Gulu Airbase.,, Unfort-
unately, the DOB of Gulu Airbase was not made available to ua.
and we cunnot sny whether they did in fact reach that.

destinntinn, Likewiac none of the witnessecs recosniséd aﬁy“#ﬁmx‘
theose people who arrested them but if Onyik was arrested S& -
Army people and taker to Lirn Police Station, we think it 1e

reasonnble to say that the others must also have been arrested

by soldicrs of Ugonin Army, as some of the witnesses say,

133, Subject No, 112 - LRUNASANI OGWANG.

- Part 3,

Ericzn Okello .. 0=
p.2127 - 2145, t

Witnesees: 213

g .
ey an e e -

The subjeet was the cnunfy chief of Erute in Lango District.
While pivirg evilence on subject Wo, 96, Mr. Adupa said that he
had heey 0 af raay 5 reYe whe dign pieared and mentioned thisr

county rhicf as eore of them, We did not hear nany other direct

QVil‘O”CQ/-...cnaooo/29r) *
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wvird ta denegse about the circumstances whieh led to his alleged

disappenrtnces: In‘the oircumstanced, ituisuimpossible for us

136,

137.

138,

139.

140,

141,

12,

143,

14,

evidence ateut Mr, Opwoang, nor did nﬁy of his
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family come fore

v .

i ¢ 4
v’ o YAt .

Subject No. 113 = U 4099 ~ VINCENT OMARA.

See Moroto Stldiers,p. 664, . .

Subjegt No, 114 - Cpl. SAMUEL ODIDI.

Sce Mbarara Simba .Battalion, L
Pe 618,

Subject Nos 115 - Ux 6726 PRIVATE MANASI OTIM.

See Mbararn Simba Battalion,
Vi, T Re 638 | -

Subject No. 116 ~U. 2950 L/Cpl. RAYMOND OGWAL.

See Mbarara Simba Battalion,
P,618,

Subject No.117 - U4 6697 PRIVATE ABUMERIKI OKABO.

See Mbarara Simba Battalion,
p. 618,

Subjoct Mo.118 - UA 5289 JOHNSON OKELLO.
Se¢ Jinja Soldicrs, p

p0‘5860
“ubject No.119 ~ DRIVER OTIM.-

 Jinja Soldiers, p 580, "

Subject No. 120 =~ Ui 3083 S/SGT.MESUSERA OQWAN3,

Sve Mbiararn Simba Battalien, p, 1R,

Subjoct No. 121 « ALFRED ATINE (See p,286).

Gubdiict Moo 122 - YA 6092 FRIV.TE MATHEW OKUNY,

. Lee Milire Soldiers, p _-598,

Subiect Noo 123 ~ §/Cpl, CHRISIOPHER OKFLLO,

Sce Jinjn Seldiers, p. 580,

1“'5/-0.---:-0296a.
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145, Subject Nos 124 - UA 60148 Cpl. PHILIP qmum.
See Hnlire, p.598' _
146, Subject No. 125 - U0 22¢ Lt, WILSON GIBSON OGWAL,
Sec Mbuya Soléiera,~p.555. S
147, Subject No, 126 ~ U0 130 Lt, LIYA OTIM,
See Mbuyn, p. 565,_»‘“_;“ .
148, Subject No. 127 - Ua. 4846 L ,Cpl. PETER OCEN.
. ... . SeerMapamaga, p.50b, o —u- TR
149, Subject No. 128 - uUA 184S PRIVATE LEON OTIM,
See Moroto, pe 664, .
150, "Suhject No. 133 - un.49"3 " ppivieE ALFRED OKELLO.
151, Subjcct No, 130 - UA.€127 PRIVATE LUCAS OKEL
1523+ <= Subjéét-No,"131 = CPL. KCNSTANTINO-OGHMA.
See Mbarara Simla Battalion, p,618,
153. . - > . e

wdes --Sunject No. 132 = ALFRE) QLWEL """

e

Witncsses: 232 Mnrgareé Licro - Part 3, p.2290 - 2298.

331 CAptnin Henry Agech
T B s .Y 2L 0-3311 - 33“5.

-t - e o - o

.
. L
The subject was a Health Insfector tintil 1969, and started
keeping a shop In 1970, He was marricd to Margeret Xdero, W.232,

and thcy have-three children aged fif:een. to.eleven montﬁs;

skt
R geienN

W, 232 gaid that her husband was firs: arrested Ly the 0.C. CID
Lira Tolice Station iq_ﬂwych,lO?l,'pnd was_keptrin custody at the
Milftary Pollice, Gulu, for two wecks, He was then transferred

to Mivrtndye whHire hi® wilfc saw him and was ‘subscquently Egignsed

after two weoeks with 2 letter of his relansc. He did not tell

his wif: why he was arrested an? Yctained, .

0“/--6......-.-0/2970
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On 6th Februnry,1973, at about § a.m, the‘subjecé and his
wife were In their shop in Lira town. Two men came into the
shop and spent about three minutes loocing at the varioﬁs goods.
Thie 4nay L:l%. Lrut X airites 241 P A ANTY Laadrover cale
and stopped outside t' o shop. Mrs. Clwe said fhaf Eh; 1éent- :ufk? -
ificd the vehicle from its colour. ?cﬁr men c«ﬁe'oht; two in‘
Army uniform stopped at the shop door snd the other.two, who
were thaee whe had béoen to the shop a 1ittle eanrlier, came
inside¢ nnd asked the subject if he wan lfred Olwe...The .
subject said he was, whereﬁpon one of thoseliwo pfoduced
somcthing, which to Mrs., Olwe looked like a small di#ry;
black in -eelour, which he held in his hand ;hd said that he
was a soldicer from Kampnla and "Phe President w;née you“:

Mrs. Olwe said that she lonked at the card ggt did ;ét read it,
She noticed thnt it had no photopraph, nor was there anQ';rit-
lnv at the- back, ‘However, thcey did .mot tell her why the
President wante& him and they did nnt even allow the subject
to talk to her. She said that she dic not know 1f the subject
%a8 known to the I'resident and he had never talked about meet~
ing him., One of the mun handcuffed the subject and Mrs. Olwe
felt from that time that théy were perhaps not taking him to
the President. They told him to get inta. the landrover for
being tuken to Kampala, Sb» did not notice the wvehicle number

28 she was crying,

Che shivt the shiop and sn# the D.C., Captain Hernry Agech,
at about 2 p.m. the same day. He did nnt know of the incident
ar }, when she described the peaple invelved in the -nst of
her hushand to him, he tnll her that these peaple were
tvicitors', The D,C. rang up the Police Rarracks and was told
that the svhicct was net taken there, The D.Ces asked her to

ra heme,
C-’lpt(\tn/oao--o'-'/2980
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Cnptain Henry ﬁpgch testificd that when Mra. Olwe reported to %_
him, he nsked her tq repnrrt to Captain Chandia. Captnin igech .
aprced that he advised her.so and also spoke to Captain
Chandin about investipatinpg this ensc, He, however, denied
telling her that thase people were 'visitors' from Kampala,
The D.C. rcmembered ns&ing Chﬂndia about people who were .
arresting others nnd Chandia is allered to have reylied ihat
he did not know who those people were, He went . on to say
that during February/March 1973, many people were arrested

in his area but he said, "When these arrests happencd I was
not there so, when 1 came back, somehbody told me that there

were some people arresting some people hcrgﬁ.n,gp.3323). He

BT ARSI L L

also snid that Captain Chandia wns a member of the District
Security Committee but never bricfed the Committie about such

arrests,

In March 1973 Mrs. Olwe reccived information that her
- husband had been. taken to Makindye a;d she went there to’
make enquiries, She waa stopped at the gate and one soldier
allegedly told her that the prisenery from Lango were released
on, Friday, Later someone higher in rank told her that nobody

- from Lango wns being kept therc,

s

Two of her children are at schoal, She has taken over

W

Lo IE

the shop goods but has not be able ta draw money from the
Bank which insists on secing the death cértificnte, She has

Voom univp their joint ~ecenumt nince,

55 this ineident occurred in bread dny’light, it is.
" reasonatle to say £h1t lrse. Olwe had peod npportunity gf
seginn those whe arrecsted her husband, ~ She s<id that two
af tho mom were in &Emy uniform and thcy were nfi in nn.
Carty Ianlccvnr, AltHoupgh we apnrecinte the fact that it X ' o

way be darpecous 4o nccept such identification which 4s

. Y

hwm,-d/....-...-....../?',l"‘- i




bascd partly or the colour of the vekicle:and partly on the so

ealled irmy uniform, we are neverthclesa of-the opinion thad

peaple like .Mrs, Olwe could be trystced at. least in theixr"

Jvcrrificaeian of the vehicle, If not the neople from their

dresses. Taken toagethor with this, is the fact that the

D.C, nlsa suid that around Fcbruary/March,1973, many people

were boing arrested ty people from Kamhalae. We have ﬂiRQﬂdi

seen in Bome cnscs, with which we have dealt alroady, about

certain Sccurity Officers coming from Kampala and arresting

people in Lira, We find that the circ.mstantinl evidence

..

points to the fact that .1fred Olwe was 1n fact arrested by

« N e

some Sccurity Officers who came from K:mpala. . We are

unable to sny why he wns arrestcd. v the nnt honrd of

.

any crime which he might havc compittel or any activity in

which he mipht have been involved which was considerod by

the authorities to be undesirnble or subversiva. We accept

Mrs, ‘0lwe's evilerce that when she wtnt to Hakind'e she diad .
: ~1
not see her hquxnd tharc and, as a matter of fact, there is

no cvidence th«t the subject ever reached Kampala. The

cvidence that we hnve is thqt he hns been missing sinco

6th February, 1973 ﬂnﬂ, for the reasons which we have._

endonvoured te giva. we fecl that the Security Officore,

whose identity remuins unestablished, who ‘arrested him

mirht have unlawfully disposed of hiif on the way to

a\ Knmpala, e

.

154, Subdect No. 133 ~ MICHAEL CPETTO.

Aitnessers 233 Mara Opettn = Part 3, peo 2302 .~ 2310,

° 237 Captain Mark Chandia
. . =, Part.3, p, 23k2 - 2364,

J 7¢)l “ichael Oboato -
- DPart 3, p. 2323 - 23M1,

.. /300,
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The subject was the Deputy Treasurer of Lango District
sdministration, Hg w18 married to Nora Obott§ (We233), and
they have nine children, bétw;en the nﬁes of twenty to three.
Scven of the childre; are nt‘achopl and their mother aupporté

them from her carnings out of cultivation,

The subject had a Datsun Pick Up vehicle, No. UYZ 441,
Michacl Obote (W. 301), who was described by Nora as her hus-
band's brother, a driver working for the same District .

Pl

Adminristration, occnsionally drove this vehicle.

On 15th Fetruary, )73, the subject's vehicle was with
W, 301, iccording to him some people in civilian dress went
té the District hdministration Workshop in a red Fiat Car,

No. UUP 93?, which uced to belo{g to Captain Chandia, and asked

the witncss w..ore the owner of the Datsun was, They told him
that:snmething was wrong with it which, accqrdiﬂg to the.witnesa,
was untrue, He told them that the owner was ;t gome; They
arrested him, put him in the car and took him to the Military
Police barracks wherc he was handcuffed. Opetto's car was

also driven by one of those men to the barracks. W, 301 said
that he did not sce Captain Chandia at the barracka. He was

then nsked to take those men to Opetto's home):

About 2 p.m., Nora left her husband sle;ping in the house
and went to the field. Meantime, W. 301 took those people to

Opetto's home, On sccing them, Cpetto star%ed running towards

his wife dn the-ficld, followed by those men who were in

Y civilinn clothes, On renching'hcr..;h;'aquec; lay down on .
the pround and ctarted erying. Mrs. Opetto said that those z

. ‘prople grected Yoer in LﬁéohﬂA and Kiswnhiii; They asked him Sf

ts s8tand up and then they escorted aim to the house where Nora ;

® gaw the re? it with Michzel Obote in 1t beinp guarded by an .
J semisl moan, 3

Their/eveeeas .«/301.




-~ 301 -

Their home was searched and those people t°Q§.?hEPQ\SHE’ -a

i rifle, a .22 rifie and a shotpun ~ and thé@g radiogram,- Nora
said thnt the th;ee firearms were properly liceﬁsed. These
men then handcuffed the subjecg, tied him with a rope apd

“put him in the boot of the car. The boot was then.cloged.

according to W, 301, they were driven back. to the
barracks and he noticed that the vehicle was not stbopped at
the gate of the burracks, indicatirg that the guards’ knew
both the vehicle and the men in it.  Those in ‘the car ¥o1d
some other soldiers‘in uniform ir th. barracks, "We have
brought them."  The witness said thit Chandia was not’one
of them, Michnel Ohnte was then reloased but Opetté has

not beer seen since then, nor has hia car boen séeny’ ©

: EEEN . ..::i'":
‘Captain Chandia admitted that he owned the Fiat No,
3 ] Rk Y
TUP 937 in February, 1973, ond said that he hna aince sold

[ .
it to one cnlled Thnmpéon Lyen. He dnnied hcaring of the
ed weon -_..'
subject and said ‘hat there was no r‘cord of his being
taken to the barracks on 15th February, 1973, in his D.0O.B.
" R T

¢ - There'can be no dﬂhbtithit'thc.aﬁbjeé% was-arrested

by some soldicrs whe have not been identified by anybody.

»r

It is net dxsputed that those soldie"s were using Captain:

se vea e B i

Chandia's Fiat UUP 937 and as the euajcct was taken in its
toot to Lira Militnary Police Bwtrqck>, we find it incred-
ible lint the prt\‘n'b crr would te uufﬂ in fuch a manner
by strannnrs without his knowledge, We find it apparent
; . that Captain Chandiz not only kneﬁ'the“identity of those
mea but alsn wllnycd them to usc his car knowing full well

the nature of their mirsion,  This will Aldo explnin why

N S RN R

on its jJourncy to th reacks with .. 301 and the -subject

>

ir the hesaty 3t was nat ptog +t the gate of the barracks,

2 Tbe/no-u.n~-oclao./302.
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" The Barracks' D.0,B. may have no récord of Opetto being

taken there, We do not find it odd because our oxporionoolgl

Adurimg this Inquiry hns been thnt whatever tcv reoordl havo
been produced they oan in ne way be described as oithir"
comprehensive or a complete racord ;t all the prisoners.
We are satisfied tﬁnt the subject wne in faot taken to .
the Military Police Barracks, Lira. ' As those arrosts came ' i
at n time whon many othors were being arrested by Security
_Officers from Kampala, we feel that the people who afroc%oé
him were also Security .Officers from Kampala, Thore’is’
no, evidence of what hecame of him after his arrival aﬁ'%hi-
barracks ip Lira, and if he was takan to Kampala‘by.thoao'u
Security Officers, we did not have any evidence to aay

that he di@ in fact safely roach Kampala., A8 he haas bc‘q,n
wissing siﬁce 15th February,1973, w2 find that the probab- .- i

111ty &5 that he was unlawfully disposcd of by the unkpowa.,

Security Ofticors who arrcated him, tut whose 1dent1ty wga.,; .
known to Cnptain Chandia. ';. \

t- :
155, Subjeet No, 134 - DA 4993 pRIvaTe CELESTINOG OPIO, !

.
AT W

Se¢ Jinja Seldiors, p.580. .. o

SR

156. *© Subject Noe. 135 = DAVID OMULE,

- ‘ . . * e

Witnesses: .236 John Okila Okello ~ Part 3, p.2323 ~12341.

237 Coptain Vark Ph«qdia
- Part 3, p.zzba - 236“.

&
¥
A
&
b
i
(A

Part 3' p.Z}?‘O - 2’86.
297 Erimnyo Okulo < Part 3, p.2916 - 2920.
3}1 Captain Henry Agech ’ :
- Part 4, p.}}ll - 3345.. _ 3
Pavid "mule was the District Healthllﬁspectér. L&ngo and was
etationed at Lirn,  He used to live in Ireda viliago where Y . v

Erinnyn/.. -0.4..-../}03. K




Frinnyo Okuln (W, 297), a treaal ‘er of Lango Diutri;t

Administretion, was his neiphdovr, He was uged nbout forty-

three and was married, bt his wife died in 1965. nnd Hna
e e e Crir tlu of ghis inzidest
Jnyce, who was 1 telepheno operator With the fgriculture

Departmcent, was living with him,

4

On Sundny 24th Septcmﬁor. 19?&. he 1n;ormod hi;.ﬁg}gh-
bour, W. 297, that he was going to hie o}fico as aomefbing
was urgently rcquired 5y his ﬁinistry. He was in h*e car,
Peugeot )Ob No. UY0 528. This was followed by a me;aéée
which his broth.r John Okila” Okello (w. 231) recuived from
the subject's son, also called Okello, that hia father
had been arrcsted at the Post Offic;. W, 236 wcnt:to ?hc
Pélice.station where he saw his brotﬁer‘e'énr pnrkeq out-

side and anothcr car. also a Peugeot 50# dark bluu in

colour, No. UVI 296 was parked beside it, On making

enqnirica at the counter, he was told that hia brother.vFa
with some Army officers being 1ntetrogaved in the OID
Office., W. 236 asked the Constnble if he covld 8see hia
brother, The Constable soen returncd sith a Qegaagg

that he should go away, He sat down underneath the mango
tree. outaide the Police Station and aftor about 30 minutea,.
he saw his brother coming out with four Arﬁy Officers. He
g1 tantanffed, Two of Lis escort were in uniform and® the
other twe in civilinn clothes. "He sat in the front seat

of UYT 206 hetween the driver and another man, Tho other

. twn sat _in his brother's car, and then both vehicles were

seen. drivinpg awny towards the Military Police,'Liré.

Me 236 them went to his brother's hore in Ireda and saw

O ~v, 4

wisega S whe s plleped to have comfirmed his .

..... Brother/eececesssas30h,
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. . . T : »
prother's arrest upon being told so by the subject's houseboy.

Captain Chnndin'(ﬂ;237) was then. the 0,Ce Militnf;i?oiiée.
Lii . He snid thut he did not.know‘if:tqe Peugeot YY1 é96
belonged to his unit.ﬂ But he produced his D.0,B. . According
to Entry No, % - Ex, 48 the subjoect, David Omule, was taken 3
into his barracks on 24th September, 1972, at about 1005
hours by UA 8638, Cpl. Ismail, FEntry No. 5 was 1nI reapo'ct

of anothor man culled Martin Cpenyo, about whom we did not

. "7‘ .

' have received any évldcnce. Entry Mo, 6 of the same date
is the booking out entry, thnt is, Tpl, Ismail taking the
two prisoneras to Kampala - Ex, 49, The Cnptain denied‘
kn;wing Cpl. Iamail and snid that nccnfding to these
entrics he had.cone:fron Kampala, llc snid that Omule was
-éctainud at his sarracks and, at his intcrventién. épl;
Ismail agreed that the subject's ear bé taken to his hoﬁe
together with a cheque of Sha. 100/~ which Omule wrote cut o
for his wifc. Then Captain Chandia drove the subject's car
to his home nnd put it in the garape. He handed its ﬁ;ya
and the cheque to Erinayo Okulo, The éar 'nd-on.lsnn and
'it was subsequently ~ald by the Langoe District Adminiatrat-
ion to recover the balance of the loan whiéh‘amounted io

about Shs, 22,000/-, : g

W. 236 said that he saw the D.C, Captain Henry Agech
(7. 331) at his home and reparted the Mthér to him. He
win asked to sco him the followire day, He tried to see
him on Monday and also the following two days but without
succens,  Yhen he.firﬁlly saw him on the 4th day, the D.C,
had nething to tell him excoept "Not to bother him because
Coule’s arrest was wot Lis cencern and he shonld go avny;'. ) '

(12307, Mo »loa tried to sne Captain Chandia at the

Bnrrnckﬂ/........./BOS-
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Barracks but without success. ”Captain Agaoh,howover, said
that he never reccived a direct report about the arrest of

Omule but only heard it from others in tho town.

e mas AL PR e P =T W &) =2 T

his brother's arrest but rbtyrncd after about a month. On

"42th March,1973, the Lango District Administration asked

thoem to guit the house and he: tranasferrcd all the property
to their villape home, According to him, some two months
later, Jayce went to their home with some krmy officers

ard remnved all the pfopcrty belonging to Omule. He tried

to stop her but the three Army officers who were armed

with pistols beccame very 'crucl! to him, He again reported

to the D.Ce the following day but nothing was done aboﬁt it.

At the time Wa 236 made his statcment to tho Polfice and
when he was lockinp for his brother's insurnnce papers, he
came across the draft of a letter which his brother had .
written, addressed to his father-in-law, Enoka. The draft
ia not datcd and p.2, which is relevant, reads as follows =

(Ex-“?)' . ‘ R e
"But as far as I know Joyce, vhon she hns
made up her mind, she does nct want any

.advice from me, she does not recogrise
me a5 her husband, she has ne respect for
me at nll, A lot of thirgs she told me
are viry bad. When she eame here on 31lst
Harch, 1972, she told me about her brother

. Whe is in the Army, she will ask him to

. tikc my head to her (Joyce) nnd she will be
very heppy indeed, My life is now threate
e» 4 by Yior an yeu are aware af the presont
situztion, I have alrendy conveyed that
information to the hipher nuthorities for
security rensons only," .

Before we mave on ta osur firdings we should like to
revert to Cnptain Chandin, He snid that such arrests which

were then beinp made by Deenrity Officers from Kampnla wefe'-

L] .
withegt 2 is Varledme nd he could not stop them, even if he

wanted teag bocanse o

* "i"/.-oo---.---.uo-./3°60
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"If they conld come here nnd say they want
to.take somebody when they have got
authority from higher authority, I could
not rofuse” = p.2385. '

He went on to say that one could caaily be ‘deceived!
by such verbal instructions. And it was not until much later

that a ecircular was issued about tac procedure for such arresta,

Thefc can be no doubt that Omule was arrested on 2ith
Soptember,1972, by UA 8638 Cpl. lanuil and a§m9 other soldiers,
He was-keﬁt at the Military Police Barracks, Lira anb_lhébr
taken away togethur with annthﬁr man called Martin Ogenyo, by
Cpl, Ismail, This is confirmed hj the.én;r;ea in the D,0.B.
of the Military Police barracks, Lira. We have no evidence ?
if Omule ever reached Kampala, Our Counsel was un;ble to
trace this soldier wﬁo.perhaps is tae only hhrsoﬁ.ihq knows
what was done with Omule, e werc unable to éet.ehé | ';ikf“h“Q
records from the Militnr& Police haxiﬁdyo where such people ®
arrested from up céuntry were normally taked to. ;Ihwéi;
“circumstuncea it scems obvious that, as he habﬁgeen misai*g
since 2kth September, 1972, without any trace, the probability
is that he must have bnen unlawfully disposcd of by the people,
'inclpding Cpl. Ismail, wﬁo were rocorded in the D.B.O. of
Military Police, Lira, to have cscorted him and She other

man to Kampala,

157,  Subjoct Ma. 136 - UA 202C_Cpls NIKANOLI OPIO.
‘@ _ .
_ See Masindi Seldiur, p.61S,

158. Subjoct No. 137 « PRIVATL EUSTARIO EPWO.-

p-'580. . .
159, Sub.ject No, 138 ~UA, 89N4 DRIVATE JOMN AWANY,

fee Jinja Selders, p.5°0.

160/'........../397.
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168. '  Subject No, 139 - U0 89 Lt, JOHN JAMES OKODI..

< Sce Masindi Soldicrs, p. 615,

oL . ot et b Laaw
ates Sat 222 Bty TML e (PRI TR e
P ~3

Witnoss: 242 Alufunsio Okor -~ Part 3, p. 2398 - 2402,

The subject was aged 28, After leaving the Lira.
Technienl School about nino months before kis disappoarance,
he took on the job of 2 pninter at the school. . He usod to live

at Boroboro with a girlfricnd called Varinn Ayo,

‘The -1tnese said that on 20th Cctober,1972, he received a
léttgr from this girl, as a result of which he went,td see her
at.Boroboro. She told him that on 18th October,1972 at about
2.30 pem, three ;qople, two in civilian clothes and the third
in an Army vest, ﬁiekad the subject from his office. - . She
anid.that she heard thcp telling him.to sit ir the ecar, which

drove awny in the directior of Lira Town. She enquired at

Lira Police Station without any success,

*. . The witness reported to‘tho'ﬁib{"Caiféiﬁ Henry Agech,
who rang upt the M1t ry Police, Lira. later the Captain
told him that _the nnoe of his bropﬁwr-wua:with the Hiiitary
Police but his perﬁon_vaa not there, Tho DC nsked him to
wait till he found out why his brother wns not there, He
;E\ ' . gar the DN o~ » twa waokn When th& NC ¢~ld him thnt he
® shotld nnt bother him ns he was not Lhe ono who arrcested
his.brnihor, (p..10C}e He did not enquire from the Military
Pali~e hat thore 16 the cvidence of Captain Chandia (W. 237),
whr.was the in charge of the Military Folice, Liray that | *

L " ertry No.1 in his DOR fer 18th October,1972 indicated that

snme five sivilians, whese names were not given, had been

At d,

E o I8/ iieeerneniad /508,
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It may well be that the subject was one of them, ". : :
The aubject had no children and left only his beddings.

The witness could not say if he 2nd money in the bank, His

brother said ihni'the'girl Ayé waa a 16osé<type of woman

anu was unable to say if any sol lier was interasted in her,

The evidence is mnstly hoarsay. The girl did not
come forwnrd to give evidonces, There is the evidence of
Captain Chandin about five civilians who wore detained in
his barracks but whose names were not rocordcds The
possibility of the subject being r+ve of them cannot be

completely over=looked. One thing we can say, and this

ey

is that the subjoct has been missing since 18th October,

1972, The probability is that he was unlawfully dis-

posced of by the people who arrested him, We can only

exgreéa our strong susplcion thnt he,might.hnv; $e9n-;ne

of those five civilians who were detained :; the ﬂiiit&&y *
* Police, Lira on 18th Octnbc£.1972, and Captain Chan@iu

should know how the subjoct was denlt with,

162, Subjoot No, 141 - Uy 4587 Sgt. RAPHAEL EDYONG.

S~e Mubendc Snldiers Leg75,

Eddrar P

Ty eyl
ol 21 W

163. Subject No. 142 - Lt, Col. CNDOGA.

Witnessea: 244 Supt. bavid C. Psomegen ~ Part 3, . eV
pe 2408 - 2423, '

252 Goerge William Luzindn Muknsa
- Part 3,
) pe 2493 <« 2537,
253 Deputy Supte Paul Ekocu = Part 3,
ps 2537 -~ 2559,

529 Dr, lamcchk Mutesasira = Part 7,

. pe 6573 - 6577, o
531 Mo. 5045 P'.C Wilberforce Onpyera y o ‘

~ Pnrt 7,
LD DL bl et ol * pe 6593 - 6590,
e e s . the/.......-...../}OQ.
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The subject was a Lt, Col. in the ﬁgnnda &rmed.Forc;;,
At the time of’hia dinappéaraﬁce he wns the Minister of
Foreign Affairs in the Ugnnda Government, He was married
s i ldrer gl uped W0 pe to o kuserp Primery
Schonl, Kmpalae  The sudject uset To Tuk: TReA CO ScO00L

in the marnings. .

On 6th March, 1974 at about 9‘a.m.. Suporintendent
Paomegen (W. 244), who was then the Ag. Huud.of the Spei1;1
'Branch, received an anonymous c¢nll in the.tollowing terms:
“The caller said that somcone believed tc bYe it. Col;
Ondeo.*a who had just dropped his children at Nakasero FPrimary
- Sechool had been seized by avout five people and forced in
their car and token away." The superintendent reported to
the Commissioner of Police and the Miniztcr of Internal
Affairs, He also instructed the 0.C: Special Branch,
Kampala area, Richard Odongo, to go to the &chool and check
" #p on the report. At the same time he passcd on the
*report to the Dircctor of the CID, Mukasa (W, 252), who
directed the 0.C. CID Centrnl Police Statior., Deputy
Superintendent Ekocu (E. 253),'to open & filé and carry
out the necessary onql rics. W. 253 duly opeéned a general

enquiry file, No. CRB 14/74,

¥, cblh snid that 'at least someone' went to the school

and later informed him that he had interviewsd the teschers
who :lnimué to have guen the chi]dfnn etumpoding and whea_
they went to soe what was happening, they found tge people

gone, He said th-t the suame afternoen "'somcone’ was sent

+ to check at the subjcct's house and he was 1ntor told that
the subject had wnt rcturncd-siﬁceutnking his ¢hildren to
schonl, The Supcrintendent said that 'eomeonc' went back

to thy st Nt ts egsn the follexing dny and found

-~

his/.......--/}“o.
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his wife not therc,

Ekocu ghve an nccount of the enquiries which he carried
out. He sald that he went nround the city trylng to get people
who could assist in the enquarics, He said that from the
Central Police Station he went to Nnkasoro Market, Nakivubo and
on to Kisenyi locking for informntion. He admitted that this
wna 1 route in the other dircection of the schoecl and explained
thnt when he received the inatructions from Muknsa on 8th March,
éﬁe achool was nnt.mentioned as the place from wnuqa the Lt.

NI

wns picked up!

bn ?th March, 1974, P.C. Onpycra (W, 531) was on duty in
the MCB offiée of Nnlufenya Police fitation, Jinjas At about
2.45 Peme sOMC firemen reported to the Station Dinry vondtable
of having reccived a phone call from Qwen Falls Dam of a body
fleating in the Wnter.' The constable was ordercd .to accompany
thcm-to the dwm, where the body wus_rémovcd from the water.

The body was ntked, it was decomposing, its eyes had come out

of the socketa and the topguo wag protruding from the mouth,

The body.wns t;ken to mortunry and enterced ip the mortuary

recister ns No. 135, hccord%ng to this cntry -under the

column 'name', at first thq worq"unknown’ was inserted and

it was later struck out and the full name qf the'-nbj;;t nith .
his rank sghstitutcd instend, The post-mortem was d?na by

Drs Crowden wﬁnse report = Ex, 146 - was produced by

Dre Lemeek Maiesusira (Y0 529) who 1d-ntified dr, Crowden's

sigzroture, The injurics found by the doctor n~nid the eause

of doath a5 stuted hy him are as follows:

"Extirnal Tninrics: Tostenortem abrasions of skin, w8

Internal Injuries: 1) frecture of ribs in mid-axil- : '

lury line, right U=9; stemich (?) present in left
rinsts  Haemntoma of left side of abdomen and nlso
ristt,  kall - no injury; no Racmntemals

€anne ~f Nonathe Maseive Injury to ripht chest;
hacmorrhige in the muscles(?)

e . No/eoed/211,




PR VAT IO T e AW R

|
,i

- 311 -

ggnggi §“$¥o?5n2§°§2235e;t51
or otherwise,'

Dr. Mytesneirn found his' eollecgue's handwriting most

Aiflicult to decipher and we'are not surprised, There s

some montion on Ex,146 of the estimated time of death which

just cannot be readw W. 529 said that although the body is
described on the post-mortem report as ‘unknown', the name  ...-ni:y.
of the ::hject 1s'statod or*the police form requesting the
post-mortem and the number of t° post-mortem, 69/74, is

reflected i the mof&unry repister. Ex,145, The dou ur,
tﬁnrcforc, de@uced that the post-morteﬁ done by Dr. Crowden

and his rcpori, Ex,146, was ir fact in respect of the body

of Lt. Col. Cndoga,

On 9th March, 1974, the Dircctor of CID went to Jinja
to check or the body thch wns'ther lying‘in the mortuary.
He was accompariec !y Lt. Col. Maliyimungu, Major Husaein
and Captnin Okech, Captain Okech ilentificd the body as
of the subject. The Director of the CID, then obtained
a copy of the post-mortem rebnrt from Dr. Cfowdcn a8 1t
w18 requircd by Your Excellency. He xlso alcrted all the

o
staff to keep thelr c,vs nnd cars cpon for any informations
On Saturday 9th March, 1974, ths 'Voice of Uganda’
earried a directive "in bold print issued by Your Excellency.

The hending was "OBADO ORDERED TO INVESTIGATE DISAPPEARANCE,

Revsens piven far Cndoga’s removal.

The article rends:

"Prectlent Amin has directed the Minister of
1nt rpal Affairs Mr. Obado and the head of
the St-'  Research Centre, Lt. Col. Itabuka
to mike full and thorough inveatipation on
the circumstances lending to the reported
disappearance of Lt. Col. Ondozn, the former
Minister af Forelen A ffnirs, The official

I TR v T T D T Yy
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letter to this effccts rends:

I have reccived a report from the
Specinl Branch that Lt. Col. M.
Ondogn (former Minister of Foreign
Affairs) had not reported back to
his ho- . since about 8 a.m. on
Wedresday when he took his children
to schoole I am dirccting you to
make full and thorouch investigate
ions on the circumstance which have
lcd to tho reportcd disappearance
of Lt. Col. Ondoga. A1l your
intclligence should cooperate in
the investipations and try to
estnblish the wherenbouts of Lte
Col. Ondogn., When I appointed

Lt. Col. Ondogn aa Minister of
Forcign Affairs and nfter a few
months, rcceived numerous
rcports irom Intelligence that
there was misunderstanding and’
dissntisfaction among the senior
staff and Junior staff of the
Miristry of Forcigr Affairs
becnuse of his administrations

I received a rerort that there

was n mnjor reshuffle in the T
Ministry involving senior staff
and the .g. Perrancnt Secretary
wnas sent on forced leave,

We hauve officers from our embas~
sies nbroad werc recalled but
some of them refused to'return
nnd went into exile abroad. Two.
officera in Paris, a lady dand a
man, who were alleged to be con~
nected with Muwenpa's mis-use of
public funds deciled to abandon
duties and refused to return to
Upanda when recrlled; also Majoxr
Obom- the Militrry ittashe refused
ts return, Anothor officer in
Bonn also refuscd to return to
Uganda, With all this confusion

: ‘ in the Ministry of Foreign Affairs,

: I decided to remeve Lt. Col.Ondoga
from the Ministry and assien him
other dutics in the Government
which I _was pgoing to announce in the-
due course, : N T

I have also been informed that Lt,
Col. Ondogn has tusinesses in
Kampnla known as inpuruma  Company
at Kawcempe. which makes sonp, oil
nnd maize meal. I direct that
you check ~71 these businessea
which were allocated .. him-and -
fird ont wvhethor he has mome
partners in thenc busiresses, It
is importsnt to find out whether




"

what happened - p. 2411, He wns not aware if his Branch tried

Superintendcnt Paomegen 'perhnpa thiu escaped our attention'

he did not have any 'open lines?® from the veiyhpegﬁnqigq.
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he haa hnd any misunderetanding

with anyone in thecze businesses _
who: might have plarned to6 sabote '~
age him, I direct to take up

“these inveatigntions as top

sriarity avs puimil yewr semeed

as soon as passible.”

ne

Meantime, the investigations continued, W. 244" said that
the Special Branch were interested in motdve more than perhaps

to‘aanduct invoatigntiona within the irmy., According to
He admitted that ‘nene of the eubjoct's childron was intcr-
viowed, nor was any attempt ma:le to truce hia 'ire, yet hq
maintained that 'normal invcstieﬂtzons' which he deacribe?
LR ) 1)
as ‘intenaive to that extent' were mounted. Ekocu maintaigpd
that he did his beat but was unable <o achleve anything as
- ” [ P R . A 5.!:
He admitted that the part he played vas to open the fi%}ﬁ_,;
paste some newapaper clippingu in it and submit the fiygg'

to the Head of the CID without a ainrlo atatoment. HoJ

3
said that normally they sook dircctiono from tqur,pgperigr
officers but he had not sought any auch @irqqtives {rql }k:

v

Head of the CID because *he had not reached that stngo..

Am
He said that, althoug‘ he ahould haV( vieited_t?g'qghqq“l
he.did not go thoro but 'time would have come when he Ioulp
have gone to the 8chool,! He continued that the main dif~
ficulty in thq?ianjti&a%ioﬁ was tﬁaﬁlhéi&ia not find any
witwess whe could feed him with information-and none came
forward, Although he had the file ﬁ;;h.him for about
eleven days,“he'did nét ke:pm;gtea of-fh;,I;veatigations
which had been conductod or of the %elephoues which were
made by him during,thi course of theze invoatigntiona. He
explained the roason for this. omisaicn in thnt the r  ‘er

wag boing treated as confiluentinl,

L S 31"




s

- 31 -

croroee st or this matter, e adel that he did.nnt have
Ctesgt tiee ta jut dnwn oany such minute, He admitted thnt
xSt ter cagpgt dn the ﬁﬂrﬂﬁit; lircetion, he Jdid nothing
ot oy e jeferesatioan o and he cnald not do anythinge,

ooomwern piae 03 s et o ae fallows:

sthoat the slue, nog one cenld make
Al ey i tians inte ny crsce

The ie ctor of the Ul o th. Spucial Branch nf.ricura

ot o q it e Lert Cex Bt the Minister of Internsl

CEipe se D e g0, The Ciest paraeraph denls with

the Lerere oo Lwe boat the Spectal Branch Heevlgquartiors
P the faee o the awapyran, ¢ 1) teat the kilnuypiﬁn.‘._Thc
vt b te bt when they g the subjcct'ﬂ
Rouse the v o4 o0 te 2! thet b had not peturned sirce tking

the, enl: irer ta natnel, The thir) paraeraph deals with the
Ptorvs o of the Leschers whe spok  abkeut the stampeling
cafilie et oty tesl ehloel o me te 1t the subject's home »

Peovor th 0 v weeey Tt adie sets At the subsequent vioit

Lo the fed o e Ut peeh 3000 when 1t was learmt that . :
th i cut i 4 e axny Wi heut suying where she
Tt e S feereeds capeegepnh Bl with the sighting
vty ey Lot Peenoealls bae ol dts recaovery, iionte
Pricata o e e e terartime Pive amd s8ix resl as ol
Love s s
e tver ginee ther till today, the
crcnrt oo bn o beth Tl Beewich
b P by fadbo e o menver
B T I O Rl XS TS 2 BN TY
!

[T T B . Cebs b com
rent ieesause thee toachers loey
Yavivge Looon Ondarn foinge klinop=
g0 bocwuse the nony=
aean 3 ve o faseo! te tell whe
be wae Enquirica ot oneuarums
Uneranyy which Lit, Lol Onider
Arvc by o vonled thet 11 the
coerd v menae rinl peaitisn

rooo2dnse el tive of the cxe-

NS el
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There 15 ne reacon known to us

ta alhien that any of these people
canld have toen arainst Lte Cal,
Hndisen,  Howev o, there 1s

el ry Mraatiafetion in the ’
Hinistry of Featoign 87 irs where
the x=Mirister was s9id te have
ghows npen favenritiom for some
intivi 'medan. Tt i8 alse reported
th:t the mmeer the 19teieceseees
) P th Mivistey of Informate-
o et it owas untbor Wig porte
folie w. pet feir anl sule

soqen ntly v ot fondod many penple
the ' o “Intwithutapding the al-
1o wis=tomdling of staft in the
twa ¥inistrioo, ¢ have beon unable
to ottt tich whoether or net anytaldy
there bl o kmd bn bis Yiloage
poartece wnl o the subsoguent death,

‘ fie  we ther fopre poeowecn! et the
ey pere nt hond ! covng ooer etppen line
teo oo o Hike tie amenymons caldler
to come fapreartoond o aanist the pealiec
in thou omquiricass The engniries
AP Cartirninge el anything upe .
coverde | in refevant ta the case
will S ro,erbodl”

Tn Fay, the fir ater of the CID reccived the police file

from LI Lkoenu, It Wt ouly Seven minutes in it which were

a5 fallees: e Tiret o ome i datel Mth Marek, 1974 and 115: ¢

arent the dnstra tinms ta oapoe o GEP re: lisuppuarance of Lt,

Cel,

Onimery the mogt arc io ot cutting from the 'Voice of

Tpapndats the thir) wminnte just says:  matter appearced in the

precs oS o ahave o the fourth minute comerises of another

cuttipv, r'rean af ety sthe fifth minute. 4is about

crgquiricns oy reported in the

i . e o lents s vt e el entbinge and the

Gove ot et dhorcs e b te b il o the Clbe -

SN ere ) that he '”.d not

Gerly o fee eyt s s Lot ot was eriticnl

A0 hin Ao e Pap onet keviding o pretar recard of the

foo e thew ey ey e et el b they s i, He s5aid that

oo . vat o en e file La shew what had boun

Ine . 'Ittann.ln..c'l'316.
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AN §een o Froedine Al the Yy cnty when questioncd by

oo e ow o te o whoth op o th oemiocaien i) nat inticate

11, e thee oo o it ,',;\'-"-) but [

the w v e et Lol oom !t e e it .
RIS LRRFTE S0 I T IR WURIINELE TN BN 74 VLN AR
NETE R AR S TRRC TR not T ows te oot tknh
14, oy et ot e !'cl:")." .
PO S S il % P L st sy, but dnveatisetiong
oot e et o et i FEY s b vived ahenld iny-
S T P .
oprtie s mtth the dniti 1 opoynet by yh‘ nonymaus
Lior o ot thie NEte . Geey B i scmif b thet the e
! the e 4 oBromeh moe v U the pepert very seen ‘
e et Bl v e o the mul joct frem Mmoo pe  rimary
W g T Yintinaive, Loy Gt s Lrons! mannt.. ! by his
il weh sn th e tay o 0 te T L\_i_, oxe: -t
Vet b s i e sy et oo ane Y eaine b onid a
Yo m Y e i e, The Direeter of the UIV dnatreaet o
e 1, L, T owtpr 1 lalice Nt ot .wy nn Sth i oreh, 1974, to
" A em e S, mew A the st et .h'-'r-z the.
Sveenr vo e the et ont an his L onquiri s oen oo raate
wihieh teew hir f ort)op .m'. fartivre coey frem the se n of
the 1wl ivied Qbbb B cartinn 4 with the  Tnermal
ivv  ti U annt fera.evepg ys Lo ooy The hoan 'e! over the
L B R R R [IANETE ST ST S B ll"l"\, it is atur jre 8~ nat. thet
] T Toth v th e tiens rr-'nni..'.:- Nt oarnly noven
A S t ot LAl shieh r e oan cuttire=? o
R B N voth oty e v 1Y A e tuyrine Ly

vioee s ey e tionn of any kind wore v e gnpeelod

Ly th iey e tivee - s omed s “ln Your ixecclloncyts
irocti b e e b 'Wedicd af Upemplat gt
Yo e, ey wan dirceted the Mirtoter af Intornal

fr"ll‘-"-/'oqon.oa/}]’/o
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SO drn it the Hond of Bhel8tat Research Contre 'to make X
z

fuil nt thor uph invintipaticons?® or this dlaappearance, &
e know whot the police investieations amounted to but not {

¢ reynrt which war
pubmitee ! Lo the Mipistor Of internie G 00rs 13 actaing sut
repetition af what Yenur Excecllency had supecsted ns a
besiie for the investierddens and we find that there is nothing
new in that report, The Dirvetor of the CID was of the

Apinion that the redn 3 fficnlty was 2uck nf cnoperatdon from

the public, “he jnecharpee cnae snil that he found no open !
Lire: from the very borinringte "ith respect to the Director, i

we finl no Losis for his criticism of the publie, We say this
for thw simple oo on that, althouprh it is elaimed that some

.
police offiecrs visited the schanl and intorviewed the teachers,

there i no where any record kept of that interviow or what

G

the tuavhers might have said, We de not know who went to the

»

e s e BRI

schrol ni when he went there, We do not know the names of
the tidchers whe were said te have been inturviewed in this
maAnnGr, Wh-t we la know is that the in-charpe cnse started

his investietions miles frem the schaol, ¥hat we do know

1
is th-t, -althouprh the school is 2% km from the Cemtral Police ' . 2

e

Station, DO Bkocu lod no time to visit the schael as he had
oth.r preszinge engeoments, We worll say that Your

Excolluncy's Aircetive was absolutely elear and emphasised

the importanc: of the matter, yet it was completely ignored

N onathinge whatever was !'one by the police to try to selve

th kiWeqrine of Lt. Col, Ondapa.

W qre sntisfied that the body which was found in the

twer Fills Dam oap 7th ¥arch,1974, wie that of the missing
Lt, Coly Th dctails of the injurics nre scet out in the =
pAa tarsbor ropart ant 1% i obwious that the subject died

of/.'t..ltocc/llsc..
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of muriive injury te the right chest, as the doctor Bnys,

Ir th Abucrnec of any onther evidence, we ean only say
th it th subject woes kidnapped by some unknown people on
Arh Mureh, 1076 fram Nakasore Primary Scheol whure.hc went
to drap his enildren tnd it must follew th-t he was murdered
in ¢eald Blend Ly thase unknewn kilnappers who threw the body

in the dam,

164, Sulj et No, 147% « W.KUIM, MLINA,

165, Sutject Na, 244 - 0¥ MO s

Muntivne o in proninge in the evne of Dunicl 0jambo
W depn, Subjuct Na, 28 =y, 101).

1¢6, Sutject Noo 145 = 1 POLC Mo TAFA,

Sitnesgen: 256 Biuxki Kivwlo = Dart 3, $.2577 - 2583,
306 Hnse Mutonyi = Purt 3, p.2975 « 2996,

1035 C'nyt'!:\n fugsein Lbiln
~ Part 5, p.h609 - 46122

54y Omar Nasser < Part 7, p.6900 - 6916,

Thu uuhjLCt win apeed 42 yescn o and was v tranaparter living
in Mbales e wau warrict to two wamen, owe of whom is Rase
Mutonyi (We 306), who is 4 prinary schqol tenchoer, The subject
has nine ehildren, o heing'l ted after by their grandfather,
We 256,
Thw subjeet ol threo vili cles:  an Ioaza tipper Yoo i. )
UVE 527, 0 Juuzu pick-np Na, UY7 SSh ant v VoW, Care  The
Volkswoon ke ddawn in Hlavenber, 1970, anl wos teken to
Farane fa0 roprirs. - ccar tinge to ¥, 304, the subject Jeft
the tipper ot the home of the ferwmor Ministor of Finance,

Mro oohbieeyy il Lhe pick-up w-0: Leine Ariven by 4 man who,

(s

eyt ta ty 306w the eaune of 11l Lhat hanpened,
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Sh Pt the wam wis Bawwnbe who het disappenred from the
ron fer atmost o yoeor, On ki: reappenrance he told her hus-

ottt by Wl baan o workings at Kilembe aand hevl arraneed for

noe Foroim B ool feom the ord oof the year, that is, 1973,
Heoroam ot ) the tubjeet ta erpare him as his driver for trans-
tartire toocchiors et backs of the Ruerl:u Bducntion Office.
Shaossi Dk L she 1eter Jearet frem people that thoe pick~up

s Pagn! baedlonc b s ioant 19 miles rom ﬁhﬂlu in North Bupisu

R A 1 S L Fn;vvu snspeeted hor hustband of helping the

Hio Sother i bt b b Tt gaw the subject on 2}rd
Sowvery, P2y owhen he wont o to Gis usual work in Mhales  He
SR tL ot b Knew ther his sen went te Kampedito &5 the

Ceenrity 0onowee che v wamoin Mhale,
Ko o Mutonyi was then unlerseing some trainine at the
Shimani Tooachers® Training Collesc, Kampalne  She 8aid thafy

en et Janunry, 1YY S, her husiand ¢nlle! vt the TeToCo at &

Per, tml stk her te aceempaay hin with her ralio te the
Towri-ot lintd, After supper they went to thedir room and
liitam ! tn the nows ot B pem, e will let Rosc Mutonyi
tulk wfant the news braadenst in hor own words - (p.2977):

Yo listene? to-the rews énd it was said

that he P? met th - Prosident at the Par-
liwrontary Buillings and told him that he
e teld in Ntale thet rm, men were
= Ionokinge fa1r biv ant they wers poing to
:q‘ 111 him dat he 211 net know the renson
for th -ir ch sine him, but bhectunse there
Lot beern the ripht by fore on the 20nd, 1
® thivk, wore o 